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Jozef Golonka

Gabo bol ozajstný mág s mikrofónom Majster slova a obrazotvornosti. Gabo Ze-
lenay. Sám som patril medzi jeho početných a veľkých obdivovateľov. Moja prvá spo-
mienka na tohto mága emócií s mikrofónom sa viaže na pamätnú premiéru soviet-
skych hokejistov v Bratislave. Ešte ako hokejový bažant som v dueli nebojácne zložil 
na ľad centra útoku Babič - Bobrov - Šuvalov. Po zákroku sa pomaly zviechal z ľadu, 
radšej som trielil na našu lavičku, ku ktorej zamieril aj Vsevolod... Pokračovanie som 
si vypočul priamo z reportáže, keďže reportéri mali vtedy kabínku priamo medzi 
striedačkami. Čo-to, vari sa Bobrov nejde Jožkovi Golonkovi pomstiť? Ale nie, skvelý 
útočník potľapkáva Golonku po pleci. Na chvíľu sa odmlčal a vzápätí citoval v tichu 
tribún odpočutý monológ legendárneho útočníka: Molodec, molodec, ty budeš bol-
ším igrokom. Nezabudnuteľné, pre mňa mladíka najmä nesmierne motivujúce. Aj to 
bolo pre Gaba typické. Sám ako bývalý hokejový brankár, hráči tréner basketbalu, 
atlét, vedel sa vžiť do duše športovca. Nepatril nikdy medzi chronických kritikov, 
moralistov. Hodnotil triezvo, zasvätene s nezameniteľnou vášňou. V tom bolo čaro 
obrovskej popularity rodáka z Bánoviec, ktorého storočnicu oslávime v roku 2022. 
Kdeže boli vtedy televízory, no naši fanúšikovia boli aj vďaka pánovi Zelenayovi ako-
by priamo na štadióne. Jeho reportáže mali totiž všetko - Vôňu, chuť i farbu!
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Slovo autora

V roku 2004 ma požiadali dedičky Gaba Zelenaya o spracovanie jeho pozostalos-
ti. Trvalo mi to sedem mesiacov. Preto tak dlho, lebo všetko, čo som bral do rúk, sa 
mi prihováralo slovami alebo príbehmi Gaba Zelenaya, ktoré som počul pri častých, 
tridsať rokov trvajúcich návštevách v ich byte na Francisciho ulici v Bratislave.

Túto knihu som začal písať v roku 2005 a „skončil“ som v roku 2012. Nahrubo. 
Po mnohých autokritických zásahoch som uzavrel text knihy, ktorý bol niekoľkoná-
sobne obsiahlejší od textu tejto knihy. Veľa rokov potom som text korigoval. Rozsah 
textu, ako je uvedený v tejto knihe, zodpovedá požiadavke vydavateľa.

Výdatne mi pri všetkých úpravách, ktoré trvali niekoľko rokov, pomáhal Ľubomír 
Souček, autor diplomovej práce o Gabovi Zelenayovi, dlhoročný mediálny manažér 
Slovenského olympijského a športového výboru (SOŠV) a autor viacerých kníh, pre-
dovšetkým s olympijskou tematikou. Nielen radami podloženými vlastnými publikač-
nými skúsenosťami, ale aj výdatným osobným prispením v korekcii obsiahleho textu.

Aby bolo moje svedectvo o živote Gaba Zelenaya čo najobjektívnejšie, presedel 
som dlhé hodiny v archíve Slovenského rozhlasu a robil som si výpisky z nahrávok 
Gaba Zelenaya, z ktorých som čerpal podklady.

Okrem toho som urobil 19 nahrávok rozhovorov rozhovorov s ľuďmi, ktorí boli 

Zo Zelenayovho bohatého osobného dokumentačného a fotografického 
materiálu som čerpal pri písaní tejto knihy.
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v blízkom kontakte s Gabom Zelenayom v priebehu jeho života. Aj z týchto nahrávok 
som vložil do knihy početné citácie.

Text som obohatil aj o úryvky z rozhovorov, ktoré Zelenay poskytol v rôznych 
časových obdobiach redakciám mnohých novín a časopisov, a aj z jeho spomienok, 
ktoré tam boli uverejnené.

Na dôvažok som veľa opísaných udalostí a výpovedí doplnil fotografiami z archívu 
Gaba Zelenaya, z môjho archívu, z archívu SOŠV – Slovenského olympijského a špor-
tového múzea, ktoré mi ochotne poskytli, za čo im ďakujem. Doplnkom sú jednotlivé 
fotografie autorov uvedených v tiráži, prípadne stiahnuté z internetu.

Koncepcia môjho pôvodného textu bola reportážou osudov všetkých troch Ze-
lenayovcov, ktorí mi boli veľmi blízki – Gaba, jeho poľskej manželky Danuty a ich 
syna Romana, od detstva môjho priateľa, neskôr popredného slovenského politika, 
ktorý tragicky zahynul len vo veku 41 rokov. Všetci by si zaslúžili oslovenie: človek 
s veľkým „Č“. Dúfam, že v tomto skrátenom texte sa mi to podarilo aspoň v osobe 
Gaba Zelenaya. Snažil som sa o to, aby všetko, čo o ňom napíšem, bolo čo najobjek-
tívnejšie a dôveryhodné.

DUŠAN BADURA

Je to neuveriteľné, ale s mojím 
„druhým otcom“ Gabom 

Zelenayom mám len jedinú 
spoločnú fotografiu. Na nej mi 

blahoželá k promócii…Autor vo zvukovom archíve Slovenského rozhlasu
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PRE VŠETKÝCH BOL GABO

Gabo Zelenay. Volal tak sám seba, 
a dával sa tak oslovovať aj od iných. 
Pre mnohých bol iba Gabo. Pre niekto-
rých bol a navždy zostal ujo Gabo.

„Zelenay je pomaďarčené meno 
Zelený“, tvrdili presvedčivo „znalci“ 
mien. Nesprávne. Zakladateľ rodu, 
ešte bez šľachtického erbu, mal meno 
Železný. Dokazuje to súpis mien Tren-
čianskej župy z roku 1366, kde je uve-
dený Stephanus Zeleznai. Notári však 
málo dbali o správne znenie sloven-
ského priezviska pri písaní armálnej 
listiny v roku 1668, ktorou sa potvr-
dzuje udelenie šľachtického titulu ci-
sárom Leopoldom I. Habsburgským 
a meno v nej zapísali v pomaďarčenej 
forme ako Zelenyai a to bolo ďalším 
prepisovaním v rôznych listinách 
viackrát skomolené až sa ustálilo 
v podobe Zelenay.

Oficiálne celé úradne zapísané 
meno v rodnom liste znelo Gabriel Ru-
dolf Félix Zelenay. Nepoužíval ho. Na 
vysvedčeniach aj na úradných doku-
mentoch sa v prevažnej miere uvádza 
Gabriel Zelenay, zriedkavejšie Gabriel 
Rudolf Zelenay. Podpisoval sa však len 
Gabo Zelenay. A práve toto meno sa udomácnilo v najširšej verejnosti vo vtedajšom 
Československu. Znelo familiárne, ľudsky blízko.

Nikdy nemusel povedať: „Volajte ma Gabo.“ Každý, kto nemal dôvod, aby sa ho 
stránil, sám od seba hovoril: „Gabo povedal…, Gabo spravil…, Gabo vybavil…, Gabo 
zariadil…, Gabo vymyslel…“ Nie Zelenay, ale Gabo.

Aj keď už bol v pokročilom veku, 
bežne ho oslovovali „ujo Gabo“.
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Busta Gaba Zelenaya od sochárky 
Edity Maxonovej.

Jediná zachovaná fotografia 
Gaba Zelenaya zo školských čias.

Šľachtický erb od cisára Leopolda I. 
Habsburgského udelený protoplastovi 
Jánovi z rodu Zelenay v roku 1668 za 

odvahu a statočnosť v boji proti Turkom 
postava predstavuje Turka. Vyobrazenie 

erbu dedili mužskí potomkovia rodu 
spolu s pečatným prsteňom.
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I. ČASŤ
ŠPORTOVÝ REPORTÉR

PERPETUUM MOBILE, NESPÚTANÝ PRÍRODNÝ ŽIVEL, 
ŠPORTOVÝ REAKTOR…

Charakteristickou črtou Gaba Zelenaya po celý jeho život bol pohyb ‒ pohyb 
z vnútorných pohnútok, pohyb, ktorý sa v ňom spúšťal „sám od seba“. Nosil v sebe 
perpetuum mobile, ako sa v internetovom nekrológu vyjadril jeho dlhoročný roz-
hlasový kolega Ernest Weidler. Pripomínal aj nespútaný prírodný živel, ako o ňom 
v novinovom nekrológu napísal publicista Ľubomír Souček.

Akokoľvek socialistický spoločenský systém nežičil slobodnému mysleniu a ko-
naniu, on vedel svojim myšlienkam a činom dať vždy do výbavy aj patričnú života-
schopnosť a dokázal pre ne nájsť vždy 
aj cestu k voľnému pohybu.

Rozhlasový odborník Štefan Hor-
ský ho charakterizoval:

„Gabo Zelelenay bol mimoriadne 
tvorivý, invenčný, originálny profesi-
onál slova rozhlasového i tlačeného. 
Bol aj profesionálny fotoreportér, čo 
je dnes už menej známe. Obsiahol ob-
rovskú škálu športovej problematiky 
a všetky veľké problémy športu. Bol 
športovým publicistom, jedinečným, 
neopakovateľným.

Raz sa hlásateľke podarilo sko-
moliť slovo, redaktor’ a ohlásila:,Pri 
mikrofóne je športový reaktor Gabo 
Zelenay.’ Ani to nebolo ďaleko od 
pravdy. Gabo bol neustále v pekelnom 
pohybe, v tom čase s veľkou zelenou 
taškou, ktorú nespúšťal z rúk. Nosil 
v nej nielen mikrofón, ale aj fotoapa-
rát, aby bol na všetko pripravený. Bol 
dvojnásobný reportér.“

Z Gaba Zelenaya kypela energia 
nielen za mikrofónom.
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ŠPORTOVÝ REPORTÉR

Ľubomír Souček v našom rozhovore povedal:
„Gabo bol fascinujúca osobnosť. Obdivoval som jeho energiu, to, do čoho všetkého 

bol schopný sa vložiť, na koľkých, frontoch’ bol schopný bojovať. Výrazne prekročil 
hranice žurnalistu, pretože bol aj organizátor masových podujatí pre deti a mládež. 
To veľmi presahovalo všetko, čo sa viaže na novinársku profesiu. Preto bol pre mňa 
osobnosťou hodnou obdivu za to, koľko, ako a s akým nasadením robí niektoré veci.

Celé desaťročia v našich končinách platilo, že len málokto ho nepoznal. Natoľ-
ko výrazne sa verejne prejavoval. Bola to jedinečná, veľmi farbistá osobnosť, vždy 
originálna a nenapodobiteľná. Vo viacerých činnostiach bol prvolezec a mal neutí-
chajúcu energiu. Keď počul, že sa niečo nedá, chcel dokázať opak. Nemožné preňho 
neexistovalo. Bol veľmi impulzívny – keď sa pre niečo nadchol, nedalo sa ho zasta-
viť. Bol novátor, mal odvahu, rád objavoval neprebádané a neraz sa až nerozvážne 
vrhal do nových vecí.“

Publicista Marián Šimo pridáva svoj pohľad: „Bol to človek, ktorý keď do čohosi 
išiel, tak s absolútnou vervou. Vložil sa do toho komplexne. Povedal by som, že to 
bol nezadržateľný živel. Taký istý, aký bol ako reportér, bol aj v iných aktivitách.“

ORIGINÁLNY KÚZELNÍK SLOVA

Gaba Zelenaya ako športového re-
portéra veľa rozhlasových posluchá-
čov zbožňovalo i zatracovalo. K jeho 
menu pridávali rôzne prívlastky, su-
perlatívy a farbisté charakteristiky.

„Ak by sa z úst tohto muža sypali 
skutočné diamanty, a nie iba slová 
pomyselne na diamanty premieňa-
né, potom mikrofóny, ktoré mal pred 
sebou za dlhé roky reportovania, by 
boli istotne tými najdrahšími kle-
notmi na svete.“ (týždenník Signál).

„Nenapodobiteľný. Legendárny. 
Kúzelník slova.“ (časopis Bojová 
zástava).

„Vždy bol a je v pohybe! Energia 
sršiaca na všetky strany, dôrazne vy-
povedané slová, rázna gestikulácia 
športového reportéra. A to všetko 
umocnené vnútornou istotou člove-

S mikrofónom ho zvečnil aj popredný 
karikaturista Jozef Hrušovský.
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REPORTÉRSKY MÁG GABO ZELENAY

ka, ktorý neraz dokázal aj to, čo sa zdalo na prvý, druhý i tretí pohľad nemožné.“ 
(časopis Slovensko).

„Tento priekopník s mikrofónom obohatil slovenskú športovú rozhlasovú žurna-
listiku o nové rozmery, dal jej správnu šťavu a keď mu dali v éteri slovo, všetci sme 
sa tešili na to, čo Gabo povie.“ (Večerník)

„Nemáme väčšiu legendu v športovej žurnalistike, ako je rozhlasový reportér 
Gabo Zelenay. Jeho esprit, nadšenie pre dobrú vec, nabrúsený jazyk, postreh a ši-
roké srdce plné emócií pozná vari každý, aj ten, čo sa športom nikdy nezaoberal.“ 
(Národná obroda).

„Gabo Zelenay. Nielen počtom slov za minútu, ale i slovnými alegóriami sa zaradil 
medzi legendy európskeho športového komentovania, na čo nedávno upozornila i ra-
kúska televízia.“ (Gama magazín)

V našom rozhovore dlhoročný pracovník rozhlasu Štefan Horský povedal: 
„Gabo mal vynikajúce prirovnania. Chcel sa obraznou rečou ešte viacej priblížiť 
k poslucháčovi. Pracoval s jazykom, a to je nádherná vec pre človeka, ktorý stojí 
pred mikrofónom, keď vie z jazyka vyťažiť čo najviac. Podľa mňa to nie je zlá vec, 
keď dokáže niečo vyjadriť v jednej chvíli desiatimi spôsobmi.“

Pre štýl reportovania bol s kolegami neporovnateľný, jedinečný a neopakovateľ-
ný. U väčšiny poslucháčov bol obľúbený, až vyvolával nadšenie, ale súčasne bol aj 
mnohými zatracovaný a odsudzovaný.

REPORTOVANIE AKO VÁŠEŇ

Športová reportáž bola pre Gaba Zelenaya vášňou. Duchom predchnuté, živé slo-
vá z neho robili majstra rozprávača, ktorý slovami dokázal vymodelovať akúkoľvek 
skutočnosť trojrozmerne, aj keď mal k dispozícii len jeden priestorový rozmer ‒ 
slovo reportéra letiace k sluchu poslucháča. „Reportovanie ‒ to bola moja veľká lás-
ka. Veľkú lásku inak nestvárnite, len keď do toho dáte celé srdce, celú dušu a všetko, 
čo je vo vás,“ povedal ako osemdesiatnik v rozhlasovom rozhovore.

Predpokladom toho, aby mohol dať do reportovania celé srdce a dušu, bola jeho 
neobyčajná pracovitosť a duševné prepojenie z rozhlasom. Prejavovalo sa to tým, že 
jeho myseľ pracovala na dvoch súbežných koľajach: vykonával nejakú činnosť a sú-
časne si sám pre seba niečo hovoril šeptom alebo stíšeným hlasom ‒ podľa toho, kto 
bol v jeho blízkosti, robil podvedomé gestá a tomu, čo vo svojom vnútri preberal, 
prispôsoboval mimiku. V nezasvätenom človeku mohol budiť dojem čudáka.

Bez ohľadu na to, či kráčal po meste alebo sedel za volantom svojho auta, či po-
zeral televízor alebo počúval rádio, či bol na prechádzke so svojím jazvečíkom alebo 
čítal noviny, jeho myseľ bola na diaľku prepojená s rozhlasom, neprestajne sa zao-
berala niečím z jeho reportérskej alebo redaktorskej činnosti.
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ŠPORTOVÝ REPORTÉR

Gabo Zelenay ako reportér v plnom nasadení.
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Čelil podozrievavosti niektorých, ktorí nechceli veriť, že v reportáži pohotovo 
použité prirovnanie, či výstižná metafora alebo personifikácia prírodných javov, 
vecí či zvierat, nie sú vopred nacvičené alebo pripravené. Na podobné úvahy od-
povedal, že on si ich pre svoje reportáže vopred nepripravuje, lebo nie je veštec ani 
jasnovidec, aby dopredu vedel či videl, aká situácia počas jeho reportovania nasta-
ne. To bola pravda, lepšie povedané – jedna strana pravdy.

Druhou stranou tejto pravdy však bolo to, čo nikomu nepovedal. Preto, že to bolo 
jeho tajomstvo „šéfkuchára“, jeho jedinečná profesionálna licencia, v ktorej sa skrývalo 
skutočné ťažisko jeho reportérskeho úspechu, reportérskej výnimočnosti a kumštu.

Využíval každú chvíľu, v ktorej zostal osamote, na vytváranie virtuálnej reality 
reportáží. Pojem „osamote“ treba chápať nielen ako fyzický stav, ale aj duševný.

Stačilo, aby sa uzavrel do svojich myšlienok, úvah či návratov venovaných pred-
chádzajúcej reportáži alebo redaktorskej činnosti, a už bol osamote. Prestal vnímať 
svet okolo seba a to, čo ho trápilo, s čím nebol spokojný, rozoberal, analyzoval, fil-
troval, aby dokázal pomenovať to, čo jeho zmysel a cit pre dokonalosť označili za 
chybu alebo za omyl. Potom sa jeho myseľ upriamila na hľadanie spôsobu nápravy 
a prevencie. Rozmýšľal, čo a ako bude musieť urobiť či povedať inak a lepšie. Ak pri-
šiel na niečo nové, hneď vytváral imaginárnu realitu, do ktorej novotu vkompono-
val, a v duchu počúval, ako znie. Čo bolo dobré, to neskôr použil. Čo bolo nevhodné, 
okamžite z pamäte vymazal.

Nie raz som bol svedkom (lebo pohrúžený v myšlienkach ma nevnímal), ako ob-
klopený kuchynským náčiním a ingredienciami prerušil náhle vykonávanú činnosť 
a s tým, čo práve držal v rukách, začal zrazu gestikulovať do priestoru ku komusi 
nevidenému. Jeho tvár naberala a menila výrazy podľa navonok vyvierajúcich citov. 
Oči upreté jedným smerom sa rozsvecovali ohňom oduševnenia alebo pohasínali 
podľa obsahu myšlienok. Pery vyslovovali „nečujné“ slová či vety. Takto tichoslovne 
približoval imaginárnym poslucháčom situácie a deje, do ktorých vkladal dovtedy 
nepoužívané slová, slovné spojenia, malebné obrazy, prirovnania, personifikácie, 
myšlienky, názory, atakďalej.

Aj za volantom svojho auta pohybom perí viedol dialógy s tajomnými bytosťami, 
pokyvoval hlavou súhlasne alebo nesúhlasne, pustiac volant robil pohyby rukami 
aj telom, akoby v danom momente jeho duch bol inde, ako jeho fyzické „ja“. U spo-
lujazdcov to vyvolávalo pocit nebezpečenstva, preto sa jeho manželka i syn snažili 
o nepretržitý rozhovor s ním, aby ho udržali v prítomnej realite.

Tento duševný tréning mu umožňoval v konkrétnych situáciách nielen vnímať 
skutočnosť okolo seba, ale zároveň ju tvarovať doplňujúcimi, vopred overenými a pri-
pravenými informáciami, a tým, čo mal uložené v pamäťových stopách vytvorených 
duševným tréningom, a vo vhodných prípadoch aj obrazotvornosťou a fantáziou.

Pravdaže, aby ako športový reportér prevyšoval svojich kolegov, musel mať 
niečo navyše. Pominiem vysokú mieru vrodeného talentu ‒ výnimočnú schopnosť 
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nenapodobiteľne rýchlo, ale pritom zmysluplne a zrozumiteľne v krátkom čase vy-
rozprávať toľko, čo by iný nedokázal v tom istom čase ani prečítať, keby to mal na-
písané. Nadstavbou boli praktické osobné športové skúsenosti, znalosť teórie špor-
tov, znalosť pravidiel jednotlivých športov, plus čítaním literatúry a poézie získaná 
prebohatá slovná zásoba.

To, že Gabo Zelenay dokázal v reportážach pohotovo zareagovať na nečakanú 
okolnosť, ktorá sa pritrafila, bolo pre niektorých poslucháčov rušivým momentom. 
Prevahu však mali tí poslucháči, ktorí túto jeho schopnosť kvitovali, oceňovali, pá-
čila sa im a s napätím čakali práve na takúto chvíľu.

Vo svojej knihe „Vidieť svet ušami“ to spomenul aj jeho rozhlasový súputník 
Štefan Horský: „Vieme, že Zelenayove komentáre, prirovnania či hodnotenia nie sú 
vždy na stotinku presné. Predsa ho však má prevažná časť poslucháčov rada a veľ-
koryso mu také hriechy odpúšťa. Darmo, rozhlasu je vlastná obrazná reč a je potreb-
nejšia ako v televízii, ba aj v tlači.“

Autor pri rozhovore so Štefanom Horským, dlhoročným rozhlasovým pracovníkom.
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Zelenay bol pri živej reportáži vždy jedinečný. Vždy chcel byť, a aj bol, očami svo-
jich poslucháčov, vciťoval sa do ich sŕdc i myslí, bol s poslucháčmi stotožnený ako so 
sebou samým. V jednom rozhlasovom rozhovore to vysvetľoval, keď na otázku, čo 
to chce, stať sa reportérom – legendou a čo je za tým, odpovedal:

„Dávať všetko tomu, čo robím. Ja som mal obrovskú základňu v tom, že som bol 
špičkový športovec. Prežíval som stresy špičkového športovca. Cítil som a videl, pre-
čo urobil to a to, prečo to urobil tak, ako to urobil. A držal som sa vlastnej zásady, že 
reportér má hovoriť o tom, čomu rozumie rovnako dobre ako reprezentačný tréner. 
Aby s ním mohol diskutovať ako rovný s rovným. Ja som to prenášal na poslucháčov.“

Športový publicista Marián Šimo o Zelenayovi v rozhovore so mnou povedal: 
„Mal veľmi široký športový rozhľad – od futbalu cez hokej až po športy, ktoré boli 
pre rozhlasovú reportáž okrajové. Jeho výhodou oproti iným reportérom bolo, že 
bol aj fotoreportér. Čiže, mal aj športové videnie. V rozhlasovej reportáži bol preto 
jedinečný aj tým, že vedel zaujať poslucháča aj v zápase, ktorý možno nebol veľmi 
záživný. Prinajmenej epizódou z cesty na reportáž autom, niekedy zas až možno 
nadsadeným zaujímavým a dramatizovaným prerozprávaním drobnej príhody, kto-
rú prežil. Samozrejme, že mu to niektorí vyčítali, že sa nedrží faktov, ktoré sú, ale pri 
ňom sa nedalo zaspať.“

Bývalý reprezentant ČSSR v modernom päťboji Peter Kurhajec mi v rozhovore 
povedal: „Bol to skromný človek, ktorý mal šport rád a dával mu svoje srdce a svoju 
dušu. Jeho aktivity, nielen ako reportéra, ale aj organizátora slovenského športu, 
boli výnimočné a zaslúžia si obrovský obdiv a vďaku.“

ŠPORT V TELEVÍZII SO ZELENAYOVÝM HLASOM Z ROZHLASU…

Gabo Zelenay bol pre poslucháčov rozhlas i televízia, zrkadlo i obraz, fotografic-
ká momentka i filmová sekvencia. Pri jeho reportáži sa poslucháči stávali divákmi. 
Platilo to v čase, keď ešte neboli v domácnostiach televízory, a platilo to aj potom, 
keď neboli v domácnostiach vzácnosťou. V nejednom prípade bežal zároveň obraz 
z televízora a Zelenayova živá športová reportáž z rádia.

Novinár Eugen Magda v Korzári napísal: „Boli časy, keď sa na reláciu S mikrofó-
nom za športom tešili aj ľudia, ktorí možno nikdy v živote neboli na ligovom futba-
lovom štadióne. K rádiu ich lákal Gabo Zelenay. S veľkým záujmom ho počúvali aj 
ženy, ktorých pozornosť vzbudil nielen tým, že pred televíznymi kamerami ukázal, 
ako treba pripraviť a upiecť štrúdľu, ale i tým, že aj keď sa nedialo nič na ligovom 
trávniku, vedel vždy okoreniť svoje reportáže a vzbudiť pozornosť. Na jeho vstupy 
zo štadiónov čakali fanúšikovia ako na zákusok so šľahačkou.“

Tento úkaz bol viditeľný aj priamo na futbalových aj hokejových štadiónoch. 
V časopise Signál v čísle 21 z apríla 1976 napísali: „Když seděl na tribuně rozhlaso-
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vých komentátorů se sluchátky na 
uších, mikrofon před ústy, okolní 
diváci se často raději dívali na něj 
než na ledovou plochu. Někteří ří-
kali: Když ho vidím a poslouchám, 
dozvím se o zápase daleko víc.“

Boli takí poslucháči, čo naňho 
hromžili, oveľa viac však bolo tých, 
čo boli jeho reportážami nadšení. 
Aj jedni aj druhí mu to dávali ve-
dieť. Prostredníctvom telefonátov, 
pohľadníc či listov adresovaných 
redakcii športu v rozhlase, alebo 
na jeho domovú adresu. Bol im 
za to vďačný, lebo získaval spät-
nú väzbu. Na tých, ktorí ho nema-
li radi, sa nehneval, lebo vedel, že 
všetkým nedokáže vyhovieť.

Zelenay na karikatúre od Viktora Kubala 
aj s jeho venovanim. Aj iní autori vytvorili 
karikatúry Zelenaya. Takmer na všetkých 

je stvárnený naširoko sa usmievajúci.

Miloval všetkých svojich poslucháčov, lebo ho svojimi odozvami obohaco-
vali. Na oplátku im ponúkol niečo iné v športovej reportáži, ako bolo dovtedy 
zaužívané. V jednom rozhlasovom rozhovore to vysvetľoval: „Ja som zo sorty 
ľudí, ktorí sú veselí a smejú sa. Roky som súhlasil s tézou platnou v rozhlase, 
že my, teda rozhlasáci, sme hosťami u poslucháčov. Ja som ju obrátil hore 
nohami. Nazdávam sa a myslím si, že poslucháči sú hosťami u mňa. A hosť 
sa má cítiť dobre. Kedy sa cíti dobre? Keď u hostiteľa vládne pohoda, dobrá 
nálada, radosť a smiech. A tak robím všetko pre to, aby moji hostia, s ktorými 
som spojený rozhlasovými vlnami, zabúdali pri počúvaní reportáže na neprí-
jemnosti, na smútok.“

POSLUCHÁČI HOSŤAMI REPORTÉRA, NIE NAOPAK
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REPORTÉR VERZUS KOMENTÁTOR – AKÝ JE V TOM ROZDIEL?

Mnohým ľuďom pojem reportér Zelenay splýva s pojmom komentátor Zelenay. 
Čo na to dvaja odborníci?

Ľubomír Souček mi na túto tému povedal:
„Ja si myslím, že ľudia ani dnes nerozlišujú tieto pojmy. Je však naozaj rozdiel 

komentovať niečo, nejaké športové dianie, a je rozdiel reportovať ho. Označenie 
komentátor prislúcha, myslím si, televíznym redaktorom, pretože nejakým spôso-
bom by mali komentovať dej, dávať určité, rozumy’, odborné postrehy k tomu, čo sa 
deje, a trošku sa snažiť analyzovať taktiku tímov, atakďalej, vyzdvihnúť niektorých 
hráčov alebo naopak, poukázať, že tento dnes nemá svoj deň.

Rozhlasový reportér je v úplne inej pozícii. Keďže poslucháč nevidí, čo sa deje, on 
mu to musí, alebo mal by, veľmi plasticky podať. Gabo bol, myslím si, čistý reportér. 
Reportáž napĺňal práve tým, že uňho to bol emocionálny, zobrazovací, aj beletris-
tický žáner. Jednoducho, on vytváral obrazy, dá sa povedať – čaroval slovami. Neraz 
si neplnil spravodajskú povinnosť, ktorú plnili jeho kolegovia so suchším prejavom, 
v skutočnosti skôr spravodajcovia. Vlastne mechanicky popisovali, čo sa deje.“

Legendárny televízny komentátor Karol Polák, ktorý sa svojou popularitou ako 
jediný medzi športovými žurnalistami mohol v československom meradle porovná-
vať s Gabom Zelenayom, sa v našom rozhovore zase vyjadril takto:

„Reportér a komentátor sú dve špecifické pomenovania profesií. V rozhlase je to 
reportér, v televízii zas komentátor. Nemá to byť naopak. Samozrejme, nevylučuje to, 
že aj rozhlasák môže okomentovať niečo ‒ ak tomu športu rozumie, pochopiteľne. 
Je to vylepšenie reportáže. Ale televíz-
ny komentátor by nemal reportovať. 
Keď reportujem, tak vlastne podávam 
správu o tom, čo vidím, čo sa stalo, čo sa 
deje. A keďže kamera ukáže všetko, čo 
sa deje, treba už len doplniť slovom vi-
dené o to, čo by divák ešte rád počul, rád 
sa dozvedel navyše. Rozhlasový repor-
tér musí v predstavivosti poslucháča 
vytvoriť obraz. Preniesť obraz do vašej 
mysle čo najšikovnejšie, najvtipnejšie 
a najhutnejšie, by som povedal. Nie 
velikánskymi opismi, ale dvoma-tromi 
správnymi vetami. Čiže musí priniesť 
do vašej mysle to, čo on vidí. Gabo bol 
preto reportér. Tieto dve funkcie sú veľ-
mi odlišné, veľmi rozdielne.“

Gabo Zelenay počas OH 1980 v Moskve 
pri reportážnom rozhovore s veteránom 

2. svetovej vojny.
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Gabo Zelenay za mladých reportérskych liet v plnom nasadení.
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NEZABUDNUTEĽNÝ „PÁN“ REPORTÉR

Publicista Marián Šimo v našom 
rozhovore o Zelenayovom reporto-
vaní povedal: „Pre mňa ako pre mla-
dého novinára, ktorý mal vtedy ani 
nie dvadsať rokov, bola absolútnym 
zážitkom jeho rozhlasová reportáž 
z olympiády 1968 v Mexico City oko-
lo druhej, tretej hodiny v noci. Myslím 
si, že je minimum reportérov, ktorí po 
prvé mali šancu, a po druhé, ktorí by 
tak famózne reportovali taký ťažký 
šport, ako je športová gymnastika. On 
reportoval vtedy možno pol hodinu 
alebo trištvrte hodinu priamo z Me-
xika živý vstup ‒ finále na náradiach, 
a zvlášť preskok Věry Čáslavskej. Bol 
schopný prerozprávať zvuk magnézia 
medzi rukami. Cez ticho, ktoré bolo, 
doviedol Věru ľavá – pravá, ľavá – pra-
vá až na odraz. No proste, to bol abso-
lútne najväčší zážitok, aký som mal z nejakej rozhlasovej reportáže.“

Zelenay bol „Pán“ reportér. V týždenníku Slovenský rozhľad to výstižne charak-
terizoval dlhoročný rozhlasový pracovník a funkcionár, a aj novinár Dušan D. Kerný:

„Nech je už akokoľvek, ale meno Gabo Zelenay väčšine obyvateľov Slovenska nie-
čo povie. Hoci si každý naňho môže spomenúť inak, faktom je, že jeho výrečnosť sa 
na niekoľko desaťročí stala príslovečnou. Prakticky nebolo nikoho, kto by sa s ňou 
nestretol, ani kto by ho napodobňoval. Lebo bol neopakovateľný.

Bol som v rozhlasovej kabíne na štadióne Slovana pri prenose hokeja vo fede-
rálnej relácii s Mikrofónom za hokejom. Z pražskej redakcie sa ozvalo:,Gabo, na 
všetkých štadiónoch sa už dohralo. Ty máš pred sebou ešte takmer celú tretinu. 
Budeš reportovať nepretržite, alebo ťa máme prekladať hudbou a urobiť len zopár 
vstupov?’ To, čo urobil Gabo, to nebola odpoveď, to bolo vzopnutie sa pretekárske-
ho koňa. To boli akoby preteky chrtov, nenapodobiteľná energia, radosť, napätie, 
vzrušenie. Tak, ako som to cítil ja v slúchadlách stojac vedľa Gaba, tak to museli cítiť 
všetci poslucháči – tu ide o udalosť, ktorú nesmieme zmeškať.

Až to robí reportéra reportérom, že je schopný vidieť viac ako ktokoľvek iný. 
Až to robí reportéra nesmrteľným u poslucháča. A zároveň reportér buduje auto-
ritu média, ktoré zastupuje, a chtiac-nechtiac vstupuje do príbehu slovenského 

Pri rozhovore s účastníkom 
Kysuckého maratónu.
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reportérstva. Ukazuje sa, že priamy 
kontakt s udalosťou robí inak vzde-
lanej a jazykovo i technicky zbehlej 
elektronickej generácii problém – a to 
ten najzákladnejší: nemá slová a slo-
vá nemá preto, lebo sa na výnimočnú 
udalosť síce pozerá, ale nevidí, čo sa 
deje. A to je ten rozdiel medzi repor-
térom a človekom, ktorý je držiteľom 
mikrofónu.“

Publicista Slavo Kalný zase vo svo-
jej knižke „Páni novinári“ popísal vý-
stižnú historku so Zelenayom: „S Ga-
bom sme priatelia a tykáme si. Na 
olympiáde v Moskve som ho požiadal, 
aby som mohol sledovať jeho priamu 
reportáž z lukostreľby žien, ktoré prá-
ve zaujali svoje stanovisko. Gabo začal 
vysielať a mňa zalial studený pot: Nič 
sa totiž nedialo. Pretekárky čakali na 
povel, potom dlho napínali luk, potom 
ešte dlhšie mierili, až konečne vystre-
lili. Šíp zmizol v terči alebo v kríkoch 

a znovu sa čakalo na ďalšie povely rozhodcov. Gabo po celý čas reportoval. Drama-
ticky popisoval súboj lukostrelkýň, ich sústredenie a ich vizáž. Keď sme odchádzali 
,do luk’ (skratka Olympijského komplexu Lužniky – pozn. autora), sprevádzal som 
reportéra. Keď sme sa vracali, kráčal vedľa mňa MAJSTER.“

V časopise Signál v apríli 1976 napísali: „Seděl jsem v Katovicích na zápase na-
šich s NSR. Nepotřeboval jsem se dívat na led. Fascinovaně jsem zíral na jeho ruce, 
ústa, na mikrofon. Tak si představuji reportéra – zapáleného, objektívního, nadšené-
ho i přísně kritického, důvěrného přítele těch, kteří mu daleko odsud naslouchají.“

Či už ako športový reportér alebo komentátor, Zelenay zanechal hlbokú stopu 
vo vedomí rozhlasových poslucháčov. Nasvedčujú tomu citáty z rôznych interneto-
vých diskusií, v ktorých si ho pamätníci pripomínajú aj po mnohých rokoch od jeho 
úmrtia. Jedna na ilustráciu: „V jeho fantastickém slovním podání se zdálo, že mezi 
sebou hraje Barca proti Bílému baletu z Madridu. A on to byl Trenčín proti Teplicím. 
Ostatně i přestávka mezi poločasy v podání Gaba Zelenaye připomínala 12. kolo 
o mistra boxu v těžké váze.“

Na internete som objavil aj rozhovor s českým spisovateľom, hercom, spevákom 
a textárom Janom Vodňanským, presláveným skvelými fiktívnymi reportážami. Pri-

Emócie v reportáži boli pre 
Zelenaya charakteristické.
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tom podľa vlastných slov sa so Zelenayom stretol jediný raz. Ale hovoril o ňom za-
ujímavo: „Gabo mně doslova uhranul svým nenapodobitelným stylem reportování, 
a to už v dětském věku. To, co on předváděl na rozhlasových vlnách, už pak v televiz-
ní éře nikdo překonat nemohl ‒ a taky nepřekonal. Gabo, ten dokázal v dramatické 
zkratce a s patřičním nasazením informovat o situaci na ledě, zároveň radit hráčům, 
co mají dělat, a taky trénerovi, jak má střídat, nakonec i rozhodčímu, jak má rozho-
dovat. Často všem i upřímně vynadal. Ale za to, že se neřídí jeho radami, nemohli, 
neboť ho v akci samozřejmě neslyšeli. Celek pak tvořil vzrušující dynamickou koláž 
výkřiků a zasvěcených glos, která mne inspirovala k reportážím ,Zo šachového finá-
le. Z objavenia Archimedovho zákona’ a ,Z lazebníka sevillského na Opernom festi-
valu v La Scale’. Vyšli na elpíčkách a na jedné párty v roce 1992 mi Zelenayův syn 
Roman, tehdejší poslanec Federálního shromáždění, vyprávěl, jak je otci s velkým 
potěšením kupoval.“

OD KOLEGOV SA VEĽMI ODLIŠOVAL

Rudolf Gallo, Oskar Mana, Stanislav Dutka, Mária Zavarská-Lukačovičová, Jaro-
slav Janků, Milan Michalič, Ľubomír Lintner, Stanislav Štefánik, Miroslav Tomášik 
‒ tí všetci boli v rôznych časových obdobiach kolegami Gaba Zelenaya v športovej 
redakcii rozhlasu. Všetci boli nepochybne profesionálmi pri športovom mikrofóne. 
Nikomu z nich nechýbala komentátorská rutina. Spomedzi nich sa však ako ozajstní 
športoví reportéri profilovali popri Gabovi Zelenayovi iba prví dvaja z jeho spolu-
pracovníkov: Rudolf Gallo a Oskar Mana.

Oskar Mana bol verným reportérom videného. Rudolf Gallo vedel športovým 
poslucháčom ponúknuť viac, lebo dokázal vkomponovať do svojich reportáží aj 
oživujúce slovné zvraty a prirovnania, napr. utešený gól, utešená prihrávka, klietka 
(hokejová bránka), moržovať pri mantineli (tvrdo natlačiť na mantinel), či belasí ‒ 
metafora hráčov Slovana Bratislava, ktorých dresy mali vtedy naozaj belasú farbu. 
No malebné opisy nepoužíval, situačné metafory zriedkavo. Treba povedať, že prá-
ve on zaviedol trend metaforického a súčasne aj lokálpatriotického pomenovania 
klubovej príslušnosti hráčov, keď ako prvý zo športových reportérov použil slovné 
spojenie „hráči spod hradu Matúša Čáka Trenčianskeho“.

Gabo Zelenay pri reportážach vždy videl viac, ako jeho kolegovia. A to „viac“ 
aj slovne približoval poslucháčovi ‒ plasticky, priestorovo, s okrajmi, s hĺbkami aj 
s detailmi. Neredukoval reportovaný dej na plošnú hru vymedzenú čiarami ihriska 
a jej pravidlami. Bol si vedomý, že poslucháčovi dáva viac, ako iní za rozhlasovým 
mikrofónom, ale vždy si bol vedomý aj toho, že musí ešte viac napredovať a vyna-
kladať ešte viac úsilia, aby vo svojej reportérskej profesionalite rástol.

V liste snúbenici 11. septembra 1949 napísal: „V reportovaní ukážem, čo viem. 
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Dnes so mnou komentoval kolega z Plzne. Vraj to bol tak strašný rozdiel, že až hrôza. 
Veď ja to viem. Nebojím sa nikoho ako súpera. Hádam si môžeš myslieť, že som 
namyslený. Ale pre mňa to nie je žiadna námaha. Mne sa ľahko hrá so slovami. Pre 
mňa je naozaj hrou akékoľvek reportovanie. Chcel by som ovládať aspoň tri reči do-
konale. Aby som mohol, ako ten Švajčiar Vico Rigassi, reportovať v troch jazykoch. 
Toto je moja túžba a toto by som chcel dokázať.“

Štefan Horský v našej debate poukázal aj na Zelenayov širší rozmer v porovnaní 
s jeho kolegami. Mal na mysli to, že Zelenay v samostatných rozhlasových útvaroch 
(poznámka, glosa, ap.) komentoval športové udalosti alebo nešváry, problémy, kto-
ré v športe videl, a nebol k nim ľahostajný:

„Bol obojručný žurnalista, novinár. Nielen tým, že vedel byť perfektný píšuci no-
vinár, ale aj novinár fonického média na tej najvyššej úrovni, pretože byť športový 
reportér v rozhlase je naozaj náročná práca. Niekedy sa degraduje na to, že stačí 
len vedieť rýchlo hovoriť. Kumšt je však v tom, že poslucháča si treba vedieť získať. 
Zelenay vedel komentovať veci tak, že na miniatúrnom priestore vedel poukázať na 
problém, naznačiť riešenie alebo spôsob, ako ho hľadať.

Bol svojím spôsobom originálny. Miestami bol až príliš sugestívny a korenistý 
vo výpovediach. Vedel až do absurdna priviesť isté situácie, ktoré by iný reportér, 

Bývalí rozhlasoví kolegovia si na Gaba Zelenaya spomenuli týmto novoročným pozdravom.
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Gabo Zelenay pri reportáži z futbalového zápasu na bratislavskom Tehelnom poli.
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napríklad Gallo, komentoval inak, decentnejšie, Lukačovičová, povedzme, úplne 
inak, Mana zase rozšafne, pomalšie. On prvý sa pokúšal aj o rozhlasové športové ko-
mentátorstvo a darilo sa mu to. Bolo také obdobie, že každý deň vedel k voľajakým 
športovým problémom zaujať svoje stanovisko. On mal vždy svojich poslucháčov, 
obrovské poslucháčske zázemie.“

Zelenay pri reportážach vedel priblížiť aj to, o čom poslucháči nemali ani tuše-
nia, že sa to spája so športom. Dal im nahliadnuť do myslenia a cítenia športovca pri 
dosahovaní a prežívaní športového výkonu. Dokázal im slovne „namaľovať“ ihris-
ko, hráčov, divákov, atmosféru, priebeh samotnej hry alebo športového výkonu, ale 
aj dianie za čiarou, na oblohe, či v zákulisí. Najdôležitejšie však bolo, že do rámca 
reportáže v správnu chvíľu vložil aj svoj názor, svoje hodnotenie a poukázal na mo-
menty, ktoré k férovému športu nepatria.

Po medzištátnom futbalovom zápase ČSSR ‒ Španielsko, ktorý sa hral v Brati-
slave 14. marca 1979, športový časopis Gól uviedol takéto hodnotenie: „Českoslo-
venský rozhlas po prvý raz použil brazílsky spôsob reportovania. Postaral sa o to 
Gabriel Zelenay, ktorý sa rozprával s hráčmi okamžite po zápase na hracej ploche, 
aby získal pre dokreslenie reportážneho obrazu bezprostredné postrehy a auten-
tickú atmosféru.“

Ak to bolo vo futbale vtedy prvýkrát, tak napríklad v cyklistike, ale aj v iných 
športoch, to bola u Zelenaya bežná prax už roky predtým. Vždy chcel dosiahnuť, aby 
on, a nie televízny komentátor, bol tým prvým, kto športovca, trénera, funkcionára 
získa na rozhovor v rámci živej reportáže vysielanej rozhlasom.

Okrem priameho športového výkonu Gaba zaujímalo aj zákulisie športov. 
Preto sa vždy vedel dostať k informáciám o klubových podmienkach, o funkci-
onároch i hráčoch.

Slovenský Volejbalista storočia Bohuš Golian si v našom rozhovore zaspo-
mínal: „Gabo bol sympaticky drzý, tak by som povedal. Ale nie taký drzý, že 
by bol ignoroval iných. On vedel vystihnúť takú chvíľku, kde mohol vstúpiť do 
rozhovoru. A keď už raz vstúpil, tak ho nemohol nikto druhý prerušiť. Toto bola 
jeho fantastická vlastnosť: vycítiť, kedy, aké otázky dať a získať názor. Uvedo-
mil som si neraz, že tento človek nerozprával len tak, že ten vie komentovať aj 
odborné veci.“

GOLIAN: GABO VEDEL VYCÍTIŤ, KEDY A AKÉ OTÁZKY DAŤ
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JEDNODUCHO LEGENDA

V rozhlasovej relácii „Pod pyramí-
dou“ Zelenay raz vyrozprával príbeh 
z reportérskej praxe o tom, že niekedy, 
kde nestačilo reportérske umenie, po-
mohlo mu šťastie. Bola to historka zo 
Svetového festivalu mládeže a študent-
stva v Moskve v roku 1957.

„Viete, reportér bez šťastia nie je 
reportér. Bol som napríklad na Festi-
vale mládeže v Moskve. A tam prišiel 
vtedy ako hosť Da Silva z Brazílie (troj-
skokan, dvojnásobný olympijský víťaz 
a viacnásobný svetový rekordér – 
pozn. autora). Čierny chlapec prišiel, 
ale jeho vláda mu zakázala dať akékoľ-
vek interwiew. On to dodržiaval.

V Moskve bolo akreditovaných 
2 500 novinárov, jeden po druhom cho-
dili za ním, a nie, a nie dostať od neho 
niekoľko slov. Mňa vám to len tak žralo! 
Hovorím si: ,Ty si nejaký reportér?! Ty 
nebudeš mať Da Silvu?’ Viete, mne sa 
nestalo ani raz, že by ma niekto odmie-
tol, ale bál som sa, že to tento chalan 
poruší. V jeden deň idem po Lužnikách 
a proti mne Da Silva s tlmočníkom. Hneď som si povedal: Možno budeš mať šťastie! 
Chytil som mikrofón, podišiel som k nemu a začal som slušným spôsobom po francúz-
sky, po rusky, po nemecky, po poľsky, po maďarsky, po anglicky ‒ a nič.

Keď som videl, že som nepochodil, tak mu hovorím pekne po slovensky:,Počúvaj, 
chalan! Ja som reportér z Bratislavy a chcem od teba len niekoľko slov o tom, ako 
sa tu cítiš, na tomto festivale!’ On vyvalil očiská: ,Bratislava?’ Ja na to: ,Áno, z Brati-
slavy!’ Chytil mi mikrofón a začal hovoriť, po portugalsky. A končil tento rozhovor, 
tomu som rozumel ‒ Ahoj, Bratislava!

Hneď som odbehol do centra, kde som oznámil, že mám Da Silvu. Rozhovor mi 
preložili. Skutočne nádherne hovoril o tom, ako sa pred festivalom zastavil v Bratisla-
ve, v mestečku, ako on vravel, v mestečku nad vodou, kde sú strašne príjemní ľudia 
a pozdravil všetkých Bratislavčanov. Všetci kolegovia z celého sveta sa ma začali vy-
pytovať: Ako si to urobil, ako si to docielil? Jáj, hovorím, chlapci, treba ovládať cudzie 

Reportér Zelenay bol všeobecne veľmi 
obľúbený. Aj medzi futbalistami. Na 

fotografii z Kodane v spoločnosti 
hráčov Spartaka Trnava Dušana 

Kabáta a Karola Dobiáša.
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reči, bez cudzích rečí ste stratení!“
Na seminári „Život a dielo Gaba Ze-

lenaya“ v októbri roku 2004 hovorili 
o jeho reportérskom majstrovstve vo 
svojich referátoch jeho súčasníci, kole-
govia z rozhlasu a novinári. Odcitujem 
z vyjadrení dvoch rečníkov, ktoré vyšli 
v periodiku Slovenský rozhľad.

Športový reportér Slovenského roz-
hlasu Stanislav Dutka: „Ako reportér 
bol tvrdohlavý, vždy šiel za svojím cie-
ľom a za svojou pravdou. Nebolo ľahké 
žiť s ním v jednej redakcii, lebo jeho 
vysoká náročnosť nenechala nikoho 
ani len na chvíľku odpočívať. Vo svojej 
výbušnosti, avšak v záujme veci, priťa-
hoval na seba aj konflikty.“

Redaktor v rozhlasovom spravo-
dajstve Dušan Kerný: „Svojsky sa pri-
pravoval na svoje náročné reportáže. 
Nikdy si nič nepísal. Tému nosil v hla-
ve, hľadal a zväčša aj nachádzal úplne 
nečakané východiská. Odvážil sa re-
portážne stvárniť nielen futbal, hokej, 
ale aj mnoho iných športov, dokonca aj 
šachy, lukostreľbu a šerm. Neraz som 
išiel za ním a zložil mu hlbokú poklo-
nu za jeho majstrovstvo. Dokázal byť 
doslova maliarom pre ucho, lebo vložil 
do svojho slova toľko farby, že sa ne-
dalo nevidieť a nepočuť, čo hovorí.“

Pre periodikum Parlamentný ku-
riér sa zaujímavo vyjadril publicista 
Ernest Weidler: „Ako dávny rozhlaso-
vý kolega musím na Zelenayovi ‒ re-
portérovi zdôrazniť jeho absolútnu 
profesionalitu, snahu byť maximálne 
pripravený na reportovanie. Pritom 
bol schopný aj výnimočnej improvi-
zácie, pretože sa vedel oprieť o silné 

Jozef Golonka, alias „Žiletka“, ale aj 
„Supín“, bol najprv výborný tenista, 

až neskôr hokejista.
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zázemie. Nežil len športom. Mal blízko ku kultúre, čítal veľa kníh. To rozširovalo 
jeho obzor, aj obohacovalo jeho slovník. Ako človek bol mužom krajností. Vášni-
vo sa vedel pre niečo nadchnúť, ale vášnivo vedel aj polemizovať. Čo písal a robil, 
tomu naozaj veril. Aj keď spočiatku mal pochybnosti, postupne sám seba presvedčil 
o správnosti tejto viery, a potom už veril úprimne. A potreboval stálu diskusiu a po-
lemiku. Myslím si, že práve preto chcel svoje glosáre k spoločenskému dianiu písať 
deň čo deň. Napĺňalo ho to.“

Legenda slovenského hokeja Jozef Golonka zase v našom rozhovore uviedla: „Gabo 
Zelenay bol veličinou medzi športovými reportérmi a v čase, keď slovenskí prevýšili 
českých, patril k absolútnej špičke. Vedel tak farbisto opísať situácie z ihriska, až mali 
ľudia pri rozhlasových prijímačoch pocit, ako keby zápas videli na vlastné oči. Bol 
nesmierne temperamentný a sčítaný. Ku každému športu vedel nájsť krásne prirov-
nania z inej životnej sféry. Do poslednej chvíle bol skvelým profesionálom. Aj pri otvá-
raní Siene slávy slovenského hokeja sa prejavil ako veľký znalec osudov jednotlivých 
športovcov. Poznal každého takmer odmalička, vedel o jeho prednostiach, slabinách 
a využíval to pri svojich nezabudnuteľných reportážach.“

Ladislav Kuna, člen základnej zostavy futbalovej „veľkej Trnavy“ v časoch, keď 
„bílí andeli“ Spartaka Trnava pod trénerskou taktovkou Antona Malatinského boli 
rovnocennými súpermi špičkovým futbalovým klubom Európy, si zaspomínal: „So 
Spartakom chodil ako rozhlasový reportér často aj na rôzne medzinárodné zápasy. 
Bol to milý človek. Otvorený, priamy, rozdával všade navôkol dobrú náladu. A na jeho 
výnimočnom rozprávačskom talente sme sa často bavili aj pred zápasmi v kabíne.“

V spomienke k Zelenayovmu nedožitému jubileu 85 rokov uverejnila ČTK dňa 
25. novembra 2007 tento text: „Byl neobyčejně temperamentní a výřečný, měl rád 
drama, měl velkou fantazii, šťavnatý slovník, smysl pro netradiční slovní obraty 
a vynikající popis. Zastával názor, že rozhlasová reportáž nemusí být přesná, ale 
musí být vždy dramatická a bohatá na zážitky. Strhující atmosféra vybásněného 
sportovního dramatu pro něj byla důležitější než realita. Lidé si nikdy nemohli být 
jistí, jestli slyší skutečný popis událostí, nebo jen jeden z mnoha jeho nápadů, jak 
učinit reportáž pro posluchače přítažlivější. Jeho styl ale přijali. Chápali, že si občas 
něco přibásní a líbilo se jim to. Svým osobitým, strhujícím způsobem dokázal poslu-
chačům přiblížit i zápasy v šachu nebo šermu, které mnozí jeho kolegové považovali 
za nekomentovatelné.“

Zelenay za svoj produktívny život stihol vykonať veľmi veľa. Dosvedčila to no-
vinárka Eva Laucká: „Za tých tuším tridsať rokov, čo sa poznáme, som ho ísť nevi-
dela – iba bežať. Lebo ustavične sa bolo treba ponáhľať, vždy bolo treba čosi veľmi 
rýchlo urobiť, zariadiť, pri niečom byť, o čosi sa postarať. A až zázračne si pri tom 
všetkom vedieť uchmatnúť chvíľku pre priateľov, známych, kolegov, fanúšikov, aby 
si ich vypočul alebo im niečo porozprával… A nie hocako. Šťavnato, pútavo, drama-
ticky, zaujímavo.“
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Gabo Zelenay nie raz spomenul, že reportoval 48 zo 49 športov uvedených na 
tiketoch niekdajšej Športky. Chýbala mu reportáž len z jediného športu ‒ golfu, lebo 
v Československu sa z politických dôvodov nehral.

Mal nezvyčajne široký záber, dokonca aj mimo športu. Nebolo v jeho reportér-
skych časoch v Československu, možno i ďalej za hranicami, veľa reportérov ‒ ak vô-
bec nejaký bol, ktorí by dokázali zvládnuť reportovať akékoľvek športové i mimo-
športové prenosy. Bola to jedna z výnimočností, ktorou sa líšil od kolegov z brandže 
v bratislavskom aj v pražskom rozhlase.

Štefan Horský v našom rozhovore povedal: „Gabo Zelenay ovplyvňoval celé 
generácie súputníkov. Ten, čo robil poľnohospodárstvo, musel sa rovnako poučiť 
z toho, ako Gabo ide s vervou do práce, ako sa pripravuje, ako neposedí na jednom 
mieste, ako vie neustále chrliť kopu hodnotiacich prvkov na prácu úplne z iného 
poľa, ako len športového. A v tomto vedel byť pre nich zaujatým učiteľom, ukázať 
im pohľad na veci zboku.“

Hektický spôsob života Zelenaya naučil neuveriteľne rýchlo chodiť a konať. 
„Gabo má vždy naponáhlo, veľa stíha, pohyby má ortuťovité,“ napísali o ňom 
v časopise Život. Rýchla chôdza sa stala jedným z charakteristických znakov 
jeho osobnosti. Cestu zo starej budovy Slovenského rozhlasu na Zochovej ulici 
domov na Francisciho ulicu, čo bolo približne 1,5 km, dokázal zvládnuť za se-
dem minút! Keď si predstavíme, že bol vysoký len necelých 170 cm a mal viac 
kilogramov nadváhy, išlo naozaj o športový výkon.

Pri rýchlej chôdzi z práce a do práce mával cez pravé plece prevesenú kožen-
kovú tašku. Váha tašky, v ktorej nosil nielen doklady, kazetový magnetofón a mik-
rofón, ale aj množstvo všelijakých písomností potrebných pre novinára v teréne, 
ho nútila mať pravé rameno zdvihnuté, aby sa mu taška z neho nešmýkala. Hlavu 
mal preto naklonenú k ľavému ramenu, čo pôsobilo dojmom, že má skoliózu. Pri 
chôdzi robil krátke kroky, kolená sa mu prehýbali dovnútra, čím sa deformovala 
mäkká obuv, ktorú nosil, a to spôsobovalo, že šmatlal dovnútra.

V 70. rokoch 20. storočia sa na jednom ročníku Záhoráckej dvadsiatky aj sku-
točne postavil na štartovú čiaru so športovými chodcami. Vo vedúcej skupine sa 
udržal niekoľko kilometrov, kým ho bolesť v kolenách nedonútila odstúpiť.

CHODIL AKO PRETEKÁR, ŠTARTOVAL AJ NA ZÁHORÁCKEJ DVADSIATKE
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MAL VLASTNÝ ŠTÝL

Štýl rozhlasovej Zelenayovej repor-
táže sa vyvíjal. V rozhlasovom rozho-
vore, ktorý s ním viedol moderátor 
Michal Tvarožek, o tom sám povedal:

„Vymyslel som si za tie roky (1958 – 
1963, keď nebol zamestnancom 
rozhlasu – pozn. autora), že to bude 
rozhlasová žurnalistika vložená do re-
portáží ‒ čiže malé glosy, ktoré ozrej-
mujú udalosť, dávajú jej farbu, dávajú 
jej šťavu, získavajú poslucháčov, sú aj 
na smiech aj na plač, a robia mozaiku, 
z ktorej sa robí obraz toho, čo sa deje. 
Spočiatku to boli veľké prehry, pretože 
som sa zamotal do slov, do myšlienok. 
Nebol som dosť dobre na to priprave-
ný, to musím povedať, a prvé reakcie 
aj vo mne boli negatívne. Tak som si 
povedal: Dosť, Gabo! Nebudeš experi-
mentovať, budeš taký reportér, akým si 
voľakedy bol ‒ mnoho slov, nič dokopy 
nepovieš, a budeš dobrý.

Raz som stretol veľkého priaznivca 
športu, Alexandra Matušku. Bol veľkým priaznivcom futbalu. Hovorili sme aj na túto 
tému, a on mi povedal: ,Nie, Gabko, nie! Ostať pri tom, čo ste vymysleli, len to treba 
rozpracovať, rozdrobiť na drobné ‒ čo, kedy, ako, akým tónom, kedy to nasadiť.’ To 
isté mi povedal asi o tri týždne Peter Karvaš: ,Nie, Gabko! To je senzácia, ten nápad, 
ako to chcete robiť! Samozrejme, je to strašne hranaté. To ako keď kus hliny zatiaľ 
dostane sochár, tam ešte nič nevidíte, tak aj u vás je toto. Oprobujte detaily vykresliť, 
vypracovať ich! Vydržať, vydržať! Vycizelovať to, čo je hrubé. Robiť na tom, cvičiť, 
cibriť a bude to niečo, čo zaberie. Čo ste vymysleli, hrajte sa s tým.’

A ‒ ja som sa s tým hral. Ja som sa do toho pustil. Začal som špekulovať a ono 
to aj prišlo, že vytvorila sa nová, ako hovoríte, legenda. Vytvoril som štýl reportáže, 
ktorý nemá obdobu, zatiaľ (!), v Európe. Počúvam aj iných reportérov, a poznám 
veľmi veľa reportérov ‒ v iných rečiach tento štýl nemajú!“

Ernest Weidler pre www.parlamentnykurier.sk o tom povedal: „Kto má štýl, má 
skvelú vizitku. Jedinečný, vybrúsený štýl charakterizuje originálnych spisovateľov, 
ale aj žurnalistov, briskných poslancov, ale aj manažérov televízií. Kto ho nemá, je 

Gabo Zelenay na karikatúre 
Jozefa Hrušovského.
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len šedivým priemerom parlamentu, sochárstva, rozhlasu, vlády, televízie, hokejo-
vého mužstva, ale aj výrobnej firmy. Športoví reportéri Gabo Zelenay a Karol Polák 
mali štýl, ostatní ich kolegovia boli len štatistikmi alebo mlynčekmi na slová… Mať 
štýl je veľký dar ‒ a výsledok veľkej pracovitosti…“

V relácii Nočné dialógy ten istý Weidler konštatoval: „Nie každý mal rovnako rád 
Gabove kvetnaté športové reportáže, ale každý uznával jeho jedinečnú fantáziu. Je 
do očí bijúca najmä v porovnaní s fádnosťou mnohých dnešných reportérov. Pravda, 
ani jemu, ani televíznemu Karolovi Polákovi nespadla do lona. Hovoriť iba o praco-
vitosti by bolo málo… Dominovala ich osobnostná mnohostrannosť a inteligencia. 
Ich sčítanosť. Dobrá reportáž totiž nie sú len fakty, ale aj štýl reportérovho rozprá-
vania. Mnohí vystačia s úzkym slovníkom, kým Zelenay a Polák používali širokú 
škálu výrazov v nečakaných spojeniach. Ich výkon provokoval nielen športový, ale 
často aj estetický a dramatický zážitok…“

U Zelenaya možno hovoriť aj o štýle osobnosti. Za každých okolností bol auten-
tický a originálny a slovným prejavom ľahko poznateľný. Tak, ako sú podľa štýlu 
maľovania pre odborníka poznateľní umelci, aj keď pod nimi nevidno signatúru. 
Osobnostný štýl bol preňho ako novinára, rozhlasového redaktora, publicistu, žur-
nalistu, fotografa, spisovateľa, glosátora charakteristickou črtou.

Zelenay v reportérskej kabíne na ZŠ v Bratislave pri reportovaní ľadového hokeja.
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CHODIL S KOŽOU NA TRH

Vo viacerých publicistických rozhlasových príspevkoch sa Gabo Zelenay veno-
val téme nespratných fanúšikov. Samozrejme, občas sa nielen medzi divákmi a roz-
hlasovými poslucháčmi, ale aj medzi športovými funkcionármi našli takí, ktorí ho 
nemali v láske. Neľakal sa však neprajníkov ani ťažkých pracovných podmienok, 
v ktorých na športoviskách reportoval.

Viackrát ma zobral so sebou na zimný štadión v Bratislave, odkiaľ vysielal pria-
me reportáže zo zápasov hokejistov Slovana Bratislava.

Pamätám si ako dnes kabínu, z ktorej reportoval. Išlo o neveľkú, chladnú miest-
nosť, v ktorej sa nenachádzalo nič iné, len štvorcový stôl s niekoľkými stoličkami. 
Prisunul stôl pod okno, vyložil naň stoličku, na ňu si kľakol, oprel sa lakťami o rám 
otvoreného okna, ktoré bolo viac široké ako vysoké, vystrčil cez okno hlavu, aby lep-
šie videl, rozhlasový technik mu podal mikrofón pripojený do mobilnej prenosovej 
aparatúry, a bol pripravený na reportovanie.

Z jeho hlasu poslucháči nikdy nepoznali, že reportuje v ťažkých podmienkach, 
že prežíva nepohodlie, chlad, aj bolesť, ktorú cítil v kolenách, keď kľačal celú tretinu 
na tvrdej stoličke. A takto, v chlade, so zimou skrehnutými údmi, s ubolenými kole-
nami a krížami, pokľačiačky sa neustále vykláňajúc z okna kabíny, aby videl na celú 

Jozef Golonka mi o Zelenayovej osobitosti a novátorstve povedal: „Na zim-
nom štadióne v Bratislave boli striedačky oboch mužstiev vedľa seba a neďale-
ko reportérskej kabíny. On sa vystrčil z kabíny a počas zápasu na mňa kričal: 
,Jožko! Teraz nám povedz, ako je to s tým gólom?’ A ja som niečo cez zápas 
povedal. Za to som mal veľký malér. Vtedy to nebolo tak, ako dnes. Dnes je to 
príkaz, že musíš hovoriť s novinármi. Vtedy to bol precedens prvej triedy, že po-
čas zápasu si dovolil niekto niečo povedať pre reportéra. A Gabo to z tej búdky, 
čo bola medzi dvoma striedačkami, dokázal urobiť! Čiže už vtedy bol tvorcom 
tohto nového štýlu komunikácie, ktorý dnes sa bežne používa v športe. Dovolím 
si tvrdiť, že aj v tomto vtedy predbehol dobu. A veľmi predbehol dobu!“

Takýmto spôsobom viedol aj krátke rozhovory s hráčmi, ktorí sa vracali 
z ľadu. Vystrčil sa z okienka a ruku s natrčeným mikrofónom načiahol k hrá-
čovi, na ktorého zakričal, aby k nemu prišiel, položil mu otázku a on mu na ňu 
v priamom prenose odpovedal. Stávalo sa to vtedy, keď svojou odpoveďou hráč 
v priamom prenose vysvetlil konkrétnu situáciu, na ktorú reportér z okienka 
dobre nedovidel a oslovený hráč bol pri nej na ľade.

GOLONKA: GABO BOL TVORCOM NOVÉHO ŠTÝLU KOMUNIKÁCIE
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ľadovú plochu, sledoval a reportoval poslucháčom športové predstavenie.
Reportovanie priebehu športového diania bolo vždy vyvrcholením práce špor-

tového reportéra. Okrem toho musel vykonávať veľa práce, ktorá nebola poslu-
cháčom známa. Administratívne činnosti, hlásateľské povinnosti v športových 
správach, moderovanie vstupov kolegov reportérov a komentátorov zo športo-
vých podujatí do živého vysielania rozhlasu, hľadanie a spracovanie publicistic-
kých a žurnalistických námetov pre rozhlasové vysielanie, atď. Sem patrili aj zvu-
kové profily známych športovcov.

Ak poslucháčom predstavoval športovca, Zelenay sa vždy snažil vyzdvihnúť jeho 
osobnostné vlastnosti, vďaka ktorým sa stával nasledovaniahodným príkladom 
a vzorom pre mládež. Ak však bolo treba poukázať na niečo nezdravé, zlé v kon-
krétnom športe alebo klube, neváhal to urobiť vo svojich kritických rozhlasových 
príspevkoch ‒ poznámkach, glosách, fejtónoch či komentároch. Robil to aj napriek 
riziku, že mu to môže privodiť problémy.

Zelenayov dlhoročný kolega v bratislavskom rozhlase Štefan Horský v našom 
rozhovore povedal:

„Gabo vedel využiť fakt, že je poslucháčovi stále blízko a môže mu, a je aj schop-
ný hovoriť mu pravdu. Vedel neustále hľadať slabé miesta tam, kde mu išlo o vec. 
Viem, že veľmi prenikavo začal pretriasať, odborne, kvalifikovane, nelegálne záleži-
tosti v športe. On prišiel s dopingmi, vedel ich bez milosti popísať ako pliagu v špor-
te a bojovať proti nim. Viem, že mával postrehy o drogách, ktoré k nám sem-tam už 

Na hokejovej striedačke na ZŠ v Bratislave vľavo dlhé roky najznámejší slovenský hokejový 
rozhodca a neskôr uznávaný funkcionár IIHF Juraj Okoličányi, vedľa neho Gabo Zelenay.
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vtedy prenikli. Vedel tieto záležitosti 
dostať na parketu športu tak, že to 
bolo úplne nenápadné, akoby náhod-
né, ale sedelo to tam absolútne presne.

Myslím si, že najbližšie pravde bude 
to, že Gabo vŕtal do vecí, ktoré nefun-
govali. Nedával si servítku pred ústa, 
keď rozoberal morálku alebo pálčivé 
problémy v športe, ktorých bolo dosť: 
nominácie do štátnej reprezentácie, 
uprednostňovanie, peniaze, a podobne. 
Z ÚV KSS boli neustále signály, že toto 
či tamto sa im nepáčilo. Slovenský úrad 
pre tlač a informácie (komunistická 
inštitúcia zameraná na cenzurovanie 
slovných, hudobných a tlačových re-
daktorských a autorských príspevkov – 
pozn. autora) mal v rozhlase ľudí, ktorí 
neustále odpočúvali programy a vysie-
lali na ÚV signály.“

Aby mohol kritické príspevky Zelenay odvysielať, musel svoje myšlienky doslo-
va umelecky šperkovať, zmysel ukrývať medzi riadky, aby obsah povedaného mal 
výpovedný zmysel a aby ich cenzúra umožnila odvysielať.

TRÚFOL SI AJ MEDZI ROZVÁŠNENÝCH FANÚŠIKOV

Živo si pamätám, ako sa v čase svojej reportérskej slávy, po jednom zápase hoke-
jistov Slovana Bratislava, nebojácne naživo postavil zoči-voči obávaným fanúšikom 
z vykričanej C-tribúny zimného štadióna v Bratislave, ktorí pravidelne okupovali 
túto tribúnu na každom zápase a boli nielen motorom povzbudzovania, ale agresi-
vitou aj postrachom usporiadateľov i divákov na ostatných tribúnach.

Hneď, ako 2. novembra 1982 prišiel na zimný štadión, skontaktoval sa s funkci-
onármi Slovana Bratislava CHZJD, ako sa vtedy klub volal, a oznámil im svoj úmysel 
po skončení zápasu zorganizovať besedu s vykričanými fanúšikmi. Keď si ho funk-
cionári vypočuli, zaliala ich horúčava z predstavy, k čomu môže na tribúne dôjsť. Ale 
Gabo im povedal: „Nič nám nespravia! A niečo podniknúť musíme. Lebo nám slušní 
ľudia prestanú chodiť na hokej. Chodia sem aj rodiny s deťmi, preto je potrebné, 
céčkarov’ pacifikovať, ale nie násilne. Nebojte sa, dokážeme to a pôjde to.“

Nie, Zelenay nehovoril v množnom čísle o sebe samom. Chcel, aby sa na besede 

Gabo Zelenay v reportérskej kabíne na 
Zimnom štadióne (dnes Ondreja Nepelu) 

v Bratislave s rozhlasovým technikom 
Ladislavom Littmanom.
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zúčastnili i funkcionári aj niektorí hrá-
či Slovana. Funkcionári napokon uzna-
li argumentáciu, lebo sami cítili, že už 
treba niečo urobiť. Do konca zápasu 
zorganizovali niekoľkočlenný tím. Do 
funkcionárskej kancelárie zavolali 
šéfa usporiadateľov, aby mal čas pri-
praviť na novú situáciu svojich podria-
dených. Na zimnom štadióne poznal 
Gabo Zelenay všetkých funkcionárov 
a usporiadateľov osobne ‒ aj oni jeho. 
Preto nikto nerozhutoval nad tým, či je 
nápad rozumný alebo šialený.

Cez prestávku po druhej tretine 
vošiel funkcionár klubu k hlásateľovi 
a ten prečítal divákom oznam, ktorý mu 
strčil do ruky. Fanúšikov zaskočil a pre-
kvapil. Najprv zavládlo ticho, no potom 

sa tribúna „C“ predviedla naozaj hurónskym revom, piskotom a búchaním do kadečoho. 
Hlásateľ fanúšikov vyzval cez miestny rozhlas zimného štadióna, aby po zápase neod-
chádzali, aby sa zúčastnili na besede, ktorú priamo na tribúne povedie Gabo Zelenay. 
Zostali všetci vykričaní fanúšikovia z „céčka“, ba pridali sa aj fanúšikovia z iných tribún.

Po zápase sa tribúna „C“, ktorá bola na stojáka, zaplnila fanúšikmi do prasknutia. 
Keď k nej Gabo kráčal, stretol sa s televíznym komentátorom Karolom Polákom, 
a ten mu povedal: „Ty si sa zbláznil, veď ťa tam roztrhajú na kusy!“ Ale Gabo sa ne-
dal odradiť: „Uvidíme!“ A išiel s neochvejnou odvahou za svojím cieľom. Na tribúnu 
prišiel na čele malej delegácie s niekoľkými funkcionármi a hráčmi.

Ako prvý za ním kráčal kapitán mužstva Dárius Rusnák, v tom období už aj viac-
násobný reprezentant ČSSR. Museli sa doslova pretlačiť cez nahusto stojacich fanú-
šikov k zábradliu tribúny, no prišli tam bez úhony. Postojačky a čelom otočený k nim 
Gabo potom moderoval, a doslova modeloval dialóg s fanúšikmi o tom, čo a ako sa 
má urobiť, aby sa z nich stali ozajstní kultúrni fanúšikovia.

Dialóg zoči-voči trval vyše dvoch hodín. A čuduj sa svet, vykričaní fanúšikovia 
ho neroztrhali, ale naopak. Na záver dialógu ho odmenili dlhotrvajúcim potleskom 
a vyprevádzali ho z tribúny skandovaním jeho mena. Po príchode domov Gabo o tej-
to besede živo ‒ a bolo badať, že so spokojnosťou v duši z dosiahnutého úspechu 
‒ rozprával manželke, synovi i mne, keďže som bol u nich doma na návšteve.

Denník Smena o tejto udalosti referoval: „V utorok po stretnutí so Zetorom Brno 
sa mnoho divákov zhromaždilo na tribúne. Stalo sa to, čo ešte nikdy v histórii 1. 
hokejovej ligy, a nielen jej: zoči voči sa stretli najvernejší priaznivci Slovana s tréner-

Gabo Zelenay s Dáriusom Rusnákom v roku 
2003, niekoľko mesiacov pred svojou smrťou.
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mi, hráčmi, funkcionármi. Prostredníctvom mikrofónu Gabriela Zelenaya sa odohral 
nevšedný dialóg.“

O tejto udalosti sa zmienil aj pražský denník Mladá fronta: „Besedu majstrovsky 
viedol rozhlasový reportér Gabo Zelenay a výsledkom takmer dvaapolhodinovej vý-
meny názorov bol prísľub priaznivcov, že podobných zlozvykov sa vyvarujú.“ Den-
ník potom dodal, že v nasledujúcich šiestich prvoligových zápasoch Slovana Brati-
slava na domácom ľade známkovali rozhodcovia obecenstvo najvyššou známkou, 
čistou jednotkou.

Zelenayov odvážny čin a jeho angažovanie sa za nápravu správania fanúšikov 
nemalo však dlhodobý efekt. Jednu z príčin možno vidieť v tom, že keď bol hlav-
ným rozhodcom Jirka z Prahy, jeho vysúkanie rukávov pred úvodným buly v zá-

pase bolo vždy znamením, že Slovan 
prehrá. Nervy z nespravodlivých ver-
diktov voči hráčom Slovana „praskali“ 
divákom aj na iných tribúnach. A tak 
s odstupom času fanúšikovia z „céčka“ 
opäť skĺzli do starých koľají.

Okrem bratislavského skandova-
nia zaznelo skandovanie mena Gaba 
Zelenaya aj v priamom rozhlasovom 
vysielaní. Bolo to v roku 1985, najprv 
po skončení hokejového zápasu Duk-
ly Trenčín a jeho predposlednej živej 
reportáži v kariére, a potom ešte raz 
po poslednej reportáži v Bratislave zo 
zápasu Slovana Bratislava. Po skonče-
ní zápasu sa cez miestny mikrofón na 
zimnom štadióne prihovoril k fanúši-
kom a oznámil im, že končí s aktívnou 
reportérskou činnosťou a odchádza do 
dôchodku. Poďakoval sa im za priazeň 
i za kritické názory, ktorými sa vyjad-
rovali k jeho reportážam. Zdôraznil, že 
divákov i rozhlasových poslucháčov 
vždy považoval za svojich priateľov, že 
vďaka divákom a poslucháčom mohol 
robiť prácu, ktorá bola preňho poteše-
ním, jeho vášňou a vďaka nim mala jeho 
práca zmysel. Skandovanie „Gá-bo Zele-
nay!“ a „Ďakujeme“ znelo dlhé minúty.

Gabo Zelenay sa na záver 
rozhlasovej reportérskej kariéry 

lúči s divákmi na zimnom 
štadióne Slovana Bratislava.
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SILNÁ SPÄTNÁ VÄZBA S VEREJNOSŤOU

Mediálne pôsobenie Gaba Zelenaya vzbudzovalo veľkú spätnú väzbu od poslu-
cháčov, o čom som našiel množstvo dôkazov v jeho pozostalosti. Od neznámych, ale 
aj veľmi známych a významných ľudí. Vybral som niektoré odozvy, ilustrujúce, ako 
bol Zelenay vnímaný nielen ako reportér, ale aj ako vysoko humánny človek obda-
rený nadmierou empatie, porozumenia a ochoty pomôcť.

Významný slovenský hudobný skladateľ, národný umelec a veľký futbalový nad-
šenec Ján Cikker, poslal z liečenia v kúpeľoch Sliač 6. septembra 1960 list tohto zne-
nia: „Vážený pán Zelenay! Zo srdca Vám ďakujem za Váš milý dar, zaslaný Gabom 
Rapošom, na ktorom som zvečnený v rôznych fázach fotbalového boja. Mal som 
opravdivú radosť a schuti som sa zasmial – až mi slzy tiekli. Viete, my od umenia 
máme aj iné vášne, nielen umelecké. U mňa je to fotbal, hory (Tatry) a psy. No, a jed-
na moja vášeň je tak výborne nefalšovane zachytená Vaším neviditeľným a nespo-
zorovateľným pričinením, že mi zostane veľmi milou spomienkou. Ďakujem Vám za 
Váš – pre mňa drahý a milý – dar a želám Vám veľa šťastia do života. Keď prídem do 
Bratislavy zo sliačskej liečby, osobne sa Vám ešte poďakujem.“

Dušan Danko z oddielu šermu TJ Lokomotíva Bučina Zvolen Zelenayovi 4. apríla 
1968 napísal aj vety, ktorých obsah je paradoxne aktuálny aj dnes ‒ keď sa pozrieme 
na obsah športového spravodajstva v našich médiách: „Chcem Vám týmto vyjadriť 
vďaku nášho šermiarskeho oddielu a určite i značnej časti šermiarskej verejnosti za 
zmienku, ktorú ste venovali šermu v poslednej relácii seriálu, Kto čo vie’. Po rokoch, 
keď sa v športových rubrikách novín, ako je Šport, objavovali holé a strohé výsledky 
z celoštátnych majstrovstiev republiky, bol Váš nápad zmieniť sa v televízii o šerme 
vynikajúci… Už roky prebiehajú majstrovstvá republiky v šerme v tichosti, bez je-
dinej zmienky v športových správach, alebo iba v rubrike, Šport jednou vetou’. Pri-
padáme si pomaly ako ilegálna skupina. Vy ako športový reportér máte veľké slovo 
a možnosť napraviť staré nedostatky v tomto smere. Prosíme Vás a apelujeme na 
Vás, ako na bývalého aktívneho športovca, pomôžte nám, šermiarom.“

Poslucháč z Čiech Otakar Tomis 24. októbra 1968 poslal rozhlasovému vedeniu 
v Bratislave tieto riadky: „Vážení, komentáře Vašeho pracovníka p. G. Zelenaye mě 
přesvědčily o něčem, čemu jsem málokdy přikládal větší důležitost, ale právě jeho 
způsob komentování z Mexika ukázal, že i toto je nemalé umění a dovede zapálit! 
Pan G. Zelenay se tohto úkolu zhostil prostě skvěle a patří mu za to dík – není to 
jen názor můj, ale i mnohých, s kterými jsem o jeho způsobu komentování hovořil. 
Za těch pár minut dokázal vždy doslova vyhmátnout to pravé z celé vzrušující at-
mosféry a tak přiblížit nás u rozhlasových přijímačů co nejvíce ke všemu dění, na 
kterém se podíleli naši reprezentanti. Byl vtipný, pohotový, no prostě výborný – vy-
tvořil v našich myslích pravou představu o sportovním komentátorovi, jaký má být.“

Gabove reportérske výkony počas OH v Mexico City ocenil učiteľ i riaditeľ zák-
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Spätnú väzbu mal Zelenay výbornú nielen s bežnými poslucháčmi, ale aj s ľuďmi priamo zo 
športu. Na fotografii spolu s ním známi futbalisti Titus Buberník, Gustáv Mráz (prví dvaja 

zľava), či Štefan Matlák (vpravo od Zelenaya).

Hudobný skladateľ Ján Cikker na futbalovom zápase, zvečnený Zelenayom.
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ladnej školy v dedinke Radimov na Záhorí Jozef Minárik, ktorý mu napísal: „K napí-
saniu tohto listu ma donútili Vaše skvelé reportáže z Mexika. Viete, keď naši úspešní 
športovci dostávajú odmeny, patrilo by sa oceniť i výkon našich reportérov, ktorí 
tiež odviedli kus poctivej roboty. Aspoň týmto spôsobom Vás chcem odmeniť po-
ďakovaním za tie krásne chvíle, ktoré som prežil pri rozhlase, keď ste reportovali.“

Zelenayove reportáže z Mexico City, kde bol na prvej zo svojich troch olympiád, 
vzbudili doma veľký ohlas. Potvrdzuje to aj list P. Jičínskeho z Prahy s dátumom 1. 
novembra 1968, adresovaný jemu osobne: „Vy a redaktor Karel Malina jste repor-
tovali průběh bojů našich reprezentantů na olympijských hrách v Mexiku. Prožívali 
jste je celým srdcem a dokázali jste se s námi o své pocity podělit tak, že jsme v du-
chu běželi třeba s Plachým, nebo spoluzápasili s Kmentem. A co je nejkrásnější, do-
kumentovaly Vaše reportáže jednotu našich národů. Prostě všichni, kteří za Česko-
slovensko závodili, byli naši, nás všech. Našim závodníkům byla vyslovena nesčetná 
poděkování za úspěšnou reprezentaci. Myslím si, že i Vám je třeba poděkovat, neboť 
i Vy jste se podíleli na krásném úspěchu celé naší výpravy.“

Pozoruhodne aktuálne vyznievajú slová Mihála Tobiáša z Košíc: „Dňa 27. 10. 1970 
ste hovorili v kocke o nedostatkoch, stagnácii nášho vrcholového športu. Dovoľte 
mi, aby som Vám touto cestou potriasol pravicou a poďakoval sa Vám za Váš príspe-
vok. Áno, kam kráčaš, československý šport? Nejdem rozvádzať, čo ste Vy povedali, 
či už išlo o basketbal, hádzanú, hokej, stolný tenis, volejbal, futbal, ľahkú atletiku, 
gymnastiku, a pod. Vo všetkých týchto športoch sme, zhoreli’, či už v európskom 
alebo svetovom zápolení. Súhlasím s Vaším výrokom, že práca v ranom veku člove-
ka, t. j. s mládežou, v športe nebola, nie je a myslím, že dlho nebude docenená. Žiaľ, 
musíme priznať, že na vrub vrcholového športu. Dôvod je možné hľadať v tom, že 
tréner s kvalifikáciou I. triedy vo futbale má plat a rôzne iné výhody, ktoré mu vyná-
šajú cca 5000 Kčs mesačne. Na druhej strane, tréner s tou istou kvalifikáciou v inom 
športe má svoju činnosť vykonávať dobrovoľne, alebo za 200 ‒ 500 Kčs. Nechcem 
rozvádzať, ako sa na dobrovoľného pracovníka pozerajú kolegovia v zamestnaní. 
Podobné nedocenenie a veľká rozdielnosť je aj v rozhodcovskej činnosti.“

Od poslucháča z Kladna dostal Gabo Zelenay krátko po návrate zo ZOH 1972 
v Sappore zaujímavý list. Písalo sa v ňom: „Chci Vám úpřimně poděkovat za všecka 
reportování sportovních podniků. Věřte, že vždycky raději posloucháme Vás z roz-
hlasu, než sledujeme utkání v televizi. Je-li vysílání současně v rozhlase i v televizi, 
pak sledujeme obrazovku, ale přitom posloucháme Vás z rozhlasu. Váš elán i smysl 
pro spravedlnost jsou strhující. Ale to není to hlavní, proč Vám píši. Chci Vám podě-
kovat hlavně za olympijské hry ‒ za krásné líčení volné jízdy Ondreje Nepely. Když 
jsme ji pak sledovali na obrazovce, scházela nám Vaše slova.“

Juliana Štěpánková z Brna mu v roku 1972 napísala: „Dovolte mi, abych i když 
opožděně, ale stejně úpřimně a ze srdce poděkovala Vám za Vaše skvělé, jistě vel-
mi, velmi vyčerpávající, reportérské umění ze světového mistrovství v ledním ho-
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Počas futbalových majstrovstiev sveta 1974 Gabo Zelenay pred Olympijským 
štadiónom v Mníchove spoločne s novinárskym kolegom Igorom Mrázom.

Gabo Zelenay už ako dôchodca za 
mikrofónom spolu s Karolom Polákom 
počas futbalového zápasu veteránov. 

Za nimi Gabov syn Roman Zelenay 
v úlohe rozhodcu (v požičanom drese).

Na besede spolu so skvelým 
hokejistom Václavom Nedomanským, 

hviezdou Slovana Bratislava i čs. 
reprezentácie, ktorá v roku 1974 

emigrovala do zámoria.
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keji. Nevím, dovedete-li si představit, když miliony našich občanů radostně a hrdě 
polykaly slzy, slzy štěstí, jásotu a slávy z úspěchů, které dosáhli naši reprezentanti 
a když slyšely hrát naši hymnu. A proto je hodna velkého obdivu a poděkování Vaše 
pohotovost, srozumitelnost a bezpříkladná hbitost a také nezmarné hlasivky, které 
vydržely předvádět nám alespoň slovy, co sám jste sledoval na ledě! Nemám tele-
vizor a asi nikdy mít nebudu (jsem jenom důchodkyně), ale poslouchám-li z rádia, 
jak nám předvádíte klání našich milých chlapců, jako bych sama se dívala s Vámi na 
krásné boje na ledové ploše. Děkuju Vám, děkuju ze srdce, za Vaši vytrvalost, sílu, 
pohotovost. Velmi mně udivuje, proč také vy, obětaví reportéři, jste za své příkladné 
výkony nebyli vyhodnoceni? Bylo by jistě plně zasloužené!“

Melánia Boláňová z Košíc mu v januári 1973 poslala novoročný vinš, v ktorom 
sa okrem iného uvádzalo: „Vážim si Vás. Za Vaše otvorené čestné slová, ktoré dnes 
tak málo počuť. Za Vaše nadšenie a odvahu hovoriť tak, ako je treba. Počúvať Vás je 
pomaly kultúrnym zážitkom. Prečo? Lebo je Vám príliš málo podobných. Zostaňte 
vždy takým! Ľudia Vás majú radi. Buďte šťastný!“

Regina Mlejnková z Havířova sa v liste z 10. júla 1974 vyznala: „Po včerejší te-
levizní relaci, Nemanželský trojúhelník’ byla jsem tak překvapena a dojatá, že Vám 
musím napsat. Pane Gabo, přiznávám, že až do včerejška jsem k Vám měla jaký-
si odpor, neměla jsem Vás ráda a nyní to musím všechno odvolat a odprosit Vás. 
Neměla jsem Vás ráda proto, že tak vznětlivě, temperamentně a dynamicky reportu-
jete sportovní utkání. Nyní, když jsem poznala, jaký jste hluboce ušlechtilý, vzděla-
ný člověk, se všechny moje negativní pocity změnily ve velmi pozitivní. Jste velký 
člověk, sportovec i dá se říct umělec života.“

Jozef Hrušovský z Prešova 28. apríla 1976 Zelenayovi napísal: „Rád počúvam 
Vaše športové reportáže, a to pre živý, zápalistý a jemným humorom podfarbený 
štýl reportovania. Je síce pravda, že niečo i nadsadzujete, ale vhodne a vtipne, a pre-
to rád Vám to odpustím.“

V mene kolektívu chodcov diaľkových pochodov Rudných baní Banská Štiavnica 
10. januára 1977 napísali spoločný list Ivan Madara a Jozef Osvald. V ich liste sa 
okrem iného uvádzalo: „V Katoviciach, v priebehu majstrovstiev sveta v hokeji, ste 
nám umožnili stretnutie a improvizovanú besedu s našimi trénermi a všetkými ho-
kejistami. Bolo to pre nás nezabudnuteľné stretnutie, ešte raz Vám ďakujeme. Ako 
zapáleného človeka sme Vás poznali len od mikrofónu, ale osobné stretnutie s Vami 
toto poznanie ešte umocnilo.“

Od poslucháča Mareka Stracha až z poľského Jaroslawu dostal tieto pekné riad-
ky, datované 15. augusta 1980: „Ste skvelý, všestranný novinár, športový spravo-
dajca, a pretože ja zbožňujem futbal, stretávam sa s Vami často vtedy, keď skvele 
reportujete ligové, či medzinárodné zápasy. Nikdy som nezažil takého živelného, 
výborného, autentického reportéra, ako ste Vy. Drahý pán Gabriel!!! Predstavujete 
i reprezentujete osobnosť zapáleného patriota, človeka milujúceho svoj ctižiadosti-
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vý, bojovný, hrdinský slovenský národ. 
Naposledy ste sa dokonale vyzname-
nali vysielaním olympiády v Moskve. 
Tiekli mi slzy dojatia, keď ste repor-
tovali, ako futbalisti Československa 
získali zlatú medailu. Stály a verný po-
slucháč i fanúšik, milovník Slovenska 
i Vášho talentu.“

K 60. narodeninám (šesťdesiatku 
dovŕšil 26. novembra 1982) dostal 
Gabo Zelenay množstvo písomných 
blahoželaní. Vyberám citácie z niekto-
rých z nich.

Bývalý hokejový spolupráč v klu-
be VŠ Bratislava Dušan Faško, veľmi 
významná postava histórie sloven-
ského ľadového hokeja: „Veľmi som si 
vždy vážil a vážim si, Gabo, Tvoj postoj 
k životu, úsilie naplniť ho činorodou 
prácou, krásou, zdravým pohybom, 
športovým súťažením a priateľstvom. 
Cením si, že aj keď slovo a myšlienka 
sú Tvojím kráľovstvom, nikdy si nevá-
hal vysúkať rukávy a pustiť sa do odpratávania snehu z ľadu, vyznačovania bežeckej 
dráhy, či do pohrabania doskočiska. Cez mikrofón, ale i vo vlaku alebo pri stretnu-
tí vždy si plný podnetov, nápadov, impulzov. Rád Ťa počúvam, keď sprostredku-
ješ deje na míle vzdialené od nás, a som šťastný, že som sa vyladil na, Tvoju vlnu’. 
Kúzliš – alebo lepšie povedané – očami i slovom filtruješ, čo je na športe nánosom, 
šedivosťou a zážitok z atletických dráh, klzísk, ihrísk, športovísk odovzdávaš nám 
v čistej, jagavej podobe.“

Ďalší bývalý spoluhráč z VŠ Bratislava a takisto veľká postava slovenského ľado-
vého hokeja Karol Smida: „Vidím Ťa spolu s Janom Grünom v zelenom svetri a s veľ-
kou sovou hlavou na brankárskom drese VŠ Bratislava. Až niekoľko rokov potom si 
začal naplno pracovať v terajšej profesii, a to veľmi úspešne. Jedných si potešoval 
svojimi citoslovcami a humorom pri prenosoch, druhých si zasväcoval do rekordo-
vých čísel. No mňa, z postu mojej profesie, zaujali Tvoje postoje k poslaniu športu, 
kde objavuješ aj drobných zápalistých športovcov z najzapadlejších oblastí Sloven-
ska. Všímal si si aj ten zaznávaný mikrosvet miliónovej masy, ktorá žije z omrviniek 
padajúcich z bohato prestretretého stola vyššej kategórie športovcov. Videl si, že 
okrem gólov, bodov a sekúnd sú aj spoločenské hodnoty v športe. Myslím si, že má-

Žiadny šport nebol Zelenayovi cudzí. 
Do rádia rozprával aj o športovom 
potápaní. Na fotografii s vedúcim 

potápačského oddielu Orka Bratislava 
Vladimírom Mihálikom.
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loktorý partner v Tvojej profesii sa Ti môže vyrovnať.“
Známy novinár Emil Flaška: „Milý Gabo, duša veselá, nezmar optimizmu, znalec 

všetkých svetových pozemských i podvodných rekordov, reportér bez konkurencie 
na najbližšie štyri tisícročia, organizátor mladých, prestárlych, premládlych a iných, 
najväčší nealkoholik histórie ľudstva a skrátka – chlap, ako sa patrí! Ak niekto chce 
mať pasiu zo športového zážitku, nemusí byť divákom na Slovane, ale stačí mu po-
čúvať, čo hovoríš Ty a má futbalu dosť na celý život. Takto Ťa poznám nielen ja, ale 
milióny počúvačov v republike.“

Dlhoročný člen Slovenského národného divadla, herec a velikánsky futbalový 
priaznivec Ondriš Jariabek: „Milý môj veľmi dobrý priateľ Gabko, je posledný deň 
v roku 1982… Pokiaľ ide o tú tvoju šesťdesiatku, v podstate som nič nezmeškal, lebo 
tú budeš mať celý rok. Nuž a moje želanie? Aby Ti tá Tvoja huba tak krásne chodila – 
tak sviežo, tak vtipne, tak kvetnato – nielen po celý rok, ale po celý vek. Vieš, čo je na 
Tvojich reportážach krásne? Že vieš svojou kvetnatou hubou skrášliť i tie najhoršie 
zápasy! Kiež by to vedeli aj iní – lebo v našich ligách je kde akých zlých zápasov ako 
maku! Gabinko môj, hoci s bezvlasou hlavou, ale s krásne kučeravým mozgom viac 
ako bol Matuzalemov! Národ si Ťa žiada aspoň tak, ako soli!“

Riaditeľ vydavateľstva Šport Július Chvalný mu v želaní k šesťdesiatke napísal: 
„Som osobne rád, že som mal možnosť spoznať zblízka redaktora – reportéra, ktorý 

Na zimnom štadióne v Banskej Bystrici Gabo Zelenay s mikrofónom, vedľa neho vľavo Dušan 
Faško a celkom vľavo predseda TJ Iskra Smrečina Banská Bystrica Vladimír Sebenský.
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má úprimný a neformálny postoj k tematike, ktorej sa zmocňuje a svojský štýl poda-
nia, zasluhujúci si takmer autorsko-právnu ochranu tvorivého pôvodcovstva. Som 
rád, že som mal možnosť poznať Gaba Zelenaya ako skromného a pritom skvelého 
človeka, lebo nie každý z nás je hoden takej ľudsky preplnenej šesťdesiatky!“

Zakladateľ a doživotný riaditeľ Radošinského naivného divadla i autor divadel-
ných hier Stanislav Štepka poslal Gabovi 15. augusta 1983 list, v ktorom sa vrátil 
k jeho nedávnej návšteve v Radošine: „Pán Zelenay, v Radošine sa vari týždeň hovo-
rilo nielen o futbalových päťdesiatinách, ale i o Vás. A iba v dobrom! Zanechali ste 
medzi všetkými skvelý dojem. A tak sa mi patrí aspoň takto ešte raz Vám poďakovať. 
Radošiňanov futbalové sviatky vyburcovali k nebývalej aktivite: futbalový výbor 
pracuje ako nikdy, trénuje sa dvakrát v týždni, vznikajú nové oddiely. Žiaľ, chýba 
to, čo možno teraz chýba všade – peniaze. Na okrese sú, povedané s Maximom Gor-
kým – na dne, a tak sa asi budeme musieť vybrať do Bratislavy po úradoch. Chcem 
im pri tom pomôcť. Ak by ste vedeli o dakom alebo nejakom dobrom a vhodnom 
tipe a type – som samé ucho.“

Vedúci redaktor kultúrno-politickej prílohy týždenníka Nové slovo s názvom Ne-
deľa Drahoslav Machala sa listom zo 7. septembra 1983 obrátil na Zelenaya s pros-
bou o napísanie článku: „Chcel by som Vás požiadať o úvodný príhovor do Nedele 
na tému, Kultúrnosť prostredia a kultúrnosť vzťahov na športových podujatiach.’ 

Pri Zelenayovom mikrofóne sa za desaťročia vystriedali tisícky športovcov – aj plavecký 
majster Európy Miloslav Roľko.
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Poznám Vás ako vynikajúceho špor-
tového publicistu, ktorý je rovnakým 
majstrom v rozhlase i v písaní článkov. 
Predstavoval by som si tento úvodný 
príhovor ako zamyslenie sa nad tým, 
kam sa vytratila tá čarovná atmosféra 
zo štadióna Slovana, ktorého divákov 
si cenili a vážili súperi v celej repub-
like. Na Slovan chodieval nesmierne 
vyspelý divák. Zamyslite sa nad tým, 
prečo ste mohli na futbale vidieť veľ-
kého slovenského mysliteľa Alexandra 
Matušku, prečo tam chodieval Vlado 
Mináč i známi herci Jariabek, Poló-
nyi – jednoducho osobnosti slovenskej 
kultúry, ktoré považovali za sviatok, že 
mohli byť prítomné na futbale ako na 

krásnom divadelnom predstavení v krásnom prostredí pri umelom osvetlení, lebo 
naladenosť divákov už pred zápasom signalizovala skutočnú pohodu.“

Už spomínaný bývalý Zelenayov spoluhráč z VŠ Bratislava Dušan Faško mu z Ban-
skej Bystrice 3. apríla 1985 napísal: „Milý Gabo! Dočítal som sa o Tvojom lúčení s mik-
rofónom… Najprv hádam poďakovanie za Tvoj prístup k problematike, o ktorej si ho-
vorieval. Bola v ňom vždy zanietenosť, odbornosť, láska k človekovi a úsilie posúvať 
riešenie problémov dopredu. Nikto nikdy nemohol byť v pochybnostiach, že držíš 
stranu spravodlivosti a tým, ktorým pohyb, športovanie, súťaženie stali sa soľou ži-
vota. A tá nápaditosť pri hľadaní slov, slovných obratov, obrazov! Korenie reportáže! 
Potešil si ma, že chceš teraz viacej písať. Beletria s telovýchovnou problematikou – 
slabšie ohnivko v našej literatúre. Držím Ti palce, aby Ti vyšiel Tvoj zámer.“

Sám Gabo Zelenay v rozhovore k jeho 70. narodeninám v Gama magazíne. pre-
zradil: „Príjemne ma prekvapilo, keď som po piatich rokoch reportérskej absencie 
dostal z ďalekej Líbye, kde večer počuť vysielanie Prahy, pohľadnicu, za ktorú za-
platil český robotník tri doláre: „Chcem vám povedať, že mne a mojim priateľom vo 
vysielaní veľmi chýbate.“

220 SLOV ZA MINÚTU, „BREPTY“ A ÚSMEVNÉ „HLÁŠKY“

Po roku 1975, keď mal v rozhlase priestor len na krátke živé reportážne vstupy 
(súvislá reportáž sa v období normalizácie vytratila), v jednej ‒ dvoch minútach 
dokázal Zelenay obsiahnuť všetko podstatné z hry i z atmosféry na štadióne. Umož-

Spisovateľ Vladimír Mináč rád chodieval 
na futbal.
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ňovala mu to rýchlosť, akou dokázal rozprávať. Ktosi mu raz zmeral, že za minútu 
vychrlil pri reportáži dvestodvadsať slov! A to nie len tak ledabolo. Kto si myslí, že 
to nie je majstrovský výkon, nech to skúsi sám!

V časopise Signál v čísle 21 z apríla 1976 napísali: „Říkám mu kulomet. Jeho 
slovní kadence by mohla klidně soupeřit s výrobky Maxim či Zbrojovka (vojenské 
zbrane a strelivo – pozn. autor) a gestikulaci by mu mohli závidět Marceau i Fialka 
dohromady“ (svetoznámi mímovia – pozn. autora).

Takúto slovnú kadenciu však používal výnimočne. V rozhlasovom rozhovore pri 
príležitosti jeho 80. narodenín o tom povedal:

„Ja som mal povolenie mať maximum 170 slov. To bolo rozhodnutie ústredného 
riaditeľa v Prahe, lebo povedal: „Česi ti nebudú rozumieť.“ To bol dôvod, prečo som 
musel rýchlosť podstatne znížiť. Ale aj tak, keď som posledný raz v živote reporto-
val, to bol hokej s Litvínovom v Bratislave, to bola rozlúčka s ľadom a rozlúčka s ho-
kejom (v roku 1985), tam sa naozaj stalo, že som si povedal:,Už mi nemôže nikto nič 
zakázať, ani prikázať.’

Tam som to spustil naozaj naplno. Nehovorím, že 220, ale bolo to najrýchlej-
šie, ako som vládal. Bol som v kabíne. Po ľavej strane kabíny sedelo na striedačke 
mužstvo Slovana Bratislava. Vtedy bol trénerom Jožo Golonka. Videl som, že čosi ku 
mne gestikuluje. Keď mi zobrali slovo, vyklonil som sa von a hovorím:,Čo je, Jožo?’ 
A on: ,Gabo, nevyprávaj tak rýchlo! Chlapci nedokážu tak rýchlo korčuľovať!’ Toto 
bol potom jeden z okrídlených vtipov, ktorý dlho letel medzi športovcami, že toto 
Jožo Golonka vymyslel.“

Samozrejme, že pri uvedenej rýchlosti vyslovovania slov a myšlienok vznikali aj 
úsmevné situácie a „brepty“, o ktorých povedal: „V pražskom rozhlase majú kolego-
via nahratý hodinový výber z mojich breptov a púšťajú si ho pri oslavách MDŽ alebo 
na Jozefa. Už pekných pár rokov im tie isté fóry dokážu zdvihnúť náladu… Jeden 
z nich bol tento. Reportoval som futbalovú ligu, večer doma zazvonil telefón a jedna 
pani prosila o adresu Laca Jurkemika, že by sa s ním rada stretla. Až nakoniec mi 
prezradila, prečo. Laco bol v tom zápase najlepším mužom na ihrisku, bránil i útočil 
a ja som to v rozhlase povedal takto: „A Jurkemik dokazuje, že je naozajstným mu-
žom nielen vzadu, ale aj vpredu!“

Na margo breptov Gabo v roku 1988 povedal: „Rozhlasový brept je niečo nád-
herné! Lebo stelesňuje priamu zainteresovanosť toho, kto hovorí. Predsa každý je-
den, kto hovorí k poslucháčom, nie je neomylný človek, nie je stroj, nie je kompjúter 
‒ to je normálne mysliaci človek, normálne konajúci človek.“

V jednej z relácií „S mikrofónom za športom“ reportoval futbalové bratislavské 
derby vtedajšej I. československej ligy, Slovan ‒ Inter. Pred záverom relácie mu mo-
derátor koordinujúci priame vstupy komentátorov zo všetkých futbalových štadió-
nov udelil 20 sekúnd na záverečné zhodnotenie zápasu. Gabo Zelenay zo seba vy-
chrlil: „Slovan Inter štyri dva, Švehlík dva, Jokl, Ondruš ‒ Slovan Bratislava, Petráš, 



47

ŠPORTOVÝ REPORTÉR

Reportovanie na futbalovom zápase Slovana Bratislava - postojačky spoza autovej čiary.
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Jurkemik ‒ Inter Bratislava, dvadsaťpäťtisíc divákov, krásny deň, krásny futbal, dob-
ré pivo, kvalitné párky, dopočutia o týždeň!“ Myslím, že aj dnešný fanúšik by pove-
dal: geniálne! Nevadí pritom, že Gabo ako abstinent pivo nepil.

UNIKÁTNE VYJADROVACIE PROSTRIEDKY

Zelenay reportérsku terminológiu obohatil o slová a slovné spojenia, ako napr. 
vypáliť, t.j. vystreliť puk hokejkou, rozštep, t. j. brankár vyrazil puk „betónom“ tak, 
že naširoko, až do gymnastického špagáta roztiahol nohy, non plus ultra, t. j. niet nič 
lepšie, je to neprekonateľné, brankár čaruje, t. j. bleskurýchlo reaguje a chytí aj ne-
chytateľné puky, trma-vrma, t. j. neprehľadná situácia, harmatanec, t. j. situácia, keď 
sa vytvorí klbko hráčov z obidvoch proti sebe hrajúcich mužstiev, ktorí si vo vypätej 
situácii vymieňajú názory nevyberanými slovami, a niekedy aj ručne-stručne, ako 
sa zvykne hovoriť, tréner ho nechá odpočívať na lavičke, t. j. stiahol hráča z hry, náš 
hráč je tieňovo atakovaný, t. j. súper sa držal pri našom hráčovi ako tieň a snažil sa 
mu zobrať loptu alebo puk, tam ich odzbrojujeme, t. j. tam im berieme loptu alebo 
puk, skúsení harcovníci, t. j. skúsení hráči, zaspal, t. j. hráč neskoro reagoval na sú-
pera, gól ostal visieť vo vzduchu, t. j. puk alebo lopta neprešli bránkovú čiaru, či bílí 
andeli na pomenovanie futbalistov Trnavy, ktorí hrali v čisto bielych dresoch a boli 
rýchli v behaní po ihrisku ako okrídlení anjeli.

Mimochodom, posledný epiteton prevzal Zelenay z kabíny „veľkej Trnavy“. S tré-
nerom Spartaka a rodeným Trnavčanom Antonom Malatinským sa poznal už od 
roku 1948. Dozvedel sa, že autorom „bílých andelov“ bol klubový masér Dežo Rašla.

Do reportérskej terminológie Zelenay zaviedol aj vkladanie malebných prirov-
naní, básnických obrazov ‒ metafor a superlatívov, ktoré vysloveným myšlienkam 
dodali šťavu a chuť. Dodnes mnohým poslucháčom jeho reportáží v ušiach znie: „Na 
trenčianskej bráne sedí nešťastie a hompáľa nohami!“

Rovnako si poslucháči, pamätníci mien československých futbalových repre-
zentantov, budú pamätať: „Nehoda sa vlečie za loptou ako závoj za nevestou!“ 
Pred reprezentantom Zdeňkom Nehodom sa kotúľala lopta a on nevládal zrýchliť 
beh, aby ju dobehol.

Ďalšie úsmevné prirovnania: „Na zápase je najcennejšie to, že diváci v hľadisku 
sa môžu zohrievať alebo opaľovať na slniečku. Herná uspávanka publikum krásne 
uspala. Niektorí hráči okopávajú súperov s takou vervou, že by užitočnejšiu prácu 
vykonali v záhrade.“ (citát z denníka Korzár).

Aj veršovačka patrila do jeho reportérskej výbavy. V reportáži z hokejového zápasu 
pri útoku ZKL Brno zabásnil: „Jedna kľučka, druhá kľučka, Bubník prihral na Pantůčka.“

Avšak to, čo ho hádam najväčšmi odlišovalo od kolegov, bol rozdiel v rýchlosti, 
s akou dokázal videné momenty spracovať do slovnej informácie a bleskovo ich na-
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vzájom významovo popreväzovať, navyše ich aj okoreniť prežívanými emóciami. 
Tým všetkým vytváral neopakovateľný štýl slovného maľovania videnej skutočnosti. 
A, pravdaže, špecifickým prvkom bolo aj vloženie vlastného názoru do informácie.

V rôznych internetových diskusiách som aj po mnohých rokoch, ktoré uplynuli 
od úmrtia Gaba Zelenaya, našiel prirovnania, ktoré rozhlasovým poslucháčom ut-
kveli v pamäti z jeho reportáží:

• S rozhodcami je to ako so ženami: Je to s nimi zlé, ale bez nich ešte horšie.
• Litvínov je ako taká práčka ‒ moderná automatická, a Slovan je iba taká sta-

ručká ‒ krúti sa, krúti sa, ale veľa toho nenakrúti!
• Loptu dostáva Marián Masný. Ide, ide ‒ ale kam to ideš, Mariánko? Odtamtiaľ 

sa góly nedávajú! Góól!
• Tréner Pitner stojí na striedačke ako žena za pultom.

Zelenay veľmi často reportoval hokejové zápasy. A keď chvíľu nebol pri mikrofóne, 
tak zase fotil. Na jeho fotografii pri zákroku legendárny brankár Slovana Bratislava 

a reprezentácie ČSSR Vladimír Dzurilla.
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• Tu, v Bratislave, hostí Slovan Bratislava Škodu Plzeň. A môžem povedať, že je 
dobrým hostiteľom, lebo prehráva päť ku trom.

• Lopta sa len tak trela o bránu! Dva – tri metríky chýbali!
• Martinec útočí, prihráva krížom na Jirku Nováka, Jirko znova vracia do tan-

demu Martincovi. Ten krúži, krúži a krúži… Góóól! Kto dal gól? Švédi dali gól.
• Priatelia, toto je naozajstné finále! Už len 5 metrov. Kto to bude? Voda vrie! 

Už len 2,5 metra. Tribúny vrú! Toto bude o cól! Prepáčte, to bola iba obrátka, 
plávame ďalej.

• Taaaka nemastnaaa strela to bolaaa… Gooól! to bola bomba!
• Brankár dnes čaruje a čaruje, ručička-nožička, nožička-ručička, je to fantas-

tické, ale aj tak dostal päť gólov…
• Slovan je usadený v útočnej tretine a súpera žmýka ako citrón.
• Nedal, priatelia, nedal! V bráne bola diera, že by sa tam Trabant zmestil. A on 

nedal!
• Ani ten vtáčik na strome nedýcha, také je tu napätie na štadióne. Ani ten vtá-

čik na strome už nevie, aký je stav, a čo horšie, ani my nevieme.
• Sajdchužin, Sajdchužin, tento chlapec keď šliapne do pedálov, ostatní schá-

dzajú z bicyklov, pretože si myslia, že stoja.
• Hráči sa objímajú ako jeleni pri ruji!
• Obranca si kľakol do strely a puk ho trafil do hrude. Keby išiel puk o trochu 

vyššie, tak ho zhltne aj so zubami!
• Puk zazvonil o tyčku cingi lingi bom, ale gól, to vážení priatelia, nebol.
• Beňo hádže sa, skáče, vyskakuje, nadskakuje, no dnes je ako tá „baňka 

vstaňka“ – hodíš ju o zem a zas je na nohách.
• A rozhodca dvíha ruku, na ktorej má oveľa viac vlasov ako ja na hlave.
• Daro Rusnák štrikuje, háčkuje… pučisko mu drží na palici… a gól! Veru Matúš 

Čák Trenčiansky by domácich hokejistov nepochválil.
• Hráči hrajú tak pomaly, ako keď sa moja žena oblieka do divadla.
• Maličký Levický prekľučkoval pomedzi stebielka trávy.
• Pri mantineli bojuje o puk obranca Kolda. To je taká väzba, že keby ti ten jed-

nu vypálil, tak ťa týždeň hľadajú po štadióne.
• Puk sa točí, brankár sa točí, Šťastný sa točí. Všetci sa pomotali.
• Rozmenili sme tri korunky na drobné. (po výhre nad hokejistami Švédska 

označovaných Tre kronor – Tri koruny.)
• Naši majú snahu, ale nemajú puk. Áááá, už ho majú… Brankár Dzurilla ho 

vyťahuje zo siete.
• Švédi majú puk, naši dobrú náladu.

Ľubomír Souček vo svojej diplomovej práci cituje Gaba Zelenaya s takýmito pri-
rovnaniami: „…Taká diera bola v bráne, že by sa tam zmestil aj slon…Poliaci dali 
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také góly, ako keď chlapci hľadajú veľkonočné vajíčka a nájdu ich…Chodia okolo 
seba ako ryby v akváriu a nedajú sa chytiť…Ebermann, Ebermann, kde si nechal 
oči?! Tam je taký veľký priestor, že by tam vošiel futbal, ba aj medicinbal!

Gabo Zelenay bol výnimočný aj vkladaním iných rečových prvkov do reportáže. 
Rečnícka otázka: „Dokedy budeme hrať? Až padne vyrovnávajúci gól, či ako?! Tak 
čo, vybojuje puk náš hráč či Fín?“ Vynechané známe slovo: „Zohrieva ich chuť uká-
zať miliónom, čo dokázali.“ Stupňovanie záporu: „…ani nie príjemný vetrík, dokonca 
‒ veľmi nepríjemný vetrík…“ Zdrobnené slová: „…deťúrencom rozkošným, ako bež-
kajú z nožičky na nožičku…“ Priama reč: „A teraz práve takému malému capartíkovi 
ten prudký vietor vytrhol tehličku. Ale nenechá on tehličku:,To je moja tehlička, tou 
ja budem ešte stavať a veľké stavby postavím!’“ Zvolanie: „Móder je v pokutovom 
území: Nože strieľaj, Móder!“ Dramatizácia momentu: „Oj, ale naťahuje nám nervy! 
To bol už gól, chcel som kričať, už bol – no nebol. Držíme ich, tlačíme ich! Počujte, 
čoho sme boli svedkami pred chvíľou…“ Irónia: „…na Pasienkoch je 541 divákov, nie, 
nie, ešte jeden ide od vchodu, tak 542.“

Vo vhodnom momente vkladal do reportáže aj nárečové a slangové slová. To všet-
ko bolo zasadené do hlasového rámca, v ktorom sa striedala sila hlasu so zoslabe-
ním, rýchlosť výslovnosti so spomalením a aby vynikla nasledujúca myšlienka, vkla-
dal dramatickú pauzu, alebo nedopovedal úvod myšlienky. Povedané skrátka ‒ takto 

Výrečný a vtipný Zelenay bol žiadaný ako moderátor na všakovaké podujatia, aj keď už bol dôchodca.
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dodával svojej reportáži alebo rozprá-
vaniu dramatický náboj. Priamo pred 
ušami poslucháča a očami publika vy-
tváral príbeh, ktorým ich držal v napätí 
až do konca.

„Zelenay sa počúva dobre“ – pove-
dal v hodnotení jeho reportáže jazyko-
vedec profesor Mistrík. Potvrdzujú to 
vyjadrenia fanúšikov, ktoré som obja-
vil šesť rokov po jeho úmrtí v rôznych 
internetových diskusiách (aj keď tre-
ba dodať, že mnohí reportéra Zelenaya 
chybne označovali ako komentátora):

• Pamatuji se, když jsem jako 
kluk v pátek večer ladil Hvězdu 
a doslova se třásl, až ze studia 
přepnou na Slovan Bratislava 
a ozve se nezapomenutelný pan 
Zelenay. Bože! To člověk zavřel 
oči a byl na stadionu a viděl na-
prosto každou akci reálně. Mys-
lím, že to on mně hodně naučil 
milovat hokej a fotbal.

• Zelenay byl nejlepší z komentátorů, který kdy v Československu byl!
• Takéhoto skvelého komentátora už mať nebudeme. Bolo mi smutno, keď 

zomrel, ale zostali mi na jeho komentovanie veľmi príjemné spomienky.
• Najlepší a nedostihnuteľný komentátor bol Gabo Zelenay v SRo.
• Gabo Zelenay bol špica!!! Pamätám si ešte, S mikrofónom za hokejom’ a jeho 

vášnivé komentáre, on z toho urobil iný zápas, ako bol ten skutočný. – No 
chlapi, ale uznajte, mám pravdu, keď poviem, že odvtedy takého komentátora 
nemáme? I taký človek robí atmosféru. Veľmi som si ho vážil a rád počúval.

• Gabo dokázal udělat děsnej nervák i z lukostřeleckých závodů na moskevské 
olympiádě. To byl jazykový kouzelník všech kouzelníků!!!

• Gabo Zelenay, to je legenda, na takých sa nedá zabudnúť. Ja si spomínam, ako 
sme cestovali rýchlikom na internát. Chlapi jazdiaci na týždňovky mávali malý 
tranzistorák a celý vagón počúval, ani nedýchal, keď on komentoval. Cesta nám 
tak rýchlo ubehla, že sa nikomu vystupovať nechcelo, kým nebol dohratý zápas.

Zo strechy starej krytej tribúny futbalového 
štadióne Slovana Bratislava mal Zelenay 

dobrý výhľad na dianie na ihrisku.
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ÓDA NA REPORTÁŽ

Zelenay ťažko niesol postupné zmenšovanie rozhlasového priestoru na živé 
reportáže, ku ktorému dochádzalo od 70. rokov 20. storočia v dôsledku politickej 
normalizácie a obáv režimu z toho, čo by mohlo zaznieť v dlhých priamych preno-
soch. Preto privítal možnosť vyjadriť sa k téme rozhlasovej reportáže a osobnosti 
reportéra na odbornom seminári. Veď 
zo slovenských športových reportérov 
práve on najviac pociťoval obmedzo-
vanie priamej reportáže. Vnímal ho 
ako útok na svoje vysoké reportérske 
majstrovstvo a jeho degradáciu. Uve-
diem niekoľko výstižných citácií, ktoré 
vyjadrujú jeho vnímanie reportáže.

„Reportáž je vykreslenie toho, čo sa 
deje v istej chvíli. Reportér musí mať 
preto všetky základné predpoklady. 
Musí mať talent, dlhoročné, a nie iba 
niekoľkomesačné skúsenosti, musí 
absolvovať diskusie s reportérmi, kto-
rí reportáže robili, vniknúť do všet-
kých nuansí tejto práce. Je to odkaz 
tým, ktorí prax nemajú, ale už si dali 
natlačiť vizitky ,Reportér Českoslo-
venského rozhlasu’.“

„Úskalia priameho vysielania od-
rádzajú niektorých redaktorov stať 

„Ja som sa nikdy na tieto, šprochy’, ako sa vtedy v rozhlase hovorilo, teda na 
prirovnania, nepripravoval. Mnohí mi to neverili. Ale veď to ani nie je možné! 
Ja neviem dopredu, že holub sadne na trávu, alebo že rozhodca bude tlstý a ja 
ho prirovnám k úradníkovi v banke, že už mu chýba len tvrdá pokrývka hlavy ‒ 
takzvaný ,tvrďas’. To všetko zistím až tam, na mieste. Väzba s ľuďmi ma naozaj 
inšpirovala. Viete, keď som povedal niečo, a nato vybuchlo 70 tisíc ľudí smie-
chom, lebo vtedy chodievalo toľko ľudí na futbalový štadión, tak som sa s ľuďmi 
zhováral. A ja som sa s ľuďmi zhováral v každej reportáži!“

ZELENAY O SVOJICH „HLÁŠKACH“

Gabo Zelenay ako reportér na 
cyklistických Pretekoch mieru v 60. 

rokoch 20. storočia. Stojí za to si 
povšimnúť jeho „mobilnú výbavu“.
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si pred mikrofón a hovoriť, pretože 
v priamom vystúpení by mohol do čo-
hosi prísť, a teda radšej nebude hovo-
riť, asi podľa hesla:,Čo nepoviem, za to 
mi nikto nič neurobí’.“

„Dovoľte zaspomínať. Emil Rusko 
sa raz stavil, že bude pred mikrofó-
nom hovoriť pätnásť minút na tému, 
ktorú mu dajú v zalepenej obálke. 
A skutočne veľmi zaujímavo, zainte-
resovane a pútavo hovoril. Žiaľ, vtedy 
magnetofóny neboli, dnes by bola ta-
káto nahrávka veľmi vzácna. Podobne 
to bolo s Bohušom Ujčekom, keď maj-
strovsky hovoril o povodni na Dunaji, 
a jeho rozprávanie vyústilo do výzvy: 
,Ľudia, príďte a pomôžte!’ Táto výzva 
sa stretla s veľkým ohlasom.“

„Pamätám si na veľkú rozhlasovú 
súťaž, v ktorej Imrich Jenča dokázal 
hovoriť tak presvedčivo, že prišla mat-
ka chorého dieťaťa, ktoré s nadšením 

počúvalo jeho príhovory, a ďakovala mu, bozkávajúc mu ruky, lebo chromé dieťa 
vstalo z postieľky. Bol to sugestívny reportérsky prejav. Za mikrofónom bolo srdce 
človeka, ktorý veril tomu, čo hovorí. Kto totiž nie je presvedčený o pravde myšlie-
nok, ktoré hlása, nemôže byť reportérom. Chcem spomenúť Ernesta Weidlera, ktorý 
vytvoril štýl reportážneho rozhovoru na vysokej úrovni. Máme sa čo od neho učiť.“

„Základom práce reportéra je príprava. Ani Emil Rusko nerobil reportáže bez 
prípravy. Na každú reportáž potreboval hodiny štúdia. Som jeho žiakom. Na repor-
térsku cestu mi povedal:,Keď chceš byť reportérom, nemôže pre teba existovať čas. 
Keď bude treba, pôjdeš spať o štvrtej hodine ráno a vstávať budeš o piatej. Maj 
otvorené oči, hŕbu kníh musíš čítať a čítať, vstrebávať do seba poznatky, čo múdri 
ľudia pred nami vytvorili. Keď sa budeš neustále zaujímať o poznatky sveta, len tak 
budeš mať právo stať si pred mikrofón a reportovať.’ Richard Reiman mi zasa vra-
vel, keď ma prijali za rozhlasového reportéra: ,Keď ťa niekto päť ráz vyhodí dvermi, 
desať ráz sa musíš oknom vrátiť’.“

„Zapovedal som sa, že nebudem reportovať nijaký šport, ak nebudem pripra-
vený aspoň tak, aby som o ňom mohol na úrovni diskutovať so štátnym trénerom. 
Vyberám si teda také odvetvia, v ktorých sa cítim dosť silný po stránke odbornej, 
rétorickej a mám dosť veľkú zásobu slov. Napríklad na to, aby som reportoval Ne-

Ernest Weidler sa tiež stal jednou z našich 
nesmrteľných rozhlasových legiend.
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Zelenay (v svetlom baloniaku) v spoločnosti svojho bratislavského 
rozhlasového kolegu Oskara Manu (vľavo).
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pelovu voľnú jazdu zo Sappora, som využil všetky svoje dvadsaťročné skúsenosti. Aj 
tak som sa necítil byť odborníkom, ktorý by sa mohol hádať s Divínom, či dopad na 
hranu bol taký, aký mal byť alebo nie. Preto som postavil reportáž skôr na emócii, 
na citoch, nálade ako na technických prvkoch.“

„Niekoľko ráz sa tu vyskytla otázka: ,Má vôbec význam rozhlasová reportáž?’ Má, 
rozhodne – má! Napriek televízii, ktorá má obraz. Rozhlas a rozhlasová reportáž má 
poslucháčov, ktorí sú nevidiaci, máme vojakov, ktorí sú roztrúsení v oblastiach, kde 
majú iba rádio, máme chorých v nemocniciach, máme starších ľudí, ktorí nemajú radi 
televíziu, lebo majú slabý zrak, máme poslucháčov, ktorí odchádzajú zo svojich bytov 
preč, ale prenosné rádio si berú so sebou do záhrady, na turistiku, na rekreáciu.“

„K otázke, či je rozhlasová reportáž umenie, odpovedám: je. Reportér je v jed-
nej osobe herec, básnik, novinár, maliar slova, mozaikár i rezbár, ak chcete. S málo 
slovami si nik nepredstaví, ako to na zápase vyzeralo. Majme odvahu pripraviť sa 
tak, aby sme poslucháčovi vytvorili obraz, pestrú paletu informácií a zážitkov. To 
všetko docielime len poctivým prístupom k príprave tak na veľkú reportáž, ako aj 
na dvojminútový vstup.“

Pravdaže, vo svojom príspevku neobišiel ani problém finančného hodnotenia, 
lebo ho považoval za nespravodlivý.

„Dnešný postoj k reportáži možno osvetliť aj na odmeňovaní. Za pätnásťminúto-
vú priamu reportáž môže reportér dostať od 100 do 300 korún, pričom maximálnu 
sumu možno vyplatiť len mimoriadne. No za prečítanie textu sa platí od 500 do 600 
korún. Lenže je poriadny rozdiel stať si pred mikrofón a priamo reportovať, hovoriť 
15 minút, tvoriť, slovom zobrazovať situácie, ktorých som svedkom, alebo iba prečítať 
pripravený text. V tejto otázke by sa mala urobiť zásadná zmena. Prihováram sa za to, 
aby reportér prešiel náročnou skúškou previerky odbornosti, hlasových predpokla-
dov, improvizačných schopností, talentu a podľa takejto skúšky, aby sme ho aj zaradili, 
inak je to neraz hazardovanie s poslucháčom. Verím, že dnešný seminár je krôčikom 
k obnoveniu krásneho umenia reportérskeho v Československom rozhlase.“

Táto viera však zostala pre Gaba Zelenaya nesplneným snom. V rovine „obnovy 
krásneho umenia reportérskeho“, a aj v rovine zmeny v odmeňovaní.

Vďaka všetkým rečovým prvkom mali Zelenayove reportáže nielen výnimoč-
ný kolorit, ale niesli v sebe aj expresívny náboj. Názory tých, ktorí mu vyčítali, 
že v reportážach príliš veľa hovorí, vyvrátil svojím kvalifikovaným vyjadrením 
známy a popredný slovenský jazykovedec profesor Jozef Mistrík, ktorý na ob-
jednávku rozhlasu analyzoval športové reportáže:

„V súvislosti so Zelenayovými reportážami, ktorých sa náš rozbor týka, tre-
ba zvážiť, či v rozhlasových reportážach je lepšia presila slov než nedostatok 

POHĽAD JAZYKOVEDCA
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AŽ DOBRODRUŽNÝ REPORTÉRSKY ZÁBER

K futbalu sa viažu moje spomienky na rozprávanie Gaba Zelenaya o tom, v akých 
ťažkých podmienkach reportoval futbalové zápasy zo štadióna Slovana Bratislava. 
Vo svojich reportérskych začiatkoch okúsil, čo to je reportovať celý zápas postojač-
ky spoza autovej čiary futbalového ihriska na Tehelnom poli.

Skúsil aj to, ako „chutí“ reportovanie zo strechy krytej tribúny, kde stál alebo 
sedel na stoličke nad mikrofónom. Bol tam po celý zápas vystavený vetru, dažďu, 
chladu aj horúcemu slnku.

Športom, ktorý patril v športovej reportáži k najťažším, bola cyklistika. Či už išlo 
o Preteky mieru na cestách medzi Prahou, Berlínom a Varšavou, alebo o preteky 
Okolo Slovenska, vždy sa našli úseky trate, na ktorých išiel pelotón pohromade, 
a nedialo sa nič zaujímavé.

Z rozprávania Gaba Zelenaya mi utkvela v pamäti napríklad takáto príhoda z čias, 
keď bol na vrchole výkonnosti legendárny slovenský cyklista Vlastimil Ružička.

Niekedy v období 1954 – 1957 v jednej etape pretekov Okolo Slovenska za horú-
ceho počasia sa pelotón dohodol, že zastaví pri Váhu a všetci sa osviežia kúpeľom. 
Rozhodcovia nemohli diskvalifikovať celý pelotón. A tak museli vyčkať, kým cyklisti 
opäť sadnú do sediel a vydajú sa na trať pretekov. Dohodli sa aj na tom, že pretekať 
sa začnú až niekoľko kilometrov pred cieľom. Dovtedy išli pokope a zabávali sa roz-
hovormi medzi sebou. Reportujúci Zelenay však musel pre rozhlasových posluchá-
čov vyčariť súťaživú atmosféru z celej trate, čo nebolo závideniahodné.

V podobných situáciách bolo treba poslucháčov upútať dlhé minúty, preto musel 
fabulovať pomocou fantázie a mystifikácie krajinu, ktorou prechádzal pelotón, zvlášt-
nosti, ktoré sa vyskytli v priebehu pretekov, detailne opisoval oblečenie cyklistov, ich 
bicykle, a podobne. Dokonca vymyslel aj rozhovory s cyklistami v priamom prenose. 
Počas jazdy v konvoji áut stiahol okenné sklo, sadol si na rám okna a jednou rukou 
sa držiac okenného rámu vyklonil sa z auta s natrčenou rukou zvierajúcou mikrofón 

slov. Rovnako, ako sa v televíznej reportáži očakáva oslobodenie prejavu od 
slov, tak v rozhlasovej reportáži je lepšia presila slov. V rozhlasovej reportáži 
treba stále hovoriť, aby sa prezentoval stav pohybu. Treba objektívne priznať, 
že jeho štylistické postupy rozhlasovej technike a praxi vcelku vyhovujú. Zele-
nay je v prejave maximálne verbálny, ale to nie je na škodu jeho textu. Miestami 
jeho prejavy vyvolávajú úsmev, lenže nie zlomyseľný, ale spontánne mimovoľný. 
Zelenay sa počúva dobre.“
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k cyklistovi a viedol s ním dialóg. Nechýbal ani zámer reportovať z letiacej helikop-
téry (vrtuľníka) ležiac s rozhlasovým technikom na plošine upevnenej k podvozku.

Pamätná je pre mňa príhoda, ktorú som od Zelenaya počul viackrát a týkala sa 
reportovania finále šermu, v ktorom prehral najväčší favorit na titul majstra ČSR. 
Nezvyčajnosť tejto reportáže ilustruje tento Zelenayov citát: „Lenže miestnosť, kde 
sa šermovalo, bola malá, mikrofón som mal hneď vedľa šermiarov. Akokoľvek by 
som hovoril potichu, bude počuť každé moje slovo.“

Napriek tomu, že sa snažil prispôsobiť silu hlasu tak, aby šermujúcich nerušil, pre 
favorita bolo jeho reportovanie osudné. Keď s ním po zápase chcel urobiť rozhovor, 
porazený favorit sa len zamračene a nevľúdne naňho pozrel a bez slova odišiel. Až 

Gabo Zelenay v rozhovore s cyklistom Vlastimilom Ružičkom, vľavo je známy novinár Igor Mráz.



59

ŠPORTOVÝ REPORTÉR

Vlastimil Ružička a Rafael Krampl z bratislavského cyklistického klubu Štefánik Račišdorf 
ako účastníci pretekov Okolo Slovenska v roku 1954.
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Reportéra Zelenaya lákali výzvy, ktorých by sa iní zľakli. Svoje pocity tlmočil 
poslucháčom aj z letu vo vetroni v spoločnosti pilota Miloša Orta. Neskôr 

chcel skúsiť reportovať aj let s padákom, ale to mu nepovolili.
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po dvadsiatich rokoch, keď sa spolu stretli pri nejakej významnej športovej udalosti, 
sa mu podarilo od neho dozvedieť, prečo mu vtedy neodpovedal a prečo sa mu toľ-
ké roky vyhýbal, aj keď sa na šermiarskych podujatiach stretávali: „Vy jste příčinou! 
Mluvil jste tak poutavě, že jsem poslouchal vás a ztratil jsem koncentraci na soupeře!“

Azda najdobrodružnejšiu reportáž uskutočnil Gabo Zelenay z kokpitu akroba-
tického lietadla. Pilot Miloslav Ort sa v roku 1955 dal nahovoriť a vzlietol s ním, 
aby naživo mohol odreportovať priebeh akrobatického letu a svoje bezprostredné 
pocity, ktoré prežíval. Na stránke www.zahorak.sk sa o tom písalo: „Kedysi populár-
ny, dnes už nebohý rozhlasový športový redaktor Gabo Zelenay s Miloslavom Or-
tom absolvoval let v dvojsedadlovom lietadle v roku 1955 a urobil prvú reportáž vo 
vzduchu. O pilotovi napísal aj vo svojej knihe Oprášené legendy.“

ZA MIKROFÓNOM VYUŽÍVAL AJ HERECKÉ A SPEVÁCKE SKÚSENOSTI

Gabo Zelenay by bol rád študoval divadelnú réžiu, lebo vďaka svojim rodičom 
získal veľmi blízky vzťah k ochotníckemu divadlu. Za štúdium réžie na konzervató-
riu sa však muselo platiť, a jeho rodina na to nemala peniaze.

Na prelome novembra a decembra 1940 sa ako študent Štúrovho samovzdelá-
vacieho krúžku trenčianskeho gymnázia zúčastnil na kurze pre režisérov ‒ ochot-
níkov. Medzi lektormi boli napríklad Janko Borodáč (Javisková reč, Gesto, Praktické 
cvičenia režisérske), Martin Hollý (Štúdium rozhlasovej hry, Režijný rozbor I. turnu-
su), či Ondriš Jariabek (Bontón a pohyb na javisku), spoluzakladatelia slovenského 
profesionálneho divadla aj dramatickej tvorby.

Nechýbalo veľa, aby Gabo Zelenay v tom istom roku, ako okúsil akrobatic-
ké majstrovstvo Miloslava Orta, realizoval ešte jeden a ešte adrenalínovejší 
zámer – reportáž zoskoku s padákom. Partia mladých parašutistov vyslyšala 
jeho prosbu a podujala sa, že pod jej dohľadom uskutoční zoskok nad zväzar- 
movským letiskom v bratislavských Vajnoroch. Oblečený do výsadkarského vý-
stroja a vybavený mikrofónom s vysielačkou upevnenou na hrudi stál v rade 
parašutistov, chystajúcich sa nastúpiť do lietadla, ako jeden z nich, lebo tande-
mový zoskok bol vtedy neznámy. Nenastúpil. Pribehol veliteľ letiska a spokojne 
čakajúceho a usmievajúceho sa Gaba Zelenaya vyradil spomedzi parašutistov. 
Pravdaže aj s použitím patrične írečitého vojenského slovníka a kadenciou, 
ktorú mu mohol v danej chvíli závidieť aj sám reportér.

PLÁNOVAL REPORTOVAŤ POČAS ZOSKOKU S PADÁKOM



62

REPORTÉRSKY MÁG GABO ZELENAY

Vysvedčenie z absolvovania režisérskeho kurzu.

Gabo Zelenay sa viackrát predstavil vo svojich pódiových vystúpeniach ako výborný spevák.
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„Málokto vie, že som chcel byť he-
rec. Herectvo bola moja veľká láska. 
Už ako šestnásťročný študent som po 
otcovi, ktorý zavčasu zomrel, prevzal 
v Trenčíne vedenie úspešného súboru 
ochotníkov. Účinkovali sme aj na diva-
delných prehliadkach v Martine, kde 
som sa dočkal azda najväčšej pochvaly, 
keď mi na vyhodnotení po vystúpení 
poklepal na plece sám Janko Borodáč – 
náš vtedajší absolútny idol – a povedal: 
„Predstavujem vám svojho budúceho 
nástupcu,“ citoval ho Emil Semanco 
v publikácii „Najkrajší kút“.

V tomto vyznaní treba vidieť korene 
veľmi blízkeho vzťahu Gaba Zelenaya 
k slovenským hercom jeho generácie, 
spomedzi ktorých mnohých poznal 
osobne. Životné príbehy niektorých 
spracoval v novinových článkoch, a aj 
vo svojej knižke „Oprášené legendy“.

Herci jeho generácie boli význam-
ní nielen vysokou úrovňou hereckého 
majstrovstva, ale aj vzťahom k športu. 
Boli pravidelnými návštevníkmi športových podujatí, a niektorí z nich aj príleži-
tostnými finančnými sponzormi vrcholových športovcov, ktorých poznali. Lebo tí 
častokrát sami museli prispievať z platu zo svojho civilného zamestnania na lístky 
na vlak, na ubytovanie a stravu, aby mohli hrať súťažný zápas mimo svojho trvalé-
ho, v prípade vysokoškolských študentov dočasného bydliska.

Okrem herectva bol Gabovi Zelenayovi blízky aj spev, tiež vďaka otcovi. Po pre-
sťahovaní do Bratislavy, kam prišiel študovať na vysokú školu farmáciu, sa prihlásil 
do Cirkevného hudobného spolku pri Dóme sv. Martina, ktorý viedol ako riaditeľ 
a dirigent v jednej osobe uznávaný profesor Alexander Albrecht. Od roku 1946 však 
jeho návštevy cirkevného hudobného spolku boli zriedkavé. V tom čase sa totiž stal 
externým športovým reportérom v rozhlase. Tým mu k športovým, funkcionárskym 
a študijným povinnostiam pribudlo aj množstvo rozhlasových aktivít.

Patrí sa uviesť, že vzťah k spevu mal aj jeho mladší brat Gejza, doma a medzi zná-
mymi prezývaný Gažo. Dokonca sa stal významným operným spevákom – najprv 
v Štátnom divadle Košice, neskôr v Slovenskom národnom divadle a po emigrácii vo 
Švajčiarsku. Odlišovali sa v polohe hlasu: Gabo mal barytón, Gejza mal bas.

Herec SND Július Pántik ako divák na 
futbalovom zápase na Zelenayovej fotografii.
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VŠESTRANNÝ ŽURNALISTA AJ MIMO ŠPORTU

Štefan Horský si v našom rozhovore v roku 2007 zaspomínal:
„Gabo mal v sebe čosi, akýsi zmysel, ktorý mu vedel signalizovať, že toto je dôleži-

té, že toto bude dôležité. Viete, Egon Ervín Kisch povedal: Nie je dôležité to, čo sa stalo. 
Ja idem z udalosti, ktorá sa stala, a proti mne utekajú novinári, ktorí sa o nej len dozve-
deli. A ja už idem na iné miesto, kde viem, že sa niečo stalo. Myslím teraz konkrétne 
na onen deň, keď sa vylial Dunaj a hrozilo, že sa niekde pretrhnú hrádze. V 1965. roku 
bola situácia vážna preto, lebo sto dní pršalo, lialo, lialo, lialo. Hrádze boli podmáčané. 
Išli sme tam v utorok 15. júna 1965 traja reportéri: Emil Trangel, ja a Gabo Zelenay, 
ktorý nemal ísť s nami, ale nemal v ten deň pridelenú žiadnu úlohu, tak sa k nám pri-
dal. Len sa opýtal, či môže ísť s nami. S technikom a vodičom sme boli piati.

Prišli sme do Komárna, rovno na Okresný národný výbor, kde sídlila protipo-
vodňová komisia. Jej šéf, predseda Okresného národného výboru Pavol Sádovský, 
ako keby bol vykoľajený z našej návštevy, povedal: ,Nič nie je teraz, vážení, dôležité, 
lebo je zle! V Patinciach sa pretrhla hrádza.’ Je to asi 11 km od Komárna. Sadli sme 
do auta a išli. Kraj dediny bol už pod vodou, pretože hrádza bola pretrhnutá asi pol 
druhej hodiny. Tam technik Ladislav Littmann podal Emilovi Trangelovi mikrofón, 
aby ten obrovitánsky hukot vody nahral. Major vojakov, ktorí pomáhali pri evaku-
ácii, to nedovolil. Prietrž v hrádzi sa stále rozširovala. Kričal:,Tam nesmíte, tam ne-
smíte! To se proboří!’ Trangel teda ustúpil.

No Gabo bol s nami, a vedel situáciu využiť – s jemu vlastným oduševnením, šimfu-
je’ (používa ostré slová, vyjadrenia – pozn. autora) na záplavy, ktoré spôsobujú hrôzu 

Zelenayova fotografia povodne v Bratislave v roku 1954.
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a opisuje pekelnú prietrž mračien. 
Nahrávku urobil. Bol to jeho veľmi 
konkrétny zámer. Preto s nami išiel. 
Nehľadal senzáciu, ale cítil, že sa nie-
čo môže stať. Bol to jeho zmysel pre 
realitu a pre novinárske videnie vecí. 
Bolo to obdobie, keď pri sebe neustá-
le nosil rozhlasový mikrofón. Neustá-
le nosil zelenú tašku, v ktorej mal aj 
fotoaparát a stále fotografoval.“

Nepochybne k mimošportovým 
udalostiam možno priradiť aj takú, 
ktorú by sotva kto očakával, že sa jej 
chopí športový reportér a redaktor. 
A tak sa stalo, že sa Gabo Zelenay stal 
„objaviteľom“ originálnej maľby od 
Tiziana v Slovenskej národnej galérii.

Týždeník Mladý svět napísal: „Na 
podzim roku 1960 se sešla v Miláně 
Ludmila Peterajová ze Slovenské národní galerie se šedivým důstojným starcem, 
profesorem Dell Acquaou, superintendantem galerie Brera a ředitelem této galerie 
dr. Russolim. Z předložených fotografií je zaujala fotografie obrazu na téma Ecce 
homo. Pro výsledek rozhodnutí si měla přijít za týden. Přišla a dověděla se, že – 
podle slohově kritického rozboru je obraz č. 0293 skutečně dílem Tizianovým. Rok 
vzniku obrazu byl stanoven na kolem 1550.

Kolem nového roku 1961 se chodil reportér bratislavského Večerníku Gabo Ze-
lenay vyptávat osobností kulturního života, co považují za největší kulturní událost 
uplynulého roku. Přišel i za ředitelem SNG Vaculíkem. Krom jiného se zeptal, co 
mají nového v galerii. A bylo to venku. První sobotu po Novém roce se o slavném 
objevu dověděli čtenáři Večerníku. Po jeho článku v bratislavském Večerníku nastal 
shon kolem galerie a Tiziana. Přicházeli různe i zahraniční denníky či rozhlasové 
redakce, ČTK…“

ABSOLÚTNY PROFESIONÁL

Zelenay bol žurnalistický profesionál. Na získavanie informácií pre svoju prácu vy-
užíval rôzne zdroje: osobnú účasť na udalostiach, o ktorých chcel písať, ďalej výpove-
de získané od významných osobností, ktoré v udalostiach hrali dôležitú rolu, i očitých 
svedkov z radov obyčajných ľudí. Až potom nasledovali ďalšie zdroje: tlačová agentú-

Zelenayov objav v SNG – obraz od Tiziana.
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ra ČSTK či slovenské, české, poľské i rakúske odoberané noviny a časopisy, každoden-
né počúvanie rozhlasu od včasného rána do odchodu do práce a po návrate domov od 
večera do neskorej noci a sledovanie československej a rakúskej televízie.

Zelenayovci doma striedavo prelaďovali Československý rozhlas, stanice War-
szawa i Österreich, v nočných hodinách aj zakázané zahraničné rozhlasové stanice 
Vatikán, Slobodná Európa, Hlas Ameriky a BBC. Samozrejme, sledovali Českoslo-
venskú televíziu, prevažovalo však sledovanie ORF 1 a ORF 2, čo im umožňovala 
aktívna znalosť nemčiny.

Gabo z týchto zdrojov získaval vždy aktuálny a široký rozhľad z oblasti vnút-
roštátneho diania i medzinárodných udalostí, a pravdaže aj zo športu. Čo bolo prí-
pustné ‒ vzhľadom na vládnuci režim a cenzúru, to zo získaných zahraničných in-

Gabo Zelenay na prechádzke s manželkou Danutou, ktorá 
mu na diaľku neraz asistovala pri príprave spravodajstva, 

aby s niektorými informáciami mohol prísť ako prvý.
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formácií vkladal do športových správ, a podľa okolností aj do svojich príspevkov 
a komentárov. Z uvedených staníc získaval však aj informácie o domácich udalos-
tiach, o ktorých československé noviny nepísali a stanice nevysielali.

V získavaní najaktuálnejších športových informácií mu bola nenahraditeľnou 
pomocníčkou manželka Danuta. Každý športový prenos, ktorý vysielala ORF, pre-
sedela pred televízorom v kresle s poznámkovým blokom na kolenách a zapisovala, 
kto a v ktorej minúte strelil gól, s akým skóre sa skončil zápas, aké časy dosiahli ale-
bo koľko bodov získali prví traja pretekári, a samozrejme, československí pretekári 
na ďalších miestach. Robila si sama aktuálne priebežné poradie a konečné umieste-
nia pretekárov aj s dosiahnutými výkonmi, ktoré okamžite telefonicky oznamovala 
Gabovi do rozhlasu. Oficiálne spravodajské agentúry dodávali výsledky neskôr, ako 
ich on zverejnil v rozhlase.

HLASY ODBORNÍKOV

Ľubomír Souček má vo svojej diplomovej práci aj takéto zaujímavé hodnotenia 
Zelenayovej reportáže a jeho osobnosti:

„Gabriel Zelenay patrí medzi veľmi zvláštne a mimoriadne zjavy v českosloven-
skej žurnalistike. Či už ide o jeho reportážnu tvorbu, ktorá značne obohatila a spes-
trila paletu rozhlasových reportáží, alebo o činnosť mimo novinárskeho pôsobenia. 
Najmä v organizátorskej práci je jeho prínos obrovský.“

„Zelenay dokázal nájsť taký spôsob podania skutočnosti vo svojich reportážach, 
že prostredníctvom nich, vďaka emotívnosti svojho reportérskeho umenia a vyu-
žívaniu sily humoru, dokáže vzbudzovať v ľuďoch záujem a získavať ich pre dobrú 
vec, napr. úspešne presviedča rodičov o prospešnosti športovania detí.“

„Zelenay dokáže, vďaka svojmu bezprostrednému prístupu a presvedčivému 
podaniu témy (hovorí bez papiera a pri reportáži poslucháč cíti, že vec, o kto-
rej mu reportér hovorí, samému reportérovi nie je ľahostajná, naopak, bytostne 
sa ho dotýka), vďaka vlastným rozsiahlym a dlhoročným skúsenostiam dostať 
z ľudí ‒ partnerov pri mikrofóne ‒ vo svojich reportážnych rozhovoroch drama-
tický, a preto zaujímavý prvok, ktorý poslucháčov upúta. Zelenay nechce mať pri 
mikrofóne štylizovaných partnerov, ale živé, zaujímavé osobnosti, ktoré majú čo 
poslucháčom odovzdať. Tomuto spôsobu reportáže podriadil celú svoju, a nie-
len reportážnu tvorbu.“

„Zelenayova reportáž pôsobí na poslucháča ako celok, ale jej čaro je aj v častiach. 
Zelenay je majstrom okamihu, dokáže vyjadriť jeho atmosféru, jeho nezvyčajnosť. 
Prostredníctvom niekedy až bizarných analógií, metafor a veľmi nezvyčajných aso-
ciačných reťazí odkrýva neopakovateľnosť okamihu. Pritom dokáže obraz okamihu 
priblížiť tak, že navonok osamotená časť reportáže, ktorou tento obrazový okamih 
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je, sa nenásilne včlení do reportáže a stane sa jej organickou súčasťou.“
„Pre Zelenaya nie je žiadna reportážna téma príliš veľká, nezvládnuteľná. 

Neexistuje nezaujímavý, nepríťažlivý objekt.“
„Zelenay vkladá do svojej reportáže obrazy všetkého, čo vidí okolo seba, lebo vidí 

viac a inak ako ostatní. V jeho reportáži dostávajú miesto javy, často vonkoncom nesú-
visiace s reportovaným dejom, a predsa napomáhajú plastike vykresľovaného obrazu.“

„Zelenayovu reportáž nie je možné považovať za normu, ktorou by sa mal riadiť 
rozhlasový reportér. Jeho obraznému videniu a sprostredkovávaniu skutočnosti sa 
totiž nedá naučiť, a preto sa Zelenay nedá napodobniť.“

„Zelenay dokáže poslucháča nielen informovať, ale vie naňho aj emotívne za-
pôsobiť a nadchnúť ho, dokáže zápalisto presviedčať. Tieto vlastnosti má vyvinuté 
v takej miere, v akej sa nevyvinuli u žiadnej inej osobnosti rozhlasovej športovej 
reportáže v Československu.“

„Zelenayova žurnalistická tvorba nie je dodnes docenená hádam preto, lebo svo-

Gabo Zelenay na fotografii zo svojho vrcholného reportérskeho obdobia. 
Snímka je z olympijských hier 1968 v Mexico City.
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jím myslením a konaním predbieha svoju dobu. Vyslovujeme však pevné presved-
čenie, že história uzná jeho zásluhy a nevšedný prínos aj v oblasti žurnalistiky, aj 
v oblasti reportáže.“

Jeho novinársky kolega a rovesník Ján Novák v denníku Šport napísal: „Gabo Ze-
lenay je známy svojou originalitou rozhlasových reportáží. Nerád skĺzava do kon-
venčného slovníka ‒ tisíc slov, a nič viac ‒ ale pokúša sa stále hľadať, čosi iného. Po-
slucháč populárnych relácií ,S mikrofónom za športom’ bezpečne môže očakávať, že 
Zelenay príde s čímsi, čo iný, druhý, nepovie. ,Som najstarším a najdlhšie fungujúcim 
rozhlasovým reportérom športovej Európy’ ‒ povedal mi nedávno. Napriek tomu je 
vo vynaliezavosti stále mladý, lebo stále hľadá, spája šport s mnohorakosťou života. 
Napokon, čože treba vravieť ľuďom, čo počas ligových futbalových stretnutí stískajú 
pri uchu tranzistory!“

Športový novinár Eugen Magda v Korzári napísal: „Na svoje výpovede dal ne-
všednú pečať, ktorá zostane natrvalo v histórii športového rozhlasu.“

Zdeněk Lukeš v článku „Nová forma reportáže“ na www.rozhlas.cz uviedol: 
„Člověk byl odkázán jen na hlas reportéra a sportovní zápas si musel představit ve 
své fantasii. Tady hodně záleželo na výmluvnosti komentátora, mistry byli napří-
klad Slováci Rudolf Gallo nebo Gabo Zelenay. Byl to vlastně specifický rozhlasový 
žánr, který měl svá pravidla a byl mimořádně namáhavý. Vyžadoval herecké schop-
nosti, značnou hlasovou dynamiku a velkou rychlost, protože zejména během hoke-
jových utkání se toho během několika vteřin odehraje docela dost a posluchače je 
třeba vtáhnout do hry – monotónní komentář by nikoho nezaujal. Proto se většinou 
komentátoři střídali po několika minutách, ale i tam bylo poznat, že toho mají až 
nad hlavu. Zejména Zelenayovy reportáže z hokejových utkání byly proslulé. Bylo to 
jakési staccato a jeho hlas měl nejen schopnost předat radostnou zprávu ze vstřele-
né branky, nýbrž i smutek z branky obdržené. Součástí těchto kreací byly i různé 
průpovídky, vtípky a přirovnání (dnes bychom řekli módně ,hlášky’), která se stala 
ihned velmi populární.“

Za cenný materiál hodnotiaci reportérsku činnosť Gaba Zelenaya možno pova-
žovať odbornú publikáciu „Športová reportáž vo svetle výkonov reportérov na MS 
v hokeji a vo futbale v roku 1974 (výsledok sondy)”, vydanú pre potreby Čs. rozhlasu.

Pre obmedzený priestor v knihe uvediem z nej aspoň rebríček najlepších čes-
koslovenských športových rozhlasových reportérov, ako bol zostavený podľa od-
povedí opýtaných slovenských rozhlasových poslucháčov: „1. Zelenay Gabriel (Čs. 
rozhlas Bratislava) 204, 2. Sigmund Stanislav (Čs. rozhlas Praha) 128, 3. Malina 
Karel (Čs. rozhlas Praha) 54, 4. Lukačovičová Mária (Čs. rozhlas Bratislava) 49, 
5. Janků Jaroslav (Čs. rozhlas Bratislava) 45, 6. Martinček Vladimír (Čs. rozhlas 
Bratislava) 41, 7. Holman Miloslav (Čs. rozhlas Praha) 16, 8. Dutka Stanislav (Čs. 
rozhlas Bratislava) 12, 9. Macák František (Čs. rozhlas Praha) 4, 10. Sabol Tibor 
(Čs. rozhlas Bratislava) 3.“
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Publikácia obsahuje aj posudok 
renomovaného jazykovedca a literár-
neho vedca profesora Jozefa Mistríka, 
ktorý Zelenaya vyzdvihuje:

„Jazyk Gaba Zelenaya je vcelku 
pekný. Priestupky proti jazykovej nor-
me sa v jeho reportážach vyskytli iba 
ojedinele. Lapsusy typu, zakúriť nie-
komu’ namiesto, podkúriť’ netreba 
preceňovať. Je otázka, či pri reportá-
žach mal uplatňovať slangové expre-
síva (prihrávka letela, obrovská šupa, 
krásna strela, bomba). Odpoveď je 
kladná. Reportáž totiž nielen opisu-
je dej, ale aj prenáša náladu z ihriska 
k poslucháčovi a usiluje sa u poslu-
cháča vyprovokovať také zážitky, aké 
má priamy účastník na štadióne. Zele-
nayove reportáže týmto požiadavkám 
vyhovovali. Niekedy jeho expresívnosť 
vyjadrenia myšlienky bola až nadmerná, najmä v intonácii.

Je ďalej otázka, čo je pri reportáži dôležitejšie – artikulácia, či intonácia. Jazy-
kový prejav bez správnej artikulácie nie je jazykovým prejavom. Osobitne chcem 
zdôrazniť neobyčajný význam intonácie. V dramatických fázach hry intonácia 
prejavu púta poslucháča tak, že čaká, kedy herná fáza vyvrcholí a ako vyvrcholí. 
Existujú úseky textu, keď je dôležitejšia intonácia než artikulácia. Zrozumiteľnosť 
reportáží, najmä dramatických, je neraz daná iba intonáciou – až dodatočne sa 
vysvetlí priebeh dramatickej situácie. U Zelenaya sa takéto situácie vyskytli dosť 
často.

Funkciou športových reportáží je jednak informovať o priebehu športového 
podujatia a jednak vyvolávať u poslucháča také nálady a zážitky, ktoré by ho pri-
blížili náladám a zážitkom priamych účastníkov. Reportér tvorí metatext, ktorý má 
stimulovať a provokovať, preto metatext musí byť expresívno – emocionálny. Je 
správne, ak reportér hrá, predstiera situáciu tak, ako keby ju celkom prežíval, ale 
ešte lepšie je, ak je schopný prežívať situáciu na ihrisku. Tento dar má reportér 
Gabo Zelenay.“

Ako zaujímavosť je povšimnutiahodný filmový dokument venovaný celoživotné-
mu reportérskemu pôsobeniu Gaba Zelenaya, nakrútený v bývalej Čs. televízii Bra-
tislava. Vznikol podľa scenára Milana Lasicu a bol odvysielaný premiérovo v roku 
1986 s názvom „Tráva je zelená, obloha je modrá“.

Zelenay v dokumentárnom filme 
„Tráve je zelená, obloha je modrá“ 

vystupoval v obľúbenom kožušteku, 
v ktorom prežil veľa zím.
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ZELENAYOVA REPORTÁŽ JEHO VLASTNÝMI OČAMI

So súhlasom Ľubomíra Součeka (ĽS) uvádzam z jeho diplomovej práce výber 
z autorizovaného rozhovoru so Zelenayom, ktorý nahral na magnetofónovú pásku 
10. marca 1982 v jeho byte na Francisciho ulici č. 9 v Bratislave.

ĽS: V akej mikro a makroklíme sa rodili vaše prvé reportáže?
GZ: „Rozhlas bol v roku 1946, keď som doň prišiel ja, vysoko kultúrnou ustano-

vizňou. Vysoko kultúrnou v tom zmysle, že musel medzi ľudí šíriť predovšetkým 
kultúru. Tejto požiadavke sa musel každý, kto v ňom pracoval, podriadiť. Preto bol 
vypísaný konkurz na každé miesto, robili sa veľmi tvrdé skúšky. Rozhlas bol baštou 
slovenskej kultúry, ktorá neustále rástla a tento vývoj si vyžiadal veľkú konkuren-
ciu i medzi žurnalistami, ktorí v ňom pracovali. Nie náhodou boli vtedy v rozhlase 
vedúce osobnosti nášho kultúrneho života ‒ spisovatelia, básnici, ďalší umelci. To 
vytváralo výbornú tvorivú atmosféru, ktorá ‒ spolu s konkurenciou ‒ pomáhala 
žurnalistom stále sa zlepšovať. Pamätám sa, že v prvých mesiacoch môjho pôsobe-
nia v rozhlase som chodil vedľa jednotlivých pracovní a s úctou som čítal menovky, 
ktoré mali naši známi umelci na dverách. Každý, kto sa chcel priblížiť kvalite ich 
práce, musel sa stať umelcom na svojom poste, pre každého jeho práca musela byť 
vášňou, inak by stúpajúce nároky nevydržal.

ĽS: Prečo ste si vybrali práve dynamickejší spôsob reportovania, aký nebol vtedy 
zvykom, so značnou nasýtenosťou obrazného vyjadrovania? Bola to v začiatkoch 
túžba byť iný, alebo to bola záležitosť hlbokého celkového pohľadu na reportáž 
s pevne stanoveným dlhodobým cieľom?

GZ: „U mňa to bol celkový pohľad na reportáž, ktorú som už vtedy považoval za 
vrcholné slovné umenie. Vzorom mi boli rétori v starom Ríme. Podľa môjho názoru 
kým človek neovládne rečnícke umenie takým spôsobom, akým ho ovládali oni, nie 
je reportérom. A dynamika vyjadrovania patrí k tomu. Dynamika športu sa predsa 
musí jazykom adekvátne zobraziť! Netúžil som byť iný, nechcel som však ani niko-
ho napodobňovať. Chcel som robiť reportáž takú, akú som si vysníval. Trvalo mi 
to dlho, dlhé roky som vytváral svoj reportérsky štýl. Zažil som obdobia veľkých 
prehier, keď som mal pri mikrofóne problémy s vyjadrovaním, opakoval som sa, 
nevedel som nájsť slová. Ale prehry boli tým najlepším ,bičom’, ktorý ma poháňal 
k ďalšiemu hľadaniu. Omyly patria k tejto práci. Podľa mňa, rozhlasová reportáž je 
veľké a dosť zriedkavé slovné umenie, ktoré nepozná opravu. Reportér tvorí repor-
táže, počas celého ich trvania, bezprostredne priamo pri mikrofóne. Preto má právo 
mýliť sa! Aj sa mýli, ako každý umelec.“

ĽS: V rozhlase ste pôsobili v troch rôzne dlhých časových úsekoch. Čím sa predo-
všetkým líšia vaše reportáže z obdobia 1946 ‒ 1951 od tých z rokov 1955 ‒ 1958, 
a napokon od tých, ktoré vysielate od roku 1963 doteraz? Aké peripetie prežívala 
vaša tvorba, pokiaľ sa týka techniky stvárnenia reportáže?
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GZ: „Svojou cestou som išiel od sa-
mého začiatku svojho reportovania. 
V roku 1946 moje prvé reportáže sa 
vyznačovali dynamickosťou, rýchlos-
ťou reči. Držal som sa jednoduchou 
formou skutočnosti a reportáž som 
už vtedy oživoval prirovnaniami a ob-
razným vyjadrovaním. Bol som jediný, 
kto prirovnania používal. U ďalších 
športových reportérov onoho času, 
u Josefa Laufra a Štefana Mašlon-
ku, bol dominantný popis, u Otakara 
Procházku faktografia. Samozrejme, 
priznávam, že moje vtedajšie prirov-
nania boli z dnešného pohľadu dosť 
jednoduché, až primitívne, bez hlbšie-
ho zázemia. Pravda, tento môj štýl sa 
neustále vyvíjal. V roku 1951 som bol 
donútený odísť z rozhlasu, po návrate 
v roku 1954 som sa snažil o vylepšo-
vanie mojej reportáže. Hľadal som iné 
obrazy, snažil som sa neopakovať. To 
bol čas mojich veľkých reportérskych 
prehier. Obrazné vyjadrovanie, aj in-
tonáciu som často preháňal, s veľkými 
ťažkosťami som hľadal správny výraz. 

V roku 1958 som zase musel z rozhlasu odísť, päť a pol roka som potom robil voľ-
ného novinára. Vtedy som mal dosť času učiť sa, snažiť sa stvárňovať skutočnosť 
novým spôsobom, analyzovať poznané, naberať ďalšie skúsenosti a s odstupom 
premýšľať o ďalšom stvárnení reportáže. Toto obdobie bolo pre mňa mimoriadne 
tvrdé, ale po praktickej stránke mi dalo nesmierne veľa. Pomohlo mi urobiť revíziu 
prvých dvoch období môjho reportérskeho pôsobenia v Čs. rozhlase. Až do roku 
1963 som nechával kvasiť myšlienky zo začiatku mojej dráhy. A tak po návrate do 
rozhlasu som to mal vo svojom vnútri už vyhrané. Presne som vedel, ako budem 
reportáž stvárňovať.

Prvopočiatky v roku 1963 boli pre mňa ťažké, pretože medzičasom sa zaužíval 
referátový spôsob podania športového podujatia. Dal som si raz tú prácu, a zistil 
som, že jeden športový reportér vystačil vo vtedy 20-minútovej reportáži so 64 (!) 
rôzne obmnieňanými slovami, čo nebolo nič iné, ako klišé. Tento spôsob reporto-
vania ovplyvnil aj poslucháčov. Poslucháč spohodlnel, nebol partnerom reportéra, 

Gabo Zelenay za mladých reportérskych čias.
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konzumoval skutočnosť iba ako fakt. Referátový spôsob veľmi pokazil náročnosť 
poslucháča, pretože ten nebol donútený pri reportáži rozmýšľať, diskutovať s re-
portérom, zaujať stanovisko. Skrátka, poslucháč sa nemusel namáhať a tomu sa pri-
spôsobil. To bolo v rozpore s mojou už prvou tézou z roku 1946, podľa ktorej som sa 
reportážou snažil vyprovokovať poslucháča k dialógu. Aj keď so mnou nesúhlasil, 
bolo to v poriadku. Len nech nezostal ľahostajný!

Po návrate pred mikrofón som mal teda ťažkú úlohu, pretože poslucháči si 
zvykli na to, že pri reportáži sa nemusia psychicky namáhať. Keď som znovu začal 
reportovať v roku 1963, chodilo mi veľa listov, v ktorých protestovali proti môjmu 
podaniu, osočovali ma. Azda by som svoj štýl reportovania vtedy zmenil, keby som 
nedostal aj iné listy, v ktorých mi poslucháči ďakovali, že ich nútim pri reportáži 
premýšľať a sústrediť sa. Ale najviac tu zapôsobili moje stretnutia s našimi umel-

Existujú len dve fotografie, na ktorých je Gabo Zelenay aj s autorom diplomovej 
práce o jeho reportážnej tvorbe Ľubomírom Součekom (celkom vpravo). 

Uprostred bývalý telovýchovný funkcionár Peter Svoboda.
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cami. Alexander Matuška, Ján Kostra, Ján Smrek, Peter Karvaš aj iní mi hovorili, že 
to je ono, že to je tá pravá rozhlasová literárna reportáž. Práve oni ma psychicky 
podporili, pretože obdivovali odvahu postaviť sa proti skostnatelému mysleniu 
časti verejnosti, ktorá žiadala od reportáže iba fakty. Prvé dva ‒ tri roky som po-
tom svoj reportážny štýl ešte cizeloval, a asi v roku 1966 som svoju reportáž de-
finitívne sformoval, dopracoval som svoj štýl. Určité zmeny prežila moja tvorba 
ešte v druhej polovici 70. rokov. Málo teraz totiž robím ozajstné reportáže, teda 
dlhotrvajúce vstupy, väčšinou sa dostávam pred mikrofón v reláciách ,S mikrofó-
nom za športom’. Priestor na reportáž sa pre mňa teda veľmi zúžil, a to kladie na 
mňa veľké nároky. Pre mňa je štvorminútový vstup v dispečingovej relácii ťažší, 
než veľká reportáž, pretože sa musím naplno vyjadriť na malom priestore. Musím 
sa teraz snažiť poslucháča zaujať v krátkych vstupoch.“

ĽS: Ako vyzerá vaša príprava na reportáž? Aké úsilie vyvíjate na prípravu racio-
nálnej stránky reportáže, teda na fakty, argumentáciu a faktografiu vôbec, a ako sa 
pripravujete na stvárnenie emotívnej stránky reportáže, teda na vyvolanie istého 
obrazu a predstavy?

GZ: „V porovnaní s inými reportérmi je to u mňa špecifické. Na každú reportáž 
sa pripravujem každodenne, nie jednotlivo. Neustále žijem v tom, že ma čaká pred-
stúpenie pred mikrofón. Vystúpenie pri mikrofóne je totiž pre mňa ešte aj dnes ne-
všednou udalosťou. Začína sa to už od rannej prechádzky so psom, keď vo svojom 
okolí hľadám isté obrazy a predstavy, a končí sa to až spánkom. Ak by som mal nájsť 
analógiu, tak ako športovec či umelec musia donekonečna opakovať to isté ‒ cibriť 
techniku ‒ tak ja sa stále cvičím v hľadaní obrazov a predstáv, snažím sa ich vidieť 
v širšom zmysle. A tak sa potom stáva, že sa mi pri reportáži obrazy vynárajú z pa-
mäte pred oči samy, podvedome.

Ja si myslím, že do rozhlasovej reportáže nepatrí faktografia, s výnimkou tej zák-
ladnej. Na to sú iné prostriedky masovej informácie ako rozhlas, a iné žánre ako repor-
táž, ktoré to recipientovi dodajú presnejšie. Mojou úlohou, podľa mňa, je poslucháčovi 
stvárňovať to, čo emotívne cíti športovec, čo cítim ja, aby si poslucháč vedel plasticky 
predstaviť udalosť. Ja si to cvičím pri každej voľnej chvíľke. Keď som sám, v duchu si 
maľujem, čo vidím ‒ nie vcelku, ale v častiach, častiach mozaiky. Z toho vychádza aj 
moja reportáž. Podľa mňa rozhlasová reportáž má byť mozaikovou skladbou, a o to sa 
v reportážach aj snažím. Toľko na margo jednej stránky mojej prípravy na reportáž, 
ktorú by som označil, ako časť rétoricko ‒ reportážnu, pohľadovú.

Druhou časťou je príprava odborná. To znamená sústavné štúdium kníh, meto-
dických listov, odborných článkov a veľmi veľa rozhovorov s ľuďmi, ktorí pracujú 
v oblasti, z ktorej ja mám prinášať reportáže, komentáre, opisy, glosy, poznámky, 
atď. K tomu sa pridáva štúdium psychológie, najmä psychológie más. Tá masa je 
vždy veľmi citlivá a veľmi variabilná. Uvediem príklad. Reportéra v relácii ,S mikro-
fónom za športom’ počúvajú, podľa prieskumov, takmer dva milióny ľudí, medzi kto-
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rými sú ľudia s nízkym vzdelaním, ale aj ľudia nesmierne múdri. A títo všetci ľudia 
majú svoje rôzne nálady. Všetkým sa vyhovieť nedá. Ja sa snažím svojou reportážou 
vyhovieť veľkej väčšine z nich. Pritom si však reportér musí uvedomovať, v ktorú 
chvíľu hovorí k poslucháčovi, čím je ten v danej chvíli predovšetkým ovplyvnený. 
Jednoduchý príklad ‒ celkom inak reaguje poslucháčska masa na rovnaké konšta-
tovanie v lete, inak v zime, atď. Masy ovplyvňuje mnoho faktorov, a reportér, ktorý 
tvorí práve pre ne, by sa mal snažiť neustále ich odhaľovať.“

ĽS: Aký je pri vašej reportáži podiel momentálneho a bezprostredného vplyvu 
prostredia?

GZ: „Absolútny! Preto si nemôžem napríklad lexikálnu a expresívnu stránku re-
portáže pripravovať príliš vopred. Ja si nerobím bezprostredne kvôli jednej kon-
krétnej reportáži žiadne výpisky. Aby som trocha objasnil svoj prístup, uvediem 
príklad zo spartakiádnych cvičení. Spartakiádne reportáže som vysielal do éteru 
len z finále na Strahove. Videl som však viacero spartakiádnych vystúpení predtým, 
či už okrskových, alebo mestských. Na tie menšie vystúpenia sa však pozerám len 
ako divák, nevšímam si ich ako reportér. Na Strahove je to niečo úplne iné, tam je 
neopakovateľná atmosféra! Spartakiádne vystúpenie na Strahove je divadlo, ktoré 
možno vidieť len tam, nikde inde. Je veľký rozdiel vidieť naraz cvičiť 1200 cvičen-
cov trebárs v Bratislave a 16 000 na Strahove. Preto sa na Strahove nechám uniesť 

Na cyklistických Pretekoch mieru 1964 v rozhovore s československým 
reprezentantom Janom Smolíkom, ktorý sa stal celkovým víťazom.
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neopakovateľnou atmosférou.
Keby som chcel vidieť Strahov v duchu menších vystúpení, nebola by to dobrá 

reportáž. Preto si nerobím výpisky z predtým videného. Chcem zobraziť Strahov 
v danej chvíli, a to môžem len bezprostredne, bez toho, aby som niečo čítal z pa-
piera. Poslucháč cíti, či reportér hovorí to, čo má napísané, alebo to, čo vidí. Z toho 
vyplýva aj fakt, že ani dve moje reportáže z toho istého podujatia nie sú rovnaké. 
Nemám ich napísané, nechám sa unášať atmosférou, a tá je vždy iná, svojská. Ja 
vždy aj opakované dianie vidím inak.“

ĽS: V čom sa líši váš prístup k športovým reportážam od prístupu k reportážam 
z kultúrnej a umeleckej oblasti, aké sú rozdiely vo vašom videní rôznych oblastí?

GZ: „Pre mňa ako pre reportéra je napríklad umenie takou istou témou ako šport. 
V poslednom čase sa sústreďujem takmer výlučne na športové reportáže, ale v mi-
nulosti som pri reportážach z mimošportových oblastí používal tie isté zásady ako 
pri športe, hlasovo som však volil iný spôsob reportovania. Snažil som sa ich však 
robiť s takou vášňou, aby poslucháč cítil, že verím v to, čo hovorím. Reportér môže 
mať odporcu, ale keď ten vycíti, že reportér verí tomu, čo mu hlása, to je začiatok 
ich vnútorného dialógu.

ĽS: Myslíte vo chvíli vrcholnej gradácie reportovaného deja na poslucháča, alebo 
sa necháte celkom uniesť dynamikou deja a maľujete bezprostredný obraz?

GZ: „Nechávam sa unášať, ale pritom vždy mám pred sebou poslucháča, ktorý 
všetko dianie so mnou prežíva. On je bezprostredne pri mne, a ja preto maľujem 
v absolútnej spätosti s ním. Snažím sa, aby aj on bol unesený krásou a dynamikou 
deja tak, ako ja. To vidno aj z postrehov mojich kolegov od mikrofónu, že keď sa 
dostanem do vrcholného štádia reportáže, mohutne gestikulujem. Celé moje ja je 
sústredené na dej a na snahu ho plasticky zobraziť poslucháčovi.“

ĽS: Chcete aj v reportáži ‒ teda nielen v žánroch publicistiky racionálneho typu 
‒ viesť poslucháča k zamysleniu sa nad nejakým problémom?

GZ: „Áno, vždy chcem zainteresovať poslucháča, aby so mnou vnútorne diskuto-
val. Pretože len v prípade dialógu ho môžem ovplyvniť, aby robil aj nejaké činy, len 
tak mu môžem odovzdať svoju myšlienku a svoj názor. Zamyslenie poslucháča je 
vždy jedným z cieľov mojej reportáže.“

ĽS: Z akého dôvodu a s akým zámerom používate nadsádzku?
GZ: „Nadsádzka ‒ to je licencia, licencia poeta. Reportér je podľa mňa básnik, 

a preto musí mať právo, aby používal nadsádzku.“
ĽS: Aký význam pripisujete športu v štruktúre spoločnosti?
GZ: „Obrovský! Uvediem dva príklady, ktoré názorne ukazujú, kam môže viesť 

podcenenie jeho významu. Viete o tom, že vyše 60 % detí na základných školách 
potrebuje nápravnú telesnú výchovu? To je otrasný fakt! Viete o tom, že väčšina 
obyvateľstva nevie plávať? A k tomu dochádza preto, lebo mnohí ľudia telovýchovu 
a šport a ich funkcie podceňujú. Aká je úloha prevencie v zdravotníctve? Aby choro-
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ba vôbec nenastala. Úlohou športu je byť tou prevenciou, prinajmenšom jej veľmi 
významnou časťou. Pravda, mám na mysli masový šport, pretože vrcholový šport 
má iné poslanie, prirovnal by som ho k divadlu, v ktorom sú aktérmi špeciálne pri-
pravovaní talentovaní jedinci.

Na adresu napríklad ekonómov by som chcel povedať, nech si vyrátajú, koľko 
škôd v národnom hospodárstve spôsobujú choroby a následné absencie, väčši-
nou zapríčinené slabou fyzickou kondíciou a malou odolnosťou organizmu voči 
chorobám. Pri pohľade v týchto reláciách sa dostáva šport do iného svetla, než 
v akom je u nás zvyk ho vidieť. Vo vysoko kultúrnej spoločnosti, ktorou sa chce-
me stať, by mal byť šport vysoko cenený. Inou vecou je, že podceňujúce názo-
ry na šport pramenia mnohokrát i z práce žurnalistov hovoriacich a píšucich 
o športe, ktorými sú často ľudia, pre ktorých je ich profesia výhodným zamest-
naním, možno hobby. Ale pre nich šport nie je záležitosťou srdca. Položím otáz-
ku. Koľkí športoví novinári sa podieľajú na organizovaní športových podujatí 
pravidelne? Veľmi malý zlomok.“

ĽS: Ktoré vaše reportáže by sa dali označiť ako priekopnícke a čím boli prie-
kopnícke?

GZ: „Ťažko určiť, ktoré možno označiť za priekopnícke v širšom význame. Uve-
diem reportáže, ktoré boli prvé v Československu z hľadiska reportovaného objek-
tu. Roky, v ktorých boli vysielané, si väčšinou nepamätám. Uvádzam len športové 
reportáže. Ako prvý, a doteraz jediný u nás, som v roku 1947 reportoval šach (bolo 
to súčasne aj naposledy z tohto pre reportáž absolútne nevyhovujúceho objektu), 
bobový šport, šerm, horolezectvo, jachting, jazdectvo, džudo, bicyklebal, krasojazdu 
na bicykloch, krasokorčuľovanie (v roku 1949 akademické majstrovstvá sveta 
v Špindlerovom Mlyne), kolkárstvo, letecký šport, plachtenie (to bola historická 
reportáž priamo z letiaceho vetroňa), ragby, športovú streľbu, lukostreľbu a zápa-
senie. Z hľadiska celkovej tematiky jednotlivých športov som reportoval 48 športov 
zo všetkých 49, ktoré uvádza Športka, chýbal golf. Pravda, mnohé z týchto reportáží, 
hlavne z rokov 1946 ‒ 1951, boli naivné, robil som ich mladícky nerozvážne, nero-
zumel som objektu reportáže. Po druhom návrate do rozhlasu, v roku 1963, som 
už bol múdrejší a uvážlivejší a dnes reportujem len športy, v ktorých sa skutočne 
vyznám, v ktorých poznám športovcov, trénerov,

Budúci novinári, najmä tí, ktorí by sa radi stali ozajstnými reportérmi, by azda 
mohli prijať tento rozhovor za podnet na rozvíjanie vlastných názorov na rozhla-
sovú reportáž a vlastných predstáv o vytvorení vlastného štýlu reportáže, s ktorým 
chcú predstúpiť pred poslucháča a uchádzať sa o jeho priazeň.

V jednom z rozhovorov odpovedal Zelenay na redaktorove (R) otázky takto:
R: Čím vlastne teda reportér je?
GZ: „Hercom, novinárom, agitátorom, propagátorom, recitátorom. Rozhlaso-

vá reportáž – to je fakticky súhrn malých obrázkov, postrehov. V komplexe dáva-
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jú poslucháčovi obraz toho, čo sa momentálne na ihrisku, na ľade či v telocvični 
robí. Čím je týchto malých obrázkov viac, tým je pochopiteľne obraz ako celok 
pre poslucháča plastickejší. Pravda, ak ten, ktorý ho stvárňuje, vie čo-to o herec-
kom prejave, psychológii poslucháčov – jednotlivca i masy – a prirodzene, ak veľ-
mi veľa vie o tom – ktorom športe. Bez dôkladnej znalosti psychológie športovca 
v samotnom boji nie je možné, aby podal reportér taký obraz, ktorý by bol verný, 
spravodlivý a správny.“

R: Existuje nejaká špecifická cesta k tomu, aby sa niekto mohol stať dobrým roz-
hlasovým reportérom?

GZ: „Nazdávam sa, že najskôr by mal mladý človek prejsť komplexom prípravy 
jedného športovca. Od detstva, keď sa zoznamuje s prvými nuansami športového 
majstrovstva, cez dorastenecké súťaže až po zážitky z bojov vo vrcholovom športe. 
Nie je totiž možné pochopiť čin športovca na ihrisku, ktorý musí reportér zhodno-
tiť, keď sám v tomto ovzduší nikdy nežil, nepohyboval sa.

R: Začína a končí sa reportérska práca odvysielaním reportáže?
GZ: „To by bola zásadná chyba. Predovšetkým stály styk so športovcami, pozná-

Gabo Zelenay pri jednej z dobových formulí pred 
automobilovými pretekmi v Brne, ktoré naživo reportoval
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vanie ich problémov, radostí aj bolestí môže dať predpoklad na realizovanie plánov, 
predstáv, ktoré chce reportér v reportáži tlmočiť.

R: Váš pracovný deň?
GZ: „Športový reportér nepozná voľné soboty, nedele, sviatky. Prakticky má se-

demdňový pracovný týždeň. Ja vstávam o siedmej ráno a pravidelne chodím spať 
každý deň o jednej v noci. Čas medzi dvadsiatou treťou a jednou hodinou venujem 
štúdiu nových vecí.

R: Máte na reportáže iba pekné spomienky?
GZ: „Nerád spomínam na reportáže, v ktorých som musel opisovať činy nesto-

tožňujúce s mojím vnútorným presvedčením, ktoré neboli v normách fair play. Na 
druhej strane, nemôžem zabudnúť na reportáže z podujatí, na ktorých naši športov-
ci aj za ťažkých podmienok triumfovali. Medzi také patria hokejové MS v Štokholme, 
úspech futbalistov Slovana Bratislava v Bazileji, či olympijské hry v Mexiku.“

R: S menom Zelenay sa často stretávame aj pod fotografiami na stránkach špor-
tovej tlače. Je to akýsi doplnok vašej prípravy?

GZ: „Súčasť. Keď nereportujem, snažím sa fotoaparátom zachytiť typické mo-
menty na ihrisku, a potom si doma skonfrontovať, či som vystihol to pravé a správ-
ne. Ako som už povedal, vystihnutie správnych obrázkov je aj základom reportáže.“

R: Ako populárny športový reportér ste komentovali hádam všetko možné, 
okrem pretekov formulí F1. Mám pravdu?

GZ: „Musím vás opraviť. Už som reportoval i tú formulu jeden. A to dávno, 25. 
septembra 1949. Bol to rok, keď posledný raz na brnenskom okruhu boli na štarte 
vtedajšie formulky Ferrari, Alfa Romeo, Bugatti, Simky, Cortiny. Bola to najdlhšia 
priama športová reportáž v dejinách Československého rozhlasu, a myslím si, že aj 
v Európe a na svete. Pochybujem, že prekonáme tento rekord. Trvala od pol devia-
tej ráno bez akejkoľvek prestávky do pol štvrtej popoludní bez prerušenia. Bola to 
reportáž z Veľkej ceny ČSR automobilov v Brne na Masarykovom okruhu. My sme 
vtedy po prvý raz vysielali tak, že sa odovzdávalo slovo zo stanoviska na stanovisko. 
Na začiatku bolo nás 12 reportérov pri mikrofóne, ktorí boli na 6 stanoviskách. Vte-
dy sme mali aparatúry na akumulátory, ktoré však nevydržali dlho. Ľudia áno, ale 
aparatúry nie. O pol dvanástej už to nešlo ďalej. Zostalo len moje miesto na hlavnej 
veži rozhodcovskej a ja som od pol dvanástej do pol štvrtej ťahal túto reportáž sám. 
Mala taký obrovský úspech, že keď som o trištvrte na dvanásť oznámil, že, žiaľ, pod-
ľa rozhodnutia riaditeľstva rozhlasu musíme končiť o dvanástej hodine, lebo ide iný 
program, boli žeravé telefónne linky do pražského rozhlasu, a ľudia žiadali : nechaj-
te to, je to senzácia! Všetky hovory prepájali generálnemu riaditeľovi Očadlíkovi, až 
povedal : Keď sa bláznia, teda pokiaľ to trvá, nech to ide. A tak som svoju reportáž 
dotiahol až do pol štvrtej.“

Treba dodať, že seriál majstrovstiev sveta Formule 1 odštartoval o rok neskôr. 
V bývalom Československu sa však preteky Grand Prix F1 nikdy nekonali.
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STRUČNÁ CHRONOLÓGIA

Gabriel Zelenay sa narodil 26. novembra 1922 v Bánovciach nad Bebravou. Jeho 
otec sa volal Gejza Zelenay, bol kancelista, čiže úradník v Trnave a neskôr notár 
v Trenčíne. Matka sa volala Štefánia Matilda barónka von Kaisenberg, bola dcérou 
Františka Felixa Bodoga von Kaisenberg a zemianky Gizely Zelinka a bola žena v do-
mácnosti. Obaja rodičia boli ochotnícki herci a otec navyše aj režisér, scenárista 
a dramaturg divadelných hier slovenských autorov, prispôsobených podmienkam 
ochotníckeho divadla a ochotníckych hercov.

Ex libris z rodových erbov 
Zelenay a von Kaisenberg, ktorý 

si dal u heraldika vyhotoviť 
Gabov syn Roman Zelenay.Gabo Zelenay ako dieťa.
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Základnú (vtedy ľudovú) školu navštevoval v Trnave, gymnázium najprv v Trna-
ve a pokračoval v Trenčíne, kam sa jeho rodina presťahovala. Tam sa počas vojnovej 
Slovenskej republiky začal súťažne venovať ľadovému hokeju. Po povolaní na po-
vinnú vojenskú službu od roku 1943 pôsobil v OAP Bratislava a po skončení vojny 
hral hokej vo VŠ Bratislava. Jeho hokejová kariéra sa skončila v roku 1947, no pri 
milovanom športe ešte na istý čas pôsobil ako prvoligový rozhodca.

V rokoch 1946 – 1949 v Bratislave študoval farmáciu. Už v októbri 1946 sa na zá-
klade vyhraného konkurzu stal externým športovým reportérom Československé-
ho rozhlasu v Bratislave. Od júla 1949 sa stal zamestnancom rozhlasu. Oženil sa 26. 
novembra 1949, jeho ženou sa stala poľská športová novinárka Danuta Swiateko-
vá, s ktorou sa zoznámil na I. ročníku Tatranského pohára v lyžovaní v Zakopanom 
v tom istom roku. V roku 1952 sa im narodilo ich jediné dieťa – syn Roman.

V roku 1951 bol Zelenay z pracovného pomeru v rozhlase prepustený. O dôvo-
doch bude reč ďalej. Vyše dva roky potom pracoval ako generálny tajomník atle-
tického zväzu a vedúci propagačného oddelenia na SÚV JTO Sokol v Bratislave so 
sídlom na Miletičovej 597, kde dnes sídlia saleziáni Dona Bosca.

V roku 1954 bol opätovne prijatý do rozhlasových služieb. Po nástupe do za-
mestnania 3. januára bol redaktorom a reportérom Hlavnej redakcie politického 
spravodajstva, v ktorej bol 1. októbra menovaný za redaktora športovej rubriky.

V roku 1958 požiadal Československý rozhlas o uvoľnenie zo zamestnania k 31. 
máju 1958 s dôvetkom: „Po odchode zo služieb Čs. rozhlasu budem činný ako pub-

Gabo Zelenay ako mladý redaktor na lyžiarskom podujatí.
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licista.“ Až do roku 1962 sa potom živil ako voľný novinár, publicista a stal sa pro-
fesionálnym fotografom. V tom období publikoval pod množstvom pseudonymov 
a skratiek. V období od 16. júla 1962 do 31. marca 1963 bol zamestnaný vo vydava-
teľstve Osveta, n. p., Bratislava ako redaktor časopisu Svet socializmu.

Dňa 29. marca 1963 podal žiadosť o opätovné prijatie do športovej redakcie 
Československého rozhlasu v Bratislave za redaktora – reportéra. Prijali ho tam 
s platnosťou k 15. novembru 1963.

Obdobie rokov 1963 ‒ 1980 bolo pre Gaba Zelenaya vrcholným obdobím nielen 
v športovej reportáži, ale aj v organizátorskej športovej činnosti pre deti a mládež 
na Slovensku. Vrchol predstavovala Pionierska olympiáda v Prešove, ktorá sa pod 
rôznymi názvami konala v období rokov 1970 – 1978.

Dôchodkový vek dovŕšil v roku 1982, no z rozhlasu do dôchodku odišiel až k 1. 
aprílu 1985. Ako dôchodca prežil neuveriteľne tvorivé obdobie novinára – seniora. 
Od Nežnej revolúcie sa angažoval v podporovaní syna Romana Zelenaya, ktorý sa 
aktívne zapojil do politického diania na Slovensku a tragicky zahynul v roku 1993.

V roku 1992 Gabo Zelenay spoluzakladal Združenie slovenských novinárov. 
V roku 1998 spoluzakladal Úniu slovenských novinárov seniorov, do roku 2000 bol 
jej predsedom a až do svojej smrti v roku 2003 čestným predsedom.

Do roku 1990 uverejnil množstvo príbehov v rôznych novinách a časopisoch 
z čias vzniku rôznych športových odvetví na Slovensku a zo života mnohých slo-
venských športovcov a funkcionárov. V rokoch 1990 ‒ 2003 napísal do novín 1232 
glosárov, ktoré sa venovali rôznym spoločenským témam.

V poslednom roku svojho života (2003) získal osobné apoštolské požehnanie od 
pápeža Jána Pavla II a od Slovákov žijúcich vo Švajčiarsku vyznamenanie „Zlaté pero“.

Apoštolské požehnanie pre Gaba Zelenaya od pápeža Jána Pavla II.
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Manželka Danuta mu zomrela v marci roku 1990. S ňou v rokoch 1988 a 1989, 
a po jej smrti v rokoch 1990 ‒ 1992 so svojou družkou Katarínou Kozlowskou or-
ganizoval dražby umeleckých diel a bol ich licitátorom. Dražil umelecké predmety, 
ktoré s pomocou športovca a filantropa Petra Kurhajca a maliara Miroslava Cipá-
ra získaval na základe osobných známostí od známych slovenských maliarov a so-
chárov. Výťažok z ich predaja išiel pre Detský fond Slovenskej republiky. Dražby sa 
skončili, keď umelci prestali prispievať svojimi dielami na túto dobročinnú akciu.

Po manželkinej smrti sa presťahoval k životnej družke Kataríne Kozlowskej do 
bratislavskej mestskej časti Ružinov. Žil s ňou takmer trinásť rokov, až do konca 
svojho života. V auguste roku 2002 bol na poslednú chvíľu operovaný na pokročilú 
prietrž (pruh), čo mu zachránilo život. Zomrel v nedeľu 3. augusta 2003 v nemocni-
ci v Podunajských Biskupiciach.

CEZ TRNAVU A TRENČÍN DO BRATISLAVY

V rokoch 1929 ‒ 1934 Gabo Zelenay navštevoval Ľudovú školu v Trnave, 1934 
‒ 1939 Štátne slovenské reálne gymnázium Jána Hollého v Trnave, a v období 1939 
‒ 1943 po presťahovaní rodiny Gymnázium v Trenčíne. Mimochodom, na trenčian-
skom gymnáziu študovalo veľké množstvo významných slovenských osobností, 
známych predovšetkým v oblasti kultúry.

K svojím športovým začiatkom v rozhlasovom interview pri príležitosti osem-
desiatky Gabo Zelenay prezradil: „Mojou veľkou láskou bol šport. Ja som prakticky 
od decka so športom žil. Začal som atletikou v Trnave. Ako mladšiemu dorastencovi 
sa mi podarilo utvoriť slovenský rekord v behu cez prekážky na 60 m. Mal som 
to dáko v krvi, pretože môj otec kedysi dávno zakladal Trenčiansky telovýchovný 
spolok (TTS) Trenčín. A tam som začal veľmi skoro hrať hokej. No a v hokeji som to 
dotiahol až na špičkového brankára.“

Treba upresniť, že sa to stalo už počas gymnaziálneho štúdia v roku 1939, keď 
on a aj všetci jeho spoluhráči mali 17 rokov. Boli najmladším mužstvom v súťaži. 
Ako hokejový brankár HC Trenčín sa stal majstrom Západoslovenskej župy. HC 
Trenčín si tak zabezpečil postup zo Slovenskej hokejovej súťaže (vtedajšia II. slo-
venská liga), do I. ligy.

V jednej poviedke Zelenay napísal: „Hrať ozajstnú Prvú ligu v drese Trenčína sa 
nikdy nestalo skutočnosťou. Klub bol chudobný, bez podpory a prostriedkov. My, 
študenti, tiež. Aby sme mohli hrať aj o rok opäť aspoň s Dubnicou, Topoľčanmi, No-
vým Mestom a ostatnými tradičnými súpermi, jednomyseľne sme sa rozhodli vzdať 
účasti v Prvej lige. V prospech Malaciek, ktoré sme porazili vo finále, za protihodno-
tu sedemnásť hokejových palíc…“

Ako majster Trenčianskej župy sa dostal do povedomia organizátorov sloven-
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ského hokeja. Preto bol krátko po na-
stúpení na povinnú vojenskú službu, 
čo bolo 1. októbra 1943, prevelený 
z vojenského útvaru Ústredná zbroj-
nica Trenčín do Armádneho hokejo-
vého klubu Oddielu armádnych pre-
tekárov (OAP) Bratislava.

V OAP sa počas trvania vojnovej 
Slovenskej republiky na rozkaz mi-
nistra národnej obrany generála Fer-
dinanda Čatloša sústreďovali najlepší 
športovci z rôznych športov z celého 
Slovenska, aby napĺňali jeho heslo 
„Športom k propagácii armády doma 
a vlasti v zahraničí“. V drese OAP sa 
Gabo Zelenay stal v I. hokejovej lige 
1943/44 majstrom Slovenska. Nasle-
dujúce vojnové udalosti však spôso-
bili, že tento ročník I. slovenskej ho-
kejovej ligy bol aj posledným, pričom 
v októbri 1944 OAP zanikol.

Gabo Zelenay (na fotografii tretí zľava) ako hokejový brankár HC Trenčín.

Na gymnaziálnom vysvedčení 
z roku 1937 mal uvedené meno 

Gabriel Rudolf Felix Zelenay.
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Gabo Zelenay nastúpil v roku 1943 do hokejového klubu OAP Bratislava, 
ktorý bol ligovým víťazom z predchádzajúcej sezóny. 

V hokejovej bránke Gabo Zelenay.
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V HOKEJOVEJ BRÁNKE VŠ BRATISLAVA NAHRADIL DIBARBORU

Neskôr, v roku 1946, bol Zelenay hokejovým brankárom v prvoligovom tíme VŠ 
Bratislava, ktorý hral I. československú ligu aj medzinárodné zápasy. Svedčí o tom 
novinový článok z roku 1946 v jeho archíve. Článok informuje o prehre družstva VŠ 
Bratislava 4:8 v bratislavskom zápase so švédskym Södertälje Štokholm a hodnotí 
Zelenayov brankársky výkon ako priemerný.

Do bránky tímu VŠ Bratislava Zelenay nastúpil po populárnom hercovi Fran-
tiškovi Dibarborovi, ktorý po zranení tváre v jednom zápase s hokejom skončil, aby 
sa naplno mohol venoval herectvu. Po ňom prevzal korčule i brankársky výstroj, ku 
ktorému patril aj sveter s límcom ku krku so sovou na hrudi a s veľkým nápisom VŠ 
Bratislava okolo nej.

Svoj brankársky štýl mi Gabo Zelenay opísal takto:
„Brankár nemal vtedy výstroj, ktorý by mu chránil telo. Pod sveter na prsia som 

si vkladal kus kartónovej krabice. Nemal som prilbu ani masku, lebo ešte neexisto-
vala. Brankárska hokejka nebola taká veľká, ako je dnes a aj jej široká plocha bola 
oveľa užšia, ako je dnes. Brankárska hokejka bola však ťažká, lebo bola celá z tvrdé-
ho dreva. Celý čas, kým bol súper v blízkosti mojej brány, mal som hokejku položenú 
celou dĺžkou jej chrbtovej hrany na ľade. Väčšinou som ju držal obidvoma rukami, 
jedna ruka na rúčke, druhá ruka pri čepeli hokejky, a celou jej dĺžkou a šírkou som 
sa snažil zablokovať puk, ktorý sa ku mne šmýkal po ľade. Ak puk letel, pustil som 
hokejku a lapal som ho oboma rukami.

Najčastejšie som sa snažil puk vyraziť od bránky, no keď to nešlo, zaľahol som ho. 
Kľačiačky som aj ,zametal’ hokejkou pred sebou, vtedy som ju držal oboma rukami 
za rúčku. Počas zápasu som stál len vtedy, keď súper nebol v blízkosti mojej bránky 
alebo keď sa o puk bojovalo za mojou bránou, inak som stále kľačal a prešmykoval 
som sa pred bránkou na kolenách zo strany na stranu, odkiaľ hrozilo, že bude puk 
vystrelený. Vtedy sa nestrieľalo tak silno, ako dnes, lebo aj hokejky hráčov boli celé 
z dreva. A bolo ich málo, takže si každý hráč chránil svoju hokejku pred zlomením.“

Rok 1946 bol však pre hokejového brankára Zelenaya posledným. Pre časopis 
Stadion z 29. decembra 1992 uviedol tento dôvod:

„V šestačtyřicátém jsme nastoupili VŠ Bratislava proti ČLTK Praha, byl to roz-
hodující zápas o titul mistra republiky. Hrálo se v Bratislavě, nám stačila remíza. Já 
ale neměl brusle, nakonec mi je sehnal akademický malíř Viliam Chmel, útočník. On 
měl prachy, brusle koupil od nějakého pána, co přišel rovnou z Kanady, byly to pravé 
brankářské brusle. Prodal mi je za korunu, jenže ty brusle měly vadu, byly asi o čtyři 
čísla větší. Proto jsem si je vycpal vatou.

Dvě minuty před koncem byl stav čtyři čtyři, už jsem se viděl mistrem Česko-
slovenska. Vtom někdo vystřelil, puk se odrazil přede mne, jiný ho doklepával, byla 
to slabá střela do rohu bránky. Já vykopl nohu, abych puk kopl co nejdál. Brusle mi 



87

KAPITOLY DRAMATICKÉHO ŽIVOTA

však zajela do rýhy v ledu, a protože měl jsem ji na noze volně, pootočila se, puk 
se od té brusle odrazil do sítě. Prohráli jsme 4:5. Nestali jsme se mistry ČSR. Kluci 
mlčeli, někteří mi nadávali, já brečel. Potom jsem chodil do rána po Bratislavě. Zva-
žoval jsem, co dál. Když jsem potom přišel na stadión, v kabině jsem řekl, že kon-
čím. Brusle jsem pověsil doma na hřebík, začal jsem dělat hokejového rozhodčího 
a sportovního reportéra.“

Gabo Zelenay v bránke OAP Bratislava v súboji s Nitrou.

V hokejovom tíme OAP Bratislava brankár Gabo Zelenay v pokľaku vpravo.
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Je namieste povedať, že Gabo Zelenay v tomto prípade trochu mystifikoval. V 
zápase nešlo o titul majstra ČSR, ale o celkové prvenstvo v jednej z dvoch skupín, 
pretože I. liga sa vtedy hrala takým spôsobom. Tím ČLTK Praha po víťazstve nad VŠ 
Bratislava postúpil do finále proti LTC Praha, ktorému podľahol.

KRIVÉ OBVINENIE A VÄZNENIE

Počas existencie vojnovej I. Slovenskej republiky hokejová súťaž a jej župné maj-
strovstvá prebiehali pod dohľadom a pod patronátom Hlinkovej gardy (HG). Štu-
denti na gymnáziu, a teda aj hokejisti v gymnaziálnom veku, museli byť povinne 
členmi jej mládežníckej organizácie Hlinkovej mládeže.

Pred odchodom z vojenskej služby do civilu bol Gabo Zelenay na základe krivé-
ho obvinenia z účasti v Hlinkovej garde na niekoľko mesiacov uväznený a súdne 
vyšetrovaný. Po prepustení z väzenia bol stíhaný na slobode, kým súd nerozhodol 
o zastavení stíhania.

Telocvičná jednota SOKOL Trenčín Zelenayovi 11. januára 1949 oznámila na-
sledovné: „Oznamujeme Vám, že Sokolská komisia MAV ‒ NF v Trenčíne na svojej 
schôdzke dňa 2. januára 1949 sa uzniesla nepreveriť Vás a vylúčiť Vás zo Sokola 
z dôvodu: Ako člen vybraných jednotiek HG bojoval proti partizánom a bol za to 
vyznamenaný! Proti tomuto rozhodnutiu Sokolskej komisie MAV ‒ NF v Trenčíne 
máte právo sa odvolať do 14 dní k Sokolskej komisii OAV ‒ NF v Trenčíne.“ (na vy-

Gabo Zelenay ako brankár OAP Bratislava stojí vpravo.
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svetlenie: MAV – NF znamená Mestského atletického výboru – Národného frontu, 
OAV – Okresného atletického výboru).

Uvedený dokument je zaujímavý dátumom vydania. Svedčí o tom, že Telocvičná 
jednota Sokol v Trenčíne si nedala námahu získať na príslušných štátnych úradoch, 
teda na Okresnom súde a Okresnom národnom výbore v Trenčíne, také dôležité 
informácie, aké obsahujú viaceré originály dokumentov v Zelenayovej pozostalosti. 
Najdôležitejšie sú tieto, ktoré uvádzam aj na fotografiách: priepustný list (doklad 
o prepustení z väzenia) a rozhodnutie Okresného ľudového súdu v Trenčíne o odo-
pretí stíhania Gaba Zelenaya.

Na tomto mieste túto skutočnosť spomínam len z chronologického hľadiska. 
V širších súvislostiach ju objasňujem na inom mieste v knihe.
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ABSOLVENT ŠTÚDIA FARMÁCIE, ALE BEZ PROMÓCIE

Podľa príkladu svojho strýka si neskorší športový reportér vybral štúdium far-
mácie. Možno sa niekto spýta: A prečo nie novinárčinu? Odpoveď je jednoduchá. 
Katedra novinárstva a knihovníctva FF UK v Bratislave bola založená až v roku 
1952. Mimochodom: dnes majú všetci, ktorí vykonávajú novinársku profesiu, ukon-
čené vysokoškolské vzdelanie v tomto smere?

Predpisy vydané povojnovým Povereníctvom školstva vyžadovali, aby budú-
ci študent odboru farmácia vopred absolvoval lekárnickú prax a zložil odbornú 
skúšku, ktorá potvrdí jeho pripravenosť a spôsobilosť na farmaceutické štúdium. 
Išlo o získanie potrebných teoretických vedomostí aj praxe v lekárnickom názvoslo-
ví, vo výdaji hotových liekov aj v príprave mastí, liečív a čajov.

Pred nástupom na vysokú školu aj počas štúdia na nej Gabo Zelenay absolvoval 
služobnú prax v lekárni Ku Sv. Duchu v Trenčíne. Jej vlastníkom a lekárnikom v jed-
nej osobe bol veľmi známy trenčiansky lekárnik Ján Halaša. Praxou v lekárni si Gabo 
aj zarábal peniaze na ruku, ktoré potreboval na študijné potreby, aj na športové 
činnosti popri štúdiu.

Dokumentačný materiál z rokov 1946 ‒ 1949 dokladá absolvovanie šiestich se-
mestrov v odbore farmácia na Lekárskej fakulte Univerzity Komenského v Bratislave.

Štúdium však bolo poznačené obdobím politických čistiek. Naštartoval ho 25. feb-
ruár 1948. Komunisti ho nazvali Víťazný február. Preto, lebo po prijatí demisie minis-
trov vlády ČSR z ostatných strán a následnej abdikácii prezidenta ČSR Edvarda Beneša 
porazili československú buržoáziu a agrárnikov. Z nich z večera do rána komunistická 
propaganda vyfabrikovala nenávisti hodných nepriateľov pracujúceho ľudu.

Padlo politické rozhodnutie na zriadenie preverovacích komisií, ktorých úlo-
hou bolo „očistiť“ od nepriateľov vtedajšieho ľudovo-demokratického politického 
systému všetky úrady, podniky aj školy. Komisiu, ktorá mala preverovať rodinné, 
majetkové a politické pomery v rodinách študentov aj vysokoškolských pedagógov, 
ustanovili aj u farmaceutov na Lekárskej fakulte. Ponuku stať sa jej členom dostal 
aj Gabo Zelenay. Odmietol. V dôsledku toho bol zo štúdia na vysokej škole vylúčený. 
Spôsob, akým sa to udialo, vždy nazýval „vyhodením“ zo školy.

Mal pritom šťastie v nešťastí. Zo štúdia bol vylúčený v čase, keď už mal závereč-
né skúšky urobené, mal teda vysokoškolské štúdium ukončené. Nebolo mu však 
dovolené obhájiť diplomovú prácu a získať vysokoškolský diplom. Ani sa zúčastniť 
na promócii.

Rok po „Nežnej revolúcii“ sa Zelenay listom obrátil na dekanát Farmaceutickej 
fakulty UK v Bratislave so žiadosťou o rehabilitáciu. Neuspel. Odmietol uviesť mená 
členov komisie, ktorá ho zo štúdia vylúčila. Považoval to za udavačstvo. V odpovedi 
na požiadavku dekanátu argumentoval, že nikdy v živote nikoho neudal a odmieta 
to urobiť aj na úkor svojej rehabilitácie.
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Napokon, aj keby konal v súlade s požiadavkou dekanátu, nie je isté, či by uspel: 
veď medzi ľuďmi, ktorí žiadosti o rehabilitáciu na fakulte na prelome rokov 1990 
a 1991 posudzovali, boli aj dvaja členovia niekdajších previerkových komisií z roku 
1949… Svedčí o tom dokument v jeho pozostalosti, v ktorom sú menovite uvedení čle-
novia všetkých preverovacích komisií na slovenských vysokých školách v roku 1948.

KONKURZ NA REPORTÉRA

Azda jedna zo sudičiek, ktoré sa zhromaždili okolo kolísky, dala malému Gabovi 
Zelenayovi do budúcnosti dar výrečnosti a schopnosti sa ňou navonok prezentovať 
pred poslucháčmi. A tento dar naplno zužitkoval v roku 1946, keď sa prihlásil do 
konkurzu na rozhlasového reportéra.

Ani po skončení gymnázia, ba ani po prijatí na vysokoškolské štúdium mu neziš-
lo na um, že sa z neho stane rozhlasový reportér. Čo ho teda priviedlo k tomu, aby sa 
prihlásil do konkurzu na športového rozhlasového reportéra?

Legendárny Josef Laufer (vľavo) bol vôbec prvý športový rozhlasový 
reportér v Československu. Zelenay (vpravo) reportérsky rástol pri ňom 

aj pri Otakarovi Procházkovi (v strede).
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Odpoveď sa nachádza v jeho životopise: „Na jar 1946 otec zomrel a matka dostá-
vala 2 000 Kčs (po menovej reforme, keď sa menilo 5 Sk z čias I. Slovenskej repub-
liky za povojnovú 1 Kčs a ceny tovarov stúpli, lebo ich bol veľký nedostatok. – pozn. 
autora) penzie pre seba a štyri nezaopatrené deti. A tak, keď som išiel na jeseň 1946 
na vysokú školu do Bratislavy, musel som sa vydržovať z prostriedkov, ktoré som 
si sám zarobil. Preto som po prepustení zo základnej vojenskej služby nastúpil na 
službu lekárnického praktikanta do lekárne U Sv. Ducha v Trenčíne a neskôr ako vy-
sokoškolák som sa prihlásil na konkurz športového rozhlasového reportéra, ktorý 
som vyhral, a ako reportér som dostával honorár.“

Keď sa dozvedel o konkurze, nepochybne si spomenul na prvé rozhlasové špor-
tové reportáže, ktoré počul z rádiofónnej stanice doma. Jeho otec bol zamestnaný 
ako úradník, keď vybavil na poštovom úrade v Bánovciach nad Bebravou pre svoju 
rodinu jednu z prvých koncesných listín držiteľa rádiofónnej stanice (t. j. rádia), 
ktorá bola úradne vydaná pre Trenčín a okolie.

Vďaka tomu mohol Gabo ako takmer dvanásťročný chlapec počúvať celkom 
prvú športovú reportáž Československého rozhlasu vysielanú z majstrovstiev sveta 
vo futbale v Taliansku v roku 1934. Bola to výnimočná reportáž: finále medzi Ta-
lianskom a Československom. Legendárny športový reportér Josef Laufer vložil do 
podvedomia mladíka vo vnímavom a citlivom pubertálnom veku zážitok zo živého 
reportovania futbalového zápasu.

Istotne mu vtedy nezišlo na um, že raz bude kolegom Josefa Laufera. A stal sa 
ním, aj keď len nakrátko, po prijatí za externého spolupracovníka rozhlasu. Avšak 
neskôr sa stal nadlho jeho úspešným nástupcom. Treba povedať, že Laufer bol až 
o 31 rokov starší ako Zelenay a v roku 1928 odvysielal prvú športovú rozhlasovú 
reportáž v celej Európe.

Zážitok a nadšenie z rozhlasovej reportáže preniesol Zelenay medzi rovesníkov 
na lúčne ihrisko pri Váhu, kde okrem kúpania a opaľovania chlapci naboso naháňa-
li „loptu“ vyrobenú vlastnoručne zo zmotaných starých nepotrebných handier po-
donášaných z domu, ktoré vytvarovali do gule a krížom-krážom previazali pruhmi 
natrhanými z handier. Volali ho „handrák“. Už vtedy si odskúšal „reportovanie“ z ich 
futbalových zápasov.

Z rovesníkov od Váhu, ktorí naháňali handrovú loptu, po rokoch vyrástli mnohé 
významné slovenské osobnosti v športe, politike, kultúre aj v rôznych pracovných 
odvetviach. Patril medzi nich aj o rok starší Alexander Dubček, s ktorým sa ako šar-
vanci priatelili.

V septembri 1946 v novinách vyšiel inzerát o konkurze na športového reportéra. 
Jeho vyhlasovateľom bol Československý rozhlas Bratislava. Gabo si uvedomil jedi-
nečnosť danej chvíle, preto neváhal, prihlásil sa a konkurz vyhral. Rozhodla o tom 
skúšobná komisia zložená najmä z významných rozhlasových osobností, ktoré boli 
navyše aj významnými osobnosťami vtedajšej slovenskej kultúry: boli medzi nimi 
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napríklad známy spisovateľ a vtedajší ústredný riaditeľ Čs. rozhlasu na Slovensku, 
Dobroslav Chrobák, básnik Ján Kostra, spisovateľ Ľudo Zúbek, rozhlasový reportér 
Imrich Jenča, či člen vedenia rozhlasu Richard Raiman.

V rozhlasovom rozhovore, ktorý robili k jeho 80. narodeninám v roku 2002, 
Gabo Zelenay o konkurze okrem iného povedal:

„Prišlo nás 36. Najsamprv sme prešli ťažkými skúškami a výsledok bol taký, že 
dvaja sme sa dostali do záverečného boja. Poslednou skúškou bola reportáž. To nás 
zavreli obidvoch do jedného štúdia, v druhom štúdiu mala byť skúška. V réžii se-
delo dvanásť významných odborníkov z každého možného rozhlasového odvetvia. 
Vyžrebovali sme si poradie, ja som bol druhý. On vošiel do prvého štúdia a dostal 
otázku, ktorú som ja nepočul, lebo mi hrala hudba. Keď prišiel späť, povedal:,To je 
strašné, to sa nedá urobiť. To bolo hrozné, to bolo hrozné.’ Nepovedal, čo to bolo.

A keď som tam ja prišiel, člen komisie mi dal do rúk škatuľku so zápalkami, 
a povedal: ,Nech sa páči, rozprávajte. Musí to byť zaujímavé, zábavné aj poučné. 
Aj také, aby ste vytvorili prostredie, aby ste sa vedeli vžiť do rozprávania.’ Povedal 
som si: ,Hm, tak!’ A otvoril som si škatuľku a hovoril som o škole. Hovoril som o ško-
le, ako prichádza profesorský zbor, o skončení vyučovania Trnavského gymnázia. 
A vyťahoval som po jednej zápalke a hlavičky som opisoval tak, ako sedeli rad ra-
dom členovia komisie. Oni sa vám na tom strašlivánsko zabávali. Trvalo to dvanásť 
minút. Až som sa dostal k Dobroslavovi Chrobákovi, to ma stopol Ctibor Štítnický, 
spisovateľ, to bol šéfredaktor, a povedal: ,Dosť!’ Potom mi to vysvetľoval, keď sme 
boli kolegovia v rozhlase: ,Vieš, vysokého vedenia sa nepatrí, aj keď leží na zemi, 
dotýkať.’ Takto som ten konkurz vyhral.“

PRIJATIE DO ROZHLASU

Od 1. októbra 1946 začal Gabo Zelenay pôsobiť popri štúdiu na vysokej škole 
ako externý spolupracovník rozhlasu ‒ športový reportér.

„Trvalo jeden rok, kým ma pustili napriamo reportovať. Sice nejaké vstupy som 
robil, to áno, ale na prvú reportáž som rok čakal. Aj to sa ešte obetoval Imrich Jen-
ča, chýrečný náš reportér, ktorý sa už nemohol na to dívať, že som tam, a nedajú 
mi reportovať. Bol ligový zápas Žilina ‒ Slovan. Vtedy sa reportoval celý zápas, nie 
polčas. Viete, to boli dve hodiny. A rozhodol ako šéfreportér, že on bude reportovať 
toto stretnutie. Ako šéfreportér mal právo reportovať čokoľvek. Zobral ma so sebou 
a povedal: ,Toto je vaša veľká šanca. Ja poviem úvod, dám vám slovo a poraďte si!’ 
A tak sa stalo.

On povedal úvod, mal taký nádherný hlas, barytón, vedel ním rozplakať ľudí. Tri 
minúty hovoril, až povedal: ,Prepáčte, vážení poslucháči, nevoľno sa mi urobilo. Ale 
mám tu mladého priateľa, ktorý ma zastúpi.’ Tak to zahral a ja som sa chytil príleži-
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Už hneď pri prvej reportáži v Čs. rozhlase v roku 1947 prejavil 
Gabo Zelenay veľký temperament a predviedol vodopád slov.
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tosti. Konštatovanie komisie na druhý deň ‒ lebo vždy na druhý deň zasadala rada 
starších alebo múdrych v rozhlase, ktorá program celého minulého dňa hodnotila 
na základe počúvania ‒ bolo, že Jenča komentoval ako zápas korytnačiek a Zelenay 
že bol výbuch emócií, ktorý do reportáže priniesol. A už ma potom nechali.“

Niekoľkomesačná prax v role externého športového reportéra stačila na to, aby 
si Gabo ujasnil, že reportérom chce byť na plný pracovný úväzok. Dňa 20. marca 
1947 napísal na správu Čs. rozhlasu v Bratislave prosbu o pripustenie ku skúške za 
športového rozhlasového reportéra. Skúšku absolvoval 22. apríla 1947.

Po dvojročnom pôsobení a preukázaní schopností rozhlas rozšíril Zelenayovi 
pracovnú náplň. V oficiálnom liste s dátumom 17. septembra 1948, ktorý z rozhlasu 
dostal, sa na margo jeho úloh okrem iného dobovým pravopisom uvádzalo:

„Zaväzujete sa navrhnúť riaditeľstvu Československého rozhlasu v Bratislave 
a po schválení uskutočniť priame rozhlasové reportáže z dôležitých športových 
podnikov v ČSR i v zahraničí. Reportáže budete absolvovať sami, alebo s druhým 
reportérom určeným Ústredným programovým riaditeľstvom v Prahe. Riaditeľstvo 
Čs. rozhlasu v Bratislave rozhodne, ktoré reportáže sa budú vysielať, určí ich rozsah 
a začlenenie do programu.

Keď ide o reportáže na území Slovenska, vyjednáte všetky potrebné formality 
a povolenia k uskutočneniu reportáže. Keď ide o športové reportáže celoštátneho 
významu, alebo športové podniky medzinárodné a zahraničné, postará sa rozhlas 
o účasť slovenského športového reportéra po dohovore s Ústredným programovým 
riaditeľstvom Čs. rozhlasu v Prahe. Pri prenosoch zo zahraničia predložíte rozhlasu 
približný rozpočet, spojený s reportážou.

Budete redigovať športové správy Československého rozhlasu v Bratislave. Bu-
dete viesť v evidencii všetky športové udalosti, vhodné na zaradenie do vysielania. 
Keby sa neuskutočnili priame reportáže, dodáte rozhlasu v skrátenej forme správu 
o športových udalostiach. Keby ste nemohli uvedené absolvovať, upozorníte na to 
včas riaditeľstvo rozhlasu. Za všetky práce spojené s organizáciou reportáží, redi-
govanie správ, komentárov do pásma aktualít Rozhlasových novín bude Vám vy-
plácaný mesačný paušál 2 000 Kčs splatný vždy koncom kalendárneho mesiaca. Za 
kompletný futbalový alebo hokejový zápas Kčs 1 500.

Pri reportážach mimo Bratislavy, na území ČSR, bude Vám uhradené cestovné 
II. trieda rýchlik a vyplácané diéty podľa platových zásad pre rozhlasových zamest-
nancov v platovej skupine D. Do Prahy sa diéty zvyšujú o 50 % a po predložení ho-
telového účtu bude uhradené nocľažné osobitne. Ďalej budú Vám uhradené aj odô-
vodnené hotové výdavky, ktoré sú nevyhnutne spojené s prípravou a uskutočnením 
rozhlasových reportáží. To isté platí i pri absolvovaní reportáží zo zahraničia, kde 
by ste boli vyslaný a mali by ste nárok na nahradenie cestovných trov a zahranič-
ných diét, platných pre zamestnancov Čs. rozhlasu na Slovensku v platovej skupine 
D. Honoráre, cestovné trovy a diéty budú Vám vyplatené po absolvovaní, respektíve 
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Počas reportérskych začiatkov v spoločnosti českého kolegu Otakara Procházku.

V prvom rozhlasovom reportérskom 
období na lyžiarskom podujatí.

Gabo Zelenay mal 26 rokov, keď sa ako reportér 
po prvý raz dostal na vrcholné podujatie – 

majstrovstvá sveta 1949 v ľadovom hokeji v 
Štokholme. Reportoval tam spolu s Otakarom 

Procházkom a s Josefom Lauferom. Obaja známi 
českí reportéri boli od neho oveľa starší.
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po predložení cestovného účtu.“
Ako externý spolupracovník Československého rozhlasu Gabo Zelenay odvysielal 

aj športové reportáže zo zahraničia. Hádam najvýznamnejšie boli reportáže odvy-
sielané z majstrovstiev sveta (MS) 1949 v ľadovom hokeji v Štokholme. Časť jednej 
z nich bola archivovaná a zaradená do Zlatého fondu Československého rozhlasu.

DEFINITÍVA PO POLITICKÝCH ŠKOLENIACH

Gabo Zelenay bol politickou preverovacou komisiou zo štúdia na Farmaceutickej 
fakulte vylúčený krátko pred promóciami v roku 1948. Nechcel zostať na ulici, pre-
to ešte koncom roku 1948 podal žiadosť do rozhlasu o prijatie do trvalého pracov-
ného pomeru, o definitívu, ako sa tento pomer nazýval. Čs. rozhlas Bratislava dňa 
17. januára 1949 dal kladnú odpoveď, ale jeho prijatie bolo podmienené zaradením 
na politické „prevýchovné“ školenie. Konalo sa na štátom skonfiškovanom zámku 
v Bílých Poličanoch. Bez jeho absolvovania by bolo vylúčené, aby bola skúšobná 
lehota v pracovnej zmluve preklasifikovaná na definitívu.

Reportáže boli u Zelenaya dominantné, ale samozrejme, dopĺňalo 
ich aj množstvo rozhovorov. Tento viedol s bývalým čs. rekordérom 

v skoku o žrdi Saxom, pozorne načúvala Dana Zátopková.
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A tak absolvoval politické školenie. Dôkaz o tom poskytujú viaceré listy, ktoré 
zo školenia napísal svojej snúbenici do Poľska a aj zápisnica zo skúšky na definitívu 
zo dňa 17. augusta 1949. Musel tam odpovedať na viaceré otázky členov skúšobnej 
komisie, ktoré sa v súčasnosti javia ako čudné. Aj na takéto:

„Myslíte, že športový redaktor musí mať aj nejaké politické znalosti? Čo je kol-
choz, sovchoz a jednotné družstvo? Čo je dialektický a historický materializmus? 
Čo spravili komunisti vo februári? Čo znamená národno-demokratická revolúcia? 
Má chémia niečo spoločné s dialektickým materializmom? Aké knihy poznáte 
o marx-leninskej literatúre? Prečo u nás, keď sme takí vyspelí, trvalo nastolenie 
diktatúry proletariátu 3 roky a v SSSR bolo to za 8 mesiacov? Ktorú knižnicu budeš 
študovať o dialektickom materializme?“

Zelenayove odpovede komisiu neuspokojili. Negatívny posudok ho donútil in-
dividuálne sa doškoliť, na čo musel prečítať odporúčanú politickú literatúru. S od-
stupom viac ako jedného mesiaca potom absolvoval reparát z nevydarenej skúšky. 
Tentoraz musel čeliť aj takýmto otázkam:

„Prečo robíme jednotné družstvá? Prečo nerešpektujeme argumenty 30-hektá-
rového sedliaka pri zakladaní JRD? Ako pripravujeme sedliaka pre vyššiu formu 
obhospodarovania pôdy? Máme veriť, že nebudeme nútiť sedliaka, aby vstúpil do 
kolchozu? Prečo bola demokratická revolúcia?“

Komisia na základe vykonanej skúšky odporučila menovanému priznať definití-
vu. Možno však predpokladať, že konečné kladné rozhodnutie bolo viac motivované 
jeho výborným, takmer trojročným preukazovaním reportérskych a redaktorských 
služieb v rozhlase, než kvalitou jeho odpovedí na kladené politické otázky.

S platnosťou od 1. júla 1949 sa Gabo Zelenay stal prvým kmeňovým zamestnan-
com, ktorého Čs. rozhlas Bratislava prijal do svojich služieb na miesto špecializova-
ného športového reportéra. Dovtedy športové reportáže vysielali reportéri z repor-
térskej skupiny, ktorí boli zameraní všestranne na aktuálne spoločenské a politické 
udalosti. Reportérska skupina bol pojem v celom Československom rozhlase, lebo 
združovala bez ohľadu na špecializáciu všetkých slovenských reportérov, ktorí vy-
nikali svojou bohatou slovnou zásobou, schopnosťou štylizovať, rozprávať bez pí-
somných poznámok voľne, z hlavy, na všetky možné témy.

Pre históriu treba pripomenúť, že ešte krátko pred Zelenayom sa zo Slová-
kov športovou rozhlasovou reportážou preslávil o dva roky starší Štefan Maš-
lonka, ktorý ako externý športový reportér pôsobil v Čs. rozhlase Praha už od 
roku 1945. Po skončení II. svetovej vojny a obnovení Československej republiky 

PRED ZELENAYOM REPORTOVAL ZO SLOVÁKOV LEN MAŠLONKA
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na základe zásad Košického vládneho programu, upravujúcich vzťahy medzi 
Čechmi a Slovákmi, padlo rozhodnutie, že športové prenosy sa budú vysielať 
dvojjazyčne, česky a slovensky.

Prvý športový prenos odvysielal Čs. rozhlas Praha do celého Československa 
v češtine a v slovenčine prostredníctvom reportérov Josefa Laufera a Štefana 
Mašlonku 26. júna 1945 z futbalového zápasu ŠK Bratislava – SK Slavia Praha. 
Hviezdne chvíle Mašlonkovi priniesli MS v ľadovom hokeji v Prahe vo februári 
roku 1947, kde sa v spoločnosti kolegov – českých športových reportérov Josefa 
Laufera a Otakara Procházku ‒ blysol brilantným reportérskym výkonom. Tie-
to MS výraznou mierou prispeli aj k jeho sláve.

Možno povedať, že MS v Prahe vyniesli popularitu Štefana Mašlonku z noci 
do rána ku hviezdam. Najmä vďaka odreportovanej scéne radosti, ktorá na šta-
dióne nastala po senzačnom víťazstve Rakúska nad Švédskom 2:1, po ktorom 
sa družstvo ČSR stalo majstrom sveta. Tá sa dokonca dostala do filmu Martina 
Friča „Polibek ze stadionu“, v ktorom si reportér zahral sám seba.

V roku 1948 Mašlonka reportoval spolu s Josefom Lauferom zo zimných 

Štefan Mašlonka bol vôbec prvý rozhlasový športový reportér na Slovensku. 
So Zelenayom, mladším o necelé tri roky, boli rivali a nemali sa radi.
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ZA VŠETKÝM HĽADAJ ŽENU

Cherchez la femme ‒ za všetkým hľadaj ženu. Alebo ‒ láska hory prenáša. V prí-
pade Gaba Zelenaya obe úslovia platili doslovne. Od prvého stretnutia ho opantala 
láska k žene, prerástla ho do špiku kostí a do najtajnejších zákutí srdca. A keďže 
pochádzala z poľského Krakova, láska ju preniesla z poľskej strany Vysokých Tatier 
na slovenskú stranu, a teda cez hory.

Zelenayov dovtedajší život bol nabitý každodennými pracovnými udalosťami 
a problémami. Ale od chvíle, keď sa zaľúbil, pribudli mnohé, premnohé udalosti 
a problémy spojené s láskou, ktoré prenikli do najhlbšej hĺbky jeho osobnosti.

O zoznámení so svojou životnou láskou pre Novohradské noviny povedal: 
„Bola to skutočne nádherná žena. Prvý raz som ju videl na prvom ročníku Tat-
ranského pohára v Zakopanom, ako ju obletovali a snažili sa dobyť rôzni krá-
savci. Poliaci, Angličania, Francúzi, všetci okolo nej. Ale Slovák sa v takej konku-
rencii nemôže vzdať, všakáno? A tak sa akosi stalo, že z mnohých natiahnutých 
rúk vložila lístok od šatne práve do mojej ruky. A o dvadsaťštyri hodín som ju 
požiadal o ruku. Svadba bola o deväť mesiacov, ale vôbec nie kvôli tomu, na čo 
asi práve myslíte.“

Nuž, skutočnosť nebola taká jednoduchá ani úsmevná, ako by sa z odpovede 
Gaba Zelenaya mohlo zdať. Od prvého vzájomného pohľadu až po svadbu, a aj po 

olympijských hier vo švajčiarskom St. Moritzi aj z olympijských hier v Londýne. 
Na OH v Londýne sa stalo, že telefónna linka, ktorú mal Československý roz-
hlas zaplatenú a po ktorej sa mali vysielať reportáže z olympiády, nefungovala. 
A tak obaja reportéri, aby zachránili situáciu, prijali ponuku istého českého 
emigranta pracujúceho v službách londýnskeho rozhlasu, a reportáže do ČSR 
odvysielali cez londýnsku rozhlasovú stanicu. Ako inak, v úvode v češtine zazne-
lo: „Posloucháte české vysílání BBC Londýn“.

To bolo pre Laufera aj Mašlonku osudové. Aj keď Mašlonka reportoval ešte 
rok a potom sa ešte dvakrát pokúsil o návrat, v rozhlase sa ako reportér už ne-
presadil. Istý čas komentoval športové prenosy v televízii a napokon pracoval 
ako zástupca šéfredaktora časopisu Štart. Viedol tlačové strediská na viace-
rých významných lyžiarskych podujatiach na Slovensku a pôsobil aj v komi-
sii klasického lyžovania Medzinárodnej asociácie športovej tlače (AIPS). Jeho 
meno dnes nesie cena, ktorú Klub športových redaktorov SSN udeľuje za najlep-
šie tlačové služby na športových podujatiach na Slovensku.



101

KAPITOLY DRAMATICKÉHO ŽIVOTA

svadbe sa udialo veľmi veľa drama-
tických udalostí.

Prezrádzajú to listy, ktoré pí-
sal formou denníka najprv svojej 
láske, po niekoľkých mesiacoch 
už snúbenici a napokon manželke. 
A tých každodenne písaných nie-
koľkostranových listov je v jeho 
pozostalosti neúrekom!

Svoju lásku spoznal a zoznámil 
sa s ňou vo februári 1949 v za-
sneženom Zakopanom. Českoslo-
venský rozhlas tam vyslal Zele-
naya ako športového reportéra 
na I. ročník Pohára Tatier v lyžo-
vaní. Pricestoval vlakom priamo 
zo švédskeho Štokholmu, kde bol 
vyslaným športovým reportérom 
rozhlasu na majstrovstvách sveta 
v ľadovom hokeji. Niekoľko spoloč-
ne strávených dní stačilo na zrod 
a vzbĺknutie ich lásky.

Z maminej strany jej kolovala v žilách modrá krv šľachtického rodu Brustman 
a z otcovej strany zas rodu Świątek (číta sa Šviontek). Preto sa po vydaji za Gaba 
Zelenaya podpisovala Danuta Swiatek (Świątek sa na klávesách so slovenskou abe-
cedou nedalo napísať) Zelenay.

Narodila sa 15. júla 1921 v rodinnej vile v neveľkej obci Charsznica v krakov-
skom vojvodstve. Rodinná vila bola predovšetkým domovom jej rodiny. Rovnako ju 
však za svoj domov považovalo aj služobníctvo a zamestnanci, ktorých zamestnával 
jej otec Roman Swiatek v malej rodinnej konzervárni.

Danuta mala dve sestry a dvoch bratov, dvojičky, z ktorých mladší tragicky 
zomrel vo veku šiestich mesiacov a staršieho po zverskom mučení zastrelilo v čase 
vojny nemecké gestapo.

Danuta bola zo súrodencov najmladšia. Keď sa vo februári roku 1949 v Zako-
panom spoznala s 27-ročným Gabom Zelenayom, mala 28 rokov. Dovtedy bola ne-
ustále obklopená početnou partiou dvoriacich jej fešných a bohatých poľských mla-
díkov. V čase Pohára Tatier i zahraničných, ako spomínal Gabo Zelenay. Tí však boli 
ako vánok, ktorý poľahky odfúkne vetrík.

No s poľskými mladíkmi to bolo iné, tatranské, zakorenené. Gabo to musel do-
kázať prerásť. Marek, Jendruś, Staś, Zdzich, Mietek, Józek, Jórek ‒ každý by jej dal 

Celoživotná láska – Danuta Świątek Zelenay.
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všetko, čo by jej na očiach uvidel. Mali bohaté majetkové a finančné rodičovské zá-
zemie, keďže išlo o synov bohatých rodičov. Napriek tomu sa žiaden z nich nestal 
vyvoleným jej srdca. Stretla iného, ktorý sa vyvoleným stal.

Ako k osudovému stretnutiu na chate Jendruš v Zakopanom došlo, Gabo ako no-
vopečený ženáč a slamený vdovec zároveň (manželka nemala vtedy ešte pas ani po-
bytové vízum, preto po sobáši nemohla vycestovať do ČSR – pozn. autora) spomínal 
nostalgicky v liste Danute takto:

„Spomínam si na zimu, ako som bol v Štokholme. Až tam, na sever, mi telefono-
vali z Prahy, že mám odtiaľ hneď ísť do Zakopaného. Nechcelo sa mi veľmi. Naraz 
ale čosi do mňa vošlo a to mi hovorilo, že mám ísť. Vybavil som si zloté a cestoval 
som. Vlak zastavil skoro ráno v Krakove. Až okolo deviatej mal som pokračovať do 
Zakopaného autobusom. Motal som sa do vtedy po meste. Cítil som, že toto mesto 
mi má niečo dať. Hľadal som to po uliciach. Nenašiel som, lebo to, čo bolo pre mňa 
pripravené, čakalo ma už v Zakopanom. A tam? Veď som na ten žúr do Jendruša 
(chata v Zakopanom ‒ pozn. autora) nemal ani ísť. Ale predsa som sa dostal.

Ešte dnes Ťa vidím, ako si tam stála, dívala sa na mňa. Ako si mi prvý raz podala 
ruku. Strašne si sa mi páčila. Bolo v Tebe niečo, čo pôsobilo na mňa ako magnet. Čo 
ma priťahovalo k Tebe. Keď bolo povedané, že treba si posadať k stolu, prial som si, 
aby som mohol sedieť vedľa Teba. Striehol som, kde si sadneš. Môj známy Chruš-
tinsky akoby bol tušil, čo si prajem. Zariadil to. Vieš, aký som bol šťastný, keď som 
sedel vedľa Teba?

Bolo čosi v našom stretnutí, čo rozbúchalo mi srdce. Naraz pred Tebou stratil 
som istotu. Ja, starý ostrieľaný zahraničný vlk, nevedel som sa dobre posadiť. Ne-
skôr bol prípitok. Chcel som, aby si si so mnou štrngla. Aj si tak urobila, ale tak 
obyčajne, že som Ťa prinútil štrngnúť ešte raz, aby si sa mi pozrela aj do očí. Možno 
to bolo trochu neslušné, ale ja som chcel vidieť Tvoje očičká, ktoré mi tak učarili. 
Celkom do hĺbky duše. Chcel som v nich vidieť, či aj Tebe sa trochu zatriaslo srdieč-
ko, či aj ono cíti to, čo cíti moje.“

Nasledujúceho slnečného dňa po opísanej udalosti sa kráska objavila na zasne-
ženom tatranskom svahu v spoločnosti poľských nápadníkov. Namiesto nich si však 
všímala štíhleho mladého muža, s ktorým sa minulý večer zoznámila v chate Jen-
druš v Zakopanom.

Gabo Zelenay, športovo odetý, sedel na svojom krátkom kožušku položenom na 
snehu a otŕčal tvár a obnaženú hruď ostrým lúčom zimného slnka. V jednom oka-
mihu zacítil na sebe pohľad, ktorý ho prebral zo snívania otvorenými očami. Oči sa 
upreli na miesto, odkiaľ cítil tlak cudzieho pohľadu. A jeho vedomie mu sprítomnilo 
múzu, ktorá v jeho srdci hrala sladkú pieseň bez slov. Okolo Danuty zhromaždení 
nápadníci v tej chvíli prestali pre ňu existovať.

V Zakopanom sa po zoznámení stretávali každý deň. Gabo zobral novú známosť 
okamžite vážne.
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Gabo Zelenay v tanci s Danutou na žúre na chate Jendruš v Zakopanom.

Danuta (vľavo) so staršími sestrami Halinou a Máriou v čase, keď ešte Gaba nepoznala.
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V čase zoznámenia budúcich manželov bolo v Zakopanom napriek zimnému 
obdobiu naozaj teplo. Gabo Zelenay pod Kasprowym vrchom.

Danuta Świątek na fotografii pri príprave na žúr za asistencie sestry Márie.
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LÁSKA NA DIAĽKU

Po skončení Pohára Tatier Gabo odprevadil Danutu domov, do Krakova vlakom 
a potom sa aj on vrátil domov, do Bratislavy. Po uši zaľúbenému sa mu odchádzalo 
ťažko. Po návrate do Bratislavy začal svojej milej každodenne vypisovať dlhé listy. 
Ich početnosť priamo úmerne rástla s dĺžkou odlúčenia a silnejúcim citom, ktorý ho 

Momentka z I. ročníka lyžiarskeho Tatranského pohára 1949 v Zakopanom, 
kde sa slovenský rozhlasový reportér a poľská novinárka (vpravo) zoznámili.
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Svadobná fotografia novomanželov Zelenayovcov z Krakova, 26. novembra 1949.
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neodolateľne ťahal za ňou.
Vo svojich listoch sa viackrát vracal k téme Pohára Tatier. Nielen toho minulého 

v Zakopanom. V listoch spomína aj nasledujúci, v poradí druhý ročník, ktorý sa mal 
uskutočniť v Československu vo Vysokých Tatrách: „Blíži sa druhý ročník Pohára 
Tatier. Už som vybavil Tvoju prihlášku. Prihlásil som Ťa ako novinárku za Slowo Pol-
skie. Vieš, ako sa zadivia tí, ktorí nás videli v Zakopanom? My sme prvý pár manžel-
ský Pohára Tatier. Pamätáš, ako som Ti vtedy hovoril, že dostanem najväčšiu cenu 
Pohára Tatier? Aj som ju dostal – Teba.“

Rok, ktorý uplynul od zoznámenia s Danutou, bol preňho obdobím prežívania 
veľkých ťažkostí a úsilia. Najprv musel prekonať mnohé byrokratické aj rodinné 
prekážky na ceste k svadbe s vyvolenou svojho srdca. A po sobáši 26. novembra 
1949 v Krakove, v deň jeho narodenín, museli manželia prekonávať nemenej ťažké 
prekážky s medzištátnou byrokraciou na vybavenie úradných formalít, ktoré by im 
umožnili spoločne žiť.

Obaja zostali odkázaní žiť v odlúčení každý u seba doma a na písanie listov a na 
telefonovanie. A do ľúbostnej citovej dilemy navyše nemilosrdne a ťaživo zasahovali 
ešte aj politické udalosti v Poľsku, ktoré kruto zasahovali jej rodinu a rodinný majetok.

Deprimovaný Gabo ťažko znášal nakopené nepriaznivé okolnosti okolo ich man-
želstva a v listoch často písal aj o obavách z rozpadu manželstva na diaľku. Do kaž-
dého listu preto vkladal aj presvedčenie o tom, že sa podarí pre ňu získať aspoň na 
dobu určitú (šesť mesiacov) pobytové vízum, kým sa podarí vybaviť pas, aby sa 
mohla natrvalo presťahovať k manželovi do Bratislavy. Nezabudol v záveroch listov 
pripojiť horúce vyznania lásky

ŠIALENÉ PRACOVNÉ TEMPO

Aby ťaživé chvíle, ktoré naňho doliehali, psychicky zvládol, Gabo Zelenay v roz-
hlase nasadil šialené pracovné tempo. Ilustrujú to citácie z listov, ktoré posielal 
manželke do Poľska.

„Nemocný som. Slabosť, nemôžem spávať, celý som nanič. Hádam z prepracova-
nia. Robím teraz naozaj viac ako dosť. Od 8. ráno deň čo deň do 24. hodiny.“

„Bez Teba iba práci žijem. Veľa píšem pre noviny i pre rozhlas. Vieš, čo som včera 
urobil? Mala ísť relácia, v ktorej každý večer hovorím. Napísal som príspevok a mal 
som ho ísť čítať. Naraz sa mi znepáčil, a tak som si sadol bez papieru k mikrofónu. Ho-
voril som. Mala si vidieť, ako všetci otvárali ústa… Predstav si, že tak som hovoril, že 
každý, ešte aj šéf bol presvedčený, že čítam. Zatiaľ som jediný, ktorý sa odváži v takej 
exponovanej relácii, ako sú Rozhlasové noviny, zasadnúť pred mikrofón bez papiera.“

„Predstav si, že včera nemali hlásateľa, tak som sa na to dal. To znamenalo vstá-
vať o pol piatej ráno a hlásiť do poludnia. Zajtra mám dve reportáže. Treba mi ces-
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tovať do Teplic a hneď popoludní sa musím vrátiť späť na motocykli. Roboty mám 
cez hlavu. Dnes ešte musím napísať nejaké články.“

„Minulý týždeň akoby sa bolo vrece roztrhlo s prácou. Vyvrcholilo to Brnom. Boli 
tam automobilové preteky o cenu ČSR. Išiel som tam vo štvrtok večer, keď som po-
robil správy. Vlak meškal, a tak do hotela som sa dostal až dakedy okolo druhej ráno. 
Ustatý z celodenného naháňania ľahol som si spať, a nie a nie zaspať. Keď sa mi to 
konečne podarilo, už ma budil o pol šiestej vrátnik. Stretol som sa s kolegami a o pol 
siedmej sme už boli na trati. Celý deň sedel som vonku a sledoval tréning, robil som 
zábery pre rozhlas. To ale znamenalo neobedovať, už len z toho dôvodu, že nebolo 
čo. Keď sme sa vrátili popoludní do Brna, musel som ešte pripraviť pások pre Bra-
tislavu. A bolo veru sedem večer, keď som sa mohol poumývať. Potom večera, ktorá 
mi nechutila, a išiel som spať.

V sobotu sa celý cirkus opakoval. Bolo horšie to, že zo soboty na nedeľu sa temer 
nedalo spať. Do Brna prišlo skoro 200 000 ľudí. A nemali kde spať. Tak chodili po 
meste a hulákali. Ráno museli sme vstávať už o piatej a hneď sa ponáhľať na sta-
novište. Reportáž sme začali o pol desiatej a skončili o pol štvrtej. Teda celých šesť 
hodín. Mali sme tri stanovištia a striedali sme sa. No i tak najviac sa ušlo predsa len 
mne. Bolo to strašné. Stále sme sedeli na streche tribúny, slnko pražilo a vietor ne-
ustále proti nám nosil hustý prach z polí. Koľko razy človek otvoril ústa, vždy dostal 
do úst dávku prachu. Keď sme skončili, boli sme ako cigáni ušpinení. A ústa, pľúca 

Gabo Zelenay pri rozhovore s krasokorčuliarkou Dagmar Lerchovou, v pozadí František Landl.
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plné prachu. Samozrejme, bez obeda. Potom ešte som podával referát z pretekov 
a až neskoro večer dostali sme sa do hotela.

Bol som taký ustatý, že som ani nevečeral. Preteky boli krásne. Ale za tých pod-
mienok, aké sme mali, veľa som z nich nemal. Hlavne pre ten prach, ktorý sa ako na 
púšti vtieral do kože všade. Boli to naozaj kruté tri dni. Dnes ráno som zase pre zme-
nu nedostal raňajky, a tak som jedol po dlhom čase až na obed. Od slnka mám tvár 
spálenú, pery popraskané, som nevyspatý, hladný, hrdlo ubolené z vyprávania a od 
prachu. Slovom, strašne sa cítim. Ani reči so mnou nie je. Horko ťažko som prečítal 
jeden príspevok pred chvíľou.“

„Každý druhý deň jem jaječnicu (praženicu – pozn. autora) a v prestávkach zase 

Dve legendy. Gabo Zelenay pri rozhovore s atlétom Emilom Zátopkom, 
vo svojej dobe najslávnejším športovcom sveta.
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suchú salámu. Už mám toho plné zuby, ale variť si niečo, na to nemám čas. Pracujem 
ohromne mnoho. Ráno idem do rozhlasu a v noci chodím domov. Vždy vymyslím 
dajakú reportáž, fotografujem, píšem a reportujem, mám všetkého plnú hlavu. Už 
som bol v minulých dňoch taký ustatý, že som odpadol od únavy a prebral som sa 
na zemi, pri tapčane (v poľštine gauč – pozn. autora) až v podvečer.“

KONEČNE SPOLU

Až január 1950 sa stal šťastným vytúženým mesiacom, keď dostal pre svoju 
manželku pobytové vízum. Okamžite jej telefonoval, aby si zbalila najpotrebnej-
šie osobné veci a aby najbližším vlakom vycestovala do Bohumína, kde ju bude 
čakať. Stalo sa a od 16. januára do júla 1950 manželia konečne žili spolu v Brati-
slave. Pravdaže, museli zájsť aj do Trenčína, aby sa nevesta zoznámila s jeho rodi-
nou: s mamou Zelenayovou, rodenou von Kaisenberg, najmladším, len trojročným 
bratom Ľudovítom, prostredným bratom Gejzom s manželkou a so sestrou Vierou 
s manželom. V úzkom rodinnom kruhu prebehla skromná uvítacia hostina. Pobyt 
v Trenčíne bol len krátky. Nočným vlakom sa manželia Zelenayovci vrátili do prena-

Pani Danuta Świątek (vpravo) ešte ako slečna s mamou a sestrami.
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jatej izby v Bratislave.
Spoločné šťastie mladomanželov v bratislavskej izbe však bolo limitované ob-

dobím šesťmesačnej platnosti manželkinho pobytového víza. V polovičke júla 1950 
musela Danuta Zelenayová nastúpiť na vlak, ktorý ju odviezol naspäť do Krakova.

Starosti s vybavovaním pasov neprestávali. Čiastočným úspechom bolo v sep-
tembri 1950 znovuzískané časovo ohraničené pobytové vízum pre Danutu. Ten-
toraz sa Gabovi podarilo vybaviť aj pre seba priepustku na cestu do Poľska, aby sa 
s manželkou po boku vrátil do prenajatej izby na Nálepkovej ulici č. 35 v Bratislave.

Na Danutino veľké sklamanie si mohla so sebou do zahraničia zobrať len málo 
z vecí, ktoré by chcela. Vtedajšie poľské aj československé zákony neumožňovali vy-
vážať, či dovážať majetok cudzieho štátu, a tak si mladá pani Zelenayová pre svoju 
potrebu do nového domova priviezla len súčasti dennej, nočnej i sviatočnej garderóby 
a textilných doplnkov, a dva menšie obrazy pripomínajúce jej rodnú vilu v Charsznici.

Zelenay sa snažil získať pre svoju rodinu nájomný byt, preto podal žiadosť o pri-
delenie bytu na Miestny národný výbor (MNV). Žiadateľov bolo veľa. Bol prekvapený 
a natešený, keď sa v októbri 1950 (na vtedajšie pomery naozaj v krátkom čase ‒ 15 
mesiacov od podania žiadosti) dozvedel, že mu MNV pridelil nájomný byt. Radosť 
bola o to väčšia, že to bolo ešte v čase platnosti Danutinho pobytového víza. A tak sa 
mladomanželia spoločne presťahovali do vlastného 2,5-izbového bytu v činžovom 
dome ‒ ako sa vtedy hovorilo domom, v ktorých štát nájomníkom prenajímal byty ‒ 
na Francisciho ulici 9. V tomto byte potom prežili celý svoj spoločný život.

Rodinnú vilu Świątekovcov v Charsznici komunisti zoštátnili.
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Šťastie prežívané v novom byte narušil koniec platnosti pobytového víza a man-
želkin odchod do rodičovského domu v Krakove. Keď sa na hranici v Bohumíne mla-
domanželia lúčili, netušili, na ako dlho budú odlúčení a či opätovné stretnutie bude 
zase len na pobytové vízum.

Po manželkinom odchode sa Gabo s pocitom osamelosti začal viac a viac zamýš-
ľať nad tým, kedy mu už konečne osud dožičí pokoj na to, aby mohol začať budovať 
svoj rodinný život a začal vážne pomýšľať aj na deti. Našťastie krátko po príchode 
do Poľska Danuta získala poľský pas a vrátila sa k manželovi do Bratislavy. Česko-
slovenské úrady jej ako poľskej štátnej občianke udelili trvalý pobyt.

Keď mal Gabo Zelenay konečne svoju manželku doma, v Československom roz-
hlase ju čakalo miesto hlásateľky pre Poľsko, ktoré jej s vedením rozhlasu vopred 
vybavil. Táto práca ju však neuspokojovala. Jednak sa pre Poľsko nevysielalo každý 
deň, a navyše, aj v deň vysielania išlo o zamestnanie len na niekoľko desiatok minút.

Dni, keď nemusela ísť do rozhlasu, trávila preto osamote v byte, alebo na pre-
chádzkach po meste. V dňoch vysielania pre Poľsko sa aspoň chvíľami vídala s man-
želom. Gabo si musel vtedy vybaviť chvíľky voľna v práci, natoľko bol celodenne 
vyťažovaný redaktorskou a reportérskou prácou.

V dlhých a pomaly plynúcich chvíľach samoty, ktorá jej bola každodennou ver-

Pani Danuta niekedy v 50. rokoch 20. storočia v spoločnosti poľských atlétov.



113

KAPITOLY DRAMATICKÉHO ŽIVOTA

nou spoločníčkou, mala mladá pani Zelenayová veľa času na úvahy o jestvujúcej si-
tuácii a o vlastnej budúcnosti. Byť len ženou v domácnosti, čo bola vtedy v Poľsku 
i na Slovensku bežná realita, rozhodne nechcela. Výsledkom úvah a rozmýšľania 
bolo pre ňu závažné rozhodnutie realizovať myšlienku, ktorou sa začala zaoberať 
ešte v Poľsku ‒ založenie inštitúcie, združujúcej Poliakov a priateľov Poľska na Slo-
vensku. To sa jej aj podarilo, o čom píšem ďalej.

VOJNA A PARTIZÁNKA DUŇA

O rodine Swiatekovcov treba povedať, že celá sa zapojila do partizánskeho hnu-
tia. Niektoré príbehy, ktoré prežili a odohrali sa v ich rodinnej vile, mal záujem sfil-
movať vtedajší poľský herec Zbygniew Cybulski, ktorého herecké kvality boli uzná-
vané aj v západoeurópskej kinematografii. Bohužiaľ, tragicky zahynul.

Mladá Danuta sa stala partizánskou spojkou s krycím menom „Duňa“. Za odvážne 

Danuta „Duňa“ počas druhej svetovej vojny v spoločnosti partizánskeho 
veliteľa s pseudonymom Ponar v Sancygnówskych lesoch.
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činy, ktoré v tejto úlohe vykonala, jej bolo udelené najvyššie poľské vojnové štátne 
vyznamenanie Partizánsky kríž, udeľované za vojenské činy v rokoch 1939 – 1945. 
Danute Swiatek Zelenayovej ho udelil prezident Poľskej republiky Lech Wałęsa 26. 
februára 1990, necelý mesiac pred jej smrťou.

Získať partizánske vyznamenanie nebolo ľahké ani v Poľsku, nieto za jeho hra-
nicami. Predpokladom na jeho udelenie bolo písomné svedectvo minimálne dvoch 
spolubojovníkov, čo pre bývalú partizánsku spojku „Duňu“ nebolo jednoduché. Od 
roku 1950 žila na Slovensku a postupne stratila všetky kontakty na bývalých bo-
jových druhov. Okrem toho dlhých 35 rokov od skončenia vojny neexistovala me-
dzi Poľskom a Československom medzištátna zmluva na vzájomné uznanie účasti 
svojich občanov v odboji na území druhého štátu. Preto sa Danuta ani nepokúšala 
o získanie vyznamenania.

Priaznivé okolnosti nastali až v roku 1980, keď oba štáty zmluvu podpísali. 
V roku 1985 s pomocou Poľského informačného a kultúrneho strediska v Bratisla-
ve (nástupcu Nového Poľska, ktoré ona založila) Danutu našla jej bývalá spolubo-
jovníčka Agnieszka Kowalska. Tá ju presvedčila, aby sa o vyznamenanie uchádzala, 
pretože s ním bolo spojené aj pridelenie osobitného dôchodku a získanie práv, aké 
sú zaručené na území Slovenska bývalým partizánom. Agnieszka Kowalska našla 
aj dvoch žijúcich svedkov, a nie hocakých, ktorí vydali písomné svedectvo o Danute 
‒ Duni. Krycie mená svedkov „Ponury“ a „Zasada“ patrili u partizánov z Armiji Kra-

Poľské vojnové vyznamenanie Partizánsky kríž (na obrázku vpravo) udelili Danute 
Swiatek Zelenay len krátko pred jej úmrtím, v roku 1990. V mene poľského prezidenta 

jej ho odovzdal veľvyslanec na Slovensku.
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jowej, operujúcich v krakovskom vojvodstve, medzi najzvučnejšie.
Danuta poslala do Poľska všetky požadované doklady a až po piatich rokoch vy-

bavovania vyznamenanie získala. Bola to aspoň aká-taká satisfakcia za útrapy, ktoré 
ona a jej rodina prežili počas vojny v partizánskom odboji proti hitlerovskej okupácii.

OBVINENIA Z BURŽOÁZNEHO NACIONALIZMU A VYHADZOV Z ROZHLASU

Koncom mája 1951 Gaba Zelenaya nespravodlivo prepustili z rozhlasu. Išlo o okam-
žité zastavenie činnosti v rozhlase. Počas trojmesačnej výpovednej doby nesmel do 
rozhlasu vkročiť.

Musel odísť pod nátlakom utajených politicky vplyvných osôb. Tých, ktorým zo-
vrela krv v žilách, keď v Prahe zo štadióna na Letnej realisticky reportoval priebeh 
rozhodcom unfér vedeného futbalového zápasu Sparty Praha so Sokolom NV Bra-
tislava (predchodca dnešného Slovana Bratislava) o titul majstra ČSR. Sám vtedy 
reportoval celý futbalový zápas. Atmosféra na ihrisku i v hľadisku bola nabitá túž-
bou po víťazstve. Keď sa však víťazstvo domácim vzďaľovalo, namiesto gólov začali 
prevládať vášne. Zápas sa nakoniec skončil 1:2 a majstrovský titul po tretí raz za 
sebou získalo bratislavské mužstvo.

Sparťanskí hráči ani fanúšikovia 
neuniesli prehru športovo. Pri odcho-
de bratislavských hráčov do kabíny 
sa ich frustrácia z prehry zmenila na 
agresiu. Fyzicky napadli hráčov So-
kola NV. Divácke tribúny neboli vtedy 
oplotené, a tak agresívni diváci vnikli 
na ihrisko a pridali sa k sparťanským 
hráčom, ktorí fyzicky útočili na slo-
venských hráčov.

Celú situáciu, všetko, čo sa pred 
jeho zrakom odohrávalo, a teda aj útek 
hráčov Sokola NV do útrob štadióna, 
Zelenay verne a s patričným rozhor-
čením v hlase naživo reportoval. Do 
špiku kostí bol zástancom a propagá-
torom športu v posvätných hraniciach 
fair play. Preto svoje spravodlivé roz-
horčenie premietol do reportovaného 
deja aj kritikou nešportového sprá-
vania hráčov a fanúšikov domáceho 

Podoba Gaba Zelenaya v roku 
1951 – na vojenskej knižke...
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Ktovie, či v situácii, keď ho vyhodili z rozhlasu, nemal aj chuť strieľať...
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mužstva. Prišiel za to o zamestnanie…
Pokiaľ mi je známe, túto ťaživú udalosť iba jediný raz spomenul vo svojich ve-

rejných vyjadreniach, a to necelý rok pred smrťou v rozhlasovom rozhovore. Okrem 
iného v ňom povedal:

„To boli 50. roky, viete, a strašne napätá politická situácia. A tam došlo k veľkému 
škandálu, kde fanúšikovia Sparty napadli hráčov Slovana, keď išli do kabíny. Nadávky 
lietali, no – vôbec nie športová atmosféra. Ja som v priamej reportáži opisoval verne, 
čo sa dialo. No a keď som vystúpil ráno v Bratislave, vidím to ako dnes, z vlaku a vyšiel 
som von, na plochu pred hlavným nádražím, stretol ma tam jeden známy a hovorí mi: 
,A teba ešte nezavreli? Však to, čo si ty včera vyvádzal v Prahe, za to je len basa!’

Ja som si to vtedy tam neuvedomil. Keď som prišiel do rozhlasu, videl som, že je 
zle. Malo to dôsledky také, že som sa dostal v tom čase do bielej knihy buržoáznych 
nacionalistov s plným menom a s odôvodnením: ,Typickým predstaviteľom bur-
žoáznonacionalistických myšlienok, tendencií a ich stvárňovania je Gabo Zelenay, 
reportér.’ Znamenalo to, že som bol prepustený z rozhlasu a nemohol som nikde 
dostať zamestnanie.

Boli to strašné chvíle. Len v rozhlase za prenasledovanie z buržoázneho nacio-
nalizmu a z toho pohonu na ľudí dvaja spáchali samovraždu. Kolegovia z redakcie. 
Šesť ďalších novinárov spáchalo samovraždu z tých istých dôvodov. Nevydržali ten 
strašný tlak. Keby ste videli moju fotografiu z tých rokov a porovnali ju s dneškom, 
poviete: ,Veď vy ste tam starší!’ Tak to na mňa strašne pôsobilo.“

Reportáž počúvali milióny poslucháčov v Československu. Medzi nimi aj čelní 
predstavitelia československej vlády a KSČ, ktorí boli fanúšikmi Sparty nielen v sú-
kromí, ale aj na funkcionárskych stoličkách. Svoje výhrady k Zelenayovej reportáži 
písomne oznámili riaditeľovi Čs. rozhlasu Bratislava slovami, ktoré parafrázujem 
z toho, čo som počul od samotného Gaba:

„Poburoval rozhlasových poslucháčov spôsobom hodným odsúdenia, lebo ich 
odpútaval od športu a oboznamoval ich s nepodstatným dianím na ihrisku aj v hľa-
disku. Vedome tak hrubo u slovenských poslucháčov ohováral českých hráčov i fa-
núšikov, aby vyvolal národnostné vášne. Preto nie je možné, aby naďalej zotrval 
v službách Československého rozhlasu.“

Nasledovala výpoveď.

FUNKCIONÁR JTO SOKOL

V letargii, ktorá na Gaba Zelenaya doľahla, mu bola oporou manželka. Vďaka jej 
duševnej sile sa vyrovnal s novou a ťažkou životnou situáciou. Niekoľko týždňov 
pracoval ako skladový robotník.

„Podarilo sa mi predsa vybaviť, že budem robotníkom v Apolke, v sklade. No 
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ale, keď sa to dozvedeli vedúci pracovníci telovýchovy, ktorí vedeli, že som bol aj 
funkcionár a organizátor rôznych športových podujatí, zobrali ma do telovýchovy. 
A nielen mňa, ale viacerých podobne politicky poškriabaných ako ja,“ povedal o tom 
po dlhých rokoch v jednom rozhlasovom rozhovore.

Presnejšie povedané, zobrali ho do Jednotnej telovýchovnej organizácie (JTO) 
Sokol. Krátko po nástupe tam zažil traumatický zážitok zo ničenia dokumentov 
z histórie slovenského športu. Keď mala byť vydaná jeho druhá knižka, napísal 
k nej úvod, v ktorom zlý zážitok opísal. V knihe po vyjdení v roku 1991 pod názvom 
„Oprášené legendy“ vydavateľstvo uverejnilo iba záver. Preto odcitujem z pôvod-
ného rukopisu to, čo bolo vynechané, aby Zelenayom opísaná zvôľa ŠtB vyplnila 
miesto v poznávaní histórie slovenského športu.

„Písali sa roky päťdesiate so všetkými zložitými i strašnými dňami. Každodenná 
povinná účasť zamestnancov novej zjednotenej telovýchovnej organizácie na de-
saťminútovke v podzemnej jedálni strediska saleziánov na Miletičovej ulici v Bra-
tislave, darovanej športu pre jeho ústredie, bola plná naslovovzatých odborníkov. 
Plní nadšenia boli presvedčení, že môžu pomôcť športu. V diskusii rozhľadený ve-
dúci športového úseku dr. Jozef Bujna dva razy potiahol vzduch veľkými nosnými 
dierkami, zahniezdil sa na najobyčajnejšej stoličke, akú výroba dodávala úradom 
a sonórnym hlasom povedal:

- Na celom úrade nemáme ani slovíčko o tom, čo bolo kedysi v slovenskom špor-
te. Istotne u bývalých funkcionárov a športovcov by sa našlo všeličo. Fotografie, kro-
niky, listiny. Mali by sme ich zbierať, zozbierať a zachovať pre budúce pokolenia!

Návrh sa stretol s ohromným súhlasom.
Už nasledujúce týždne ukázali, že dr. Bujna trafil klinec po hlavičke. Výzva, vy-

slovená jednotlivými športovými zväzmi, sa stretla s viac ako priaznivým ohlasom. 
Poštár denne prinášal zásielky. Srdce rástlo nad ich obsahom. Desiatky, ba stovky 
dobromyseľných ľudí posielali celé albumy i sklenené fotografické dosky a filmy so 
športovými zábermi.

Začal sa rodiť archív nesmiernej ceny.
Keď už bola materiálov pekná hŕba, našiel sa ideológ, ktorý označil fotografie 

i písomnosti za buržoázny prežitok a snahu zachovať pamiatky označil za oslavu 
kapitalizmu a fašizmu. Tak presvedčivo argumentoval pred činiteľmi vládnucej po-
februárovej moci (komunistickej po roku 1948 – pozn. autora), že nariadili zozbie-
raný materiál ‒ zničiť!

Aby mali istotu, že nič sa nedostane do nepovolaných rúk, jedného dňa sa obja-
vili v budove JTO Sokol muži v kožených kabátoch, typického oblečenia vtedajšej 
tajnej politickej polície, a za ich nátlaku a starostlivého dozoru sme nielen nosili 
materiály z prvého poschodia do pivnice, ale vo veľkej peci ich musel správca budo-
vy Štancinger spáliť!

Bol to pohľad na zaplakanie. Plamene hltali nesmierne cenné dokumenty, medzi 
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ktorými chýbali iba fotografie futbalových dejín, ktoré mal doma vtedajší tajomník 
zväzu Dežo Ríha, chystajúci sa písať knihu o slovenskom futbale, a archív Ruda Hol-
zera, ktorý roky a roky zbieral všetko, čo malo čosi spoločné so slovenskou atletikou 
a tiež mal doma archív.

Žiaľ, ani tieto dokumenty nemali súdené byť živé v budúcich rokoch. Po smrti 
jedného i druhého sa stratili.

Keď som pred štyridsiatimi rokmi videl skazu nenahraditeľných cenností, tak 
som si povedal: Spomienky vymazať nemôžu. Raz napíšem, čo si kto zapamätal, čo 
sme prežili, a doplním fotografiami, ktoré ostali.

Dovoľte aspoň takto vysloviť obdiv a vďaku za všetko, čo pre slovenský šport 
moji priatelia urobili. Ako funkcionári, športovci, tréneri, organizátori, skalní, pre 
ktorých je doslovne ušité heslo: Ni zisk, ni slávu!“

Niekedy z obdobia, keď Gabo musel byť vynútene mimo rozhlasu, 
pochádza táto fotografia manželov Zelenayovcov z kúpaliska.
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V NÚDZI NEZAPREL PRIATEĽA

Gabo Zelenay potreboval byť medzi 
ľuďmi, preto do nových vzťahov vstupo-
val bez predsudkov, ale s veľkou dávkou 
ostražitosti. Pri prvých kontaktoch ne-
otváral neznámym ľuďom svoje vnútro, 
bol k nim však priateľský, srdečný, ústre-
tový, rovnocenný. Jeho všeobecná zná-
mosť a popularita mu nikdy nevyhrnula 
nos dohora.

Jeho oveľa mladší bývalý kolega v roz-
hlasovej športovej redakcii Ľubomír Lint-
ner v liste, ktorý mi poslal v roku 2006, 
spomínal: „Napriek rozdielu vo veku 
a aj oveľa väčším profesionálnym skú-
senostiam som nikdy, či už ako zvukový 
technik, alebo neskôr aj ako jeho kolega 
v športovej redakcii, nepocítil uňho žiad-
nu nadradenosť. Komunikácia s ním si 
vyžadovala síce osobitný prístup, ale ja 
som vždy k nemu pristupoval s prirodze-
ným rešpektom. Počas spoločného pôso-
benia v športovej redakcii som nezaznamenal z jeho strany k mojej osobe žiadny 
negatívny prístup. Ani jednu konzultáciu nikdy neodmietol.“

Vo vzťahoch, ktoré preverili krízové životné situácie, Gabo nikdy nezakolísal. Ni-
kdy v núdzi neopustil človeka, ktorý sa mu stal blízkym. Nestalo sa, aby blízkeho 
človeka zaprel a nedajbože, aby ho zapudil a odsúdil. Aj keď to bolo na škodu jemu 
samému i jeho rodine. Naopak, pomáhal mu, ako len mohol.

Príkladom môže byť jeho vzťah k legendárnemu športovému lekárovi MUDr. 
Alexandrovi Bínovskému, ktorý až „zázračným“ spôsobom lekársky pomohol množ-
stvu športovcov z Československa aj zo zahraničia. Upadol však na udanie nejakého 
eštebáckeho konfidenta do politickej nemilosti. V roku 1951 bol zatknutý a rozsud-
kom Štátneho súdu podľa zákona č. 50/23 Zb. odsúdený do väzenia. Až o 18 rokov 
neskôr bol spod obžaloby oslobodený.

Vynikajúci lekár bol rovnako ako Zelenay atlétom Jána Hajdócyho (profesora 
na gymnáziu v Trnave v rokoch 1910 – 1939, priekopníka a organizátora telesnej 
výchovy na Slovensku, osobitne ľahkej atletiky – pozn. autora). Ako dospelí boli 
spoločne členmi slovenského Sokola. Počas dlhoročnej známosti si vytvorili veľmi 
blízky priateľský vzťah a ten pretrval až do smrti Šaniho, ako ho Gabo volal. Preto 

Legendárny športový lekár 
Alexander Bínovský.
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Zelenay po Bínovského odsúdení do väzenia ako tajomník Sokola inicioval napísa-
nie listu so žiadosťou o udelenie milosti preňho prezidentovi Československej re-
publiky Klementovi Gottwaldovi.

Podľa štýlu napísania listu možno usudzovať, že list zoštylizoval on sám, aj keď 
jeho podpis na liste nie je (sú tam nečitateľné podpisy podpredsedu a vedúceho 
tajomníka). A bolo to len niekoľko mesiacov po tom, čo bol on sám z politických 
dôvodov prepustený z rozhlasu!

Z listu Klementovi Gottwaldovi, datovaného 27. októbra 1951, citujem:
„Slovutný pán prezident, predsedníctvo Slovenského ústredného výboru Sokola 

na svojom zasadnutí dňa 26. októbra toho roku zaoberalo sa prípadom zdravotníka 
Ľahkoatletickej sekcie SÚVS (Slovenského ústredného výboru Sokola – pozn. auto-
ra) MUDr. Alexandra Bínovského, rozobralo jeho činnosť na poli našej telovýchovy 
a športu a došlo k týmto uzáverom: Brat Bínovský, či už svojou prácou lekára ‒ 
vedca alebo organizátora telesnej výchovy patril už od oslobodenia medzi našich 
vzorných pracovníkov.

Aktívne sa zapojil do zjednocovacieho procesu (športové združenia a kluby sa 
po februári 1948 dostali pod strechu Jednotnej telovýchovnej organizácie Sokol 
a po jej zrušení pod ČSTV, Československý zväz telesnej výchovy – pozn. autora) 
a má nemalú zásluhu na tom, že telesná výchova a šport na Slovensku dostal sa 
medzi pracujúcich a do stredísk pracujúceho dorastu. Ako sokolský zdravotník 
vždy veľmi ochotne dával k dispozícii svoje bohaté skúsenosti a vedomosti všetkým 
športovcom a telovýchovným pracovníkom. Úspešne prednášal na mnohých kur-
zoch a školeniach.

Celá náplň jeho práce bola vždy podložená vedomosťami získanými štúdiom so-
vietskych vedeckých publikácií, najmä však štúdiom fyziológie Pavlova, zásluhou 
čoho dosiahol pozoruhodné výsledky pri liečení športových úrazov. Osobitnú pozor-
nosť venoval výstavbe telovýchovných objektov po stránke zdravotnej a hygienickej.

Predsedníctvo Slovenského ústredného výboru Sokola, uvážiac tieto okolnosti, 
ako i skutočnosť, že menovaný patril vždy na svojom pracovisku medzi najvzornej-
ších zamestnancov, prosí Vás, slovutný pán prezident, aby Ste uvedené skutočnosti 
vzali láskavo do úvahy pri posudzovaní jeho žiadosti o milosť.“

ZVOĽA STALINISTOV DOMA AJ V POĽSKU

Na veľké vojnové útrapy poľskej časti rodiny manželov Zelenayovcov nadviaza-
li ďalšie, ktoré im spôsobila nová politická moc v Poľsku. Tam totiž zhruba v tom 
období ako v Československu tiež nastúpila nemilosrdná stalinizácia. Jej následky 
bolo cítiť vo všetkých úradoch, inštitúciách, a aj v rodinách, ktoré boli onálepkované 
názvom kapitalista a kulak.
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Začalo sa niekoľkoročné obdobie likvidácie triednych nepriateľov a habania 
ich majetkov. Medzi postihnuté rodiny patrila aj rodina Romana Swiateka. Štátni 
úradníci spustili zoštátňovací proces na rodinnú vilu v Charsznici aj s jej vybave-
ním, vrátane továrničky na výrobu zaváranín, ktorá bola zdrojom obživy pre celú 
rodinu a zamestnancov.

Vo voľbe budúceho povolania Danuta nemala veľa možností na výber. Mala už 
26 rokov, takže sa musela urýchlene rozhodovať, ako a čo ďalej. Po reálnom zvážení 
všetkých politických aj rodinných okolností sa rozhodla, že ukončí štúdium telesnej 
výchovy a nastúpi na Fakultu žurnalistiky Vysokej školy spoločenských vied v Kra-
kove. Do prvého ročníka nastúpila v školskom roku 1946/47. Keď sa s ňou v marci 
1949 zoznámil Gabo Zelenay, študovala v treťom ročníku.

Krvavé ruky poľských stalinistov, vedených elitnými príslušníkmi sovietskej taj-
nej služby NKVD (Národného komisariátu vnútorných záležitostí ‒ pozn. autora), 
Romana Swiateka fyzicky nezlikvidovali len preto, že veľa ľudí z Charsznice, z Kra-
kova a jeho okolia vedelo, čo všetko jeho rodina v odboji urobila pre partizánov. 
A nielen pre nich.

Jedným z hrdinských činov rodiny Romana Swiateka bol podiel na záchrane 
sedemtisíc židovských detí a ich dospelých sprievodcov, ktorí boli vysídlení z var-
šavského geta pred jeho hermetickým uzavretím. Do Charsznice ich priviezli dva 
dlhé vlaky. Roman Swiatek a jeho rodina mnohých zachránili tým, že ich nakŕmili 
a vyhľadali mnohých príbuzných, ktorí bývali v Krakove a okolitých mestách a de-
dinách, alebo ich prijali k sebe kresťanské rodiny.

Aj vo vile v Charsznici u Romana Swiateka prichýlili jedno malé židovské dievčat-
ko, ktoré u nich prežilo celú vojnu a po nej sa šťastlivo zvítalo s mamou, ktorá prežila 
koncentračný tábor. Potom dlhé roky aspoň raz v roku písala mama rodine Swiateko-
vej pozdravy z Izraela, kam emigrovali, a vždy ďakovala za záchranu dcérinho života.

Kópia listu, v ktorom je táto udalosť širšie opísaná, je v mojom archíve. Udivuje 
ma, že nikto z počtu okolo sedemtisíc zachránených, ktorí skoro v plnom počte 
prežili vojnu, sa nenašiel nikto, kto by o tomto výnimočnom čine rodiny podal 
osobné svedectvo a navrhol by udeliť rodine vyznamenanie Spravodlivý medzi 
národmi (Jad Vašem).

Napriek týmto zásluhám Swiatekovcom napokon zabavili rodinnú vilu. Nepo-
mohli žiadne protesty na úradoch. Stalo sa to v roku 1950. Rodina sa musela z Char-
sznice odsťahovať. Ich trvalým domovom sa stala vila v Krakove. Márne sa živiteľ 
rodiny snažil získať svoj majetok späť. Nepomohli ani úrady, ani súdy. Jeho srdce to 
nevydržalo. V apríli roku 1952 Danutin otec zomrel.

Napriek všetkému zlému, čo sa v Poľsku udialo, si Danuta Zelenayová ponechala 
poľské občianstvo. Ani po vynútenom prerušení štúdia novinárstva v roku 1950 
nestratila nádej, že raz predsa len prerušené štúdium v Poľsku dokončí. Dovtedy ju 
naplno pohlcovala práca riaditeľky kancelárie Nové Poľsko v Bratislave.
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OTVORENIE BRATISLAVSKEJ KANCELÁRIE NOVÉ POĽSKO

Založenie a otvorenie kultúrnej a informačnej kancelárie Nové Poľsko, určenej 
pre Poliakov žijúcich na Slovensku, nebolo jednoduché. K vybaveniu kancelárie 
veľkou mierou prispeli Poliaci žijúci na Slovensku. Nebyť ich darov, kancelária by 
zívala prázdnotou. Napokon však 15. septembra 1950 Danuta Swiatek Zelenayová 
o deviatej hodine ráno bez fanfár a slávnostných rečí sama otvorila dvere kancelárie 
s názvom Nové Poľsko ‒ jedinej miestnosti, v ktorej sa ešte krátko predtým tiesnila 
predajňa obuvi.

Gabo sa v prvých dvoch rokoch existencie Nového Poľska výraznou mierou pri-
činil o náplň činnosti a o jeho propagáciu po celom Slovensku. Danuta o tom v časo-
pise Film a divadlo napísala: „Každý večer sme premietali vo výklade filmy o Poľsku. 
Premietačom bol môj manžel Gabo Zelenay, ktorý napokon robil ešte viac. Nielen 
prednášal, ale aj vymýšľal. Za rok absolvoval 75 prednášok, vyše polovice po všet-
kých kútoch Slovenska. Pravdaže, Gabo nebol sám ‒ podarilo sa mi získať i ďalších 
dobrovoľných pomocníkov, činnosť sa košatila. Priateľstvá boli väčšie ako honoráre. 
Vlastne, priateľstvá boli obrovské, a honoráre celkom nijaké.“

Obdobie trápenia mladej rodiny s mizernými príjmami pokračovalo ďalej. Man-
želia boli odkázaní na jeden príjem zo 
zamestnania, ktorý poberal manžel 
z JTO Sokol, a na príležitostné príjmy 
z jeho fotografickej a publikačnej čin-
nosti. Manželka zostala v pozícii riadi-
teľky kancelárie Nové Poľsko bez príj-
mov – išlo o čestnú funkciu.

Mladá pani Zelenayová sa pri tom 
všetkom stala 21. apríla 1952 matkou 
syna, ktorý bol pokrstený tromi mena-
mi: Roman Gabriel Ján – druhé po otco-
vi a tretie po zakladateľovi rodu Jánovi.

Roman (nikdy nepoužíval všetky 
krstné mená) mal na želanie rodičov 
poľskú národnosť. V rozhovore pre 
Novohradské noviny na margo toho 
Gabo Zelenay povedal: „Keď som sa 
oženil, odchádzal som z Krakova od 
svojho svokra so sľubom, že deti budú 
poľskej národnosti. Romek vie per-
fektne po poľsky. Aj sa mu to zišlo. Keď 
ho vyhodili z práce, lebo potrebovali 

Roman Zelenay vo veku dvoch rokov 
na obálke časopisu Ľudový rozhlas.
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posilniť stranícku organizáciu na jeho mieste členom strany, bol rok a pol bez za-
mestnania a živil sa prekladmi.“

PRVÝ NÁVRAT DO ROZHLASU

Po výpovedi, ktorú dostal v rozhlase v roku 1951, pôsobil Gabo Zelenay mimo 
rozhlasu do konca roku 1953. Návrat mu umožnila mimoriadne významná politická 
udalosť: v Sovietskom zväze zomrel diktátor Josif Visarionovič Stalin. Jeho nástup-
com sa zakrátko stal Nikita Sergejevič Chruščov.

Nastal citeľný medzinárodný politický odmäk a mnohí v Československu, ktorí 
boli za Stalinovho života v nemilosti, sa mohli vrátiť do spoločenského a politického 

Gabo síce sníval o synovi Marečkovi, ako ho nazýval v niektorých listoch 
manželke, keď žila v odlúčení od 
neho v Poľsku, ale pod vplyvom 
uvedenej okolnosti súhlasil so 
zmenou mena. Gabov najmladší 
brat Ľudovít Zelenay o tom v roz-
hovore so mnou povedal: „Tam 
bola dosť tragická udalosť. Keď 
sa Roman narodil v bratislavskej 
pôrodnici, Danke, Gabovej žene, 
zomrel otecko v Poľsku. On sa 
volal Roman. Gábor, keď nám 
oznámil, že sa mu narodil syn, 
ale nevie, aké mu má dať meno, 
a pritom povedal, že zomrel svo-
kor, tak sa ho mamička spýtala: 
,Ako sa volal?’ Gábor povedal: 
,Roman.’ Ona na to: ,Tak mu daj 
meno Roman. Ale nehovor Dan-
ke, čo sa stalo. To jej musíme 
povedať neskôr, aby nestratila 
mlieko.’ Moja mamička ho niesla 

na krst, a tam dostal meno Roman.“

Roman Zelenay dostal krstné meno 
po dedovi Romanovi Swiatekovi.

ROMAN ZELENAY DOSTAL KRSTNÉ MENO PO DANUTINOM OTCOVI
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K rozhlasovej práci v dávnejších časoch patrili aj rozhovory v štúdiu. V tomto 
prípade so stolnotenisovými majstrami sveta Františkom Tokárom (v strede) 

a Čechom Ivanom Andreadisom, z ktorého sa stal známy športový novinár.

Aj v takomto prostredí pri bazéne Gabo Zelenay voľakedy reportoval. Na fotografii v popredí bývalý 
plavec a vodný pólista, neskôr v modernom päťboji olympionik a špičkový funkcionár Vladimír 
Černý, otec známeho herca a dlhoročného riaditeľa divadla Astorka Korzo Vladimíra Černého.
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života. Gabo tiež využil túto priaznivú situáciu a požiadal v rozhlase o znovuprijatie. 
Jeho žiadosti vyhoveli. Od začiatku roka 1954 sa datuje jeho druhé obdobie pôsobe-
nia v rozhlase ako športového redaktora a reportéra.

O tomto období (od 3. januára 1954 do 31. mája 1958) je v Zelenayovej pozosta-
losti na rozdiel od iných období len málo zmienok. Z pracovnej stránky ho nepova-
žoval za veľmi vydarené. „Hľadal som iné obrazy, snažil som sa neopakovať. To bol 
čas mojich veľkých reportérskych prehier. Obrazné vyjadrovanie, aj intonáciu som 
často preháňal, s veľkými ťažkosťami som hľadal správny výraz,“ vyjadril sa o ňom 
v autorizovanom rozhovore v diplomovej práci Ľubomíra Součka.

Keďže manželia Zelenayovci väčšinu času trávili spolu v Bratislave, ich listová 
korešpondencia bola v tom čase zriedkavá. Zaujímavý je však obsah Gabovho listu 
manželke z roku 1956, v období, ktoré trávila na návšteve u svojej poľskej rodiny:

„Písal som Ti, že hádam bude niečo z olympiády (v Melbourne – pozn. autora). 
Praha oznámila do Bratislavy, že rátajú so mnou a že som schválený. No naraz prišla 
včera správa, že pôjde len Gallo. A ja pôjdem na inú „ďalekú“ cestu – na jeden deň do 
Varšavy. Moji priatelia z redakcie si cesty rozdelili naozaj pekne. Gallo na 5 týždňov 
do Austrálie, Mana na mesiac do Egypta, na dva týždne do Švajčiarska, na týždeň do 
Juhoslávie. A mne vraj všetko zrušili, okrem Varšavy. Čo lepšie, z Varšavy sa nebude 
vysielať. Teda mám ,pech’. Tak mi to vysvetlili, že, žiaľ, práve na čo mám ísť ja, sa 
nebude vysielať. Ale že predsa do zahraničia cestujem ako oni. Ja sa už len na všetko 
smejem. Predsa tak ,úradovať’, ako niektorí kolegovia, to je len do smiechu.“

V rozhlasovom štúdiu.
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DOBROVOĽNÝ ODCHOD ZO ZAMESTNANIA A MÁRNA 
SNAHA ODÍSŤ DO POĽSKA

V roku 1958 dal Zelenay v rozhlase výpoveď sám. Motívom bola snaha zotr-
vať so synom a manželkou, ktorá sa rozhodla, že si v Poľsku dokončí novinárske 
vysokoškolské štúdium. Dodnes nerozumiem, prečo sa viackrát vyjadril, že vtedy 
z rozhlasu „musel” odísť, teda že jeho odchod bol vynútený. Ak – tak rodinnými, nie 
vonkajšími okolnosťami. Chcel na určitý čas odísť žiť s rodinou do Poľska.

O vydanie pasu na tento účel žiadal na obdobie dvoch rokov. Dovtedy mala jeho 
manželka dokončiť vysokoškolské štúdium, ktoré prerušila po vydaji a odchode 
na Slovensko. Napriek dodaniu všetkých potvrdení, vrátane písomného zrieknutia 
sa všetkých pravidelných pôžitkov (penzia, renta, dôchodkové zabezpečenie), mu 
pas nevydali. Nezavážil ani k žiadosti priložený zoznam vyznamenaní a pochval-
ných uznaní z rokov 1950 – 1958, ktorý si vyžiadal na radu ktoréhosi úradníka 
od Slovenského výboru pre rozhlas a televíziu. Zostal teda v Bratislave a do Poľska 
odcestovali len manželka so synom. Obidvaja mali poľské občianstvo, preto s vyces-
tovaním nemali žiadne problémy.

Dôvod zamietnutia žiadosti o vydanie pasu sa zdá byť ukrytý vo vyjadrení mi-
nisterstva financií ČSR: „Sdělujeme, že Vaší žádosti ze dne 9. září 1958 o vydání 
potvrzení, že nemáte žádne závazky u čs. peněžních ústavů nemůže být vyhověno. 
Provedeným šetřením jsme zistili, že máte ručitelský závazek za Dr. Jozefa Bujnu 
u Státní Spořitelny v Bratislavě. Zůstatek půjčky činí ještě 1 331 Kčs, a příslušenst-
ví. Potvrzení Vám můžeme zaslat jen v tom případě, oznámí-li nám spořitelna, že 
Vás z ručitelského závazku propouští. Dohodněte se proto s dlužníkem o uspořá-
dání tohoto závazku.“

Ktovie, ako to s tým ručiteľstvom naozaj bolo? Jozef Bujna bol jeden z trojice 
tvorcov futbalovej Červenej hviezdy Bratislava, ktorá v roku 1959 získala titul 
majstra ČSR. Bolo to aj zásluhou výnimočnej lekárskej starostlivosti klubového 
športového lekára Alexandra Bínovského. Hráči tohto mužstva vzápätí tvorili 
kostru reprezentačného mužstva ČSR, ktoré získalo bronzové medaily na maj-
strovstvách Európy 1960. Bujna bol známy a uznávaný futbalový tréner so širo-
kou sieťou kontaktov.

Od Gaba som vo viacerých spomienkach počul vysloviť jeho meno familiárne: 
Dodo Bujna. Istotne by ho tak neoslovoval, ak by on bol príčinou nevydania pasu, 
a nevenoval by mu ani poviedku vo svojej knižke „Oprášené legendy“. Bujna v roku 
1967 s manželkou emigroval do Austrálie, odkiaľ Gabovi poslal po šiestich rokoch 
oznámenie o ukončení postgraduálneho štúdia knihovníctva na Univerzite New 
South Wales v Sydney. Aj to je svedectvo ich dobrého osobného vzťahu, ktorý pretr-
val z minulosti. V dôchodkovom veku sa spolu s manželkou vrátili na Slovensko, kde 
zomrel vo veku 92 rokov.
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Zámer Danuty Zelenayovej, aby ukončila s odstupom rokov štúdium novinárstva 
diplomovou prácou a jej habilitáciou, nevyšiel. Pre zdravotné problémy sa musela 
vrátiť aj so synom po necelých dvoch mesiacoch pobytu z Poľska do Bratislavy. Na 
základe lekárskych vyšetrení absolvovala v novembri 1958 liečebný pobyt v kúpe-
ľoch Korytnica.

Ako ťažko sa v tom čase Zelenayovcom žilo, ukazuje citácia z listov, ktoré Gabo 
písal manželke do kúpeľov: „Najdrahšie moje. K Tvojim milým narodeninám všetko 
najlepšie aj so synečkom Ti prajeme. Tak sme si robili plány, že osobne zaskočíme 
do Korytnice. No – veď vieš. Bolo by to toľko korún, že teraz akosi sme nenašli. Na-
miesto kvetinky Ti posielame banány a trochu cukierkov namiesto torty, ktorá by 
bola doma. A mnoho caluskov (bozkov – pozn, autora) od obidvoch. Tešíme sa, že Ti 
pobyt v Korytnici robí dobre, že sa aspoň trochu dáš do poriadku.“

V ďalšom liste doplnil: „Doma mám toľko práce, že máločo ostáva na ozajstnú 
prácu pre noviny. Najhoršie, že nestačím obehať redakcie, a tak to potom vyzerá aj 
s uverejňovaním. Tento mesiac bude biedny. Už je pomaličky pätnásteho a ja som 
zarobil iba 450 korún. Veru, tento mesiac nedotiahnem ani tisícky. A to nás čakajú 
Vianoce. Uf, uf. Lenže nemám čas toľko behať a zháňať, ako by bolo treba.“

RIADITEĽ CENY VEČERNÍKA

Začiatkom 60. rokov 20. storočia Gabo Zelenay nielen presvedčil, ale aj citovo 
zaangažoval a zapálil športového redaktora bratislavského Večerníka Eduarda Bed-
nárika, aby súhlasil so založením Ceny Večerníka. Išlo o atletickú súťaž pre žiakov 
bratislavských základných škôl. Zelenay bol jej riaditeľom v období rokov 1960 – 
1967, keď sa konala na štadióne TJ Spoje.

Popularita súťaže rástla z roka na rok, až sa Zelenay s Bednárikom dohodli zme-
niť túto mestskú súťaž na okresnú súťaž. Eduard Bednárik osobne odovzdával ví-
ťaznému družstvu dievčat a chlapcov medaily i diplomy a víťaznej ZDŠ veľký pohár 
z brúseného skla, ktorý bol hlavnou výhrou.

Pôvodne jeden deň trvajúca súťaž od 9. do 15. hodiny bola pre veľký počet pri-
hlásených škôl rozdelená do dvoch dní so začiatkom o deviatej hodine a končila sa 
neskoro popoludní, keď sa vyčerpal celodenný súťažný program. Výsledky preteká-
rov sa vyhodnocovali ako súťaž jednotlivcov i družstiev. Body získané zvlášť všet-
kými chlapcami aj dievčatami (kopírujúc pritom neoficiálne olympijské bodovanie 
prvých 6 miest podľa kľúča 7, 5, 4, 3, 2 a 1 bod) sa zrátali a vzniklo poradie družstiev 
chlapcov i dievčat. Po zrátaní bodov oboch družstiev vzniklo konečné poradie škôl. 
Štartovať mohlo najviac šesť chlapcov a šesť dievčat. Súťažili v disciplínach beh na 
60 m, skok do diaľky, skok do výšky, vrh guľou, beh na 500 m (chlapci), resp. 300 m 
(dievčatá) a štafeta na 4x60 m.
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Gabo Zelenay po dlhých rokoch s účastníkom Ceny Večerníka Antonom Tkáčom, 
ktorý sa v roku 1976 stal olympijským víťazom v cyklistickom šprinte.

Danuta Swiatek Zelenayová a Ján Gašparovič patrili medzi stálych organizačných 
pomocníkov riaditeľa Ceny Večerníka Gaba Zelenaya. Na fotografii ako zapisovatelia. 
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Z učiteľov telocviku sa stávali dob-
rovoľní atletickí tréneri mládeže a roz-
hodcovia, ktorí od začiatku školského 
roka zodpovedne pripravovali svojich 
zverencov. Keď sa učitelia dopočuli 
o športovo nadanom žiakovi, dokonca 
išli aj do vzdialenejších škôl, aby pre-
svedčili nádejného atléta ‒ a najmä 
jeho rodičov, že pre jeho športový rast 
bude výhodnejšie prestúpiť do ich 
školy. V prípade súhlasu prestup aj or-
ganizačne zabezpečili.

Z niektorých účastníkov Ceny Ve-
černíka sa stali hviezdy, alebo aspoň 
špičkoví reprezentanti ČSSR. Medzi 
nimi vynikajú olympijský víťaz a troj-
násobný majster sveta v cyklistickom 
šprinte na klopenej dráhe Anton Tkáč, 
skvelé hokejové bratské trio ‒ Marián, 
Peter a Anton Šťastní, ale aj svojho času 
najlepší československý skokan do výš-
ky a olympionik Roman Moravec.

Na Cene Večerníka súťažila aj ZDŠ Dukelská, ktorú reprezentovali členovia Zele-
nayovcami vedeného atletického krúžku, medzi ktorými bol ich syn Roman Zelenay, 
ako aj ja.

Na preteky sme sa tešili celý rok a mali sme pred očami vidinu pohára, hlavnej 
ceny pre najlepšiu školu, a túžili sme ho získať. Žiaľ, nikdy sa nám to nepodarilo. 
Nedokázali sme zdolať športovú školu ZDŠ Kulíškova, ktorá bola viacnásobným ví-
ťazom. My sme viackrát skončili druhí alebo tretí. Nezabudnuteľný učiteľ a tréner 
Pavol Safko, ktorý pôsobil aj v TJ Slovan Bratislava, mal na Kulíškovej k dispozícii 
výber najlepších atlétov zo širokého okolia Bratislavy. To naša ZDŠ Dukelská ne-
mala, lebo nebola športovou školou. Nebola však žiadna hanba získať medzi množ-
stvom zúčastnených škôl druhé alebo tretie miesto.

V roku 1967 zorganizoval súťaž Gabo Zelenay na štadióne TJ Spoje posledný raz. 
Bola to posledná súťaž aj atletického krúžku na ZDŠ Dukelská. Koncom školského 
roka 1967 ukončil svoju činnosť aj atletický krúžok, lebo ako žiaci deviateho roční-
ka sme skončili povinnú školskú dochádzku.

Od roku 1968 organizáciu Ceny Večerníka prevzal atletický oddiel TJ Slávia UK 
Bratislava, na ktorého štadióne Lafranconi sa uskutočnilo ešte niekoľko nasledu-
júcich ročníkov. Počet účastníkov však neustále klesal, až Cena Večerníka zanikla.

Tréner a pedagóg Pavol Safko (druhý 
zdola) na rozhodcovskom stanovisku 

v cieli bežeckých disciplín.
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NOVINÁR A FOTOREPORTÉR NA VOĽNEJ NOHE

V rokoch 1951 – 1953 a 1958 – 1963, keď bol Zelenay na voľnej nohe, chýbajúci 
trvalý príjem z rozhlasu nahradil honorármi za fotografie a články do novín a časo-
pisov. Avšak to, čo bolo z jeho autorskej dielne, vychádzalo pod rôznymi pseudo-
nymami (najčastejší bol Roman Gabriel) či skratkami, aby sa redakcie kvôli nemu 
nedostali do problémov. Prípadne ich uverejňovali pod svojím menom redaktori ‒ 
jeho priatelia, a prevzaté honoráre mu odovzdávali. Mnohé z fotografií a článkov 
boli ukryté pod skratku redakcie novín alebo časopisu, napr. RŠ, čo bola skratka 
„Redakcia Štart“, alebo len jednoducho „archív“.

Vytvoril si vlastnú predstavu o tom, čo bolo politicky prijateľné, aby mu jeho 
články a fotografie uverejnil niektorý denník alebo časopis. Bol fotograf ‒ doku-
mentarista. Predmetom jeho záujmu boli športové, spoločenské i politické udalosti, 
stavebné premeny Bratislavy, i žánrové obrázky zo života Bratislavčanov.

Na to, aby pod značkami mohli vychádzať jeho fotografie a texty, bola nevyhnut-
ná odvaha redakčných pracovníkov, ktorí schvaľovali vhodnosť a najmä politickú 
„nezávadnosť“, príspevkov vybraných na uverejnenie. Šťastím preňho bolo, že na 
týchto dôležitých miestach, v rôznych redakciách (hlavne v časopise Život a v den-
níkoch Večerník, Roľnícke noviny, Smena a Šport – pozn. autora) pôsobili aj jeho 
priatelia alebo dobrí známi, s ktorými sa poznal z detstva, zo svojho rodiska ale-
bo zo školských a študentských lavíc, a možno najviac zo športu. V tých časoch sa 
prejavila skutočnosť, že Slovensko je akoby jedna veľká dedina, kde každý každého 
pozná. Ale čo bolo dôležitejšie, medzi ľuďmi bolo veľa takých, ktorí neváhali pomôcť 
blížnemu v núdzi.

Na obdobie Zelenayovho pôsobenia ako voľného novinára, ako aj na veľa ďalších 
dôležitých udalostí a okolností z jeho života existujú medzi pamätníkmi prevažne 
ústne spomienky. V písomnej podobe sa mi podarilo jeho vlastné vyjadrenie nájsť 
len v jednom prípade, v knižke „Páni novinári“, v ktorej autor Slavo Kalný uviedol 
skrátený prepis rozhovoru redaktora Zdeňka Šáleka s Gabom Zelenayom uverej-
nenom v časopise Mladý svět: „Dlhý čas som bol voľný novinár, čiže dobrí ľudia 
mi pomáhali aspoň uverejňovaním fotografií. Tak sa ku mne správali Tibor Lukáč, 
Karol Weiss, Laco Gross.“

V knižke Slavo Kalný ako bývalý popredný reportér Smeny uvádza o Gabovi aj 
túto spomienku: „Športu zostal verný aj v čase, keď ho z rozhlasu prepustili. Zobral 
fotoaparát a za večného poklusu snímal a snímal zasa iba športovcov. Svoje nepod-
písané, no honorované snímky, prinášal aj do Smeny, lebo nepísaná sociálna solida-
rita s proskribovaným novinárom žila aj v totalite.“

Novinár Eugen Magda si v denníku Korzár zaspomínal: „Gabo mal koncom 50. 
rokov na nejaký čas zakázané vstúpiť do budovy rozhlasu. Rodinu však bolo treba 
živiť, a tak zobral do rúk fotoaparát a začal konkurovať profesionálom tohto remes-
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Jedna z bratislavských fotografií Gaba Zelenaya koncom 50. rokov 20. storočia. 
V popredí legendárny propeler.

Gabo Zelenay v období, keď sa živil predovšetkým ako fotoreportér na voľnej nohe.



133

KAPITOLY DRAMATICKÉHO ŽIVOTA

Niekdajšia podoba bratislavského kúpaliska Tehelné pole na Zelenayovej fotografii.

Takto sa kedysi pri bratislavských hradbách hral volejbal... 
Vtedy ešte u nás neboli športové haly pre loptové hry.
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Artefakty z pozostalosti Gaba Zelenaya, ktoré sa v roku 2007 
objavili na bratislavskej výstave S mikrofónom za športom.

Samozrejme, najčastejšie fotografovanými objektmi boli športovci. Na snímke český 
tenisový pár Vladimír Zábrodský (inak zároveň hokejová superhviezda) a Jiří Javorský.
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la. Vedel vystihnúť zaujímavé momen-
ty a odzvonil mnohým stereotypným 
momentkám. O jeho fotografie mali 
vo viacerých redakciách – hlavne však 
v Športe a vo Večerníku – záujem, čo 
vypozorovali ostatní. A čuduj sa svete, 
kam sa pohol on, tam postupne sme-
rovali aj kroky ostatných.“

Zelenayove fotografie z obdobia 
mimo pôsobenia v rozhlase uverejňo-
vali noviny i časopisy, dokladal nimi aj 
svoje články. Neskôr snímky z vlast-
ného archívu vložil do svojich troch 
kníh. Mnohé fotografie, fotoaparáty, 
ich príslušenstvo a prenosné repor-
térske zariadenia sa po smrti Gaba Ze-
lenaya dostali do Múzea telesnej kul-
túry v Bratislave (dnes je to Slovenské 
olympijské a športové múzeum).

Riaditeľka múzea Zdenka Lete-
nayová pozvala slovenského Volejba-
listu storočia Bohumila Goliana, aby 
im pomohol viaceré identifikovať 
a popísať. „Bolo tam množstvo volejbalových fotografií ‒ z reprezentácie, aj zo Slá-
vie UK. Podľa pamäti a presvedčenia som na ne vzadu napísal, že toto je z toho roku 
a týka sa takejto a takejto udalosti. Je dobré, že sa to stalo,“ povedal mi Golian v na-
šom rozhovore.

Keď spomínam Bohuša Goliana, považujem za dokumentárne cenné jeho vyjad-
renie v rozhovore na old.svf.sk, ktoré slovne dopĺňa vyššie uvedenú Zelenayovu fo-
tografiu z volejbalu:

O zápasoch v minulosti v Bratislave sa vravia legendy. Kde sa nachádzala mekka 
volejbalu v hlavnom meste?

BG: „Najprv na Markovičovej ulici. Neuveriteľné, koľko ľudí tam chodilo. Tribúny 
boli plné, mladí viseli aj na basketbalovom koši. Vydržali sme tam zhruba dva a pol 
roka, potom sme sa museli presťahovať na Palisády. Takisto nádherné prostredie, 
medzi gaštanmi. Lopta tam lietala každý deň od piatej do deviatej večer. Chodili sa 
na nás pozerať aj mnohí herci. Zastavili sa zo skúšky, alebo cestou na predstavenie. 
Tam sme vydržali päť rokov, potom sme prešli na Kalinčiakovu do dvora. Tiež pek-
né, ibaže tam už nebolo toľko miesta.

Ako prijímali herci vaše zápasové predstavenia? 

Legendárny volejbalista Bohumil Golian.
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Keď Gabo Zelenay nemal v ruke mikrofón, neraz ho nahradil fotoaparátom.
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Gabo Zelenay na futbalovom štadióne s novinárskym kolegom 
z denníka Smena Jozefom Kšiňanom – obaja s fotoaparátmi.
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BG: „Boli štedrí, najmä Ladislav Chudík. Mne ako kapitánovi dal skoro každý týž-
deň stovku, aby sme mali ako družstvo na pivo a malinovku vo Fajke. To bola naša 
krčma. Najprv sme si tam dali po pol litri sódy zarobenej so sirupom, potom pivo. 
Prvý krígel sa vypil na dúšok, druhý na dva razy. Stovka od Chudíka nám vydržala 
celý týždeň, veď pivo stálo sedemdesiat halierov a malinovka tridsať. Štedrý nebol 
len Chudík, ale aj Ďuso Pántik, Gusto Valach či Ferko Dibarbora.“

Niekdajší veľmi populárny televízny komentátor Karol Polák v našom roz-
hovore povedal: „Gabo bol vášnivý a výborný fotograf. Stále nosil fotoaparát 
so sebou a v každej voľnej chvíli cvakal. Videl som niekoľko jeho snímok, boli 
veľmi pekné, objavné, inšpiratívne. Vedel si nájsť tému, vedel aj vycítiť ducha 
záberu, potom tá snímka rozprávala, mala svoju atmosféru, nebola to obyčajná 
fotografia. V tom bol majstrovský, podobne ako pri mikrofóne.“

Autor v roku 2007 s Karolom Polákom pri rozhovore o Zelenayovi.

KAROL POLÁK: GABO BOL VÁŠNIVÝ A VÝBORNÝ FOTOGRAF
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DRUHÝ NÁVRAT DO ROZHLASU A PERSONÁLNE ROŠÁDY

Ani v čase, keď pôsobil mimo rozhlasu, Gabo Zelenay nepretrhol duchovné putá, 
ktoré ho s ním na diaľku stále spájali. Dokázal to tým, že keď sa po nútenom i dobrovoľ-
nom odídení opäť vrátil do rozhlasových služieb, okamžite naskočil do plného výkonu.

Keď ho rozhlas 15. novembra 1963 znovu prijal do zamestnania, zaradený bol 
ako redaktor do hlavnej redakcie spravodajstva (HRS), pretože redakcia športu bola 
jej súčasťou. Dovtedy mala redakcia športu len dvoch redaktorov a reportérov: Ru-
dolfa Gallu a Oskara Manu. Prvý z nich bol zároveň vedúcim redakcie. Príchodom 
Zelenaya získala redakcia športu citeľnú posilu.

Po necelých štyroch mesiacoch od nástupu do rozhlasu sa však jeho pozícia zmeni-
la. Rudolf Gallo odišiel z rozhlasu za komentátora Československej televízie Bratislava, 
a namiesto neho bol za vedúceho redakcie vymenovaný Zelenay. A bol ním dovtedy, 
kým sa z televízie späť do rozhlasu nevrátil Gallo. V televízii vydržal len dva roky.

Karol Polák mi k tomu povedal: „Rudo sa vrátil skôr kvôli tomu, že on bol natoľ-
ko zasiahnutý, obrazne povedané, rozhlasom a rozhlasovou reportážou, že sa nedo-
kázal celkom odosobniť od tohto štýlu práce. Vlastne aj v televízii robil naďalej ako 
reportér, správal sa ako reportér. A to mu tak trošku sťažilo pozíciu v televízii a on 
sám sa potom rozhodol vrátiť sa naspäť k svojej pôvodnej reportérskej profesii, 

Rudolf Gallo bol o osem rokov mladší ako Zelenay.
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v ktorej sa cítil asi lepšie.“
Gallov návrat akoby bol podnetom 

pre vedenie HRS na urobenie ďalšej 
rošády. Zelenay bol odvolaný z funkcie 
vedúceho redakcie a na jeho miesto 
bol vymenovaný Oskar Mana. Zelenay 
aj Gallo sa stali radovými redaktormi 
a reportérmi.

Štefan Horský si na okolnosti spo-
jené s personálnymi výmenami vo 
funkcii vedúceho športovej redakcie 
v našom rozhovore zaspomínal: „To 
bola záležitosť čisto osobná. Preto, 
lebo na Slovensku boli dvaja reportéri. 
V Prahe ich bolo viac. Ale majstrovstvá 
sveta, majstrovstvá republiky, olympi-
áda jedna, druhá, vrcholné majstrov-
stvá športov na rôznych úrovniach, tie 
boli zastupované v pomere 1:1, teda 

jeden český reportér, jeden slovenský. Existovala medzi nimi nesmierna rivalita, ale 
bola skrytá pod povrchom. Veľké podujatia sa ušli najmä Rudovi Gallovi, jeho trošku 
uprednostňovali. Z tohto faktu vznikali aj rôzne názory na účasť na veľkých poduja-
tiach. Aj na šéfovanie v redakcii. Jeden vždy musel šéfovať. Tak sa stalo, že raz bol Gal-
lo vedúci, raz bol Gabo vedúci. Po príchode Oskara Manu, aj on bol raz vedúci. V istej 
chvíli sme prišli k rozhodnutiu, že Gabo bude vedúci športovej redakcie. Vedeli sme, 
že zákonite to bude trvať len istý čas.“

Po Gallovom odchode do televízie sa na zvyšných dvoch členov redakcie športu 
‒ redaktorov a reportérov Gaba Zelenaya a Oskara Manu ‒ preniesli aj povinnosti, 
ktoré predtým vykonával on. Z tohto dôvodu si nemali kedy vyčerpať svoje riadne 
dovolenky. Dokumenty zo Zelenayovej pozostalosti potvrdzujú, že napríklad za rok 
1967 žiadal o preplatenie 11 dní riadnej dovolenky a za rok 1969 dokonca 20 dní 
nevyčerpanej riadnej dovolenky, ktorú si objektívne nemohol vybrať.

Keď po návrate Gallu bol Zelenay preradený na pôvodné miesto redaktora ‒ 
reportéra, tento stav pretrval nasledujúcich päť rokov. V roku 1970 Rudolfa Gallu 
znovu pochytila túžba za televíziou, tak tam odišiel. A nie sám. Strhol so sebou aj 
Oskara Manu. A tak na niekoľko mesiacov zostal v športovej redakcii Gabo Zelenay 
sám na všetko. Robil za troch, no za jeden, navyše nezmenený plat. Pre množstvo 
povinností znovu nemal čas na čerpanie dovolenky. Za rok 1974 mu rozhlas znovu 
preplácal 20 nevyčerpaných dovolenkových dní.

Mana zotrval v televízii ako športový komentátor až do dôchodku. Ale Gallo nie. 

Oskar Mana bol o rok starší ako Gabo 
Zelenay, ale do rozhlasu prišiel po ňom.



141

KAPITOLY DRAMATICKÉHO ŽIVOTA

Bumerangový efekt ho po štyroch rokoch, v roku 1974, vrátil späť do rozhlasu. Ka-
rol Polák sa na margo oboch svojich bývalých televíznych kolegov v našej debate vy-
jadril nasledovne: „Osík (zdrobnelina Oskar) vytrval u nás. On sa dokázal viac vžiť 
do pozície komentátora. Ale je to náročné. Pretože keď celý život robíte reportéra 
a ste zvyknutý v paľbe slov opisovať to, čo sa deje na ihrisku, a potom máte komen-
tovať, tak je to troška problém, nakoľko sa treba preonačiť do inej úlohy. Osimu sa 
to podarilo trošku viac, ale tiež nie úplne.“

HVIEZDA A MODERÁTOR TELEVÍZNEJ ŠOU „KTO ČO VIE“

Gabo Zelenay bol známy nie-
len z rozhlasu, ale aj z televíznych 
programov. Ten najznámejší dokonca 
moderoval. Bol to súťažno-zábavný 
program Československej televízie 
Bratislava s názvom „Kto čo vie“. Te-
levízia ho vysielala na území celého 
Československa raz mesačne od ok-
tóbra 1967 do marca 1968. Súťažiaci 
z troch vekových kategórií (20-roční, 
40-roční a 60-roční), vybraní redak-
ciou zábavných programov, v ňom 
vykonávali rôzne manuálne činnos-
ti s predloženými rekvizitami. Súťaž 
prebiehala v troch kolách: najprv ženy 
medzi sebou, potom muži medzi se-
bou a napokon ženy proti mužom.

Okrem prvého dielu súťaže, do kto-
rého súťažné disciplíny aj s Gabovým 
prispením vybrala televízna redakcia, 
námety súťažných činností posielali 
samotní televízni diváci. Na to ich vždy 
v závere programu vyzval konferen-
cier (v dnešnom ponímaní moderátor) 
Zelenay. Išlo napríklad o pradenie na 
kolovrátku, spievanie uspávaniek, trepanie ľanu, hru na fujare, zloženie a nabrúse-
nie kosy, strúhanie varešky, tvarovanie skla nad plameňom, sedlanie koňa, ťahanie 
štrúdle, pantomímu, trúbenie nočného strážnika, a mnohé iné.

Do každého televízneho vysielania boli vsunuté vystúpenia športovcov, majstrov 

Táto „rozhlasová“ fotografia Gaba 
Zelenaya je približne z obdobia, keď 
moderoval televíznu šou „Kto čo vie“.
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slovenských ľudových remesiel alebo osobností zo slovenskej kultúry. Zelenayove 
bohaté skúsenosti zo športových súťaží detí a mládeže sa prejavovali aj v organizá-
cii a riadení súťažných činností.

Program „Kto čo vie“ mal vysokú divácku sledovanosť a ostro si ho všímala aj 
vtedajšia tlač. Názory boli protichodné. Kým televízni diváci program hodnotili 
väčšinou kladne, hodnotenia kritikov v tlači boli prevažne záporné. Kritizovali, že 
jednoduchý obsah neprispieva k výchove divákov k hodnotám socializmu. O obľú-
benosti programu svedčilo niekoľkotisíc diváckych listov s priaznivými odozvami, 
ale napriek tomu ho stiahli z televízneho vysielania.

K obľúbenosti a k vysokej sledovanosti programu nepochybne prispelo aj účin-
kovanie hostí. Zelenay ich predstavoval formou rozhovoru, pričom v závere rozho-
voru vždy hosťa vyzval, aby predviedol svoje umenie naživo. V deviatich reláciách 
vystúpilo spolu 20 hostí (9 zo športu, 6 z kultúry, 5 z rôznych ľudových remesiel).

K výberu športovcov prispel samotný moderátor. Širokej verejnosti neboli mená 
niektorých príliš známe, ale boli medzi nimi aj výnimočné športové osobnosti, ako 
deväťnásobný majster sveta v stolnom tenise Ferenc (František) Sidó z Maďarska 
(pôvodom Slovák), päťnásobný majster sveta v stolnom tenise Ivan Andreadis (v tom 
čase popredný športový novinár), či ďalší viacnásobní majstri, resp. majsterky sveta ‒ 
letecký modelár Jozef Gábriš, krasojazdkyňa na bicykli Anna Matoušková a moderná 
gymnastka Hana Mičechová-Sitnianska. Ďalšími boli mnohonásobní majstri ČSSR ‒ 
lukostrelkyňa Daniela Geherová, šermiari Alojz Sokol, Oskár Forgách a Ita Mokránová.

Program „Kto čo vie“ sa stal fenoménom, preto Československá televízia Brati-
slava dala vypracovať sociologický prieskum príčin jeho obľúbenosti a sledovanos-
ti. V rámci prieskumu boli vyhodnotené všetky listové ohlasy televíznych divákov. 
Zaujímavé bolo zistenie, že väčšina písomných ohlasov prišla z Českej republiky. Na 
ilustráciu uvediem niekoľko citácií z nich:

„Gabo Zelenay, stal jste se, i když na dálku, milým hostem naší rodiny a jen si pře-
jeme, aby jste jím zůstal i dál. Jste jedním z mála lidí, kteří i při zábavě dokáží konat 
dobré skutky, pomáhají napravovat křivdy. Zůstaňte vždycky takovým.“

„Máte šťastnou ruku ve výběru soutěžících, a hlavně výborného konferenciéra. 
Dobrá pohoda a rychlý i zajímavý spád celého pořadu je hlavně jeho zásluhou.“

„Konferenciér je skutečně skvělý a zvláště si myslíme, že je skutečně velmi hodný 
člověk a toho si nesmírně vážíme. Líbí se nám u něj jeho pohotovost a zvláště to, 
jak skutečně s pravým taktem dovede ztlumit neúspěch některého ze soutěžících. 
Přistupuje ke všem soutěžícím skutečně lidsky a to je krásné. Takové lidi naše re-
publika skutečně potřebuje.“

„Pár slov pro Vás, pan Zelenay. Vždy jsem si přála Vás vidět. To mi soutěž ,Kto 
čo vie’ umožnila. Máte veliký dar řeči. Když poslouchám Vaše sportovní komentáře 
v rozhlase, stačí jen zavřít oči a všechno, o čem mluvíte, vidím před sebou. A ta úloha 
v soutěži Vám také dobře seděla.“
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Aj medzi odbornou kritikou sa našli priaznivé ohlasy.
Emil Slovák v Smene okrem iného napísal: „Nový seriál Televízneho štúdia 

Bratislava je v základe čímsi iným. Zábavou. Ľahkou, vtipnou, ale nie lacnou. Vďaka 
dvom skutočnostiam: Výbornému scenáru a suverénnemu a bezprostrednému 
reportérstvu a konferenciérstvu Gabriela Zelenaya. Bol to ohromný zážitok, povedal 
som si po prvej časti seriálu a po druhej časti to opakujem znovu. Všetky dobré 
vlastnosti športového reportéra – pohotovosť, zmysel pre náhle sa meniacu situáciu, 
vecnosť, takt, suverenita a duchaplnosť, umocnené istotou pred televíznou kamerou, 
vytvárajú výsledný dojem. Sú to jednoducho chvíle, keď človek neodchádza od 
televízora v obave, že by mu ušlo niečo, čo príde. A divák nevie, čo príde, ale očakáva, 
ako sa reportér vynájde, čo vtipné povie, lebo tuší, že povie. A to je dobre. Vystúpenie 
G. Zelenaya v úlohe, akú mu scenárista zveril, je v oblasti konferansu a reportérstva 
jedno z najlepších, aké sme z bratislavského štúdia videli. Jednoducho zážitok.“

Aj Hlas ľudu hodnotil pozitívne: „Pokiaľ ide o kvízmajstra, tentoraz sa na túto úlo-
hu podujal známy rozhlasový športový reportér Gabo Zelenay. Priniesol do progra-
mu istú nenútenosť a priam vodopád slov, živosť a spontánnosť. Tieto klady vysoko 
prevýšili niektoré jeho nedostatky. Stále voláme po osobnostiach na obrazovke: ale 
osobnosť treba prijímať takú, aká je: s jej prednosťami, ale aj nedostatkami.“

Obsah diváckych listov ukázal, že 
jeden z najväčších zážitkov bolo ro-
benie štrúdle, ktoré na výzvu jednej 
súťažiacej tetky zo Záhoria Gabo Ze-
lenay predviedol v priamom prenose. 
Bez okolkov zložil zo seba sako, opá-
sal si zásteru, a pustil sa do vyťaho-
vania štrúdľového cesta. Súťažiaci na 
pódiu, diváci v štúdiu, televízny štáb, 
ale i celé pozerajúce sa Českosloven-
sko sledovalo s rozšírenými zrenica-
mi, a možno aj s otvorenými ústami, 
zručnosť a rýchlosť, s akou štrúdľo-
vé cesto bezchybne vytiahol, naplnil 
plnkou a zroloval! Keďže išlo o súťaž 
navrhnutú ním, majster obhájil svoje 
majstrovstvo. V pamäti tých, ktorí ho 

Štrúdľa Gaba Zelenaya sa stala 
legendárnou, písalo sa o nej aj 

v časopisoch.

LEGENDÁRNA ZELENAYOVA ŠTRÚDĽA
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LUKOSTRELECKÝ KASKADÉR…

Veľmi neobyčajným zážitkom pre televíznych divákov programu „Kto čo vie“ 
bola streľba z luku. Výnimočnosť spočívala v tom, že si moderátor v priamom pre-
nose nechal zostreliť jablko držané v prstoch. Ako k tomu došlo?

V scenári streľba do jablka držaného v prstoch nebola. Lukostrelkyňa Daniela 
Geherová predviedla svoje majstrovstvo streľbou do terča. Gabo s ňou spravil krát-
ky rozhovor o jej športových úspechoch. Jeho povaha, ako neraz v iných situáciách, 
mu však čosi vnukla, a on vnuknutie okamžite poslúchol a zrealizoval. Lukostrelky-
ni položil naoko nevinnú otázku: „A trúfli by ste si zostreliť aj jablko?“ Nič netušiaca 
majsterka letiacich šípov povedala: „Áno.“ Že to bola pasca, zistila vzápätí, keď jej 
povedal: „Tak poďme na to! Ja budem držať jablko v prstoch a vy ho zostrelíte.“

Aké veľké zdesenie v réžii vyvolala jeho viliamtellovská chúťka, sa dozvedel po 
skončení relácie. Či sa strelecká scéna odohrala bez zásahu režiséra vďaka momen-
tu prekvapenia a úľaku v jednom, alebo vďaka publiku, ktoré robilo v štúdiu kuli-
su a ktorého nadšenie bolo živou predstavivosťou vybičované na najvyššiu možnú 
mieru, nie je známe, ani podstatné. Podstatné bolo, že scéna, z dnešného pohľadu sa 
dá povedať akčná, sa odohrala.

Prípravy neboli dlhé. Gabo vzal jablko z misy s ovocím, ktorá ležala na stolíku 
od predchádzajúcej súťaže, a odstúpil na niekoľko metrov od strelkyne. Zaujal pev-
ný postoj, otrčil ruku s jablkom medzi prstami pred seba. Nikto by nebol správne 
uhádol, či jablko hypnotizuje lukostrelkyňu alebo ona jablko. Faktom bolo, že Da-
niela Geherová, majsterka ČSSR v terčovej lukostreľbe, si naplno uvedomila hrozia-
ce nebezpečenstvo, až keď sa mu postavila zoči-voči pri zacielení na jablko.

Gabo stál a čakal na letiaci šíp. Dlho-predlho čakal, a strelkyňa len mierila a mie-
rila. Ticho v hľadisku i v zákulisí bolo ťažké a husté, oči divákov sa upierali striedavo 
na strelkyňu a na jablko v prstoch moderátora. Napätie zadržiavalo dych, krv citeľ-
ne pulzovala v spánkoch všetkým zúčastneným – v hľadisku, za scénou, na javisku 
i pri televíznych obrazovkách.

Kto niekedy skúsil na istý čas udržať čo len ľahký predmet vo vystretej, v lakti 

videli naživo aj na televíznej obrazovke, zostalo zapísané natrvalo.
Nečudo, že sa robenie štrúdle časom pretransformovalo aj do Zelenayovej 

šou-reportáže na javiskách v jeho programoch aj v hosťovských rozhlasových 
reláciách. Podnetmi boli poslucháčske a divácke žiadosti, ale aj výzvy rozhlaso-
vých redaktorov, ktorí s ním robili rozhovory. Najstaršia rozhlasová nahrávka 
štrúdľovej šou reportáže odznela v rozhlasovom vysielaní v roku 1983.
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trochu pokrčenej ruke, vie, že s pribúdajúcim časom sa svaly na ruke unavujú, pred-
met oťažieva a vystretá ruka sa začína najskôr chvieť, a potom kývať. Nuž nečudo, 
že aj Gabo začal mať obavy o to, či so sekundami čakania pribúdajúca únava ruky 
a jej chvenie nerozkývu cieľ v jeho ruke natoľko, že by šíp zasiahol jeho ruku, a nie 
jablko. Mobilizoval všetky psychické sily a vôľu na to, aby udržal ruku pred sebou 
bez pohybu. Keď šíp stále neletel, pochopil, čo sa asi odohráva v mysli lukostrelky-
ne. Ticho a napätie bolo možné krájať nožom.

Zaspomínal si na to takto: „V duchu som rátal – jeden, dva, tri…päť…osem… bol 
som pri čísle desať, a šíp neletel! Pot mi začal cícerkom stekať po tvári. Bál som sa 
obzrieť, aby som nepohol rukou. V preplnenej sále bolo hrobové ticho. Asi po pät-
nástich sekundách preťal vzduch letiaci šíp. Jablko prestrelené rovno v prostriedku 
ležalo na zemi. Sála sa rozburácala aplauzom. Danka sa nevládala ani klaňať. Odišla 
neistým krokom. Pri ohlasovaní ďalšieho čísla programu za kulisami čosi spôsobi-
lo náramný hrmot. Keď som vošiel za scénu, videl som službukonajúcich hasičov 
a vlastne celý štáb, ako sa snažia priviesť k vedomiu našu majsterku republiky. Až 
keď natiahla tetivu, si dievčina uvedomila, na akú lotériu sa dala naviesť. Preto tak 
dlho mierila. Keď vyšla zo scény – omdlela. Mne k tomu tiež veľa nechýbalo.“

Program sme sledovali aj doma u Zelenayovcov. Keď jeho manželka Danuta videla, 
čo sa ide robiť, tiež bola na odpadnutie, a musela si zobrať nitroglycerín. Syn Roman 
sa tiež nezdržal výkriku do televíznej obrazovky v poľštine: „Otec, zbláznil si sa?!“

Gabo netušil, že nastane podobná situácia. Keď k nej však došlo, uplatnil svo-
ju veľmi výnimočnú schopnosť bleskovo reagovať na vzniknutú situáciu či podnet. 
Vždy bol pripravený pre poslucháčov alebo divákov odviesť maximum práce, a keď 
si to situácia vyžiadala, alebo keď nastala vhodná príležitosť, neváhal pridať k ma-
ximu aj nadstavbu, prídavok. Čím bol neočakávanejší, tým bol preňho väčšou vý-
zvou. V jeho prípade išlo o vnesenie momentu prekvapenia, založeného na spojení 
fantázie, predstavivosti a intuície s profesionálnym reportérskym majstrovstvom.

Nečudo, že po návrate z televízneho štúdia domov manželka aj syn zahrnuli 
manžela a otca výčitkami, a od manželky dostal aj poriadnu „hubovú polievku“. Pre-
zradil nám, pravdaže so spokojným úsmevom zo svojho výkonu, že ani jemu veľa 
nechýbalo, aby odpadol v momente, keď mu šíp vytrhol z prstov jablko…

DRAMATICKÝ ROK 1968 A ILEGÁLNA SKUPINA ZORA

Politický odmäk roka 1968 pôsobil na život v Československu tak, ako pôsobil 
bozk rozprávkového princa na spiacu Šípkovú Ruženku. Navidomoči bolo badať 
oživenie vo všetkých sférach spoločenského i ekonomického života štátu. Ľudia sa 
prebrali z letargie každodennej politickej všednosti. Začali byť aktívni nie preto, že 
na príkaz kohosi museli, ale preto, že sami od seba chceli byť aktívni. Nastalo obdo-
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Jedno z pietnych miest 21. augusta 1968 ‒ na Štúrovej ulici v Bratislave.

Alexander Dubček na medzinárodnej výstave kvetov Flóra Bratislava bez osobnej ochranky 
medzi návštevníkmi v už zaniknutom Parku kultúry a oddychu na nábreží Dunaja. 

Hovorieval: „Načo ochranka? Nikomu som nič zlé nespravil.“
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bie „socializmu s ľudskou tvárou“. Tak to pomenoval optimisticky naladený prvý ta-
jomník Komunistickej strany Československa a v tom čase mimoriadne populárny 
Alexander Dubček. A ľudia mu verili.

Po vpáde vojsk Varšavskej zmluvy v noci na 21. augusta 1968 vyhnali sovietski vo-
jaci všetkých zamestnancov Čs. rozhlasu v Bratislave z budovy na Zochovej ulici, aby 
nemohli informovať verejnosť o prebiehajúcich protestných udalostiach v Českoslo-
vensku. V dôsledku toho vzniklo niekoľko ilegálnych operatívnych vysielacích skupín.

Do činnosti jednej z nich, s krycím menom Zora, sa zapojil aj Gabo Zelenay. Sku-
pina zabezpečovala ilegálne vysielanie rozhlasu v Bratislave. Vysielali sa príspevky, 
ktoré boli čítané bez korektúr naživo, pretože na ich jazykové spracovanie nebol ani 
priestor ani čas.

Materiálu, ktorý prinášali rozhlasoví redaktori z terénu vysielajúcemu redaktorovi, 
bolo neúrekom: zo zhromaždení zamestnancov rôznych výrobných aj nevýrobných or-
ganizácií, z výborov KSČ na všetkých organizačných úrovniach štátnej správy, ktorých 
boli očitými svedkami alebo im boli doručené zápisnice z nich, spracované informácie 
zo zahraničných rozhlasových staníc o pouličných protestoch občanov Bratislavy a Pra-
hy od vyslaných zahraničných redaktorov pôsobiacich v Československu, zvesti o roz-
manitých nápisoch a výzvach napísaných na stenách budov, na dverách áut a na pro-
striedkoch MHD, o ničení alebo otáčaní smerových tabúľ, aby dezorientovali okupačné 
vojská idúce na určené miesto (vtedy neexistovala navigácia – pozn. autora) a podobne.

Nemám žiadnu osobnú spomienku na to, čo všetko Zelenay v pohnutej dobe 
roku 1968 prežíval. S jeho synom a mojím najlepším priateľom Romanom sme mali 
svoje aktivity a on mal zase svoje ‒ z nich sa vracal domov až v neskorých nočných 
hodinách, keď som už u nich doma nebol. Až pri písaní týchto spomienok som si 
uvedomil, že sme sa nikdy ‒ ani vtedy, ani s odstupom rokov ‒ nevrátili k téme pre-
žitých augustových udalostí roku 1968. Neviem povedať prečo. Že však Gabo nese-
del nečinne „za pecou“, je isté.

O Zelenayových aktivitách v tomto období svedčí len niekoľko fragmentov spo-
mienok jeho blízkych ľudí.

Gabova spolužiačka z vysokej školy Anna Bandžáková-Kuchárová v jednom novi-
novom článku napísala: „V noci 21. augusta nám do okien padali kamienky. To Zele-
nayovci prišli zvestovať, čo sa deje v meste. Prišli Rusi. Stará mama začala baliť cen-
nejšie veci, lebo budeme musieť odísť. Rakúsko už otvorilo hranice. Deti sme nepustili 
do školy. Ale starší syn, už medik, sa ponáhľal na fakultu, kým ju neobsadia Rusi. Ne-
bolo ho doma celé dni a noci… Keď Rusi obsadili rozhlas a Gabo Zelenay, Čomaj a Ve-
reš už nemali odkiaľ vysielať, dobehol Gabo s manželkou Dankou k nám, aby sme im 
pomohli vyriešiť problém a že náš veľký päťizbový byt na Hviezdoslavovom námestí 
s dreveným balkónom, ktorý má dva východy, je vhodný na vysielanie, určite aspoň na 
24 hodín… Keď spozorovali, že hra je už nebezpečná, odišli na ďalšie miesto.“

Štefan Horský mi na margo ilegálnej skupiny Zora v rozhovore povedal: „Všetci pra-
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covali dobrovoľne. Jediný príkaz padol 21. augusta, keď do budovy vstúpili sovietski 
vojaci. Prikázali riaditeľovi Andrejovi Sarvašovi, aby celé osadenstvo opustilo budovu 
a on aby im odovzdal kľúče. Vysielanie pokračovalo až na druhý deň z budovy vysielača 
na Vajnorskej ulici, kam Ján Longauer a Rudolf Belošič deň predtým previezli prenoso-
vú techniku. Odtiaľ sme vysielanie premiestnili do budovy Spojov na Briežkoch (Ahoj) 
a neskôr do budovy konzervatória pri Starej radnici, na Kostolnej ulici. Odtiaľ sme vy-
sielali až do 3. septembra, keď sme sa vrátili do rozhlasovej budovy na Zochovu ulicu.

Mimo rozhlasu pôsobilo niekoľko spravodajských skupín, ktoré zabezpečovali vy-
sielanie a materiály do vysielania. Jeden kolektív sa sústreďoval okolo Ervína Lesné-
ho, volali sme ho Zora, podľa Zory Dagmar Kločkovej. Patrili doň: Rudolf Lesňák, Perla 
Karvašová, Oľga Krulišová, Helena Kopčanová, Albína Hysková, Gabo Zelenay, Anton 
Hykisch a niekoľko nerozhlasákov. Gabo vedel, kde je jeho miesto. Z jeho iniciatívy 
nás prichýlil Vladimír Babnič vo dvore na Volgogradskej ulici, v sídle Tatrapressu.“

Je možné, že ak aj nejaké osobnejšie dôkazy o svojej činnosti z týchto dní Zelenay 
mal, zničil ich, aby ho nediskreditovali v prípade, že by došlo k domovej prehliadke. Za-
choval sa však jeho rukou písaný doku-
ment, na ktorom sú poznávacie značky 
áut o posádkach ktorých bol presvedče-
ný, že majú sledovať jeho odchody a prí-
chody domov a odovzdávať informácie 
kolegom sledovačom v uliciach. Tieto 
značky mu telefonicky nahlasovali su-
sedia. Išlo o autá, ktoré boli cudzie a na 
ulici, kde býval, ich nikdy predtým ne-
bolo vidno, akurát v dňoch okupácie.

Zachoval sa aj dokument, ktorý sa 
viaže na jeho „maskované“ pôsobe-
nie v ilegálnom vysielaní rozhlasu. On 
a niektorí jeho kolegovia obdržali ten-
to preukaz zamestnanca Chemických 
závodov Juraja Dimitrova so znením 
v slovenčine a v ruštine:

Alexander Dubček sa po nástupe do funkcie prvého tajomníka ÚV KSČ v ja-
nuári 1968 pri obsadzovaní významných politických funkcií „svojimi“ ľuďmi 
rozhodol aj pre Gaba Zelenaya, s ktorým sa osobne poznal od detských čias 

DUBČEK HO CHCEL ZA GENERÁLNEHO RIADITEĽA ČS. ROZHLASU
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SKVELÝ FOTOGRAFICKÝ ÚSPECH NA OH 1968 
A NESPOKOJNOSŤ S ODMENAMI

Hoci v 60. rokoch 20. storočia sa začala najslávnejšia Zelenayova éra rozhlasové-
ho reportéra, stále sa venoval aj fotografovaniu. Vrcholom jeho fotografickej činnos-
ti boli olympijské hry v Mexico City, ktoré sa konali 12. – 27. októbra 1968.

Organizátori OH vypísali olympijskú súťaž pre športových fotoreportérov o naj-
zaujímavejšiu fotografickú sériu z priebehu olympiády. Gabo Zelenay prihlásil dve 
svoje série a postúpil s nimi medzi osem finalistov. V denníku Šport na túto informá-
ciu reagovali aktuálnym rozhovorom, v ktorom sa priznal, že takýto úspech nečakal. 
„Svetová konkurencia fotoreportérov je taká silná, že dostať sa len medzi prvú stov-
ku by som považoval za životný úspech,“ povedal.

Ľubomír Souček vo svojej diplomovej práci uviedol aj podrobnosti i konečné umies-
tenie Gaba Zelenaya: „Dva seriály… dovedna obsahovali 60 fotografií s fejtónovým zame-
raním. Názvy seriálov boli ,Nie je dôležité zvíťaziť’ a ,Ťažkosti víťaza’. V medzinárodnej 
súťaži Olimpiada de Periodismo o medzinárodnú cenu Francisca Zarcu obsadil Gabriel 
Zelenay v konkurencii približne 400 svetových fotoreportérov 6. miesto.“

Minister vlády ČSSR pre mládež a telesnú výchovu Evžen Bosák Zelenayovi písomne 
zablahoželal k veľkému úspechu. Dňa 26. februára 1969 mu poslal list, v ktorom uvie-
dol: „Milý Gabo, srdečně Ti gratuluji k úspěchu, o kterém jsem se dozvěděl prostřednict-
vím tisku. Dostat se mezi osm finalistů fotosoutěže z OH při té spoustě reportérů, kterou 
jsem měl možnost osobně vidět v Mexiku, je vynikající. Přeji Ti mnoho úspěchů nejen 
v konečném hodnocení, ale především v další reportérské činnosti, kterou považuji za 
důležitou a pro popularizaci československé tělesné výchovy za velmi záslužnou.“

Gabo Zelenay však nebol na OH v Mexico City ako fotograf. Jeho hlavným posla-

v Trenčíne. Gabo to prezradil v roku 2000 v obsiahlom rozhlasovom rozhovore, 
kde o Dubčekovej ponuke povedal:

„Keď bol prvý tajomník, chcel ma menovať za generálneho riaditeľa Čs. roz-
hlasu. Už som mal na to napísaný dekrét. Keď bol v Bratislave na futbalovom 
zápase, povedal mi: ,Budúci týždeň ťa zavolám a budeš generálny riaditeľ Čs. 
rozhlasu.’ Hovorím: ,V žiadnom prípade! Neexistuje!’ Spýtal sa: ,Čo s tým mám 
urobiť?’ ,Roztrhaj to!’ ,Ty nechceš?’ ,Nie! Ja chcem byť reportér. Byť reportér, to 
bolo najvyššie označenie, aké som mohol v rozhlase dostať, vyššieho nebolo. Ja 
som si ho náramne ctil, vážil, bol som zaľúbený do reportáže, do rozhlasu. To 
nebolo pre mňa povolanie ‒ to bola vášeň!“
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Obrazový dôkaz o veľkom úspechu Gaba Zelenaya vo fotosúťaži, vyhlásenej počas OH 1968.



151

KAPITOLY DRAMATICKÉHO ŽIVOTA

ním bolo reportovať športové súťaže naživo a posielať do športovej redakcie v Bra-
tislave publicistické príspevky z priebehu súťaží aj zákulisia olympijských hier.

Po návrate domov sa cítil finančne nedocenený za množstvo a kvalitu vyko-
nanej práce. Štefan Horský, v tom čase vedúci Hlavnej redakcie spravodajstva, mi 
v rozhovore povedal:

„V Mexiku bol Gabo veľmi úspešný. Keď sa olympiáda skončila, zatelefonoval mi: 
,Všetko je v poriadku. Pozývajú nás, mexická vláda, popredných športovcov, repor-
térov, žurnalistov na obchôdzku po Mexiku. Môžem tu ešte ostať? Mám voľno od 
teba?’ Povedal som: ,Gabo, máš voľno, samozrejme. Zostaň. Keď prídeš domov, uro-
bíš voľáke reportážne pásmo. Pobudneš tam bez nároku na dovolenku. Je to tvoja 
pracovná povinnosť.’ Boli by sme mechom praštení, keby sme mu povedali, Vráť sa 
domov! Nebudeme ti to financovať.’

Gabo sa vrátil a my sme ho vysoko hodnotili. Dostal aj odmenu, pokiaľ viem, 800 
korún. Vtedy vychádzal interný rozhlasový časopis Anténa. V ňom Perla Karvašová 
uverejnila jeho názor: ,Toto som za ten čas urobil, takto to bolo hodnotené, a dali len 
800 korún odmenu. To nie je možné, takýto prístup!’

Zavolal som si ho a hovorím mu: ,Gabo, ja som v prostriedkoch obmedzený. Bol si 
v Mexiku, kde si odviedol penzum práce, ktoré si zasluhuje vysoké hodnotenie. Ale 
dostal si reprezentatívne šaty, ktoré si odložíš v skrini, ktoré ťa budú reprezentovať, 
stáli 4 000 korún. Nesiahli sme ti na dovolenku, videl si kus sveta. Tak uznaj!’

A vtedy sme sa chytili, vadili sme sa. Aj sme sa rozišli – na život a na smrť roz-
vadení. Celý rozhlas to sledoval. Samozrejme, v ďalšej Anténe som uverejnil: ,Áno, 
v poriadku, hodnotili sme ho takto, dostal takú odmenu, no okrem toho dostal to 
a to, atď.’ Po čase sa všetko znormalizovalo a boli sme znovu kamaráti.

Gabo za odmeňovanie svojej práce viedol stále skrytý boj. My sme však mali ta-
buľky, a podľa nich sa mohol pohybovať v len v konkrétnej platovej triede.“

Suveníry z OH v Mexico City, ktoré viseli na stene v byte Zelenayovcov.
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Gabo Zelenay s Karolom Polákom a s ďalšími novinárskymi 
kolegami v Mexico City pri oddychu neďaleko od hotela.
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ROZHLASOVÝ SILVESTER 1968

Okupácia ČSSR zanechala svoju pečať aj na vysielaní rozhlasového Silvestra 
roku 1968. Pražská a bratislavská redakcia sa rozhodli pre formu živých vstupov 
z oboch redakcií cez rozhlasové linky pod názvom „Gratulačné dialógy a vyznania“. 
Išlo o osobné výpovede významných osobností, ktoré poznalo celé Československo, 
z oblasti športu, kultúry, hudby, rozhlasu, a podobne. Osobnosť z jednej republiky si 
zvolila svojho dialógového partnera z druhej republiky a prostredníctvom rozhla-
sových vĺn si navzájom vymenili názory na život, na udalosti roku 1968 a následne 
aj želania do roku 1969.

Gabo Zelenay v tomto programe vytvoril dvojicu s legendárnym dlhoročným re-
prezentantom Československa v kategórii cestných motocyklov Františkom Šťast-
ným. Normálne si tykali, avšak v tejto relácii si navzájom vykali.

František Šťastný z tejto dvojice začal prvý.
„Že to sportovci nikdy nemají lehký, zvlášť když dělají špičkovej sport, nemusím 

připomínat. Každý od vás očekává vrcholný výkon. Ale když máte pevnou vůli, tro-
chu štěstí, víru v něco a správnou náturu, pak se dostanete přes všechny překážky 
a trable. Především to přejme politikům a v téhle době ty vrcholný výkony čekáme 
právě od nich. Víte, nikdy není pozdě začít znovu. Za těch dvaadvacet let, co závodím 
a hraju si se životem, jsem začínal znovu sedmkrát. A šel jsem do toho vždycky zno-
vu, i po nejtěžších haváriích. A vám, milý Gabo, přeju dobré reportáže z fer play hry 
na hřišti i v životě, v životě bez faulů a nečistých zákroků.“

Gabo Zelenay mu zakontroval takto:
„Akože začať, pán Šťastný, vinš pre čas, čo nás čaká?! Veď prežili sme za rok, čo 

iní nie za celý život. Od čias, kedy som ako študent vysedával v laviciach trenčian-
skeho gymnázia, je mojím obľúbeným básnikom Janko Smrek. A v týchto chvíľach 
nedá mi nepodeliť sa s vami jeho veršom, ktorý je dnes aj mojím krédom.

Napriek tomu, čo všetko okolo nás je,
Hlásam smiech, rozmar, hlásam zdravie.
Bo nimi zvíťaziť môž nad zármutkom,
Keď on nie fikciou je, ale skutkom.

V živote je toľká krása skrytá,
Že vlastne hlúpe je robiť tvár
Kyslú pred ľuďmi verne zápasiacich.

Zápasiť treba, neujsť nikdy z boja,
Nebáť sa rán, že sa nikdy nezahoja,
Nepatriť nikdy medzi neveriacich!
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A teraz, chlapci Farkašovci, nože spustite!“
Ľudová hudba slovenského rozhlasu, vtedy sa jej ľudovo hovorilo „cigánska 

hudba“ alebo „cigánska muzika“, pod vedením primáša Eugena Farkaša začala hrať 
melódiu ľudovej piesne „Ešte si ja pohár vína vypijem“. A do nej Gabo Zelenay naj-
prv dramatickým a patetickým hlasom od moderata až po forte recitoval niekoľko 
piesňových veršov a refrén piesne odspieval dvakrát. Spôsob recitácie i spevu pri-
pomínal monológ Gréka Zorbu tancujúceho sirtaki. Poslucháč mal dojem, že Gabo 
Zelenay pri spievaní aj tancuje a tanečnými pohybmi zvýrazňuje to, čo recitoval 
z textu piesne.

Potom Gabo Zelenay zmenil tón hlasu, ktorý pripomínal hrdinsky vyslovené po-
sledné slová filmového Jánošíka – Paľa Bielika spod šibenice „Keď ste si ma upiekli, 
tak si ma aj zjedzte!“, a zvolal:

„Bračekovci milí, nič sa vy nebojte, naša pravda sa raz vráti!
Hej, pijem, priatelia, vám na zdravie!
Vám všetkým v našej vlasti -
V Čechách, na Morave, v Sliezsku i na Slovensku.
Pripíjam vám všetkým, z plného pohára:
Na zdravie a na lepší život!“

Týmto vystúpením, vzhľadom na politickú situáciu vyžadujúcim si nepochybne 
osobnú statočnosť, a svojou skladbou náročným, obsahujúcim skryté posolstvo, sa 
skončilo rozhlasové vysielanie Silvestra 1968. Bolo v ňom cítiť všetko, čo Zelenay 
v roku 1968 prežil: sklamanie a zúfalstvo zo straty slobody, ktorú v krvi utopili spo-
jenecké tanky, hrdosť na to, čo všetko ľudia za necelý rok slobody dokázali v Česko-
slovensku urobiť, nesúhlas a vnútorný odpor proti okupantom a kolaborantom, ale 
aj nádej, že príchod tankov nezadusil v ľuďoch to nadšenie a radosť z krátko trva-
júceho obdobia slobody a že urobia všetko, čo bude možné, aby si slobodu vydobyli 
späť. Vtedy sa to holými rukami proti pancierovej moci nedalo.

Ako ťažko násilnú zmenu pociťoval Gabo Zelenay hovorí to, že si vybral pieseň 
o pití vína. On, ktorý bol stopercentný abstinent, spieval: „Ešte si ja, ešte si ja pohár 
vína vypijem!“.

Z CENY IZVESTIJÍ HLÁSIL, ŽE SOVIETOV Z NÁŠHO ÚZEMIA VYŽENIEME

Koncom roka 1968 Gabo Zelenay reportoval z tradičného hokejového turnaja 
o Cenu Izvestijí, ktorý sa hral v Moskve. V tom čase boli v Československu už stov-
ky tisíc vojakov okupačnej sovietskej armády udomácnené v rôznych kasárňach. 
A v najvyšších poschodiach komunistickej strany si kolaborantskí kati, teraz už bez 
kapucní, brúsili symbolické sekery na stínanie hláv s tvárami funkcionárov pod-
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porujúcich Dubčekovu politiku socializmu s ľudskou tvárou. O to viac vyniká, čo si 
vtedy Zelenay „dovolil“ v živom rozhlasovom prenose.

Sám na túto chvíľu spomínal takto:
„V Moskve, kam ma vyhnali začiatkom decembra v 1968. roku reportovať na 

hokejový turnaj Pohár Izvestijí, som strašlivánsko prežíval to, čo sa u nás udialo 
v tomto roku. Bolo toho plné moje vnútro, absolútne plné. No a vtedy sa mi stalo, že 
prvý zápas hralo Československo proti Sovietskemu zväzu. A oni, keď hrali doma, 
boli neprekonateľný mančaft.

Už hneď v prvom reportážnom vstupe z prvej tretiny som reportoval asi takto: 
,Vážení poslucháči! Teraz rútia sa Sovieti na nás, obsadili naše územie, celú našu tre-
tinu, celé naše územie, a bijú nás hlava – nehlava, nehlava – nehlava. Ale my sa nedá-
me! Naši chlapci tiež bojujú, nedajú sa, nedajú sa, a odplácajú! Snažia sa ich z nášho 
územia vyhnať. Nie, nemôžu, nemôžu! Oni sú strašne silní, strašne silní. Nedajú sa. Ale 
my, keď budeme držať spolu, nám sa to podarí, a my ich z nášho územia vyženieme!’“

Túto spomienku uviedol ešte raz a obšírnejšie. Uvádzam to, čo povedal navyše:
„Cez prestávku, vždy sme udržiavali spojenie s Československom, som poprosil 

technikov: ,Prepojte mi, prosím, do Bratislavy manželku.’ Oni ma prepojili a ona mi 
hovorí: ,Buď taký dobrý, keď ťa tam zavrú hneď, tak nech Sigmund (pozn. autora – 
český reportér Stanislav Sigmund, s ktorým sa striedali pri mikrofóne) zistí, kde 

Na hokejových zápasoch Gabo Zelenay často tvoril 
reportérsku dvojicu s Čechom Stanislavom Sigmundom.
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sedíš, aby sme ťa mohli hľadať.’
Rozlúčil som sa s ňou, a potom som stresovaný doreportoval. A oni ma tam ne-

zavreli! A nezavrel ma ani nikto doma. Síce vtedy bola televízia, ale ľudia počúvali aj 
rozhlas. Viete, ja to beriem tak, že tí, čo to počuli, a počulo to strašne veľa ľudí, mysleli 
a cítili tak, ako ja. Lebo ja som len to vydal zo seba, čo v mojom srdiečku bolo. A tí páni 
nepovedali nič. Asi si povedali: ,Ale im to povedal!’ Možno, že keď aj nejaké špičky 
počúvali, pomysleli si to isté. Tak, nejakým zázrakom, som sa z toho celého dostal.“

Slovné spojenie „kam ma vyhnali“ si zaslúži krátke vysvetlenie. V tom čase boli 
v redakcii športu traja reportéri: Rudolf Gallo, Oskar Mana a Gabo Zelenay. Slovo 
„vyhnali“ znamená, že na túto reportáž Gabo Zelenay nechcel ísť, ale musel. Išiel na 
príkaz nadriadeného v zmysle pracovnej zmluvy plniť svoju reportérsku povinnosť. 
Vedúcim športovej redakcie bol vtedy Oskar Mana. Sú len dva pravdepodobné dô-
vody, prečo do Moskvy nešiel Mana ani Gallo. Buď Mana dostal príkaz na vyslanie 
Zelenaya od vedúceho redakcie Hlavného rozhlasového spravodajstva (pod ktorú 
patrila redakcia športu), alebo o tom rozhodol sám.

V každom prípade ten, kto rozhodol, si uvedomoval, o akú háklivú až nebez-
pečnú reportáž ide: uplynuli necelé štyri mesiace od vpádu okupačných vojsk do 
ČSSR a mohlo dôjsť k tomu, že reportér použije slová alebo myšlienky neprijateľ-
né v už zmenenej politickej situácii, za 
ktoré hrozili vážne represie: výpoveď 
z rohlasu alebo aj konanie tajnej bez-
pečnostnej služby ŠtB. Preto zmienka 
Zelenayovej manželky o zavretí. V zá-
vere spomienky Gabo Zelenay vyslovil 
úvahu o tom, prečo ho nezavreli. Roz-
hlas po politickej linke nedostal príkaz 
na postih, preto zostal v rozhlase ako 
športový reportér až do roku 1985, 
keď odišiel do dôchodku.

Vtedy ľudia u nás s protestmi pro-
ti okupantom do ulíc ešte nevyšli, ale 
v marci 1969 áno. Bolo to po tom, ako 
na majstrovstvách sveta v ľadovom 
hokeji v Štokholme (pôvodne sa mali 
konať v Prahe, ale vzhľadom na obavy 
z nepokojov sa komunisti ich usporia-
dania zriekli – pozn. autora) naši hoke-
jisti dvakrát zdolali tím ZSSR – najprv 
2:0, potom 4:3. Legenda slovenského 
aj československého hokeja Jozef Go-

Legendárny hokejista Jozef Golonka na MS 
1969 končil svoju reprezentačnú kariéru.
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lonka viedol družstvo ČSSR ako kapitán, po tomto turnaji už v reprezentácii nehral. 
V rozhovore so mnou na margo šampionátu povedal:

„My sme museli zrušiť majstrovstvá sveta v Prahe, kde sme boli jasní favoriti. 
Preložili ich do Štokholmu, kde nás rozhodca nespravodlivým spôsobom obral pri 
zápase so Švédskom o gól, a im uznal gól, ktorý vôbec nebol. Čiže, tým pádom sme 
odišli len so striebornými medailami. Na toto mám veľmi trpké spomienky, lebo si 
myslím, že my sme bojovali, jeden za všetkých a všetci za jedného’. A zadarmo!”

V Bratislave po druhom víťazstve nad ZSSR vyšli ľudia do ulíc a demonštrovali 
proti okupantom. Aj keď už nikdy potom po víťazstve našich hokejistov nad ZSSR 
nedošlo k verejnému masovému vystúpeniu ľudí, od roku 1969 sa v súkromí každé 
víťazstvo nad Sovietskym zväzom cenilo ako malá pomsta za 21. august 1968.

NORMALIZAČNÁ DAŇ

Augustové udalosti ukončili refor-
mný vývoj v Československu. V apríli 
1969 bol Alexander Dubček zosadený 
z pozície prvého tajomníka ÚV KSČ 
a zosadení boli aj všetci jeho význam-
ní spolupracovníci. Na ich miesta boli 
zvolení konzervatívne zmýšľajúci ko-
munisti. Oni v decembri 1970 schvá-
lili normalizačný dokument s názvom 
„Poučenie z krízového vývoja v strane 
a spoločnosti po XIII. zjazde KSČ“. Jeho 
praktickým uplatňovaním sa začalo 
obdobie takzvanej normalizácie.

Nástrojom normalizácie sa stali 
preverovacie komisie. Zisťovali kona-
nie a angažovanie zamestnancov vo 
vedúcich funkciách a členov KSČ v dub-
čekovskom období „socializmu s ľud-
skou tvárou“, ako aj osobné postoje 
voči vstupu vojsk Varšavskej zmluvy do 
ČSSR. Výsledkom ich činnosti v celom 
Československu bolo zbavenie členov 
členstva v KSČ a prepustenie zo zamestnania státisícov ľudí, členov i nečlenov KSČ.

Normalizácia a preverovacie komisie neobišli ani rozhlas. Štefan Horský, ktorý 
dlhodobo študoval všetko, čo súviselo s rozhlasom, v knihe „Vidieť svet ušami“ na-

Fotka Gaba Zelenaya za plotom, 
ako keby symbolizujúca dlhé 

„normalizačné” obdobie neslobody.
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písal: „Na konci 60. rokov sa rozhlas dostal na pomýlenú platformu. Pravica ovplyv-
nila aj vysielanie, ktoré prilievalo olej do kahanca dezorientácie, a spôsobila, že nie-
ktorí rozhlasoví pracovníci nerozoznali deliacu čiaru triedneho boja. Po nástupe 
nového vedenia komunistickej strany sa aj v rozhlase začala situácia konsolidovať.“

V inej publikácii to ešte rozvinul: „…po mesiacoch eufórie, ktorá istý čas v roz-
hlase vládla, nastúpilo obdobie oficiálne označované ako normalizácia. Začali sa 
previerky a prepúšťania. Roky nasledujúce postihli v prvom rade spravodajcov 
a publicistov. Prišlo k výmene celých tvorivých kolektívov…“

Zelenaya za jeho ilegálnu činnosť z rozhlasu neprepustili. Azda mal šťastie, že 
športové spravodajstvo a publicistika boli posudzované inak, ako politické spravo-
dajstvo a publicistika a športoví redaktori v pozícii radového zamestnanca neboli 
vôbec preverovaní.

Štefan Horský sa v našom rozhovore pokúsil vysvetliť, prečo Gabo Zelenay ne-
musel z rozhlasu odísť. Vravel, že išlo o čisto prozaické dôvody.

„Ľuďom, ktorí boli na čele rozhlasu, náramne záležalo na tom, aby renomé roz-
hlasu zostalo na vysokej úrovni. Uvedomovali si, že tí rozhodujúci, ktorí boli pri au-
gustovom vysielaní, musia bez milosti odísť. Ale keď si chcel rozhlas svoje renomé 
zachovať, tak aspoň v športe ľudia zostávali, lebo šport zaručoval rozhlasu priazeň 
miliónov poslucháčov. Politické previerky akoby akceptovali, že v športe nemôžu 
byť nijaké úlety. Šport bol zo strany poslucháčov veľmi cenený ako matéria, ktorá 
ťahá rozhlasových poslucháčov.

Všetci si uvedomovali, že v porovnaní s inými programami to nie je kóšer, ale 
šport vo vysielaní zanechával odľahčenie po ťažkej propagande, ktorá sa šírila z roz-
hlasových novín alebo z monotematických relácií… Previerky preto akceptovali pra-
covníkov v športovej redakcii, tam neboli žiadne úlety. Preto sa šport snažili podpo-
riť, dokonca bola rozšírená jeho minutáž.“

V prípade Zelenaya nie je isté, či bol posudzovaný len uvedeným spôsobom. Už 
len to, že jeho brat Gejza krátko pred vpádom vojsk Varšavskej zmluvy emigroval na 
Západ, bola veľmi priťažujúca okolnosť. Navyše, on ako jediný zo športovej redakcie 
mal na „rováši“ niečo, čo sa spájalo s odporom voči okupácii Československa.

Zdá sa byť dosť pravdepodobné, že po roku 1968 v prospech Zelenaya zahralo 
to, že ústredným riaditeľom Čs. rozhlasu sa stal Bohuslav Chňoupek ‒ bývalý dlho-
ročný novinár, dovtedy námestník federálneho ministra kultúry a informácií a ne-
skorší minister zahraničia ČSSR. Gabo sa s ním poznal od roku 1948, keď vstúpil do 
Slovenského zväzu novinárov, na pôde ktorého sa stretávali.

Bohuslav Chňoupek patril k Zelenayovým priaznivcom aj ako ústredný riaditeľ 
Čs. rozhlasu. Krátko po nástupe do funkcie ústredného riaditeľa mu však jeho ob-
ľúbenec poriadne zabrnkal na nervy. Pri slávnostnom otvorení majstrovstiev sveta 
1970 v klasickom lyžovaní vo Vysokých Tatrách Zelenayovi prišiel na um nápad, 
ktorý sa v tej dobe, vzhľadom na politickú situáciu, mohol niekomu zdať bláznivý.
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Momentka z otváracieho ceremoniálu majstrovstiev 
sveta 1970 v klasickom lyžovaní vo Vysokých Tatrách.

Nástup jednotlivých výprav na otvorení MS.
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Ľubomír Souček mi v rozhovore prerozprával, čo mu o tom pred dávnymi rokmi 
povedal sám Zelenay:

„Otvorenie majstrovstiev sveta malo zvláštnu atmosféru. Celý čas bola obloha 
zatiahnutá mračnami, a práve pri otváracom ceremoniáli sa mračná roztrhli a vy-
šlo slniečko. Gabovi sa podarilo predrať až k tribúne. Všetko okolo vtedy stuhlo, 
aj ochrankári. Gabo si s mikrofónom v ruke kľakol pred prezidentom Svobodom 
a opýtal sa ho, čo v tejto slávnostnej chvíli cíti. Videl pri tom, že Husák obrátil oči 
dohora v údive, čo to ten Zelenay zase vyviedol. Ale napokon z toho vyšla veľmi 
dobrá momentka. Svoboda sa rozhovoril, že keď videl, ako sa mračná potrhali, pri-
pomenulo mu to niečo, čo zažil na ceste s armádou z Buzuluku do Prahy. Gabo bol za 
tento krátky rozhovor aj pochválený ‒ ústredným riaditeľom rozhlasu Chňoupkom. 
Od neho sa však bokom dozvedel aj to, že vo chvíli, keď sa predral k Svobodovi, bol 
zrelý na prepustenie z rozhlasu a možno aj na zavretie do väzenia.“

Pre Zelenaya sa to teda skončilo šťastne. Realitou však zostalo, že aj napriek ná-
klonnosti Bohuslava Chňoupka na ňom až do odchodu do dôchodku natrvalo uľpel 
biľag čiastočnej politickej nespoľahlivosti.

KONIEC OZAJSTNEJ ŠPORTOVEJ REPORTÁŽE

Gabo Zelenay v roku 1972 vytvoril novú podobu športového spravodajstva, kto-
ré prinášalo informácie z olympijských hier v Mníchove. O niekoľko desaťročí pred-
behol dobu, v ktorej je takéto športové spravodajstvo samozrejmosťou.

Eugen Magda o tom v denníku Korzár napísal: „Začalo sa to letnými OH Mníchov 
1972, kam cestovala jeho kolegyňa Mária Lukačovičová. On (Gabo Zelenay – pozn. 
autora) mal na starosti réžiu OH v rozhlase. Vytvoril pracovný tím z rozhlasákov 
i z externistov, ktorí sa podieľali na príprave a vysielaní relácie Olympijské štúdio. 
Stala sa populárnym a ostro sledovaným programom. ,Mali sme aj živé vstupy, a tak 
na druhý deň mnohí známi nás na ulici zastavovali a prekvapujúco sa pýtali, kedy 
sme sa vlastne z Mníchova vrátili, keď nás ešte počúvali vo večerných hodinách. 
Nepochopili totiž, že išlo o kolektív, ktorý pracoval priamo v Bratislave.´

Ako príklad nahrádzania živej reportáže inými rozhlasovými žánrami slúžia aj 
zachované štatistické údaje zo zimných olympijských hier 1972 v Sappore: „Čs. te-
levízia nemala možnosť vysielať priame prenosy, rozhlas bol jediným pojítkom so 
ZOH. Vlastné olympijské spravodajstvo zabezpečovali len dvaja vyslaní komentáto-
ri: Gabo Zelenay z bratislavského a Stanislav Sigmund z pražského rozhlasu v dĺžke 
15 minút. Za desať dní, od 3. do 13. februára 1972, odvysielal Gabo Zelenay zo ZOH: 
116 relácií v úhrnnej dĺžke 1 541 minút, 47 spravodajských relácií, 53 rozhovorov 
(z celkových 61 – Stanislav Sigmund len 8), 11 reportáží dlhších ako 30 minút, 2 
relácie ,Diskutujeme o športe’ s tematikou OH, 5 poznámok a komentárov. Gabo 
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Zelenay s kolegyňou Máriou Zavarskou-Lukačovičovou, ktorá bola jedinou ženou 
medzi rozhlasovými športovými reportérmi. Fotografia je pravdepodobne z 

krasokorčuliarskych majstrovstiev sveta 1973 v Bratislave.
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Zelenay za svoju činnosť na ZOH v Sappore získal 3. cenu na Rozhlasovej žatve za 
rok 1972. Mal olympijské vstupy o 5., 6., 7., 8. hodine v trvaní 12 minút, o 12. hodine 
súhrnné spravodajstvo v trvaní 15 minút, o 19. hodine denný súhrn.“

Zmenou štruktúry vysielania rozhlas zotrel kvalitatívny rozdiel medzi športo-
vým reportérom a športovým komentátorom. A táto zmena mala negatívny dopad 
na Zelenaya, lebo musel opustiť rokmi cizelované reportérske majstrovstvo. Tým 
prišiel o reportérsky piedestál, z ktorého prečnieval svojich kolegov ‒ športových 
komentátorov.

Aj napriek nanúteným zmenám opäť išiel vlastnou cestou. Do komentovania 
vkladal aspoň krátke úseky svojho pôvodného reportérskeho štýlu, vďaka čomu 
kontinuálne predstavoval aj domácu rozhlasovú komentátorskú špičku.

Rozprával som sa o tom s dlhoročným šéfom športovej redakcie Čs. rozhlasu 
v Bratislave Stanislavom Dutkom, ktorý povedal:

„Fakt je, že to obdobie bolo pod istým tlakom ‒ nepovedal by som, že proti špor-
tu. Proste, hľadali sa cesty vysielať niečo iné. Takže niektoré veci sa športu uberali. 
Ale na druhej strane, boli iné relácie, myslím, že sa to volalo ,Vysiela športové štú-
dio’, a to bola publicistika. My sme v športovej redakcii mali málo priestoru na spra-

Rozhlasoví reportéri Stanislav Dutka a Gabo Zelenay spolu s legendárnym 
futbalistom slovenského pôvodu Ladislavom Kubalom, ktorého klub FC 

Barcelona vyhlásil za svojho najlepšieho hráča 20. storočia.
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vodajstvo. Vtedy bola situácia iná a rozdielna oproti dnešku v tom, že sa športové 
reportáže a spravodajstvo vysielali celoštátne na Hviezde, a na národnom okruhu 
Bratislava sa vysielalo menej toho spravodajského. Boli dni, keď sme dostali mimo-
riadny priestor. Napríklad, keď bola pétéeska (renomovaný svetový atletický mí-
ting Pravda – Televízia – Slovnaft v Bratislave na štadióne futbalového klubu Interu 
s prvou tartanovou dráhou na Slovensku – pozn. autora), tak sa odtiaľ mimoriadne 
vysielalo hodinové vysielanie. Ale v zásade toho bolo málo.´

Štefana Horského som sa spýtal, ako Gabo Zelenay pociťoval zmeny vysielacej 
štruktúry športovej redakcie, keď živú reportáž nahrádzalo komentovanie. „Myslím 
si, že pre Gaba to znamenalo najmenej problémov. On bol stavaný aj ako komentá-
tor, dokázal sa zmocniť každej témy, drobnosti, čitateľsky ju urobiť zaujímavou,“ 
odpovedal. Ako čerešnička na šľahačke boli okamihy, keď Zelenay dostal priestor 
aspoň na niekoľkominútový súvislý „živý“ reportážny vstup.

Bývalý redaktor športovej redakcie Ľubomír Lintner mi k tejto téme napísal: 
„Gabo Zelenay bol najdlhšie pracujúci žurnalista v športovej redakcii a aj z toho dô-
vodu mal za sebou najviac odvysielaných reportáží. Možno aj preto bol vnímaný 

Zelenay pri rozhovore so zahraničnou atlétkou na mítingu P-T-S v Bratislave.
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predovšetkým ako reportér. V období môjho pôsobenia však bol výrazne označo-
vaný ako reportér aj Rudolf Gallo. Označenie komentátor vyplývalo predovšetkým 
z toho dôvodu, že pri vstupoch do relácií „S mikrofónom za…“ išlo viac o komentu-
júce vstupy, ako o vstupy reportážne.“

Na iné formy krátkeho rozhlasového slovného prejavu mu prideľovali vysielacie 
časy skoro ráno alebo neskoro večer, keď vysielanie rozhlasu počúvalo najmenej 
poslucháčov. Išlo o glosy, odborné poznámky a názory. Námety na ne si vyhľadával 
sám, alebo ich čerpal z bohatých písomných ohlasov rozhlasových poslucháčov. Boli 
to angažované vstupy, v ktorých opisoval jestvujúci stav vecí, komponoval vlastné 
názory a stanoviská na konkrétne udalosti a javy v športe, v telovýchovných jed-
notách (dnes sú to kluby – pozn. autora), vo Zväzarme (Zväz pre spoluprácu s ar-
mádou – pozn. autora), v detskej Pionierskej organizácii, v mládežníckom SZM, 
a podobne. Nechýbala v nich iskra inteligentnej, pálivej i šteklivej kritiky rôznych 
neduhov, nešvárov i prešľapov, ak sa ich dopustili športovci či športoví funkcionári 
kdekoľvek na Slovensku. Je pochopiteľné, že neboli pochuti vtedajším mocipánom, 
v akejkoľvek funkcii sa nachádzali.

Na margo svojho kritického zamerania Gabo Zelenay v rozhovore v časopise Život 
povedal: „Niekto, možno viacerí, ma majú dokonca za akéhosi hľadača chýb. Nie! Ne-
poriadok je nepriateľom veselosti, preto občas zatnem do veci. Ako reportér chcem 
vyvolávať úsmev a ako komentátor odstraňovať hnevy, ktoré neraz plodí lajdáckosť.“

ZA EMIGRÁCIU BRATA GEJZU (GAŽA) ZAPLATIL NESKÔR

Gabo Zelenay mal mladšieho brata Gejzu, familiárne nazývaného Gažo. Bol oper-
ný spevák najskôr v Štátnom divadle v Košiciach, neskôr v Slovenskom národnom 
divadle v Bratislave. Niekoľko týždňov pred vpádom spojeneckých vojsk v roku 
1968 sa rozhodol, že odíde natrvalo z ČSSR na Západ. A toto rozhodnutie sa stalo 
bodom zlomu v bratskom vzťahu.

Ako mi v rozhovore prezradil najmladší z bratov Zelenayovcov Ľudovít, Gejza 
počas dvojmesačného vystupovania v tureckej Ankare dostal ponuku zo Švajčiarska 
na vystupovanie v opere. Po dlhšom premýšľaní sa rozhodol emigrovať.

Neodišiel však skôr, kým sa s bratom Gáborom, ako ho v rodinnom duchu volal, 
o tom neporozprával. Pravdaže, ten mal voči bratovmu úmyslu emigrovať zásadné 
výhrady. Presviedčal ho, aby bral ohľad na následky, ktoré môžu zničiť jeho pra-
covné postavenie i rodinný život. Vedel, čoho bol totalitný režim schopný, lebo mal 
osobnú skúsenosť z 50. rokov 20. storočia.

Táto osobná skúsenosť jeho bratovi chýbala. Gažovi navyše chýbala aj zodpoved-
nosť za vlastnú rodinu. V roku 1949 sa síce oženil, ale manželstvo mu stroskotalo 
po necelom roku. Ako rozvedený a teda samostatný, len sám za seba zodpovedný 
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človek, v porovnaní s bratom vnímal realitu inak.
Nepochybujem, že Gabo vložil do rozhovoru s Gažom všetko svoje rečnícke maj-

strovstvo a množstvo logických argumentov, ale brata nepresvedčil. Nezostalo mu 
nič iné, len trpne čakať, čo bude nasledovať, až vyjde najavo Gažova emigrácia.

Pri poslednom stretnutí pred odchodom Gažo odovzdal Gáborovi kľúče od svoj-
ho jednoizbového bytu na Kominárskej ulici v Bratislave, aby si z neho zobral, čo 
bude chcieť skôr, ako ho „vybieli“ a zapečatí polícia.

A tak som asistoval a pomáhal Gabovmu synovi Romanovi preniesť do bytu na 
Francisciho ulicu predmety z krištáľového skla a porcelánu, aj veľké stredoveké 
benátske zrkadlo. Veci sme prenášali v električke, pretože Zelenayovci vtedy ešte 
vlastné auto nemali.

Gabo Zelenay s manželkou, synom a s bratom Gejzom pri vianočnom stromčeku.
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NEPÍSANÝ, ALE ÚČINNÝ ZÁKAZ CESTOVANIA NA ZÁPAD

Gabo Zelenay viackrát čelil konaniu závistlivých ľudí, ktorí ho chceli diskredito-
vať a docieliť, aby bol z rozhlasu prepustený. V českom športovom časopise Stadion 
napríklad prezradil:

„Komunisti ma prenasledovali, najviac Biľak a Švestka (pozn. autora – členovia 
predsedníctva ÚV KSČ Vasil Biľak a Oldřich Švestka boli spoluautori tzv. pozývacie-
ho listu, ktorý bol podnetom na inváziu vojsk piatich socialistických členských štá-
tov vojenského paktu Varšavská zmluva do Československa.) Napríklad, išiel som 
na MS vo futbale do Mníchova (rok 1974 – pozn. autora), bolo to zopár rokov po 
okupácii, teda v čase hlbokej normalizácie.

Pred odchodom som prišiel do bratislavského rozhlasu s kufrom. Nechal som 
si ho v kancelárii, išiel som si po pas, a v meste som bol ešte kúpiť pre kamaráta 
(Gerharda Bognera – pozn. autora) keramický tanier na pamiatku. Vrátil som sa do 
kancelárie, chcel som tanier vložiť do kufra, a ‒ tam som našiel noviny, balík novín, 
z augusta 68. roku, v ktorých sa to titulkami ,Okupanti, zmiznite’ a podobne len tak 
hmýrilo. Za to bola vtedy basa istá!

Išiel som na WC, tam som noviny roztrhal a spláchol. Na letisku v Prahe-Ruzyni 
ma zobrali bokom, na osobnú prehliadku. Povedal som, že chcem, aby pri tom bol 
prítomný šéf strážnej služby letiska (príslušník tajnej polície – pozn. autora). Prišiel 
a povedal: ,Vy neveríte mojim ľuďom?’ Nie, povedal som, chcem, aby ste boli pri tom. 

Gabo Zelenay na OH 1968 v Mexico City na reportérskom stanovisku 
s Nemcom Gerhardom Bognerom, s ktorým sa veľmi spriatelil.
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Samozrejme, že nič nenašli, mali ste 
vidieť tie ich ksichty! K lietadlu som 
potom išiel s tým fízlom. Budem sa 
sťažovať Švestkovi, povedal som mu. 
To ste na zlej adrese, povedal on, od 
neho bol totiž príkaz na prehliadku.“

Existovali však aj iné dôvody, ktoré 
jeho situáciu sťažovali. Boli napríklad 
ľudia, ktorí naňho na príslušné mies-
ta donášali. Vďaka nim mu prirátali aj 
emigráciu iného Zelenaya, ktorý bol 
iba jeho menovec.

Gabo Zelenay po návrate z fut-
balových majstrovstviev sveta 1974 
v Nemeckej spolkovej republike doma 
rozprával zážitky a medzi nimi jeden, 
pri ktorom sa rozhorčil. Priamo na šta-
dióne, z ktorého reportoval futbalové 
zápasy, ho raz oslovil neznámy muž. 
Predstavil sa ako brat Pavla Zelenaya, 
hudobného redaktora v bratislavskom 
rozhlase, a povedal, že žije v emigrácii 
v Nemecku. Gabo si zaželal: „Môžem 
len dúfať, že ma nikto s ním nevidel.“ Nesplnilo sa. Niekto ich predsa videl a oznámil 
to na príslušnom mieste. Sotva išlo o náhodného diváka. Skôr to bol nejaký špeh, 
ktorý bol nasadený na sledovanie buď jedného, alebo druhého Zelenaya.

Hudobný skladateľ Pavol Zelenay o tom v rozhovore pre TASR po dlhých rokoch 
povedal: „Od môjho menovca, športového redaktora Gaba Zelenaya, som sa po roku 
1989 dozvedel, že kvôli mne si dosť vytrpel. On mal v emigrácii brata, operného 
speváka, a môj brat bol tiež v emigrácii, kde vyvíjal politickú činnosť. ŠtB priradila 
jeho brata speváka automaticky ku mne ako k hudobníkovi. Môjho brata pripísali 
jemu, a potom mu bránili v cestovaní.“

Zelenayov rozhlasový život fungoval bezo zmien až do druhého polroka 1974. 
Na základe uvedenej udalosti však potom dostal veľmi citeľnú ranu: zákaz cesto-
vať služobne do kapitalistických štátov, plus do Juhoslávie a na Kubu. Do ostatných 
socialistických štátov mohol služobne cestovať, ale takých ciest bolo málo. Až do 
vydania zákazu mohol cestovať do zahraničia neobmedzene.

Uvedený zákaz nikdy nevidel napísaný na papieri. Ale zato bol veľmi účinný. Keď 
sa o tom presvedčil, zmocnil sa ho pocit zúfalstva.

Bratovi jeho emigráciu neodpustil a odvtedy sa s ním nestretol celých 24 rokov, 

Zelenay na kresbe švédskeho karikaturistu 
menom Tjåge. Na Gabovej kravate je logo 
MS vo futbale 1974. Od tohto podujatia sa 

už na Západ služobne nedostal...
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ani mu nezatelefonoval, nenapísal list. Jeho čin považoval za neospravedlniteľný 
voči sebe a svojej rodine. Gažo sebeckým konaním neskôr uvrhol naňho a na jeho 
rodinu represie komunistickej moci. Pritom Gabo a jeho manželka mu v rámci svo-
jich materiálnych možností pomáhali existovať v čase, keď nemal istotu, že bude 
prijatý za profesionálneho operného speváka do štátneho divadla.

Gabo bol voči bratovi tvrdohlavo uzavretý až do 1. novembra 1993, keď tragicky 
zahynul Roman Zelenay ‒ jeho jediné dieťa. Až Romanova smrť zmiernila bratský 
vzťah. Roman, ktorý ako poslanec Federálneho zhromaždenia mohol cestovať po 
nežnej revolúcii s diplomatickým pasom na kapitalistický Západ, navštívil pri prvej 
možnej príležitosti strýka Gaža vo Švajčiarsku a odvtedy udržiavali pravidelný tele-
fonický aj osobný kontakt. Romanovi sa však napriek veľkému úsiliu počas života 
nepodarilo zmieriť svojho otca s bratom Gejzom. Po jeho tragickej smrti však Gažo, 
aj keď vážne chorý, prišiel na Slovensko, aby bol prítomný na poslednej rozlúčke so 
svojím synovcom.

Z NAJVÄČŠÍCH PODUJATÍ HO UŽ PUSTILI LEN NA OH V MOSKVE

V tom istom roku 1974, keď Zelenayovo cestovanie na Západ dostalo „stopku“, sa 
Rudolf Gallo druhý raz vrátil z televízie. Bol zaradený ako športový redaktor ‒ ko-
mentátor. Na pozícii vedúceho športovej redakcie vtedy už pôsobil Stanislav Dutka. 
Povolali ho zo štúdia Banská Bystrica, lebo mal kvalifikáciu, ktorá obom starším 
kolegom chýbala – vysokoškolský diplom absolventa Fakulty žurnalistiky UK v Bra-
tislave. Stanislav Dutka riadil osudy športovej redakcie aj v roku 1985, keď Gabo 
Zelenay odišiel do dôchodku.

Personálne obsadenie redakcie športu sa od roku 1974 rozširovalo a menilo. 
Väčšinu prestížnych zahraničných športových udalosti na kapitalistický Západ aj 
do krajín socialistického tábora Hlavná redakcia spravodajstva prideľovala Dutko-
vi a Gallovi. Ďalším športovým redaktorom – komentátorom boli prideľované také, 
o ktoré oni dvaja nemali záujem. Až podujatia, o ktoré nemal nikto záujem ‒ výlučne 
iba v krajinách socialistického tábora ‒ boli pridelené Zelenayovi.

Výnimkou boli olympijské hry 1980 v Moskve. Mnohé krajiny vtedajšieho ka-
pitalistického tábora odmietli účasť na nich. Na výzvu vlády USA ich bojkotovali 
v dôsledku sovietskej okupácie Afganistanu. Ako protiváhu k tomuto bezprece-
dentnému kroku komunistické vedenie Sovietskeho zväzu vykonalo všetko, čo bolo 
možné, aby OH v jeho hlavnom meste prebehli hladko, bez politických provokácií, 
organizačných nedostatkov a podobne. Prvoradá bola politická prestíž v celosveto-
vom meradle. Na nej niesli svoj diel zodpovednosti všetky krajiny socialistického 
tábora, a teda aj ČSSR.

Z tohto dôvodu na pleciach rozhlasových a televíznych športových komentáto-
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rov ležala veľká zodpovednosť. Prvoradé pri ich výbere boli skúsenosti, profesio-
nalita a aj, pravdaže, politická spoľahlivosť. Paradoxne v tomto prípade bol hoden 
dôvery aj Zelenay.

Ak aj niekto nebodaj mal o Zelenayovi nejaké pochybnosti, jeho reportérske 
účinkovanie počas celých olympijských hier v Moskve ich vyvrátilo. Aj redaktorskú 
a novinársku prácu odvádzal s plným nasadením, ako bolo uňho samozrejmým zvy-
kom ‒ na úkor spánku, stravovania i vlastného zdravia.

ZÁKAZOM CESTOVANIA NA ZÁPAD VEĽMI TRPEL

Zo všetkých veľkých športových podujatí, československých aj zahraničných, na 
ktoré Zelenaya ako reportéra pustili, sa vracal vyhladovaný, vychudnutý, s plantajú-
cimi i padajúcimi nohavicami, a nesmierne unavený i vyčerpaný. Rovnako to bolo aj 
na OH v Moskve. Diéty, ktoré dostával, boli vzhľadom na dĺžku pobytu a náročnosť 
podujatia smiešne nízke, lebo neslúžili len na stravu a ubytovanie. Musel si z nich 

Gabo Zelenay pred cestou na olympijské hry 1980 v Moskve spolu s rozhlasovými 
kolegami Máriou Zavarskou-Lukačovičovou a Stanislavom Dutkom.
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Momentka zo slávnostného otvorenia olympijských hier 1980 v Moskve.
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uhrádzať aj všetky iné výdavky na za-
bezpečenie pracovných úloh.

Súčasťou jeho reportérskeho „chle-
ba“ bolo aj sledovanie udalostí v špor-
tovom zákulisí, nielen priame špor-
tové dianie, ale i sprievodné udalosti, 
ktoré dotvárali celkovú športovú at-
mosféru. A náklady spojené s nimi si 
hradil z diét. Tie sa snažil šetriť, aby 
po návrate domov zostatok vymenil 
za československé koruny a vylepšil 
nimi rodinný rozpočet. Šetrenie išlo 
predovšetkým na úkor jeho osobných 
potrieb a stravy. Po zákaze cestovať 
do zahraničia však o tieto prilepše-
nia prišiel. Neraz na to poukázal, keď 
mal príležitosť vyjadriť nespokojnosť 
s týmto stavom.

Jeho bývalý kolega v rozhlasovej 
športovej redakcii Ľubomír Lintner mi 
k tomu napísal: „Vo vzťahu Gaba Zele-
naya k ostatným kolegom som počas 
môjho pôsobenia v športovej redakcii nevnímal žiadne pretrvávajúce napäté vťahy. 
Jedinú ostrejšiu výmenu názorov som registroval v istom roku (konkrétne si nepa-
mätám) medzi Rudolfom Gallom a Gabom Zelenayom v súvislosti so skutočnosťou, 
že R. Gallo bol každoročne pracovne vyslaný ako reportér na majstrovstvá sveta 
v hokeji, ktoré sa konali aj v tzv. kapitalistických krajinách a G. Zelenay mal pracov-
né cesty do zahraničia len do krajín tzv. socialistického tábora. Spomínaná výmena 
názorov mala veľmi osobný charakter. G. Zelenay vlastne vyčítal R. Gallovi, že sa mu 
žije ľahšie, pretože finančne získava na diétach.“

Okrem valutových diét prichádzal Zelenay aj o množstvo materiálu, ktorý si zo 
zahraničných služobných ciest nosil a z ktorého spracovával rozhlasové príspevky 
za osobitný autorský honorár aj články do časopisov. To preňho znamenalo stratu 
ďalších zdrojov príjmov na dlhšie obdobie.

Od Ľubomíra Lintnera som sa dozvedel aj to, že hoci nebol členom KSČ, práve on, 
v tom čase služobne najmladší redaktor ‒ a nie vtedy služobne najstarší redaktor 
v Redakcii športu a motorizmu Gabo Zelenay ‒ bol poverený komentovať významný 
turnaj vo vodnom póle na Kube:

„Bol rok 1984, keď sa krajiny tzv. socialistického tábora rozhodli nezúčastniť na 
OH v Los Angeles a pripravili paralelne súťaže Družba. Jednotlivé športy boli rozdele-

Ľubomír Lintner na fotografii z roku 
2001, keď už bol aktívny v politike.
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né do rôznych krajín a ja som mal navrhnutú cestu na Kubu, kde sa uskutočnili súťaže 
vo volejbale, vodnom póle a v boxe. Aj keď predtým som v súvislosti s týmito športmi 
nemal schválenú žiadnu pracovnú cestu do zahraničia, v tomto prípade bola cesta 
schválená. Ale rovnako mali schválenú cestu aj ďalší kolegovia do ďalších krajín. Ak si 
dobre pamätám, tak Gabo Zelenay na súťaže do Moskvy. Keď sme do redakcie dostali 
informáciu o schválených cestách, tak G. Zelenay vyslovil protest proti mojej ceste na 
Kubu, že by si ju viac zaslúžil on, pretože je pracovne dlhšie v redakcii.“

TRI LISTY GUSTÁVOVI HUSÁKOVI BEZ ODPOVEDE

Všetky kroky, ktoré Gabo Zelenay v rozhlase urobil v snahe docieliť zrušenie 
zákazu jeho cestovania, sa skončili neúspechom. Nevidiac iné východisko preto na-
písal tri listy najmocnejšiemu mužovi v Československu: generálnemu tajomníkovi 
ÚV KSČ Gustávovi Husákovi, ktorý sa v roku 1975 stal aj prezidentom ČSSR. Listy, 
ktorých kópie sú v jeho pozostalosti, majú dátumy 11. september 1974, 4. október 
1974 a 30. október 1976. Všetky sú napísané písacím strojom, len úvodné oslovenie 
autor z princípu napísal vlastnoručne perom.

V prvom liste poukázal na rozhodnutie Čs. rozhlasu, ktorým mu zakázali všet-
ky zahraničné cesty do kapitalistickej cudziny. Napísal: „Toto rozhodnutie sa veľmi 
vážne dotýka mojej práce športového komentátora a reportéra, pretože absolútna 
väčšina vrcholných športových podujatí je usporadúvaná práve v kapitalistických 
krajinách.“ V liste poukázal na všetky ocenenia a vyznamenania, ktoré mu za jeho 
dovtedajšiu prácu udelil rozhlas i rôzne spoločenské inštitúcie.

Krátko po odoslaní tohto listu na Zelenaya dopadlo ďalšie obmedzujúce opat-
renie. Aj keď odpoveď na ten predchádzajúci ešte nemohla prísť, to spôsobilo, že 
napísal druhý list. V ňom širšie rozpísal obsah prvého listu, ale uviedol tam aj toto:

„Bolo mi oznámené, že na už schválenú cestu do Moskvy, na stretnutie soviet-
skych a kanadských hokejistov, nepocestujem ‒ vraj z úsporných dôvodov. Že po-
cestuje reportér, proti ktorému nie je výhrada, že bol členom organizačného štábu 
a denným hlásateľom augustového vysielania rozhlasu v roku 1968. Dňa 1. októbra 
1974 mi bolo oznámené, že mám zákaz akéhokoľvek reportovania na dobu troch 
mesiacov. Dôvod: vraj komusi sa štýl môjho reportovania nepáči… Za komentova-
nie majstrovstiev sveta vo futbale (pozn. autora: Išlo o MS 1974 v NSR) mi vyslovil 
uznanie vedúci pobočky sovietskej agentúry APN v Bratislave slovami: za činnosť 
z majstrovstiev sveta si zasluhujete zlatú medailu. Bolo politicky i propagandisticky 
na najvyššej úrovni…

Neviem, komu záleží na tom, aby slovenský športový publicista, dobrovoľný 
pracovník s deťmi a mládežou, ktorý za celú činnosť nedostáva ani halier odmeny, 
ktorého manželka a syn sa tiež dobrovoľne zapodievajú mládežou, bol v očiach 
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verejnosti zdiskreditovaný. Komu zá-
leží na tom, aby tak často zdôrazňo-
vaná angažovanosť bola postavená 
v očiach verejnosti do svetla, že je ne-
cenená a nehodnotená…“

Tretí list odcitujem takmer celý, 
pretože jeho obsah poukazuje na ab-
surdnosť vtedajšej doby. V liste s dá-
tumom 30. októbra 1976 Zelenay 
Gustávovi Husákovi (vtedy už aj prezi-
dentovi ČSSR) napísal:

„Vážený súdruh generálny tajom-
ník, prepáčte, že v priebehu dvoch ro-
kov si Vás dovoľujem súkromne obťa-
žovať po tretí raz. Ale…

Pred dvoma rokmi som v reportá-
ži z futbalového stretnutia Inter Bra-
tislava ‒ Dukla Praha prirovnal hráča 
Petráša k tajfúnu. Hodinu pred týmto 
reportérskym epitetom vraj hlásila 
stanica Hviezda správu, že naša vláda 
poslala sústrastný telegram do Južnej 
Ameriky, do štátu postihnutého tajfú-

nom. Správu som nemohol počuť, pretože som sledoval stretnutie. Vtedajší tajom-
ník ÚV KSČ s. Oldřich Švestka za toto moje prirovnanie prikázal potrestať ma záka-
zom akéhokoľvek reportovania na dobu troch mesiacov.

Keď sa dozvedel pracovník oddelenia ÚV KSČ s. Hradecký, že som si dovolil 
napísať Vám list o tomto prípade, riešil ho tak, že mi predĺžil trest zákazu re-
portovania o ďalšie dva mesiace, a naviac, dostal som zákaz akejkoľvek cesty do 
zahraničia na jeden rok.

V priebehu trestu mi umožnilo vedenie Čs. rozhlasu na Slovensku riadiť spartaki-
ádne vysielanie. Naviac, ako predseda komisie športov SÚR PO SZM som viedol rov-
nako, ako v minulých rokoch, pioniersky šport na Slovensku ‒ prirodzene, ako dobro-
voľný pracovník. Zrejme celá moja činnosť, na pracovisku i mimo, bola dobrá, pretože 
ako jediný radový pracovník masovokomunikačných prostriedkov na Slovensku som 
za spartakiádnu činnosť dostal telovýchovné vyznamenanie Za zásluhy I. stupňa.

Za odmenu ma chcelo vedenie rozhlasu na Slovensku vyslať na zimné OH 1976 
v Innsbrucku. Súdruh Hradecký však môjmu vtedajšiemu šéfredaktorovi oznámil, 
že vzhľadom na to, že mám na Západe brata, s ktorým už dlhé roky nemám žiaden 
styk, a ani neviem, kde žije, nesmiem v Európe cestovať do žiadnej západnej krajiny. 

Keď hovoril do mikrofónu, často mal 
na tvári úsmev. Ale veľa rokov mal 
v duši bôľ z veľkej krivdy v podobe 

zákazu cestovania na Západ.
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Môžem však cestovať do krajín ostatných svetadielov.
Po spartakiáde, okrem redakčnej práce, za ktorú som dostal mnohokrát verej-

né uznanie, som každú voľnú chvíľku venoval organizovaniu pionierskeho športu, 
v ktorého súťažiach štartovalo viac ako 250 000 chlapcov a dievčat.

Na znak uznania ma vedenie Čs. rozhlasu na Slovensku chcelo navrhnúť ako re-
portéra na letné OH v Kanade. Súdruh Hradecký však môjmu šéfredaktorovi ozná-
mil, že nemôžem cestovať do žiadnej západnej krajiny, pretože môj brat urobil vraj 
akési vyhlásenie proti našej republike. (V skutočnosti išlo o brata hudobného re-
daktora v bratislavskom rozhlase Pavla Zelenaya, emigranta, ktorý žil a politicky sa 
angažoval vo vtedajšom Západnom Nemecku. ‒ pozn. autora).

Po tomto rozhodnutí som pokračoval z plných síl v plnení úloh daných vedením 
KSČ pre rozhlasových pracovníkov a celý voľný čas som opäť venoval organizovaniu 
masových športových súťaží pionierov, i Zimných hier pionierov, a najväčšej detskej 
medzinárodnej udalosti na svete ‒ Pionierskej olympiády v Prešove, ktorej som za-
kladateľom a v jej siedmich ročníkoch riaditeľom.

Na základe mojich pracovných výsledkov, na pracovisku i mimo, ma vedenie Čs. 

Dosiahnuť zrušenie zákazu cestovať na Západ sa Zelenayovi nepodarilo ani napriek 
dobrým vzťahom s vysokými telovýchovnými funkcionármi, vrátane predsedu 

Slovenskej organizácie Československého zväzu telesnej výchovy Vladimíra Černušáka.



175

KAPITOLY DRAMATICKÉHO ŽIVOTA

rozhlasu na Slovensku navrhlo ako reportéra na americko-kanadský zájazd našich 
reprezentantov na turnaj Kanada ’76 (Išlo o I. ročník Kanadského pohára, na kto-
rom zažiaril slovenský brankár Vlado Dzurilla. ‒ pozn. autora:). Žiaľ, tak ako v prie-
behu posledných dvoch rokov v každom prípade i teraz som dostal odpoveď, že 
vzhľadom na existenciu môjho brata v emigrácii nemôžem na tento turnaj cestovať.

Vážený súdruh generálny tajomník,
Prepáčte, že som sa opätovne obrátil na Vás. Naozaj, nemám sa už na koho. Lebo 

doteraz z každého miesta počujem: my sme urobili všetko, čo sa dalo. Oprobuj sám. 
Dovoľte zaželať Vám veľa zdravia.“

Ani na jeden list nedostal od najmocnejšieho muža štátu odpoveď.

OBDIVUHODNÉ AKTIVITY ZAMERANÉ NA MLÁDEŽ

V kontakte s Pionierskou organizáciou Slovenska (POS) bol Zelenay už počas ve-
denia atletického krúžku na Dukelskej ulici (1962 ‒ 1967), lebo nás prihlasoval do 
atletických súťaží, ktoré organizoval Dom pionierov a mládeže v Bratislave. Vtedy 
sa zoznámil s rôznymi pionierskymi funkcionármi, aj s tými najvyššími.

V tomto období v ňom skrsla myšlienka na rozvinutie takejto jednorazovej príle-
žitostnej športovej súťaže pionierov do masovej dlhodobej súťaže. Mal už za sebou 
bohaté skúsenosti z organizácie športových podujatí aj znalosti z teórie športovej 
prípravy a pravidiel športových disciplín. Vedomostné zázemie využil na prípravu 
štatútu, podľa ktorého by sa táto masová súťaž konala. Sotva však myslel na to, že by 
bolo preňho prospešné stať sa tiež pionierskym funkcionárom. K tomuto rozhod-
nutiu dospel až po auguste 1968.

Keď sa po niekoľkých mesiacoch ukázalo, že Moskva vojenskou silou docielila 
v ČSSR politické prosovietsky orientované zmeny, uvedomoval si, že za ilegálnu čin-
nosť počas augustových udalostí môže byť volaný na zodpovednosť. Hľadal preto 
nejakú záštitu, ktorá by dokázala zmierniť možné represívne opatrenia voči nemu. 
Za najvhodnejšie považoval zapojiť sa do činnosti pionierskej organizácie hlbšie, 
v pozícii dobrovoľného funkcionára. Chcel tým kompenzovať aj svoj odmietavý po-
stoj k členstvu v komunistickej strane.

Mohlo by sa zdať, že na to by mu postačila osobná známosť s poprednými pio-
nierskymi funkcionármi. POS však patrila do štruktúry komunistickej strany a pla-
tení funkcionári POS boli jej členmi. Cez funkcionárov cesta síce viedla, bolo však 
treba prísť s niečím výnimočným pre činnosť POS. Gabo ponúkol to, čomu rozumel 
najlepšie: masovú dlhodobú športovú súťaž pre pionierov na celom Slovensku.

Svoju víziu predstavil vtedajšej predsedníčke Pionierskej organizácie Slovenska 
Ľudmile Korytárovej. Koncepcia ju zaujala, pretože rátala s vrcholom súťaže na ce-
loslovenskej úrovni pod názvom Veľká cena POS. Nadchla ju aj myšlienka, že po 
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kladnom prijatí súťaže v celej štruktúre POS a aj masovej účasti pionierov v nej, 
bude možné vystupňovať súťažný vrchol do medzinárodnej pionierskej olympiá-
dy. Korytárová predstavila túto koncepciu v predsedníctve Slovenskej organizácie 
Čs. zväzu mládeže, ktoré ju schválilo. Keď následne Ústredný výbor Komunistickej 
strany Slovenska zaujal súhlasné stanovisko, bolo možné začať s praktickou organi-
záciou masových športových súťaží pre pionierov po celom Slovensku.

Gabo Zelenay založil koncepciu Veľkej ceny POS na troch zásadných myšlienkach: 
1. Zapojiť čo najviac detí a mládeže do športovania, ako prevencie pred zaháľaním 
a z neho plynúcich chorôb. 2. Pravidelné športovanie je najlepšia cesta na utváranie 
pre život potrebných zručností, návykov a psychickej odolnosti. 3. V mase športujúcich 
žiakov majú športoví tréneri väčšiu možnosť výberu nadaných športovcov pre svoje 
športové oddiely, z ktorých mohli vzísť aj potencionálni reprezentanti Československa.

POS v súlade s koncepciou utvorila komisiu športov a do čestnej neplatenej 
funkcie jej predsedu menovala Zelenaya. Komisia športov metodicky aj organizač-
ne zabezpečovala celoslovenskú štruktúru masových športových súťaží pionierov 
v podobe majstrovstiev školských, mestských, okresných a krajských pionierskych 
organizácií až po slovenský vrchol – Veľkú cenu POS.

Postupová štruktúra vyzerala na-
sledovne: 1. každá školská pionierska 
organizácia vybrala jednotlivcov s naj-
lepšími výkonmi a pre jednotlivé špor-
tové súťaže utvorila chlapčenské i diev-
čenské družstvo s určeným počtom 
športovcov. Tieto družstvá reprezen-
tovali školu v súťažiach v rámci mesta. 
2. Z najlepších jednotlivcov všetkých 
škôl z každej športovej disciplíny boli 
utvorené družstvá chlapcov a dievčat, 
ktoré boli ako reprezentanti mesta 
vyslané na majstrovstvá okresu. 3. Na 
tom istom princípe boli utvorené druž-
stvá ako reprezentanti okresu, ktoré 
postúpili na majstrovstvá kraja. Tam 
boli z najlepších jednotlivcov utvorili 
družstvá, ktoré ako reprezentanti kraja 
postúpili na celoslovenské majstrov-
stvá – Veľkú cenu POS.

Kým Zelenay koncepciu zaviedol do 
praxe, absolvoval každý rok veľa ciest 
po Slovensku. Pravdaže, v rámci svojej 

Gabo Zelenay do práce s deťmi vkladal 
obrovské množstvo energie.
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dovolenky, náhradného alebo nepla-
teného voľna, ktoré mohol čerpať iba 
vtedy, keď mu to pracovné povinnosti 
v rozhlase dovolili. Uvedomoval si, že 
práca pre POS nemôže ísť na úkor kva-
lity práce v rozhlase. Išlo preto o obrov-
ské fyzické aj psychické vypätie.

Na týchto cestách po Slovensku sa 
zameriaval na komunikáciu s riaditeľ-
mi škôl a s učiteľmi telesnej výchovy, 
aby ich zapálil pre myšlienku maso-
vej športovej súťaže a poradil im, ako 
čo robiť, aby sa čo najviac pionierov 
zúčastnilo na športovej príprave. Zá-
roveň získaval odborných spolupra-
covníkov z radov trénerov mládeže 
a kvalifikovaných rozhodcov, ktorí po-
máhali na všetkých úrovniach súťaže 
ako skúsení organizátori športových 
podujatí. To sa mu podarilo vďaka 
osobným kontaktom s funkcionármi 
Československého zväzu telesnej vý-
chovy (ČSZTV).

Vtedy neboli športové kluby, ale športové telovýchovné jednoty (TJ) s jednotlivý-
mi oddielmi. V praxi to fungovalo tak, že TJ poskytovali bezplatne svoje športoviská 
a ich materiálne vybavenie. Tí učitelia telesnej výchovy základných škôl, ktorí boli 
aj športoví tréneri v TJ, sa do športových súťaží pionierov zapojili v mieste svojho 
bydliska bezplatne. Mimo bydliska im ubytovanie a stravu hradila POS a cestovné 
s ošatným (vo význame vreckové) ich materská TJ.

Pionierski pracovníci pôsobili ako pomocníci učiteľov telesnej výchovy. Počas prie-
behu športových súťaží aj počas cestovania dohliadali na disciplínu detí a na účasť 
v mimošportovom programe, ktorý zabezpečovala POS na vyplnenie ich voľného času.

Gabo Zelenay s predsedníčkou 
Pionierskej organizácie Slovenska 

Ľudmilou Korytárovou. Spolupracovali 
pri organizácii mládežníckych 

podujatí, ale ako reportér ju aj často 
vyspovedal na mikrofón.

Výsledkom osobnej angažovanosti Gaba Zelenaya bola prepočetná masa 
športujúcich pionierov z celého Slovenska, ktorí za roky 1970 – 1978 prešli špor-
tovými súťažami. V rozhlasovom rozhovore o tom po rokoch povedal: „Sedemnásť 
rokov som pracoval na normách detského športu. Až keď som ich mal prežuté 
a pripravené, vyšiel som s akciou a docielil som, že 275 000 detí sa zúčastňovalo 

DOSTAL DO POHYBU 275-TISÍC DETÍ
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ZROD PIONIERSKEJ OLYMPIÁDY V PREŠOVE

Veľká cena POS (Pionierskej organizácie Slovenska) bola nepochybne najväčšia 
z masových športových súťaží zo Zelenayovej tvorivej dielne.

Ako vznikla myšlienka na Veľkú cenu, opísal v článku „Pri kolíske Veľkej ceny“ 
v Pionýrskej štafete. Uviedol tam, že celkom na začiatku boli debaty, ktoré o veľkých 
súťažiach detí viedol spolu s manželkou Danutou. Dvadsať rokov systematicky a pod-
ľa dlhodobého plánu skúmali a skúšali psychológiu detskej duše, tréningové metódy 
a plány, formovanie tela i pôsobenie vzorov na vývoj mladého človeka. Poznatky, ktoré 
pri tom získali, potom vyústili do experimentu na ZDŠ Dukelská v Bratislave. Pri jeho 
realizácii pani Danuta využila znalosti absolventky telovýchovnej vysokej školy, ktorú 
absolvovala pred vysokou školou novinárstva, a jej manžel zase skúsenosti z viac než 
štvrťstoročnej práce v telovýchove v rôznych funkciách ‒ od trénera po reportéra.

„Keď sme už mali teoretický materiál z pokusov a skúšok zhromaždený, zobrali 
sme 30 detí z jednej štvrtej triedy ZDŠ (rok 1961 – pozn. autora). Taký väčší pio-
niersky oddiel. Bez rozdielu, kto ako bol telesne zdatný a šikovný. Nechali sme ich 
odmerať, odvážiť, urobiť lekárske testy (v ordinácii športového lekára Alexandra 
Bínovského – pozn. autora). Urobili sme vstupné výkonnostné testy rýchlosti, ši-
kovnosti, sily. To isté sme spravili v susednej triede tej istej školy. Až potom sme 
začali na deťoch uplatňovať svoje dlhoročné poznatky.

Výsledok? Pri odchode z deviatej triedy náš oddiel bol prospechovo podstatne 
lepší, ako žiaci v porovnávacej triede, a po telesnej stránke bol až neuveriteľne veľký 
rozdiel. Bol to výsledok práce s ,našimi’ deťmi. Pravidelne po celý rok ,naše’ deti pl-
nili naplánovaný tréningový plán, od ľahkých cvičení po prázdninách až po náročné 
sústavy cvikov, a kontrolné previerky telesnej vyspelosti. Lenže iba také obyčajné 
meranie času, diaľky či vytrvalosti bolo málo. Chýbala súťaž pre deti. Súťaž, o ktorej 
sme snívali ako mladí manželia pri prechádzkach rozkvitnutou Bratislavou…

Ešte na gymnáziu v Trnave som mal priateľa. Jána Gašparoviča. Obaja sme mali 
a máme rovnakú lásku. Šport. On, zamestnanec pôšt, už roky usporadúva súťaže pre 
svojich spolupracovníkov (Športové hry spojárov – pozn. autora). A preto, že Janko 
Gašparovič má rád deti, spojili sme sa, aby sme uskutočnili náš sen. Jedného dňa sa 
náš sen premenil na prvú detskú súťaž v Bratislave. Stala sa naozaj najväčšou atle-

na pravidelných súťažiach základných škôl počas celého školského roka. A cez 
prázdniny mnohé športové tábory pripravovali tých najlepších až po olympiádu 
detí, na ktorej sa raz zúčastnilo až 16 štátov, dokonca až z Ázie a Kuby.“
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tickou súťažou pre masy detí hlavného mesta Slovenska (Cena Večerníka – pozn. 
autora). A keď po šiestich rokoch náš oddiel prešiel medzi dospelých, začal som 
realizovať koncepciu športového súťaženia detí na širokom základe.

Tak vznikli najprv športové súťaže POS v zimných športoch (Cena Kamaráta, čo 
bol pioniersky časopis – pozn. autora). Najlepší z jednotlivých pionierskych skupín 
postupovali vždy vyššie: na majstrovstvá mesta, okresu, kraja, aj na celoslovenské 
majstrovstvá. Presne podľa celoročného kalendára vydaného Radou POS sa začali 
súťaže, ktoré dokonale ,zabrali’. Stačí jeden príklad. Prvý rok sa na súťaži pionierov 
v ľadovom hokeji zišlo 12 družstiev v 4 okresoch, ktoré bojovali o postup do finále 
a o titul majstra Slovenska. V doteraz poslednom ročníku už prebehli majstrovstvá 
v 34 slovenských okresoch. Aj v ďalších zimných športoch bol u detí obrovský záu-
jem. Súťaže mali slušný priebeh a záverečné boje mali dobrú úroveň,“ povedal Zele-
nay v uvedenom článku.

Ďalej si v ňom zaspomínal, že deti v tom čase neustále pripomínali, že by sa zišlo 
nejaké vyvrcholenie ich letných športových súťaží. Nevedeli však povedať, o čo im ide.

Medzi mladými atlétmi bol Gabo Zelenay ako ryba vo vode.
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Súčasťou programu Veľkej ceny POS bola aj cestná cyklistika. Na 
slávnostný štart pretekov preto Gabo Zelenay pozýval ako hostí 

aj seniorských cyklistov, v tomto prípade Miroslava Hreška.

Momentka z Pionierskej športovej olympiády v Prešove.
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„Ale – vznikla Veľká cena POS. Nie je to len súťaž najlepších z piatich druhov 
športu. Je to aj 14-dňový posúťažný tábor pre víťazov. Program zahŕňa kurz pláva-
nia, turistiku, športové hry i vodácky výcvik. Skúsení dospelí vedúci majú v tábore 
možnosť účinnejšie pôsobiť na jednotlivca, ktorý už dokázal, že je vytrvalý, zdatný, 
plný elánu. Do tábora sa nedostalo žiadne dieťa, ktoré si nezaslúžilo túto odme-
nu vlastnou usilovnosťou. Veď deti sa museli zúčastniť na súťažiach v základných 
kolách, potom vyhrať majstrovstvá okresu, kraja a na slovenských majstrovstvách 
POS obsadiť jedno z prvých troch miest. Aby si na Veľkej cene mohli overiť svoju 
samostatnosť, prišli bez trénerov, cvičiteľov, poradcov. Pridelení oddieloví vedúci sa 
počas trvania Veľkej ceny starali o bežný poriadok a život. Nezasahovali radami pri 
jednotlivých súťažiach.

Už dnes je jasné, že chvíle strávené na prešovských športoviskách a potom v tá-
bore v krásnom prostredí Dediniek, v lesoch, na výletoch aj pri vode priehrady, budú 
navždy zapísané do duší dvoch stoviek pionierov. Teda, narodila sa súťaž, ktorá raz, 
hádam už v najbližšom čase, bude mať pokračovanie vo svetovej detskej olympiá-
de. Veľká cena je prvým krôčikom k nej. Možno malým ako potôčik. Ale z drobných 
potôčikov je vždy nakoniec veľ-
ká rieka,“ pokračoval Zelenay.

Prvý ročník Veľkej ceny POS 
sa uskutočnil 1. – 5. júla 1970 
v šarišskej metropole, vtedy se-
demdesiattisícovom Prešove. 
Niečo viac o cieľoch podujatia 
v tom čase v časopise Pionýrská 
stezka napísal jeden zo Zele-
nayových blízkych pionierskych 
spolupracovníkov Igor Schubert:

„Cieľom tohto najvýznam-
nejšieho podujatia Rady POS 
v roku 1970 bude dokázať za-
pojiť tisícky detí v rôznych 
športových odvetviach. Súťažiť 
budú predovšetkým deti zo Slo-
venska. Keďže sme náš zámer 
predstavili aj Medzinárodnej 
organizácii mládeže CIMEA, 
podujatie našlo veľkú odozvu 
aj v zahraničí a CIMEA prevzala 
nad ním patronát. Rozhodli sme 
sa na Veľkú cenu pozvať aj za-

Hore nášivky a odznaky podujatia, 
dole medaily Veľkej ceny.
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hraničné delegácie… Keďže však len v máloktorom štáte, ktorý je členom CIMEA, 
prebiehajú pravidelné detské športové súťaže tak ako na Slovensku, na prvom roční-
ku Veľkej ceny môžu štartovať zahraniční pretekári len ako jednotlivci. Zahraničné 
delegácie pozývame ako hostí – pozorovateľov s právom štartu jednotlivcov v súťa-
žiach. Zahraničné delegácie budú zložené z 8 detí, ktoré môžu súťažiť alebo môžu 
byť iba divákmi, a z dvoch vedúcich. Česká pionierska organizácia bude mať však 
početnejšiu delegáciu.“

V prvom ročníku podujatia sa súťažilo v behu na 60 m, plávaní voľným spôso-
bom na 50 m, stolnom tenise a šachu chlapcov i dievčat, plus v dvojetapových cest-
ných cyklistických pretekoch chlapcov.

Na stupni víťazov boli oceňovaní medailou a diplomom traja najlepší jednot-
livci z každej športovej disciplíny. Putovný pamätný pohár – Veľkú cenu POS – zís-
kalo spoločné družstvo kraja, ktorého chlapci a dievčatá dosiahli v súčte najviac 
bodov. Pohár bol potom po celý rok vystavený v krajskom Pionierskom dome. Na 
ďalšiu Veľkú cenu POS pohár vrátili na ústredie POS a potom bol udelený novému 
víťazovi.

PREČO PRÁVE PREŠOV?

Prečo Gabo Zelenay vybral za dejisko Veľkej ceny práve Prešov? Uviedol to 
v roku 1989 vo svojej spomienke v denníku Smena:

„Nás, čo sme sa upísali zorganizovať najväčšie športové podujatie detí na svete, 
nazývali – šialencami. Všeobecne sa vravelo: nepodarí sa pripraviť všetko tak, aby 
stretnutie a súťaženie malo vysokú spoločenskú, politickú i športovú úroveň. Najmä 
keď ešte chýbalo rozhodnutie o meste, ktoré by pritúlilo skoro 1000 účastníkov 
a ktoré by vedelo získať pre myšlienku stovky organizátorov.

Keď som na prvom organizačnom štábe oznámil, že mestom konania ,Ceny’ 
bude Prešov, začali padať otázky: prečo Prešov? Aj ja som najprv vedel len to, že 
tam ľudia veľmi ľúbia futbal. Oveľa viac som vedel o iných mestách, ktoré prichádza-
li do úvahy. Cit však zvíťazil nad rozumom a ukázalo sa to nanajvýš správne. Bola to 
výhra hodná prvej ceny v Športke (obmena dnešného Lota – pozn. autora).

Vyše 600 dobrovoľných pracovníkov, priateľov detí a predstaviteľov mesta do-
kázali zapojiť do plnenia úloh manželia Meššovci, Ferko Tomašiak, Michal Parada, 
Žofka Dzivá, Andrej Tej a ďalší. Hlavný organizačný štáb v Bratislave ‒ Ľudmila Ko-
rytárová, Jaro Kuba, Vinco Dubeň, Andrej Holan, Janko Gašparovič, Igor Schubert, 
Táňa Jursíková a ďalší ‒ musel myslieť na stovky úloh. Denne sme sedeli do polnoci 
aj dlhšie v miestnostiach SÚV SZM. Písali sme obálky, zabezpečovali železničné voz-
ne na odvoz zahraničných hostí, riešili sme niekedy na prvý pohľad neprekonateľné 
prekážky, ktoré sme vyriešili.“
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V článku v Smene ďalej uviedol, že v piatich ročníkoch Veľkej ceny a v dvoch Pio-
nierskych olympiádach štartovali mladí športovci z Kuby (mestá Havana, Matandas, 
Cienfugeos), Nemeckej demokratickej republiky (Berlín, Gera, Drážďany), Poľskej ľu-
dovej republiky (Varšava, Lodž, Krakov), Maďarskej ľudovej republiky (Budapešť, Szol-
nok, Dunaujváros), Bulharskej ľudovej republiky (Sofia, Plovdiv, Šumen), Rumunskej 
ľudovej republiky (Bukurešť, Braila, Brašov), Sovietskeho zväzu (Moskva, Leningrad, 
Sverdlovsk, Čeľjabinsk, Ufa, Viľnius, Jerevan, Tbilisi, Ašchabad), z francúzskeho Paríža, 
fínskych Helsínk, aj z mongolského Ulánbátaru. Domáci účastníci boli z celého Česko-
slovenska. Nechýbali medzi nimi, po prvý raz na svete, nevidiaci ‒ šachisti z Levoče.

V článku v Prešovských novinách Zelenay upresnil: „Taký kolektív, ktorý nám 
pomáhal, bol málokde. Nebolo toho úseku, kde by sme nenašli skúsených, osved-
čených ľudí, ktorí to, čo sme si predsavzali, do bodky realizovali. Za veľmi zloži-
tých okolností dokázali pripraviť olympijskú dedinu vo vysokoškolskom internáte, 
upraviť všetky športoviská, aby spĺňali podmienky súťažných pravidiel, zdravotnú 

Návšteva u predsedu Mestského národného výboru v Prešove Michala Paradu, 
ktorý mal patronát nad VC POS aj nad Pionierskymi olympiádami: vpravo od 

predsedu Gabo Zelenay, z oboch strán stola pionieri – víťazi športových disciplín.
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službu, atď., atď. Tento organizačný štáb ľudí ma doslova fascinoval.
V Prešove boli osobitní spravodajcovia, naši i zahraniční. Rozhlas vysielal denne 

spravodajstvo ako zo skutočnej olympiády. Bolo to veľké víťazstvo fantastického 
kolektívu ľudí zapálených pre šport detí. V druhom ročníku zvládol účastníkov zo 
šestnástich štátov sveta! Robili sme spoločne denne do troch hodín ráno.“

Dodávam, na základe osobných skúseností člena organizačného štábu, že Prešov 
mal v porovnaní s inými slovenskými mestami aj veľa iných predností:

• dobrú dopravnú dostupnosť vlakom i autobusom pre európske výpravy a lie-
tadlom cez blízke letisko v Košiciach (pre Kubáncov);

• ubytovanie všetkých športovcov aj mimoprešovských organizátorov v takmer 
novom a kompletne vybavenom a zariadenom vysokoškolskom internáte;

• celodenné stravovanie všetkých v kuchyni s jedálňou v historickej budove 
starého vysokoškolského internátu, stojaceho asi sto metrov oproti novému 
internátu;

• blízkosť starého i nového vysokoškolského internátu k atletickému štadiónu 
aj k centru mesta, kde v mestskej plavárni súťažili plavci a vo veľkej sále Par-
ku kultúry stolní tenisti i šachisti; 

• blízkosť k hlavnému námestiu, kde vždy podvečer slávnostne dekorovali me-
dailistov;

• blízkosť kvalitných cestných cyklistických trás v okolí Prešova;
• dostatok kvalifikovaných rozhodcov na každú športovú disciplínu z radov 

profesionálnych i dobrovoľných trénerov a športových funkcionárov, vrátane 
vysokoškolských učiteľov z katedier telesnej výchovy Pedagogickej a Filozo-
fickej fakulty Univerzity P. J. Šafárika;

• operatívnu zdravotnícku starostlivosť v ambulancii v budove nového vysoko-
školského internátu a pre prípad potreby odborné zdravotné zabezpečenie 
v dvoch rýchlo dostupných nemocniciach v širšom centre Prešova;

• početný a skúsený tím pionierskych pracovníkov;
• ústretovosť šéfa mestskej radnice a vysokého funkcionára mestskej i krajskej 

organizácie komunistickej strany v jednej osobe ‒ na jeho príkazy bolo za-
bezpečené kompletné materiálno-technické zázemie Veľkej ceny a rozsiahla 
mediálna propagácia podujatia v Prešove a okolí,

• bonusom k tomu všetkému bol veľký záujem Prešovčanov o športové súťaže 
i o vyhlasovanie víťazov.

AKO NA „VEĽKÝCH“ OLYMPIJSKÝCH HRÁCH

Veľká cena mala režim, ktorý sa riadil štatútom. Jeho autorom bol Gabo Zelenay. 
Uplatnil v ňom bohaté skúsenosti, ktoré získal ako reportér či novinár na veľkých 
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športových podujatiach v zahraničí 
a aj ako dlhoročný tvorca a organizá-
tor športových podujatí pre deti a mlá-
dež na Slovensku.

Režim Veľkej ceny, a neskôr Pio-
nierskej olympiády, som ako člen orga-
nizačného štábu osobne zažil štyrikrát, 
v rokoch 1973, 1974 (v roku 1975 ne-
bola), 1976 a 1978.

Všetko sa začínalo príchodom špor-
tovej výpravy do Prešova. Organizačný 
štáb mal vypracovaný presný harmo-
nogram príchodov. Každú výpravu oča-
kávali na autobusovej alebo železničnej 
stanici jej tútor aj tlmočník, ktorí im po-
mohli vybaviť ubytovacie formality. Ve-
dúci výpravy obdržal pokyny o ďalšom 
programe dňa a Štatút Veľkej ceny – 
pre zahraničné výpravy v ich jazyku. 
Všetci členovia výpravy dostali igelitku 
s vlajkou a odznakom Veľkej ceny, har-
monogramom súťaží a voľnočasových programov, suveníry od prešovských podnikov 
a propagačné materiály o Prešove.

V určenom čase pred budovou nového internátu Pedagogickej fakulty prebehol 
oficiálny prijímací ceremoniál. Celá športová výprava, poverený člen organizačného 
štábu, tútor výpravy, tlmočník a náhodní diváci sledovali ceremoniál vztýčenia štát-
nej vlajky za zvukov pionierskych fanfár.

V neskorých večerných hodinách v deň, keď už boli prijaté všetky výpravy, pre-
behla v študovni mestskej knižnice v blízkosti internátu prvá technická porada. Riadi-
teľ podujatia Gabo Zelenay na úvod privítal zástupcov športových výprav. Predstavil 
poslanie Veľkej ceny a postupne všetkých pracovníkov organizačného štábu. Tí po-
tom objasnili svoje poslanie a úlohy, ktoré budú zabezpečovať. Následne sa predstavi-
li s pomocou tlmočníkov vedúci športových výprav a poďakovali za pozvanie na súťaž.

Nasledovala obsažná diskusia okolo štatútu podujatia. Ukázalo sa, že tlmočníci 
v mnohých prípadoch nepresne prekladajú dôležité formulácie. Vtedy vypomáhali 
svojimi jazykovými schopnosťami manželia Zelenayovci, ktorí hovorili striedavo po 
poľsky, rusky, nemecky, francúzsky, maďarsky i anglicky. Neraz pomohol aj výraz 
v latinčine a mix jazykov. Prvá technická porada bola časovo najdlhšia. Trvala tak 
dlho, kým sa povedalo a správne pochopilo všetko dôležité.

Ďalšie technické porady bývali po skončení každého súťažného dňa o 21. hodine. 

Štatút Veľkej ceny POS vytvoril 
Gabo Zelenay.
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Na týchto poradách si vedúci športových výprav prevzali výsledkové listiny a riešili 
sa problémy, ktoré sa vyskytli na športoviskách, počas organizovaného mimošpor-
tového programu, vo voľnom čase na internáte, či pri stravovaní v internátnej jedál-
ni. Predstavený bol program ďalšieho dňa, boli vysvetlené nejasnosti a zodpoveda-
né otázky vedúcich výprav.

V podvečer dňa, v ktorom sa skončila niektorá športová súťaž, sa na hlavnom ná-
mestí uskutočnil slávnostný ceremoniál dekorácie medailistov športových disciplín. 
Medaily odovzdával Gabo Zelenay a ním pozvané významné osobnosti z Prešova 
z oblasti športu, politiky a spoločnosti. Od tretieho ročníka Veľkej ceny sa ceremo-
niály s odovzdávaním medailí konali na atletickom štadióne, alebo v prípade zlého 
počasia v sále Parku kultúry na hlavnom námestí v Prešove.

S odstupom dvoch mesiacov po skončení Veľkej ceny POS Zelenay o prvom roč-
níku v Pionýrskej štafete napísal, že bola naozaj veľká a prekvapila každého, kto sa 
na nej zúčastnil. Vzniklo podujatie, vzniku ktorého ani veľkí optimisti neverili a ak-
cia, akú pionierska organizácia na úseku telovýchovy a športu nepamätala.

„Prvá etapa ukázala, že aj v detskom športe sa dajú usporiadať podujatia na naj-
vyššej medzinárodnej úrovni. Veľká cena zložila skúšku dospelosti. Prešovčania do-
stali príležitosť, ktorej sa naplno zmocnili… Veľká cena nebola len akciou pionierov. 
Bola udalosťou celého mesta, všetkých obyvateľov. A to je poučenie pre všetkých, kto-
rí chcú organizovať pre deti podobné akcie. Deti, pionieri, práca s nimi, to nie je úsek 
činnosti, ktorý sa týka len školy a pionierskej organizácie. Deti patria všetkým. A všet-
ci dospelí radi pomôžu, ak ich argumentami o potrebe pomôcť presvedčíme,“ napísal.

V druhom ročníku podujatia v atletike k behu na 60 m pribudli skok do diaľky 
a v plávaní k 50 m voľným spôsobom aj 50 m prsia.

Riaditeľ podujatia predostrel aj víziu na tretí ročník: „Chceli by sme, aby v roku 
1972 bola už prvá skúšobná Detská olympiáda. Mali by na nej štartovať družstvá zá-
kladných škôl (pionierskych skupín), 
ktoré v tom-ktorom športovom odvet-
ví dosiahli najlepšie výsledky. V ľahkej 
atletike by to bolo družstvo 4 chlapcov 
a 4 dievčat v súťažných disciplínach: 
beh na 60 m, skok do diaľky, vrh guľou 
a beh na 500 m u chlapcov a na 300 m 
u dievčat. V plávaní sa ráta s družstvom 
2 chlapcov a 2 dievčat v disciplínach 
50 m kraul a 50 m prsia. V cyklistike to 
budú 3-členné družstvá chlapcov. V ša-
chu a v stolnom tenise budú družstvá 
zložené z 2 chlapcov a 2 dievčat.

Zmení sa aj spôsob hodnotenia 

Preukaz člena organizačného štábu Dušana 
Baduru (autora tejto knihy) s podpisom 

riaditeľa podujatia Gaba Zelenaya.
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Gabo Zelenay pri otváraní Pionierskej športovej olympiády v Prešove v roku 1976. 
Bol riaditeľ všetkých ročníkov Veľkej ceny POS aj Pionierskej športovej olympiády.

Gabo Zelenay a predseda Mestského národného výboru v Prešove Michal 
Parada pri odovzdávaní cien víťazom.
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v jednotlivých športových disciplí-
nach. V ľahkej atletike budú preteká-
ri súťažiť v troch štartoch. V šachu 
a v stolnom tenise uplatníme vylu-
čovací k.o. systém. V cyklistike budú 
súťažiť 3-členné družstvá, ale rozho-
dujúci bude súčet bodov dvoch naj-
lepších členov družstva, ktoré získajú 
v cestných pretekoch a v kritériu.“

Cestné preteky sa konali v kopco-
vitom teréne v okolí Prešova a krité-
rium v uliciach Prešova. Gabo Zelenay 
bol ich hlavným rozhodcom. Počas 
cestných pretekov jazdil v rozhodcov-
skom aute. V jednom ročníku ma zo-
bral so sebou. Slovenskí cyklisti boli 
poslední. V trojčlennom družstve boli 
dvaja, ktorí mohli bojovať o víťazstvo. 
Držali sa však pri spolujazdcovi, ako 
jeho psychická podpora, lebo nesta-
čil silami na pelotón. Vtedy zasiahol 
ako skúsený reportér, ktorý absolvo-
val veľa Pretekov mieru a Okolo Slo-
venska príkazom: Jazdíme na dvoch 
v cieli a o najlepšie umiestenie! Po-
slúchli. Podarilo sa im z posledných 
miest prebojovať do najlepšej desiatky v cieli.

V spravodaji „Československá pionierska športová olympiáda Prešov 1978“ sa 
uvádza, že vrcholné športové stretnutie najlepších pionierov – športovcov sa usku-
točnilo pod názvom Veľká cena POS (Pionierskej organizácie Slovenska) v roku 
1970 a Veľká cena PO SZM (Pionierskej organizácie socialistického zväzu mládeže) 
v rokoch 1971, 1972, 1973, 1974. Na základe skúseností z organizovania Veľkej 
ceny PO SZM sa rozhodlo, že toto vrcholné podujatie sa nebude konať každý rok, ale 
len raz za dva roky ‒ takže ďalší ročník bol až v roku 1976.

„Na všetkých predchádzajúcich ročníkoch sa zúčastnili aj pionieri zo ZSSR, 
BĽR, MĽR, PĽR, RSR. V roku 1972 súťažili aj pionieri z Francúzska a v roku 1974 
aj z Kuby. Osobitý charakter mala Veľká cena PO SZM v roku 1973, keď súbežne 
s ňou prebiehala aj súťaž v Medzinárodnom ľahkoatletickom štvorboji priateľstva, 
na ktorom sa zúčastnili družstvá z ČSSR (zvlášť ČSR, zvlášť SSR), BĽR, MĽR, MoĽR, 
NDR, PĽR, RSR, ZSSR, z Francúzska a Fínska. Prvá Československá pionierska špor-

Počas športových zápolení v Prešove 
sme nadviazali priateľské vzťahy aj 
s viacerými ľuďmi za zahraničia. S 

pani Danutou a so mnou na fotografii 
vľavo brat slávneho poľského cyklistu 

Stanislawa Szozdu.
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tová olympiáda 1978 je vyvrcholením Pionierskej športovej ligy (tá prebiehala iba 
na Slovensku, v iných štátoch si robili výber po svojom – pozn. autora),“ uvádza sa 
v spomínanom spravodaji.

Z finančných dôvodov sa až 6. ročník podujatia v roku 1976 konal pod názvom Pio-
nierska športová olympiáda.

V roku 1978 sa uskutočnila prvá Československá pionierska športová olympiáda 
s medzinárodnou účasťou s celkovým počtom 752 súťažiacich pionierov z vyššie 
uvedených štátov.

V programe podujatia boli súťaže v 8 športoch, resp. športových odvetviach, pri-
čom v šiestich súťažili chlapci aj dievčatá samostatne, v stolnom tenise okrem toho aj 
v mixe, a v šachu bol turnaj štvorčlenných miešaných družstiev (3 chlapci + 1 dievča). 
Iba v cestnej cyklistike súťažili výlučne chlapci. Celkový počet disciplín bol nasledov-
ný: atletika 10, plávanie 11, cestná cyklistika 3, stolný tenis 9, šach 1, hádzaná 2, bas-
ketbal 2, volejbal 2. Traja najlepší jednotlivci a tri najlepšie družstvá získali medaily 
a diplomy. Víťazní jednotlivci a víťazné družstvá navyše dostali vecné ceny od prešov-
ských firiem. Pretekári a družstvá na 4. – 6. mieste obdržali pamätné diplomy.

Ak uvediem, že Československá pionierska športová olympiáda trvala od 28. 
júna do 2. júla 1978, teda päť (!) dní, počas ktorých sa odohralo množstvo súťaží, 
každému súdnemu človeku musí byť jasné, že podujatie malo gigantický rozmer. 
A to nielen na socialistické pomery v ČSSR, ale aj na pomery ktoréhokoľvek ekono-
micky vyspelého štátu z vtedajšieho kapitalistického Západu.

Popredný športový publicista Ma-
rián Šimo v rozhovore so mnou povedal: 
„Taký istý, aký bol ako reportér, bol Gabo 
aj v iných aktivitách. Povedzme, detskú 
Prešovskú olympiádu mohol organizovať 
len absolútny fanatik jeho typu, ktorý bol 
schopný vložiť sa do toho celý, pritiahnuť, 
,oblbnúť’ všetkých ľudí od priamych orga-
nizátorov až po politických predstaviteľov 
alebo predstaviteľov mesta, bez ktorých 
by takéto podujatie, samozrejme, nemohlo 
existovať.“

Možno povedať, že na zorganizovanie 
a usporiadanie prvej Československej pio-
nierskej olympiády v roku 1978 v takom 

Renomovaný športový 
publicista Marián Šimo.

ŠIMO: DO OLYMPIÁDY V PREŠOVE SA GABO VLOŽIL CELÝ
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„PREŠOVSKÁ“ REZIGNÁCIA V ROKU 1978

Žiaľ, prvý ročník Československej pionierskej olympiády v roku 1978 bol záro-
veň aj posledný. Po jeho skončení sa v prešovskom hoteli Dukla konala záverečná 
slávnostná recepcia. Gabo Zelenay sa v príhovore k pozvaným hosťom a predovšet-
kým k členom organizačného štábu olympiády poďakoval za bezchybný výkon v za-
bezpečení prvej mezinárodnej olympiády, ale aj všetkých predchádzajúcich Veľkých 
cien a Pionierskej olympiády od roku 1970. Vyzdvihol vysokú úroveň, ku ktorej 
prispeli vysokým osobným nasadením a nadšením, s akým plnili neľahké úlohy.

Potom oznámil: „Týmto príhovorom končím pôsobenie vo funkcii riaditeľa orga-
nizačného štábu pionierskych olympiád. Ešte raz zo srdca ďakujem všetkým spolu-
pracovníkom za množstvo krásnych chvíľ a zážitkov, ktoré sme za desať rokov spolu 
prežili, a zo srdca ďakujem aj zástupcom mesta, že pomáhali zo všetkých síl vytvoriť 
podmienky, aby sa tieto veľké pionierske športové podujatia mohli uskutočniť.“

Nastalo krátke, veľavravné ticho. Každému bolo okamžite jasné, že éra veľkých 
pionierskych športových podujatí sa skončila. Zainteresovaní organizátori, ktorí po-
znali pozadie rozsiahlych príprav, vedeli, že Gabo Zelenay nemá nástupcu. Budúcnosť 
ukázala, že sa nenaplnili ani žiadne predsavzatia vyslovené vedúcimi zahraničných 
výprav, ktorí chceli preniesť organizáciu pionierskych olympiád do svojej krajiny.

Zaskočení neboli len prítomní funkcionári SÚR PO SZM. Niekoľko týždňov pred 
začiatkom olympiády totiž Zelenay Ľudmile Korytárovej oznámil, že odstúpi z funk-
cie riaditeľa organizačného štábu pionierskych olympiád aj predsedu komisie špor-
tov PO SZM a už sa nebude angažovať v masových podujatiach pionierov.

Zelenayova rezignácia mala svoje príčiny. Najprv vo fyzickom a duševnom vy-
čerpaní jeho samotného, ale nepochybne aj tridsaťčlenného organizačného štábu, 
ktorý za deväť rokov zvládol sedem ročníkov podujatia. Zloženie štábu zostávalo až 
na malé výnimky nemenné.

Existoval však aj iný dôvod na ukončenie tradície pozoruhodného podujatia. 
Gabo Zelenay očakával, že svojou nadľudskou dobrovoľníckou aktivitou v jednej 
z politicky najvýznamnejších oblastí pôsobenia komunistickej strany, v práci s mlá-
dežou, dosiahne ako športový reportér zrušenie zákazu cestovania na Západ. Ani po 

veľkom rozsahu si mohol trúfnuť práve vďaka zohranému tímu funkcionárov 
z organizačného štábu. Tí vykonávali svoje povinnosti spôsobom, akým ozu-
bené kolieska umelecky zabezpečujú presnosť merania času vo švajčiarskych 
hodinkách.
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Medzi deťmi bol Gabo Zelenay (v pozadí) vždy vo svojom živle. Ale k organizovaniu 
súťaží pre mládež sa už nikdy nevrátil.
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mnohých rokoch práce pre deti a mládež sa však tejto zmeny nedočkal. Uvedomil 
si, že nech bude s plným nasadením organizovať koľkokoľvek spoločensky význam-
ných podujatí, situáciu nezmení. Rozhodnutie skončiť však nebolo preňho ľahké. 
Takmer dvadsať rokov práce v pionierskom športe v ňom zanechalo hlbokú citovú 
stopu. Preto sa s definitívnym rozhodnutím vyrovnával v dvojročnej pauze medzi 
dvomi olympiádami, kým ho oznámil verejne. Treba zobrať do úvahy aj skutočnosť, 
že vtedy už mal 56 rokov.

Po skončení činnosti v Pionierskej organizácii SZM sa na uprázdnené miesto pred-
sedu komisie športov nenašiel vhodný nástupca. Na jeho výnimočné pôsobenie v tej-
to oblasti už nikto nenadviazal. Jeho rezignáciou sa skončila rozprávková cesta ma-
sových športových súťaží pre deti. Mount Everest detského športu prestal existovať.

K organizovaniu športových súťaží pre zdravú mládež sa Zelenay už nikdy ne-
vrátil. O niekoľko mesiacov neskôr sa však začal venovať športovým aktivitám zdra-
votne postihnutých športovcov – mládeže i dospelých. Išlo o aktivity neporovnateľ-
ne menej náročné na čas a na fyzickú i psychickú záťaž. Tejto aktivite sa venoval viac 
ako dvadsať rokov, až do svojej smrti.

V roku 1991 Zelenay pripravil Štatút Slovenskej detskej olympiády, ktorý som 
našiel v jeho pozostalosti. Ponúkol ho Slovenskému detskému fondu, ministerstvu 
školstva, mládeže a telesnej výchovy a Slovenskému domu detí a mládeže. Neuspel. 
Rok 1991 nebol žičlivý podobnému podujatiu ekonomicky, politicky, ani spoločen-
sky. A žičlivý nebol až dodnes ani žiadny z nasledujúcich rokov. Na športové inšti-
túcie sa autor myšlienky neobrátil z jednoduchého dôvodu: po zmene politického 
systému a spôsobu ich financovania boli v existenčnom rozvrate.

Naposledy sa pokúsil odovzdať svoje bohaté skúsenosti z masových mládež-
níckych športových súťaží v prospech slovenskej telovýchovy, keď prijal ponuku 
zúčastniť sa na tvorbe kolektívneho materiálu Ministerstva školstva, športu a mlá-
deže SR s názvom „Rozvojový program a ciele slovenskej spoločnosti na úseku te-
lesnej výchovy a športu do roku 2000“. Ako vyplýva z jeho textu, ktorý som našiel 
v pozostalosti, ministerskí odborníci s ním celý materiál konzultovali a on v ňom 
niektoré pasáže prepracoval.

Program si dal nadmieru ambiciózne ciele: Napríklad v rámci zdravotnej starost-
livosti a prevencie docieliť, aby sa pravidelné telesné cvičenie stalo pre 60 percent 
dospelej a 90 percent detskej a mládežníckej populácie neoddeliteľnou súčasťou 
života občanov. Ďalej zvýšiť počet hodín povinnej telesnej výchovy na ZŠ a SŠ z do-
vtedajších 2 ‒ 3 hodín týždenne na 5 hodín týždenne, vrátane plaveckého výcviku, 
a zabezpečiť nepovinné formy telesnej výchovy po vyučovaní. Či tento materiál na-
šiel uplatnenie, neviem. Ale realita nám ukazuje, že v športovaní mládeže na Sloven-
sku sa nič prevratne pozitívne neudialo.
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KNIŽKA „OPRÁŠENÉ HISTORKY“ - SVEDECTVO 
HISTÓRIE SLOVENSKÉHO ŠPORTU

Po vydaní neveľkej brožúry, ktorú 
z OH 1968 v Mexico City napísal spo-
lu s českým rozhlasovým kolegom 
Karlom Malinom, sa Gabo Zelenay 
v zrelom veku podujal na napísanie 
vlastnej knižky. Vydavateľstvo Šport ju 
pod názvom „Oprášené historky“ vy-
dalo v roku 1979. Je to 136-stranová 
brožúra, do ktorej doložil dobové foto-
grafie zo svojho archívu, a aj fotografie 
zapožičané hrdinami jeho príbehov, 
prípadne ich rodinami. Útla knižka vy-
šla v náklade 12 000 výtlačkov pre celé 
vtedajšie Československo.

Vzhľadom na to, že čitatelia pät-
násť rokov pred vydaním tejto knižky 
poznali Zelenayovu literárnu tvorbu 
z novín a časopisov, knižka sa vypre-
dala za dva týždne. Pútavo v nej spra-
coval životné osudy ľudí, ktorí stáli pri 
zrode slovenského športu ako funk-
cionári, organizátori či športovci, aby 
ich osudy spoznali tisíce čitateľov na 

celom Slovensku. V knižke ožili osobnosti a udalosti, ktoré sa už nenávratne po-
minuli, alebo pomaly, ale nezadržateľne upadali do bezodnej priepasti zabudnutia.

Písanie knižky nebolo jednoduchou záležitosťou. Rozhodovanie, či sa má vydať 
na dráhu spisovateľa, trvalo dlho. Napokon ho presvedčila manželka Danuta. A po-
tom to už išlo tak, ako bolo uňho vo všetkom zvykom ‒ literárnej tvorbe dal punc 
jedinečnosti. Zvolil si tvorivú metódu s názvom „sadni a píš“. Táto metóda zohľadňo-
vala nedostatok času a potrebu veľmi veľa napísať v čo najkratšom čase. V miestach, 
kde bola potrebná dôveryhodná faktografia, použil informácie, ktoré načerpal zo 
zbierok novín a časopisov Univerzitnej knižnice v Bratislave.

Sám autor knižky stál pri zrode viacerých športov a pri začiatkoch mnohých 
športovcov na Slovensku. Samozrejme, nie všetko, o čom písal, zažil osobne (to sa 
dá povedať zhruba o štyroch pätinách príbehov), ale jeho texty pôsobia autenticky 
a dôveryhodne, aj keď niektoré popisujú udalosti z jeho detstva, prípadne z čias 
pred jeho narodením. Jeho texty dýchajú duchom minulej doby a oživujú zrod špor-

Obálka publikácie Oprášené historky.
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tových disciplín, či celých športových odvetví na Slovensku.
Zelenay mal schopnosti, aby sa stal kronikárom zapisujúcim počiatky športo-

vých udalostí a aj osudy športových osobností. Mnohé z nich poznal od ich detských 
liet. Niektoré boli jeho spolužiakmi v základnej škole, gymnáziu alebo na vysokej 
škole. Väčšinu však spoznal ako aktívny športovec, rozhodca, športový funkcionár, 
novinár či reportér.

Spôsob literárneho spracovania príbehov je jedinečný a charakteristický prejav 
autorskej licencie. V nej sa odráža jeho vlastná skúsenosť, znalosť doby a okolností, 
ktoré podmieňovali vznik a priebeh udalostí spracovaných do príbehov. Kde mu 
chýbala vlastná skúsenosť, tam použil analógiu a mimoriadnu schopnosť fabulovať, 
vlastnú obrazotvornosť, a v niektorých prípadoch aj primeranú dávku mystifikácie.

Osoby v jeho príbehoch rozprávajú málo, možno povedať – len toľko, koľko si 
pointa príbehu žiada. Preto veľmi často v priamej reči používal tri bodky.

Čitateľovi ponúkam tri dobové vyjadrenia, uverejnené k vydaniu prvej knižky.
Popredný športový novinár Ján Novák v denníku Šport napísal: „Ide o milé číta-

nie, napísané preto, lebo sa najhlbšie vrylo do podvedomia autora. Vždy je najlep-
šia taká literatúra – len vtedy sála čistotou a úprimnosťou – ak je plne prežitá. Ide 
o pekné a plne zaslúžené pomníky rytierom, ktorí po oslobodení zasadili budúce 
stromy športových disciplín, na ktorých dozrievali prví majstri Československa. 

Gabo Zelenay sa v knižke vrátil aj do obdobia svojich rozhlasových začiatkov.
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Zelenay vytiahol zo svojho zápisníka i z mysle obdobie, keď robiť šport znamena-
lo hľadať v ňom nesmiernu obetavosť, keď malinovka bola dnešným šampanským 
a fašírka plneným bažantom. Vrátil sa do nenávratných čias hokejových mantinelov 
z jednej fošne a vypožičaných korčulí pred ligovým stretnutím. Vždy je dobré učiť 
sa z histórie. Zaprášené historky v športe už dnes málokto čistí od prachu. A tak sa 
oddá čítať Zelenayove úsmevné memoáre.“

Spisovateľ Ivan Kusý na margo knižky uviedol: „Gabo Zelenay začínal ako mno-
hostranný aktívny športovec. Viac ako tridsať rokov je športovým novinárom a roz-
hlasovým reportérom a naozaj už nevedno, koľko rokov je aj organizátorom športo-
vého života. Vždy je však tam, kde treba odovzdávať prácu, a nie brať výhody ‒ lebo, 
ako prezrádza aj rukopis, organizovať začal zároveň s aktívnym športovaním. Vo 
všetkých odvetviach svojej neúnavnej roboty je Gabo Zelenay samobytnou osob-
nosťou, s ktorou možno síce aj nesúhlasiť, ale treba obdivovať jej aktivitu, treba 
obdivovať i to, že tento profesionál je amatérom v tom najlepšom zmysle slova: za-
mestnanie je mu povolaním.“

Odborný redaktor vo vydavateľstve Šport Milan Resutík vystavil Zelenayovým 
„Oprášeným historkám“ a ich autorovi veľmi pozitívnu recenziu:

Ilustrácia dobovej rozhlasovej techniky niekedy z prvej polovice 70. rokov 
20. storočia, ktorá bola Zelenayovým verným spoločníkom.
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„Dôverná znalosť športového prostredia mu umožnila vytvoriť dielko, ktoré svo-
jou faktografickou i literárnou hodnotou rozhodne prispeje k spoznávaniu histórie 
nášho športu, ba veľa napovie i k dnešnému vývinu športového života. Dozvieme sa 
tam dosť o mnohých osobnostiach, ktoré vytvárali pred rokmi slávu slovenského 
i československého športu, o udalostiach svojím spôsobom ojedinelých, napríklad 
rozhodnutie zorganizovať prvý ročník pretekov Okolo Slovenska.

A keďže to všetko píše človek, ktorý bol vždy ,pri tom’, vari skôr bol uprostred 
diania, okoreňuje svoje rozprávania historkami zo zákulisia, o ktorých nevie nik, 
okrem zainteresovaných. Hovorí o veciach tak trochu z odstupu a vždy je ochotný 
pozabávať sa, vysmiať sa nielen z iných, ale predovšetkým zo seba. A to je tiež jedna 
z jeho veľkých predností.

Príbehy tejto knižky pochádzajú jednak z rokov krátko pred druhou svetovou 
vojnou, krátko po nej a jednak z prvých rokov budovania našej socialistickej telo-
výchovy. Podmienky, ktoré v tom čase naši športovci mali, boli rozhodne odlišné od 
dnešných. Gabo Zelenay ich opisuje verne, no nedramatizuje postavenie športovca 
z tých rokov. Komentuje situáciu, niekedy si s úsmevom zaspomína na časy, keď 
jedinou odmenou športovca bola radosť z dosiahnutého výkonu.

Ešte jednu prednosť majú tieto Zelenayove príbehy: autor vo svojom zrelom 
veku si zachoval mnoho z chlapčenského nadšenia a úprimnosti, ktorými prekypo-
val za mladi. Tak, ako sa počas celého života snažil odovzdať všetko tomu, čo práve 
robil, tak sa celou svojou osobnosťou vedel rozdať i v tejto knižke.

Každý si v týchto príbehoch môže niečo nájsť: jedni zasvätené rozprávanie o his-
tórii nášho športu, iní zas zanietené rozprávanie o zanietenosti mnohých organizá-
torov, zväčša už neznámych, ktorí vytvárali dnešné podmienky.“

ZNECHUTENIE POMERMI V ROZHLASE A ROZHODNUTIE ODÍSŤ

Počas pôsobenia v redakcii športu Československého rozhlasu v Bratislave Gabo 
Zelenay zažil nejednu konfliktnú situáciu. Aj so šéfredaktorom Hlavnej redakcie 
spravodajstva v Československom rozhlase Bratislava Vladimírom Brychtom.

Jednu z príčin, ktorá bola spúšťačom nezhôd a konfliktov so šéfredaktorom, 
možno azda vidieť v Brychtovom vyjadrení: „Nie je mysliteľné, aby s novými ná-
padmi a predstavami, ako čo najlepšie urobiť, prichádzal stále Zelenay, ktorý nie 
je členom strany!“ Táto veta odznela na operatívnej porade členov komunistickej 
strany v redakcii športu. Gabo nebol jej členom, preto sa na nej nezúčastnil. O tomto 
vyjadrení sa dozvedel od očitého svedka. Pamätám si túto vetu, lebo jej obsah na 
mňa silno zapôsobil už vtedy, keď ju citoval doma. Rovnala sa udeleniu vyznamena-
nia za to, čo robil a ako to robil.

Nepochybne za najvážnejšiu príčinu konfliktov možno považovať neobjektívne 
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hodnotenie jeho pracovných výsled-
kov zo strany Brychtu. Zelenay toto 
hodnotenie považoval za nespravodli-
vé a nedôstojné, úplne ignorujúce kva-
litu jeho práce.

Istým svedectvom sú autentické 
zápisky Štefana Horského, ktorý si ste-
nograficky zaznamenával všetky zau-
jímavosti a dôležitosti z rozhlasového 
života i spoločenského diania.

Ide síce o záznam bezprostredne 
predchádzajúci Zelenayovmu rozhod-
nutiu odísť do dôchodku, ale takýto 
prístup Vladimíra Brychtu k jeho práci 
bol charakteristický od momentu, keď 
nastúpil v dôsledku normalizačných 
opatrení v roku 1972 do funkcie šéfre-
daktora:

„Gabo Zelenay napísal začiatkom 
augusta 1984 sťažnosť programové-
mu námestníkovi Jánovi Toseckému. 

Na troch stranách sa sťažoval na to, že Brychta, šéfredaktor spravodajstva, neuznáva 
jeho prácu a za dlhé mesiace dostal angažované honoráre iba výnimočne. Jeho pro-
testy pre angažované honoráre odmieta aj Brychta i komisia. Dovolával sa troch ob-
lastí svojej práce: moderátorskej, reportérskej a ostatnej tvorivej činnosti ‒ poznám-
ky, glosy, autorské materiály. Nehodnotili ho ani za odvysielanie celých stretnutí, so 
ZSSR či NDR, a pod. Najviac sa ho to dotklo preto, lebo napríklad v moderátorskej 
oblasti jeho spolupracovníci v športovej redakcii odmenu za túto činnosť dostali. 
Uviedol aj konkrétne čísla, napríklad Milan Michalič je na čele v jednom mesiaci s od-
menou 1300 a Zelenay je posledný, so 150 korunami.“

V liste, ktorý mi Štefan Horský napísal v roku 2007, ďalej uvádza svoj postreh: 
„Keďže som bol v Metodickom kabinete metodik pre oblasť spravodajstva, ozná-
mil mi námestník Tosecký, že na posúdenie úrovne práce G. Zelenaya v uvedenom 
období, t.j. na ktoré sa sťažoval, sa stretneme na odposluchu: Tosecký, Ševec, jeho 
sekretár, Horský a športový redaktor v Redakcii maďarského vysielania ‒ Kolár. 
Po dákom týždni mi Ševec oznámil, že nemáme čo odpočúvať a posudzovať, lebo 
nič nie je na páse (magnetofónovom – pozn. autora). Tým sa to zo strany šéfov, 
podľa mojich informácií, skončilo. Vzápätí som sa stretol s G. Zelenayom, ktorý mi 
15. 8. 1984 povedal, že odchádza, ale chce odísť čestne, odmieta degradáciu svojej 
práce. Sťažnosť sme, pravdaže, mohli objektívne posúdiť aj bez odposluchu, preto-

Gabo Zelenay (v popredí) na tlačovej 
besede v spoločnosti novinárskych 

kolegov Milana Kšiňana a Igora Mráza.
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že sme jeho kvality ako zainteresovaní 
dobre poznali. Žiaľ, takto ju vedenie 
zahralo do stratena.“

Tento incident bol pre Gaba Zele-
naya predposlednou kvapkou v pohári 
trpezlivosti. Tou povestnou poslednou 
kvapkou bola až nasledujúca konflikt-
ná udalosť, ktorú vyvolal šéfredaktor 
Brychta. Ten ho obvinil, že 10. novem-
bra 1984 svojvoľne opustil výročnú 
členskú schôdzu Dielenského výboru 
Revolučného odborného hnutia (DV 
ROH) v Modre-Harmónii, ktorá sa 
konala v pracovnom čase a účasť na 
nej bola povinná. „Toto Vaše počína-
nie kvalifikujem ako hrubé porušenie 
pracovnej disciplíny a žiadam Vás, aby 
ste sa podobnej nedisciplinovanosti 
v budúcnosti vyvarovali,“ napísal Zele-
nayovi Brychta.

Zelenay reagoval listom riaditeľo-
vi Čs. rozhlasu na Slovensku Štefano-
vi Bachárovi, v ktorom uviedol, že zo 
schôdze musel odísť vzhľadom na služobné povinnosti, čo na schôdzi hlavnej redak-
cie spravodajstva v prítomnosti Rudolfa Galla oznámil Stanislavovi Dutkovi aj Du-
šanovi Kernému a vyjadril počudovanie, že sa ho pred zaslaním kárneho listu na to 
nikto nepýtal. Žiadal o zrušenie kárneho listu, pretože neurobil nič, čo by sa priečilo 
alebo bolo v nesúlade s pracovným poriadkom Čs. rozhlasu na Slovensku, so stanova-
mi ROH, či s iným zákonným nariadením alebo normou platnými pre občanov ČSSR.

Sťažnosť dostal na vybavenie I. námestník riaditeľa Čs. rozhlasu na Slovensku 
Ján Tosecký, ktorý v odpovedi okrem iného uviedol, že Brychtov list Zelenayovi ne-
považuje za udelenie výčitky, ani za kárne opatrenie.

Gabovi došla trpezlivosť a podal výpoveď. Stalo sa to 20. decembra 1984. Ústred-
nému riaditeľovi Československého rozhlasu v Prahe napísal: „Po skoro 40-ročnej 
činnosti pri mikrofóne dňom 1. apríla 1985 odchádzam do dôchodku. Prosím Vás, 
ak je Vám to možné a súhlasíte s tým, navrhnite mi osobný dôchodok. Za moju čin-
nosť pri mikrofóne a mimo, najmä za prácu s mládežou, som dostal štátne vyzna-
menanie Za vynikajúcu prácu, boli mi udelené najvyššie tituly Zaslúžilý pracovník 
kultúry SSR, Zaslúžilý pracovník rozhlasu, Zápis do knihy cti SZM a najvyššie telo-
výchovné, zväzarmovské a iné vyznamenania.“

Rozlúčku s rozhlasom si nesmrteľná 
legenda tohto média určite 

predstavovala inak.
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Mimochodom, v pozostalosti Gaba Zelenaya sa nachádza kartičkový zoznam 
jeho vyznamenaní z rokov 1950 – 1985. Zoznam ďalších vyznamenaní, ktoré si pre-
vzal ako dôchodca, nezanechal. Nechýbali však štátne vyznamenania odovzdané 
prezidentmi Slovenskej republiky, ani vysoké vyznamenania športových organizá-
cií. Celkový počet vyznamenaní, vrátane tých, ktoré si preberal až do svojho úmrtia, 
odhadujem na viac ako 90.

O šesť rokov neskôr v rozhovore pre Glos ludu, noviny Poliakov v Českosloven-
sku, spomenul aj inú okolnosť, ktorá ho primäla k rozhodnutiu odísť do dôchodku. 
Na otázku, prečo sa tak rozhodol, odpovedal: „Nemohol som už dlhšie hovoriť to, 
čo mi bolo nanucované a s čím som nesúhlasil. Napríklad nechcel som chváliť špor-
tovcov, o ktorých som vedel, že bežne používajú nedovolený doping. A to som ako 
štátny zamestnanec nemohol prezradiť, bolo to štátnym tajomstvom.“

Forma osobného dôchodku, ktorý žiadal vo svojej výpovedi, bola v rozhlase ur-
čená – rovnako ako osobný plat počas zamestnania ‒ pre tých zamestnacov, ktorí 
nemali vysokoškolské vzdelanie, alebo nemali doklad o absolvovaní vysokoškolské-
ho štúdia, aj keď boli absolventmi vysokej školy, ale odpracovali v rozhlase niekoľko 
desaťročí. On vysokoškolské vzdelanie mal, nemal však požadovaný doklad – dip-
lom, lebo v roku 1949 bol krátko pred promóciou z vysokoškolského štúdia farmá-
cie vylúčený preverovacou komisiou, ktorá na fakulte vykonávala politické čistky.

Kým o pridelení osobného platu sa rozhodovalo „doma“, teda v Čs. rozhlase 
v Bratislave, o osobnom dôchodku rozhodovala komisia v Prahe, ustanovená na 
tento účel vládou ČSSR. Tam musela byť adresovaná žiadosť o pridelenie osobného 
dôchodku zamestnanca, ktorý odchádzal do starobného dôchodku. Doplniť ju mu-
selo súhlasné stanovisko zamestnávateľa.

Zelenay svoju žiadosť adresoval priamo ústrednému riaditeľovi Čs. rozhlasu 
v Prahe Jánovi Riškovi. Ten sa ňou však nezaoberal, posunul ju na vybavenie kádro-
vému oddeleniu. Odtiaľ žiadateľovi prišla odpoveď podpísaná riaditeľom úseku 
kádrovej a personálnej práce Vladimírom Vondrášekom, že takéto žiadosti zo stra-
ny bývalých pracovníkov Čs. rozhlasu ‒ nositeľov štátnych a ďalších vyznamenaní 
‒ dostáva ústredný riaditeľ v takom počte, že ich v požadovanom rozsahu nemožno 
predložiť vládnej komisii na priznanie osobných dôchodkov.

VYSTÚPENIA RÔZNEHO DRUHU

Množstvo aktivít, v ktorých sa Gabo Zelenay počas zamestnania v rozhlase 
výrazne prejavoval celé desaťročia, je až neuveriteľné. Najmä od roku 1974, keď 
mu v rozhlase „zatrhli“ zahraničné služobné cesty na Západ, sa mu uvoľnil časový 
priestor, ktorý mohol venovať mimorozhlasovým plateným činnostiam. Nimi si vy-
lepšoval neveľký rozhlasový plat a neskôr aj dôchodok.
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Jednou z aktivít bola séria vystúpení na javiskách kultúrnych domov po celom 
Slovensku pod názvom „Čo vy na to?“ s Viktorom Kubalom ‒ geniálnym slovenským 
karikaturistom a filmovým animátorom, tvorcom krátkych kreslených filmov, ale 
predovšetkým priekopníkom a tvorcom slovenského dlhometrážneho kresleného 
filmu. Protagonisti programu si kládli jeden druhému otázky, aby na ne dávali hu-
morné odpovede. Rovnako to bolo s otázkami divákov z hľadiska.

K dlhodobejším Zelenayovým javiskovým vystúpeniam patrila účasť v progra-
movom seriáli „Nevyzúvajte sa, prosím!“ V tomto seriáli vystúpil spolu tridsaťkrát. 
Vystupoval aj v iných programoch, napríklad ako hosť v rozhovoroch s rozhlaso-
vými moderátormi k svojim životným jubileám, či ako redaktor v rozhlasových 
Silvestroch.

Pred televíznymi kamerami a divákmi v Štúdiu L+S vystúpil ako pozvaný hosť 
s Milanom Lasicom a Júliusom Satinským v zábavnom programe s pesničkami „Kto-
si je za dverami“ v roku 1980 a „Nikto nie je za dverami“ v roku 1983, v ktorom „od-
reportoval“ súťaženie humoristov napr. v rybolove na suchu, či pri zadržaní dychu 
a iných. Znovu tam predviedol svoju výrečnosť, pohotovosť, aj zmysel pre humor.

Jeho najdlhšie trvajúcou mimorozhlasovou zárobkovou činnosťou bolo však 
účinkovanie v kabarete „Malokarpatský gól“. Bol autorom myšlienky na zrod ka-
baretu v roku 1978. Išlo o zriedkavý žáner v tom čase. Myšlienku predstavil svoj-
mu priateľovi a rozhlasovému spolupracovníkovi Milanovi Mlsnovi. Ten už mal 
vtedy bohaté skúsenosti z účinkovania v zábavných, folklórne ladených progra-
moch s dychovkou Malokarpatská kapela, v ktorých vystupoval ako ľudový roz-
právač strýco Marcin.

Myšlienka na kabaret zaujala Milana Mlsnu natoľko, že podľa Gabovho námetu 
v trojici s umeleckým vedúcim, hudobným skladateľom a spevákom Malokarpatskej 
kapely Adamom Hudecom vypracovali jeho scenár. Zelenay do scenára prispel tvor-
bou dialógov v krátkych scénkach so strýcom Marcinom, ktoré pohotovo obmieňali. 
Pri každom vystúpení ich prispôsobovali podľa aktuálnych nešvárov v slovenskom 
futbale i v spoločnosti.

Súčasťou kabaretu bola aj komunikácia s obecenstvom. Jeden z dvojice vždy 
bol na javisku, kým druhý sa s mikrofónom prechádzal medzi divákmi a krátko sa 
s nimi rozprával. Potom divákov vyzval, aby sa pýtali na to, čo ich zaujíma, že oni 
dvaja im na každú otázku odpovedia.

Milan Mlsna bol autor monológov strýca Marcina a jeho svojských vtipov rozprá-
vaných v pezinskom nárečí. Adam Hudec zase robil výber ľudových piesní, ich aran-
žmán a skladal aj vlastné piesne. Bol aj autor hudby a melódie ústrednej piesne „Gól 
nad zlato!“, ktorú spieval Gabo Zelenay. Autor textu bol herec SND Ondriš (Ondrej) 
Jariabek, ktorý ho z dávneho priateľstva Gabovi doslova ušil na mieru.

S kabaretom sa Milan Mlsna, Gabo Zelenay a Malokarpatská kapela obecenstvu 
po prvýkrát predstavili v roku 1980 a za deväť rokov existencie s ním prešli celé 
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Slovensko, ba vystupovali aj na Morave. Pre časopis Život Zelenay v roku 1985 uvie-
dol, že absolvovali 98 vypredaných predstavení. Zrodila sa preto myšlienka na jeho 
pokračovanie, ktorému dali pracovný názov „Malokarpatský gól II“. Druhý diel sa 
však napokon nerealizoval. Do zabudnutia ho zmietla revolučná vlna v novembri 
1989, ktorá zároveň ukončila aj existenciu pôvodného kabaretu.

Veľmi populárnym podujatím, ktoré za socializmu dlhé roky až do roku 1989 
zapĺňalo mnohodesaťtisícové hľadisko futbalového štadióna Slovan Bratislava do 
posledného miestočka, bolo exhibičné dobročinné futbalové stretnutie herci ‒ novi-
nári, ktoré sa uskutočňovalo 21. septembra pri príležitosti Dňa novinárov.

Finančný výťažok z akcie išiel na konto detského mestečka v Zlatovciach pri 
Trenčíne. Tam v profesionálnych rodinách vychovávali deti, ktoré vlastní rodičia 
opustili. Niekoľkokrát v sprievodných súťažiach aj vo futbalovom stretnutí aktívne 
vystúpil aj Zelenay.

Veľmi populárny televízny komentátor Karol Polák mi v rozhovore povedal: 

So slávnym karikaturistom Viktorom Kubalom mal Zelenay priateľský vzťah i spoločné vystúpenia.
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S hercami Milanom Lasicom a Júliusom Satinským účinkoval Gabo Zelenay v roku 
1980 v ich programe na STV „Ktosi je za dverami“. Relácia sa dá nájsť na YouTube.

Zelenay vystupoval príležitostne aj na pódiách kultúrnych domov spolu 
s televíznym komentátorom Karolom Polákom, ktorý tiež mal rád humor.
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Gabo Zelenay s vedúcim Malokarpatskej kapely Adamom 
Hudecom a s Milanom Mlsnom, alias Strýcom Marcinom.

Účinkujúci v kabarete Malokarpatský gól.
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Gabo Zelenay na štyroch fotografiách z podujatia Herci - Novinári, ilustrujúcich 
výbornú atmosféru. Na spodnej snímke čistí kopačky herca Mariána Labudu. 
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„Vlastne sme sa delili s Gabom o mikrofón pri komentovaní diania na ihrisku. V Bra-
tislave na tieto zápasy a sprievodné akcie prišlo 25 ‒ 30 tisíc ľudí. V dnešných ča-
soch je neuveriteľné, že ľudia boli takí nadšení a zapálení pre takúto vec. Nás to 
bavilo, na túto akciu sme sa tešili celý rok. Samozrejme to bola aj charita, peniaze 
išli na charitatívne ciele.“

V roku 1974 sa uskutočnilo aj hokejové exhibičné vystúpenie, ale obidve muž-
stvá zostavili predovšetkým herci a speváci.

Inak, je zaujímavé, že Zelenayovo reportovanie zaznelo aj v jednom z dielov veľmi 
obľúbeného animovaného seriálu „A je to“, v ktorom Patovi a Matovi svojím farbis-
tým slovným prejavom pri sledovaní futbalu nahrádzal televízor so zlým príjmom.

Zelenay v brankárskom výstroji vpravo v spoločnosti iných známych osobností pred exhibičným 
hokejovým zápasom. Medzi „hráčmi“ mnohí rozpoznajú slávneho speváka Karola Duchoňa, 
hercov Sláva Zahradníka, Vladimíra Černého, Ľubomíra Pauloviča, Vladimíra Durdíka ml., 

futbalistu Ľudovíta Cvetlera, či televízneho redaktora Petra Maťašovského.

Milan Lasica v rozhovore so mnou takto vysvetlil pozvanie Zelenaya do re-
lácií „Ktosi je za dverami“ a „Nikto nie je za dverami“, ktoré pripravoval aj mo-
deroval spolu s Júliusom Satinským:

„Gabo Zelenay svojím spôsobom bol symbolom rozhlasovej reportáže. Bol 

LASICA O ZELENAYOVI
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AJ PO ODCHODE Z ROZHLASU 
AKTÍVNY NA MNOHÝCH POLIACH

Nátura v Gabovi Zelenayovi nepripustila, aby sa zaoberal obavami z dôchodku. 
Nezaťažoval si nimi myseľ. Nepatril k tým, ktorí trávia dôchodok v nečinnosti.

Odísť do dôchodku neznamenalo už nikdy nechytiť mikrofón do ruky. Tak ako 
zamlada sa znovu stal externým príležitostným spolupracovníkom rozhlasu.

V rokoch 1985 – 1988 účinkoval ako moderátor v teréne v rozhlasových Sil-
vestroch. Bolo pravidlom, že v každom Silvestri dával v živom vysielaní výzvu 
niektorej známej osobnosti alebo súboru, aby prišli medzi náhodných divákov na 
miesto, z ktorého vysielal. Jeho výzvy boli vždy vyslyšané. V tom období bolo zauží-
vané cez deň počúvať rozhlasový Silvester a večer pozerať televízny Silvester.

Po odchode do dôchodku Zelenaya ľudia videli s mikrofónom v ruke ako kon-

veľmi osobitý reportér, až natoľko osobitý, že nebolo možné si ho nevšimnúť. 
Niekto sa na to díval s pobavením, niekto s obdivom, ale nikoho nenechal ľa-
hostajným. My sme boli veľmi zvedaví na to, akým spôsobom sa k tomu dostal, 
akým spôsobom to robí a vôbec, ako sa díva nielen na svoju prácu. Preto sme ho 
pozvali. Najprv do programu ,Ktosi je za dverami’ v televízii, potom do progra-
mu, Nikto nie je za dverami’ v štúdiu S.

Viete – on bol legendárny. Niektorí ho parodovali, niektorí sa mu možno aj 
uškŕňali, ale jeho formulácie boli nezabudnuteľné. Dovolím si zacitovať jeho 
šťavnaté, svojrázne obrazy z reportáže z futbalového zápasu Spartaka Trnava 
s Ajaxom Amsterdami: ,Adamec dostal loptu, a namiesto toho, aby s ňou išiel 
dopredu, nahráva dozadu, a ako spieva Karel Gott v jednej piesni ,Nikto netuší, 
netuší’, prečo.’ Takýchto príkladov bolo veľa. Keď sa Nepela v Sappore pošmykol 
na nejakej smietke na ľade, Gabo Zelenay reportoval, ako Nepela po jazde pri-
šiel k svojej trénerke Hilde Múdrej a povedal: ,Toto je tá smietka, na ktorej som 
sa potkol, drahá moja učiteľka."

Takéto veci nebolo možné si nepovšimnúť. Scenár relácie, ktorý od nás do-
stal, bol vlastne len takým vodidlom, pretože nás hneď pri prvom stretnutí upo-
zornil na to, a my sme to očakávali, že on sa nebude nijaké texty učiť naspamäť, 
že bude improvizovať. Že sa na to pripraví, ale aby sme nečakali, že sa bude učiť 
texty. Scenár sme museli napísať, lebo ho bolo treba odovzdať. Tak sme tam 
napísali aj repliky pre Gaba Zelenaya. Mali sme scénu, ako my dvaja chytáme 
ryby. Tak to bola ale naozaj číra improvizácia.“
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ferenciera a moderátora rôznych športových i mimošportových podujatí, ktoré 
organizovali vidiecke športové kluby, kultúrne a spoločenské organizácie. Pozý-
vali ho aj do televízie.

Ťažiskom Zelenayových dôchodcovských aktivít sa stali zábavy, jubilejné i kon-
coročné vyhodnotenia v dedinských kultúrnych domoch, často rôzne športové 
podujatia ‒ dedinské maratóny, lokálne motocyklové alebo cyklistické preteky, 
„šou“ futbalové zápasy medzi miestnym klubom a klubom hrajúcim I. alebo II. slo-
venskú ligu, alebo veteránmi takého klubu, ktorých účasť on sprostredkoval, atď. 
Tieto aktivity boli zdrojom príjmov vylepšujúcich slabý dôchodok.

Športovým podujatím, na ktorom sa pravidelne zúčastňoval ako miestny ko-
mentátor, bol Medzinárodný maratón mieru (MMM) v Košiciach.

V elektronickej verzii časopisu Bojovník o tom napísali: „Obyčajne sa viezol 
v otvorenom osobnom aute na čele sprievodnej kolóny vozidiel blízko čela skupiny 
pretekárov a informoval, kto vedie, koľko ešte chýba kilometrov do cieľa a pod.“

Pri mikrofóne v mieste cieľa MMM zotrvával však až do posledného okamihu, kým 
nepribehol do cieľa aj posledný oneskorenec z niekoľkotisícového poľa bežcov. V spo-
mienke uviedol: „Štyri a pol hodiny som vysielal miestnym rozhlasom košický mara-

Momentka zo Silvestra 1986 – Zelenay s lídrom a spevákom skupiny Lojzo Mariánom 
Kochanským pred OD Prior na Kamennom námestí v Bratislave. Lojzovci prišli zahrať 

na Zelenayovu výzvu cez živý rozhlasový vstup a ich vystúpenie odvysielali naživo.
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Dôchodca Gabo Zelenay pri komentovaní dedinského futbalového zápasu zo strechy garáže.
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S hudobnou skupinou Bukasový masív si Zelenay zaspieval na akcii 
v amfiteátri na Červenom moste v Bratislave.

V roku 1987 Gabovi Zelenayovi venovali jednu reláciu Televízneho klubu mladých. 
Na snímke zo štúdia vľavo autor diplomovej práce o jeho reportážnej tvorbe 

Ľubomír Souček, ďalšími hosťami boli olympijskí víťazi Emil a Dana Zátopkovci aj 
Anton Tkáč, herec Július Pántik, hudobník Jaroslav Filip, humorista Milan Markovič 
a bývalá spoluorganizátorka Pionierskej olympiády v Prešove Ľudmila Korytárová.
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tón. Čakal som na štadióne na posled-
ného bežca, aby som mu povedal čas, 
pretože rozhodcovia boli dávno doma.“

K najúspešnejším akciám Gaba 
Zelenaya z hľadiska ohlasu verejnos-
ti patrili nezárobkové kulinárske dni 
s názvami Prešporské maškrty a Bra-
tislavské fašiangy vo vinárni na vte-
dajšej Wolkrovej ulici v historickom 
centre Bratislavy, v ktorých sa pred-
stavil svojím kuchárskym umením. 
Iniciátorom týchto akcií bola redakcia 
bratislavského Večerníka.

Po premiérovom účinkovaní herca 
Vladimíra Müllera v roku 1987 v na-
sledujúcom roku redakcia oslovila 
s ponukou iného vychýreného ku-
chárskeho samouka ‒ Milana Mlsnu, 
alias strýca Marcina. Ponuku prijal 
s podmienkou, že si môže prizvať za 
spolukuchára ďalšieho amatérskeho 
majstra kuchynskej varešky Gaba Ze-
lenaya, tiež samouka, ktorého k vare-
niu dohnala núdza nedlho po ženbe.

Zelenay bol vo vedomí verejnosti ešte aj vtedy, po 20 rokoch, veľmi silno zapísa-
ný svojím vyťahovaním štrúdle v priamom televíznom prenose. Nuž nečudo, že sa 
stal vábničkou pre zvedavcov, ktorí chceli jeho štrúdľu ochutnať naživo ‒ a pravda-
že, spoznať aj ním uvarené ďalšie dobroty.

Kuchárski protagonisti museli byť ‒ vždy aspoň jeden z nich ‒ od 18. hodiny 
do 21. hodiny osobne prítomní, aby mohli so stravníkmi vo vinárni komunikovať 
a vtipne odpovedať na ich zvedavé otázky.

Pre veľký úspech akcie redakcia Večerníka ponúkla obom amatérskym kuchá-
rom účasť aj na jej budúcom ročníku. Mlsna svoju účasť odriekol, Zelenay ponuku 
prijal. A tak sa v roku 1989 uskutočnili „Bratislavské Fašiangy, varí Gabo Zelenay“.

Keďže bol na všetko sám, bolo to neporovnateľne náročnejšie a vyčerpávajúcejšie. 
Pravdaže, nepripravoval všetky jedlá, v tom mu pomáhali vinárenskí kuchári podľa 
jeho pokynov. Čo mu zostalo, bola príprava štrúdle s makom a „čertových kopýtok“ 
k omáčke a osobná účasť vo vinárni od 19. do 21. hodiny denne počas siedmich dní.

Asi všetci čakali, že nová tradícia bude pokračovať. November 1989 však prinie-
sol iné udalosti a aj zmeny, ktoré zatienili myšlienky organizátorov na ďalšie selan-

Na Medzinárodnom maratóne mieru 
v Košiciach, najstaršom v Európe, dlho 

pôsobil ako moderátor podujatia.
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kové hodovanie.
Z pohľadu činností, ktorým sa Zelenay na dôchodku venoval, je potrebné po-

vedať, že išlo o dve veľmi rozdielne obdobia. Prvé obdobie trvalo v rozpätí rokov 
1985 – 1989. Druhé obdobie v rozpätí rokov 1990 – 2003. V obidvoch obdobiach 
vykonával nezárobkové aj zárobkové činnosti.

K zárobkovým mimorozhlasovým činnostiam patrili písomné príspevky a foto-
grafie do novín či časopisov a najmä spolupráca s umeleckou agentúrou Slovkon-
cert. Tá sa začala desať rokov pred odchodom do dôchodku (v roku 1975). V jej 
rámci vystupoval v role konferenciera alebo moderátora v mnohých kultúrnych 
programoch, ktoré zabezpečovala agentúra po celom Slovensku i na Morave. Za ne 
poberal honoráre vo výške 400 ‒ 600 Kčs, málokedy vyššie. Mnohé ďalšie zmlu-
vy podpísal s televíziou, rozhlasom, s knižnými vydavateľstvami, redakciami novín 
a časopisov. Všetky príjmy si riadne zaznamenával a dával do daňového priznania.

Dni vo vreckovom kalendáriku, ktorý stále nosil so sebou, boli preplnené akcia-
mi, na ktorých sa mal zúčastniť. Nechýbali medzi nimi ani dobročinné podujatia bez 
nároku na odmenu.

V televíznej relácii spolu so známym neurológom profesorom Pavlom 
Traubnerom a s bývalým hokejovým reprezentantom Karolom Fakom.
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V kuchyni vinárne na Wolkrovej ulici v Bratislave spolu so slávnym hercom 
Vladom Müllerom, ktorú mu ju takto symbolicky odovzdal.

Na Silvestra 1987 si Gabo Zelenay vymyslel putovanie od Košíc po Bratislavu so
zastávkami u zaujímavých ľudí, ktorých si sám vyberal. Na fotografii pri ňom

skvelý atlét Jozef Pribilinec, vpravo automobilový pretekár Jozef Studenič.
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Gabo Zelenay ako šéfkuchár v kuchyni vinárne na Wolkrovej ulici.
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V ÚLOHE FILMOVÉHO HERCA

Gabo Zelenay sa ako dôchodca 
predstavil aj ako herec v dvoch tele-
víznych filmoch. Niektoré filmogra-
fické materiály, zverejnené na inter-
netových stránkach, síce uvádzajú, že 
vedľajšiu filmovú úlohu (rolu policaj-
ta) hral už v roku 1968 vo filme režisé-
ra Martina Hollého „Balada o siedmich 
obesených“. Ide však o chybnú inter-
pretáciu skratky G. Zelenay. V skutoč-
nosti išlo o jeho brata, operného spe-
váka Gejzu Zelenaya.

V roku 1986 si Gabo zahral ved-
ľajšiu epizodickú filmovú úlohu ho-
kejového trénera Lišaníka vo filme 
režiséra Juraja Lihosita „Zakázané 
uvoľnenie“. Scenár mu umožnil iba to, 
aby v niekoľkých záberoch z hokejovej 
striedačky vyslovil zopár „štekov“, t.j. 
krátkych viet. Preto sa nevyskytlo pri 
nakrúcaní scén s trénerom Lišaníkom nič, na čo by spomínal.

V tom istom roku si zahral jednu z dvoch hlavných rolí v trojdielnom televíznom 
seriáli „Hĺbkový rekord“. Keď ho s ponukou telefonicky oslovil režisér Stanislav 
Párnický, najprv si myslel, že si z neho niekto robí žarty, ale napokon sa stretli. Od 
Párnického sa dozvedel, že by ho rád obsadil do jednej z hlavných úloh seriálu: buď 
novinára alebo banského vynálezcu a zlepšovateľa. V krátkosti mu opísal, o čom je 
rola novinára a o čom je rola vynálezcu. Zelenay prijatie úlohy vo filme podmienil 
skúškami v televíznom štúdiu.

Po skončení skúšky nebol so sebou spokojný. Preto bez čakania na mienku reži-
séra sa ponáhľal preč z budovy televízie. Inšpicient ho dobehol pri východe z budo-
vy, kde naňho z diaľky kričal: „Pán Zelenay! Pán Zelenay, režisér vás chce!“ Napokon 
to dopadlo tak, že po spoločnom zvážení všetkých „za“ a „proti“ sa obidve strany 
dohodli pre úlohu vynálezcu inžiniera Harminca. Meno banského vynálezcu Har-
minca bolo vymyslené. Skutočný banský vynálezca, ktorého osudy film stvárnil, sa 
volal Ing. Ján Bartoš. Zelenay v tejto úlohe bol pre divákov prekvapujúcejší, ako keby 
hral novinára, lebo tak bol vo verejnosti známy.

Nasledovali dni vhlbovania sa do troch hrubých kníh scenára. V rozhovore pre čes-
ký denník Práce po televíznej premiére povedal: „Scenár ma strhol. Pravdivá výpoveď 

Gejza (Gažo) Zelenay ako herec.



216

REPORTÉRSKY MÁG GABO ZELENAY

o neľahkej ceste človeka, prevzatá zo skutočného života. Pre mňa, novinára, bonbónik.“
Film mal v televízii len premiéru, žiadnu reprízu. Rozhodli o tom nespokojní di-

váci, ktorí mu vyčítali kadečo, konkrétne: hlavnou postavou vo filme nebol banský 
vynálezca a zlepšovateľ a jeho životný príbeh, ale novinár, ktorý pátral po príčine, 
prečo vedenie bane zaujalo odmietavý postoj k vynálezcovmu projektu uhoľného 
kombajnu; vo filme sa veľa fajčilo a pilo veľa alkoholu, a aj sa ukazovalo veľa scén 
s obnaženými ženskými telami, až to pôsobilo ako propagácia nerestí ‒ vrátane 
manželskej nevery, čo je v socialistickej výchove a spolužití nežiadúce; režisér Sta-
nislav Párnický a scenárista Eugen Gindl nekonzultovali obsah scenára so zástup-
cami prievidzkej bane Cígeľ, ale dali prednosť scenáristovým predstavám ovplyv-
neným novinárskou praxou, ktoré boli vzdialené banskej realite, následkom čoho 
vznikla obsahovo veľmi slabá a nepodarená predloha.

Medzi diváckymi ohlasmi v Zelenayovej pozostalosti je len v jednom prípade 
spomenutý herecký výkon Gaba Zelenaya, ktorého hlas bol vo filme dabovaný pro-
fesionálnym hercom.

Redaktorka Elena Tahyová napísala:. „Čo udivilo, ba uchvátilo, bola dobre napí-
saná hlavná postava vynálezcu Harminca stvárnená Gabom Zelenayom. Bol to he-
recký výkon hodný profesionála, ba viac. Vytvoril pravdivú postavu správneho chla-
pa – múdreho, vedomého si svojej hodnoty, ktorý už pre spoločnosť niečo vykonal, 

Vzťah k herectvu a hercom sprevádzal Gaba Zelenaya celý život. Na 
fotografii pri nahrávaní rozhovoru s národným umelcom Júliusom Pántikom.
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plného odvahy, fantázie, schopného sa 
pustiť kedykoľvek do boja za správnu 
vec, chlapa, ktorý nikdy neskloní svoju 
hlavu pred nikým, lebo vie, že má čistý 
štít. A tak mi prišlo na um, či by nestálo 
za to, pokúsiť sa dať dokopy bohaté ži-
votné skúsenosti Gaba Zelenaya, ktoré 
má ako dlhoročný športový rozhlaso-
vý reportér, a s dobre píšucim drama-
tikom vytvoriť televíznu hru o našom 
športe a jeho problémoch, na pozadí 
životného príbehu tohto vynikajúceho 
reportéra, v ktorej by mohol aj hrať.“ 
Škoda, že sa návrh neujal.

O ďalších dôvodoch, pre ktoré bol 
film zatvorený do trezora, hovoril 
Gabo Zelenay pre týždenník Slobodný 
piatok:

„Hĺbkový rekord mal neobyčajne 
krátky výrobný čas. Zato ale do vysie-
lania sa dostal po strašných a dlho tr-
vajúcich peripetiách. Medzi ľuďmi, ktorí rozhodovali, sa utvorili dva tábory. Tábor 
politikov a technokratov, a tábor filmových odborníkov. Prvý tábor sa nedokázal 
pozrieť pravde do očí, ba považovali film za útok na socializmus. Druhý tábor videl 
vo filme novotu a kritiky prijali triptych viac ako priaznivo, ako hĺbkovú sondu do 
svedomia spoločnosti. Boj a vojna o vysielanie filmu trvali týždne. Hĺbkový rekord 
sa nakoniec vysielal. Tým sa však boj neskončil, ale začal.

Rozhodujúci útok proti triptychu vyvrcholil na okresnej konferencii KSS v Prie-
vidzi, kde určení baníci prečítali vyhlásenia pripravené ideológmi strany. Zaznelo tam:

• Súdruhovia! Nie je to pokus o skúšku bdelosti našej strany?
• Veľmi nás bolí, že seriál znevažoval prácu Výskumného ústavu banského, 

že najmä jeho riaditeľa staval do pózy bezzásadového až bezcharakterného 
človeka. My, baníci ho poznáme ako čestného človeka, komunistu, dobrého 
odborníka!

• Keby film boli premietli najprv nám, nebol by seriál uzrel svetlo sveta!

Delegát ÚV KSČ, podpredseda vlády Matej Lúčan, sľúbil nápravu. Aj ju urobil. 
Hĺbkový rekord nechal zatvoriť do hĺbky televízneho trezora.

Osobne som sa stretol s baníkmi, ktorí mne povedali niečo iné, ako povedali ich 
kolegovia, súdruhovia na straníckej konferencii. Musel som prerušiť nakrúcanie 

Blízky vzťah mal Zelenay s hercom 
Ondrišom Jariabkom, ktorý mu k 65. 

narodeninám poslal takéto blahoželanie.
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scén v podzemí bane Cígeľ. Dôvod: musel som cestovať do Nitry, kde ma čakala re-
portáž z prvoligového futbalového stretnutia. Pri návrate z reportáže som sa za-
stavil v útulnom motoreste v Koši, neďaleko Prievidze. Bolo to miesto pravidelnej 
zastávky rozhlasových pracovníkov na cestách v tomto kraji. Len čo som vkročil do 
miestnosti na glg malinovky, už som sedel medzi chlapmi s rukami – lopatami. ,Boli 
ste v bani, Gabenko, videli ste, čo je to za mordu! Vieme, idete nabrať vo filme na 
rohy slávne vedenie bane. Len im dajte po pysku, sú to svine!’“

V uvedenom filme Gabo „oprášil“ svoje herecké vlohy zrodené v amatérskom 
divadle v detstve pod režijnou taktovkou svojho otca a rozvíjané v študentských 
rokoch na gymnáziu v Trenčíne. Tam založil študentský divadelný súbor, v ktorom 
bol nielen hercom, ale aj režisérom.

Ďalšie filmové úlohy už nedostal, objavoval sa však ako hlas športového repor-
téra v televíznych filmoch a v rozhlasových hrách. Ku koncu 90. rokov 20. storočia 
vystúpil aj v jednej televíznej reklame, ktorou uvádzal istý slovenský výrobca čipsy 
vlastnej výroby na slovenský trh.

NEPLÁNOVANÝ ROGALISTA S DOCHRÁMANÝMI REBRAMI…

Zelenay v triptychu „Hĺbkový rekord“ preukázal viac schopností, ako sa od neho, 
herca ‒ amatéra, očakávalo. Jedna scéna filmu predstavovala Ing. Harminca, ako letí 
na rogale. Z Gabovho rozprávania viem, že režisér Stanislav Párnický nemal v úmys-
le vohnať ho do riskantnej scény. Mal na ňu zabezpečeného skutočného rogalistu. 
Zelenayovi povedal: „My vás len tak postavíme do toho rogala, urobíte dva-tri kroky, 
my si ich nafilmujeme, a potom tam ide Kafka (meno rogalistu – pozn. autora). To 
nikto ani nezbadá, to akoby ste vy leteli.” Tie dva – tri kroky smerovali k okraju kop-
ca, z ktorého sa mal vzniesť skutočný rogalista.

Scéna sa nakrúcala na myjavských kopaniciach, v obci Vrbovce, časť Chodúrov-
ci, na kopci menom Pecka, ktorý pre priaznivé vzdušné prúdy využívajú rogalisti 
dodnes. Plán natáčania mal mať dve obrazové sekvencie: rozbeh s rogalom ‒ Gabo 
Zelenay, let a pristátie ‒ skutočný rogalista. Avšak slovenské príslovie hovorí: „Člo-
vek mieni, pán Boh mení.“

Pri prezliekaní do rogalistického úboru sa Gabo rozprával s rogalistom o úkonoch, 
ktorými sa riadi lietanie ‒ nie však s úmyslom, že by chcel na rogale skutočne letieť.

Deň končiaceho sa novembra, v ktorom sa scéna mala nakrúcať, bol dvojtvárny. 
Jednak bol nevhodný na lietanie, lebo fúkal silný a studený vietor, a jednak bol nád-
herný svojou priezračnosťou, výhľadom do ďaleka a farebnosťou jesennej prírody.

Režisér Párnický konzultoval túto okolnosť aj s rogalistom aj so Zelenayom. Ro-
galista vyhlásil: „Dnes sa lietať nebude! Vietor má rýchlosť sedemnásť metrov za 
sekundu.“ Kým sa z rozhodnutia rogalistu vystresovaný režisér prehrabával vo svo-
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Gabo Zelenay si vo seriáli „Hĺbkový rekord“ nielen zahral amatérskeho rogalistu, ale po silnom 
poryve vetra aj nečakane vysoko vzlietol. A pri tvrdom páde utrpel bolestivé zranenia...

Tu ešte bolo s protagonistom rogalistickej scény všetko v poriadku.
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jich od prírody riedkych vlasoch, kameraman Juraj Šajmovič povedal Zelenayovi: 
„Gabo! Pozri tie farby. Hrajú. Zajtra môže napadnúť sneh. Na modrom nebi biele 
i tmavé mraky. Nádherný jesenný kontrast! Všetko je ako stvorené pre farebný film. 
Keď dnes túto pasáž nenakrútime, budeme musieť čakať rok!“ Režisér sa toho chy-
til a rýchlo sa spýtal: „Tak čo, dáte sa na vojnu?“

Poznámka o odklade do jesene budúceho roka rozhodla. Nie u rogalistu, kto-
rý bol proti nakrúcaniu naďalej, ale u Zelenaya. Na režisérovu otázku dal odpoveď 
hodnú mladíckej nerozvážnosti: „Samozrejme! Ideme!“

Režisér vydal potrebné pokyny. Gabo sa s rogalom nad hlavou postavil na určené 
miesto. Studený vietor dával poznať svoju nevôľu a poriadne rogalom aj odvážlivcom 
pripútaným k nemu mával. V režisérovi sa predsa len zrodila obava, preto sa ešte raz 
alias Ing. Harminca opýtal, či to zvládne. Ten ho ubezpečil: „Zvládnem! Ideme!“

A tak z úst režiséra zaznelo: „Kamera, pozor! Akcia!“ Dáma s klapkou zakričala: 
„Klapka!“ Klapka klapla, kameraman Juraj Šajmovič spustil kameru a… Gabo Zele-
nay si zaspomínal: „Narátal som do troch, lebo tak sa to má, a urobil som jeden krok, 
druhý, tretí krok. Lenže – urobil som aj štvrtý, piaty, šiesty a ôsmy a – už som letel!“

Aj celý filmový štáb s hrôzou počítal: štyri, päť… osem! Vietor opretý do rogala bol 
nielen zlostný nad nerešpektovaním jeho vôle, ale bol aj silnejší od Zelenayovej sna-
hy zastaviť, aj od predstavy a pokynov režiséra Párnického. Za všeobecného výkriku 
hrôzy všetkých prítomných figurant prepadol cez okraj kopca do prázdnoty pod ním. 
Nasledujúcu paniku zvládli najprofesionálnejšie dvaja zo všetkých ‒ (ne)rogalista 
a kameraman. Roky za filmovou kamerou naučili kameramana Šajmoviča nestrácať 
hlavu a zvládať aj tie najvypätejšie situácie. Preto kamera v jeho rukách neprestala 
bzučať a zaznamenávať všetko, čo videla, akoby išlo o vopred naplánovanú scénu.

Režisér v šoku z toho, čo sa stalo a že sa rogalo nezdrúzgalo pod kopec, ale letí, 
s vypleštenými očami ho sledoval, ako sa vzďaľuje k zrúcaninám hradu Branč, ktoré 
sa črtali v neveľkej vzdialenosti od miesta štartu, a na kameramana reval: „Toč! Toč!“

Bolo šťastím pre všetkých zúčastnených, že k celoživotnej výbave Gaba Zelenaya 
patrili odvaha, rozvaha, bleskové myslenie a rozhodovanie. Aj to, že bol v mladosti 
aktívny športovec. Preto nespanikáril, ale okamžite chladnokrvne zareagoval. Či to 
bola šťastná okolnosť, alebo zasiahol jeho anjel strážny, nebolo podstatné. Podstat-
né bolo, že nedošlo k tragédii. Správnymi pohybmi hneď na prvý pokus úspešne 
zvládol koordináciu dovtedy neznámych, prakticky nevyskúšaných pohybov, ktoré 
si riadenie a let rogala vyžadovali. Zachoval si chladnú myseľ i krv v žilách, a to ho 
zachránilo od katastrofy.

V mysli si bleskovo pospájal informácie, ktoré pred štartom počul od rogalistu, 
a aj keď poriadne kostrbato, predsa len ukočíroval rogalo tak, aby letelo. Hrozivo 
vyzerajúci pád a nasledujúce stúpanie, do ktorého sa dostal, duchaprítomným ma-
névrom zažehnal a ovládol riadenie rogala, bleskurýchle skorigoval let, rogalo upo-
kojil a letel plynule do diaľky, smerom k hradu Branč.
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Počas letu sa rozpamätával na to, čo mu v rozhovore povedal skutočný rogalista 
o úkonoch, ktorými sa rogalo otáča, dvíha a klesá, i ktorými sa udržiava let. Opatrný-
mi pohybmi to skúšal, až zistil, ako to funguje. Veľkým oblúkom potom rogalo stáčal 
späť ku kopcu, z ktorého neplánovane odštartoval a z ktorého kameraman v kuse 
natáčal celú scénu.

Ukázalo sa však, že keď to vo vzduchu bolo ťažké a zložité, pri pristávaní to ne-
bude ľahšie a menej náročné. Náročnosť pristátia spočívala v tom, že bolo treba na 
určenom mieste dosadnúť na nohy a udržať hmotnosť rogala nad hlavou. Netréno-
vané a vekom zoslabnuté nohy, navyše s chronicky chorými kolenami, sa nakoniec 
ani zeme nedotkli. Chýbajúca prax a silný vietor zaniesli rogalo s pilotom ďalej, ako 
bolo treba ‒ do ohrady, v ktorej boli zavreté kravy! Ich chrbty neboli mäkkou a prí-
jemnou pristávacou plochou, preto havária bola ničivá. Našťastie ‒ pre rogalo!

V rozhlasovej relácii „Pod pyramídou“ o tom sám aktér povedal: „Namiesto toho, aby 
som tyč pritiahol k sebe a zaryl sa nejako do zeme, ja som dal tyč troška od seba. Rogalo 
ma vyzdvihlo, vietor zospodu mnou zakrútil, a ja bác!, dole, a už som bol na zemi. Všetko 
zarachotilo. Rogalo bolo polámané a ja v tých handrách, drôtoch, v tých drevách.“

„Pán Zelenay, pán Zelenay, žijete, žijete?!“, vrieskal vystrašene zúfalý režisér Pár-
nický, bežiaci s celým filmovým štábom a skutočným rogalistom k nemu. Pravdaže, 
rogalistovou pohnútkou bolo rogalo, a nie Zelenay. Režisér si pravdepodobne v tej 
chvíli uvedomoval nielen to, že riskoval život človeka, k tomu ešte neherca, a navyše 
široko-ďaleko známeho a populárneho športového reportéra, ale aj možné neblahé 

V spoločnosti režiséra seriálu Stanislava Párnického (vpredu vľavo).
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následky, ktoré by naňho dopadli, keby sa mu niečo stalo. Keď ho napokon vymotali 
z trosiek rogala, upokojil ich: „Nebojte sa, žijem!“

Tým sa nakrúcanie scény s rogalom skončilo a vo filme je zaznamenaná scéna 
tak, ako sa skutočne odohrala, a letiacim rogalistom je naozaj Gabo Zelenay.

Napriek ubezpečeniu, že sa mu nič nestalo, režisér Párnický mu ponúkol, že ho 
dá odviezť do nemocnice na vyšetrenie. To však odmietol a dal sa odviezť do Kar-
lovej Vsi pod zámienkou, že tam má dohovorené stretnutie. Keď ho podľa želania 
vysadili, pobral sa k poliklinike za svojou známou MUDr. Evou Petrovou, či by ho 
mohla vyšetriť, že sa mu akosi ťažko dýcha.

Opýtala sa ho zvedavo: „A Gabko môj, odkedyže sa ti ťažko dýcha?“ Na to jej vyroz-
prával príhodu s havarijným pristátim. „Gabo, ty nie si normálny!,“ zakrútila hlavou, 
keď dorozprával. Z vyšetrenia vyplynulo, že štyri rebrá nevydržali tvrdé pristátie, 
a zlomili sa, že ľavý ramenný kĺb nesedí správne vo svojom puzdre a že má natiahnu-
té medzirebrové svaly. Hádam len zázrakom sa nič nestalo nohám a chrbtici!

Keď sa manželke Danute doma priznal s diagnózou, nezdržala sa rozhorčenej 
poznámky, samozrejme, v jej rodnej poľštine, ktorou sa doma zhovárali: „Gabo, ty si 
úplný blázon!“ On to však zobral so smiechom, božtekom ju poprosil o prepáčenie 
a onedlho rozpovedal podrobnosti.

Posadali sme si okolo neho. I ja, keďže som bol vtedy u nich. Pravdaže, rozpráva-
nie sa neobišlo bez niekoľkých prerušení, keď na čosi zareagovala manželka alebo 
syn. Ich prerušenie vždy využil na odhryznutie z kanapky alebo na hlt kávy, ktoré 
mu predtým pripravila manželka. Od nej aj od syna si musel vypočuť výčitky o ne-
zodpovednosti a ľahkomyseľnosti.

Ale on jedným uchom dnu, druhým von, akoby nič nepočul, dodal: „Bola to nád-
hera! Letel som, všade okolo ticho, len vietor mi fičal pri ušiach. A z tej výšky bolo 
všetko, stromy, domy a ľudia, takto maliličičké!“ ‒ ukázal úzku medzierku medzi 
palcom a ukazovákom. „Nikto v mojom veku sa takýmto niečím nemôže pochváliť! 
Za tie rebrá to stálo!“

Bol na seba očividne hrdý. Na koordináciu pohybov náročnú športovú disciplínu 
zvládol bez predchádzajúcej fyzickej a teoretickej prípravy v zlomku sekundy na-
ostro. Sotva by to bol dokázal, ak by nemal skúsenosti aktívneho športovca z mladosti.

Doktorka Petrová mu hrudník zabandážovala elastickými obväzmi. V nasle-
dujúcich dňoch nikto v rozhlase ani vo filmovom štábe netušil, že reportér zapie-
ra zranenie. Tak dobre sa mu darilo maskovať bolesť. Po návrate z filmovania 
domov zakaždým znovu išiel k doktorke Petrovej, aby mu hrudník nanovo na 
noc zabandážovala. To sa opakovalo niekoľko týždňov až do zahojenia zrane-

O DOCHRÁMANÝCH REBRÁCH NIKTO ZO ŠTÁBU NETUŠIL
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NEŽNÁ REVOLÚCIA A POSTUPNÁ CESTA K ROZDELENIU 
SPOLOČNÉHO ŠTÁTU

Revolúcia zo 17. novembra 1989 nesie dva prívlastky: slovenský „nežná“ a český 
„zamatová“. Ako zamatovú ju pozná blízke i vzdialené zahraničie aj v súčasnosti.

V Slovenskej republike bolo hybnou silou revolúcie občianske hnutie Verej-
nosť proti násiliu (VPN) a v Českej republike tiež občianske hnutie s názvom Ob-
čianske fórum.

Jej výsledkom boli významné zmeny v politickom systéme: bola zrušená vedúca 
úloha KSČ v spoločnosti, nastali personálne zmeny vrátane predsedov vo všetkých 
troch parlamentoch v štáte (Federálne zhromaždenie ČSSR, Slovenská národná 
rada, Česká národná rada) formou odvolania dohodnutého počtu poslancov KSČ 
a ich nahradením formou kooptácie v paritnom zastúpení poslancami z obidvoch 
hybných síl revolúcie.

Ďalšie významné zmeny predstavovali: odstúpenie Gustáva Husáka z postu prezi-
denta ČSSR a zvolenie Václava Havla (predsedu Občianskeho fóra) za nového prezidenta 
ČSSR, zvolenie Alexandra Dubčeka (hlavného volebného lídra VPN) za predsedu Fede-
rálneho zhromaždenia, výmena predsedov všetkých troch vlád (federálnej a obidvoch 
národných). Všetky dôležité zmeny sa uskutočnili v priebehu niekoľkých týždňov.

V hnutí VPN sa výrazne angažoval Gabov syn Roman Zelenay. V januári 1990 sa 
stal kooptovaným poslancom Snemovne národov FZ ČSSR.

Názov spoločného štátu sa v apríli 1990 po siahodlhých sporoch v tzv. pomlčko-
vej vojne zmenil na Českú a Slovenskú federatívnu republiku (ČSFR).

Prvé ponovembrové slobodné parlamentné voľby v termíne 8. a 9. júna 1990 
vyvolali obrovský záujem občanov. Účasť prekročila 95 percent. Z volieb vyšli pre-
svedčivo víťazne na Slovensku Verejnosť proti násiliu a v českej časti spoločného 
štátu Občianske fórum. Slovenským premiérom sa stal dovtedajší minister vnútra 
z prvej slovenskej ponovembrovej vlády Vladimír Mečiar.

Gabo Zelenay sa vo VPN politicky neangažoval. Po prežitých politických monster 
procesoch z 50 rokov 20. storočia a po politických represáliách v období normalizá-

nia. Až po skončení natáčania celého filmu sa režisérovi priznal a povedal: „Ne-
mohol som inak, lebo by hrozili opletačky! Na takéto niečo som nebol poistený.“

Keď vyvolali nafilmované scény s rogalom, kameraman Juraj Šajmovič mu 
povedal: „Môžem ti povedať, že tvoj pád v ničom nezaostáva za výkonom najlep-
ších amerických kaskadérov. Ale na rozdiel od nich, ktorí to trénujú, ty si to do-
kázal bez tréningu a na prvýkrát!“ Chýbalo len dodať: a za taký malý honorár…
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cie po roku 1970 jeho krédom bolo: nikdy v živote nebyť členom politickej strany. 
Ako 70-ročný dôchodca sa však rozhodol podporovať svojho syna Romana v jeho 
politickej kariére.

S Vladimírom Mečiarom sa poznal od roku 1968 z jeho angažovaného pôsobenia 
v Socialistickom zväze mládeže v šírení Dubčekovej politiky socializmu s ľudskou 
tvárou medzi mladými ľuďmi a z jeho odvážnych vystúpení proti okupácii ČSSR 
vojskami Varšavskej zmluvy. Preto bol od začiatku Mečiarovho vstupu na politickú 
revolučnú scénu jeho priaznivcom a počas synovej politickej angažovanosti po Me-
čiarovom boku bol aj jeho obdivovateľom. V istom období až nekritickým.

Predseda vlády SR Vladimír Mečiar sa postupne dostával do čoraz väčších kon-
fliktov s vedením VPN. Vo februári 1991 vo volebnom súboji o predsedu VPN pre-
hral s Fedorom Gálom. Už v marci vo VPN vznikla platforma Hnutie za demokratic-
ké Slovensko (HZDS), do ktorej prešla väčšina členov – vrátane Romana Zelenaya. 
Hnutie sa zakrátko osamostatnilo a v júni sa jeho predsedom stal Vladimír Mečiar, 
ktorého predtým v apríli odvolali z premiérskej funkcie. A Gabo Zelenay sa z pre-
svedčenia (nie za peniaze) stal moderátorom mítingov HZDS, ktoré značnej časti 
verejnosti na Slovensku veľmi prekážali.

Napriek odporu mnohých ľudí proti Mečiarovi v júni 1992 HZDS na Slovensku 
suverénne vyhralo parlamentné voľby. Mečiar sa znovu stal premiérom. Roman Ze-

Gabo Zelenay s jedným z dvojice „revolučných lídrov“ na Slovensku 
Jánom Budajom a s neidentifikovaným novinárom.
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Na predvolebnom zhromaždení VPN v roku 1990 zľava autor 
tejto knihy, líder VPN Ján Budaj a Roman Zelenay.

Na tlačovej besede HZDS zľava Vladimír Mečiar, Rudolf Filkus, 
Roman Hofbauer a Gabo Zelenay.
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lenay výrazne uspel vo voľbách do Federálneho zhromaždenia (FZ) ČSFR. Stal sa 
podpredsedom FZ ČSFR a predsedom jednej z jeho dvoch komôr – Snemovne náro-
dov. Keďže ďalšie dve z troch najvyšších ústavných funkcií v ČSFR zastávali Česi – 
prezidentom bol Václav Havel a federálnym premiérom Jan Stráský, predsedom FZ 
ČSFR sa stal Michal Kováč z HZDS.

Ďalšiemu politickému vývoju v ČSFR sa vyhnem, lebo sa dá o ňom dočítať kdekoľ-
vek. Spomeniem len spojitosť s Romanom Zelenayom a s FZ. Na pôde Federálneho 
zhromaždenia ČSFR sa ako následok vypätej politickej situácie uskutočnilo hlasova-
nie poslancov o prijatí zákona O zániku Českej a Slovenskej federatívnej republiky. Po 
dlhej a emotívnej rozprave FZ hlasovaním 25. novembra 1992 o 13:21 hod. rozhodlo 
o jeho schválení. Rokovaniu o tomto najdôležitejšom zákone, aký bol kedy vo FZ prija-
tý, predsedal Roman Zelenay. To mu v ďalšej politickej kariére veľmi ublížilo.

Delenie spoločného štátu Čechov a Slovákov predznačilo vyhlásenie Deklarácie zvrchovanosti 
slovenského národa, ku ktorému došlo 17. júla 1992. Na balkóne historickej budovy Národnej rady 

SR v Bratislave sa vtedy zišli (zľava) špičkoví predstavitelia Hnutia za demokratické Slovensko, 
Slovenskej národnej strany, ba aj Svetového kongresu Slovákov – zľava Marián Andel, Marián 
Šťastný, Vladimír Mečiar, Jozef Prokeš, Roman Zelenay, Augustín Marián Húska a Milan Čič.

Je pozoruhodné, že parlamentné hlasovanie o tejto historickej udalosti na 
pôde Federálneho zhromaždenia ČaSFR neviedol predseda parlamentu Michal 
Kováč, ale jeho stranícky kolega a podpredseda FZ Roman Zelenay. Ten síce dal 

PREČO?
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ÚTOKY NA ROMANA ZELENAYA CEZ OČIERŇOVANIE JEHO OTCA

Pretože Roman Zelenay bol vo svojich názoroch, postojoch a konaní vo veľkej 
politike veľmi neoblomný a nepoddajný, ktosi rozohral senzáciechtivú mediálnu 
kampaň proti jeho otcovi Gabovi, vtedajšiemu moderátorovi mítingov HZDS. Kam-
paň prepukla v októbri 1992, mesiac pred hlasovaním vo FZ o prijatí zákona O zá-
niku ČSFR. Neviem, a domýšľať nebudem, čo malo byť kampaňou dosiahnuté. Ak to 
mala byť diskreditácia Romana Zelenaya a tým odvedenie pozornosti poslancov FZ 
od osudového hlasovania, išlo o chybný výpočet.

O čom bola kampaň? Ktosi oprášil staré noviny a dávne obvinenie, že počas Slo-

Obaja Zelenayovci s Romanovou dcérkou Barbarkou.

hlasovať za návrh jedného poslanca, aby vedenie hlasovania pripadlo Kováčovi, 
ale poslanci oboch snemovní návrh zamietli. A práve po tomto rokovaní FZ, ktoré 
viedol bezchybne podľa rokovacieho poriadku, s rozvahou, s prehľadom, a hlav-
ne odvážne, so slušným vystupovaním a korektným vyjadrovaním, zástancovia 
spoločného štátu označili Romana Zelenaya za jeho hlavného rozbíjača. Prečo?!
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venského národného povstania slobodník ašpirant Gabriel Zelenay ako kuriér roz-
prášil skupinu partizánov a spolu s kamarátom dvoch zajal, za čo bol vyznamenaný 
bronzovou medailou prezidenta vojnovej Slovenskej republiky Jozefa Tisa.

Niektoré vplyvné redakcie (novín, rozhlasových a televíznych staníc) okamži-
te telefonicky kontaktovali Gaba Zelenaya a následne zverejnili redakčné otázky 
a jeho odpovede na ne. Na ilustráciu niektoré citujem.

Denník Práca uviedol, že k vyznamenaniu došlo niekoľko mesiacov pred skon-
čením II. svetovej vojny, a následne uverejnil odpoveď Gaba Zelenaya: „Netreba 
byť vojenským odborníkom, aby súdny človek pochopil nezmyselnosť tejto správy. 
Nech by som bol hocako odvážny a partizáni zbabelí, neviem si predstaviť, ako by 
som ich ja, ako kuriér aj s kamarátom, mohol rozprášiť. Už tu vidieť, že ide o vý-
mysel. Išlo o propagandistickú akciu Ministerstva obrany Slovenského štátu, ktorá 
mala za cieľ ukázať, akí sú chrabrí mladí ľudia. Hneď po vojne som bol takmer rok 
vo vyšetrovacej väzbe, pokiaľ Okresný súd v Trenčíne po veľmi dôkladnom prešet-
rení vyniesol na neverejnom zasadaní rozhodnutie, že schvaľuje návrh obžalobcu 
na odopretie stíhania G. Zelenaya, lebo nie je možné zadovážiť dôkazy, ktoré by ob-
vineného usvedčili z uvedeného „trestného“ činu… Nakoniec, ak si niekto myslí, že 
za štyridsať rokov tvrdého totalitného režimu by sa niečo podobné bolo premlčalo, 
sa mýli. Dôkazom je, že pokusy očierniť ma skončili mojím prepustením a znovupri-
jatím do služieb Čs. rozhlasu. Teda k malej bronzovej medaile od J. Tisa som sa do-
stal len vďaka výmyslom propagandistov.“

Denník Práca sa ešte raz vrátil k uvedenej kauze v článku s názvom „Vyznamena-
nie pre nič za nič?“ Prof. dr. Július Chovan, v inkriminovanom čase príslušník Vyso-
koškolského strážneho oddielu (VSO), štábnej roty veliteľstva I. ČSA, v ňom uviedol, 
že počas SNP bol Gabriel Zelenay v službách pohotovostného oddielu HG (Hlinkovej 
gardy) a že tam vyvíjal povstalcom nepriateľskú činnosť, za čo bol vyznamenaný 
ako príslušník Domobrany.

Odpoveď Gaba Zelenaya na toto tvrdenie znela: „Nikdy som príslušníkom po-
hotovostných oddielov Hlinkovej gardy nebol. Navyše, ako je známe, VSO pôsobil 
v čase SNP v Banskej Bystrici a jej okolí. Ja som sa počas povstania nikdy do tohto 
priestoru nedostal, bol som vojakom riadnej Slovenskej armády, príslušníkom 1. 
pešieho pluku, ktorý sa volal Domobrana a bol dislokovaný v Bratislave. Keby som 
sa cítil byť vinným, mal som možnosť nielen v roku 1945, ale aj niekoľkokrát potom 
emigrovať. Nikdy som to nemusel urobiť, pretože som nikdy neurobil nič také, aby 
ma mohli obviniť z kolaborantstva s nepriateľmi slovenského národa…“

Na profesora Chovana dal Zelenay v tejto súvislosti 23. októbra 1992 trestné 
oznámenie pre trestný čin ohovárania. Okrem iného v ňom uviedol:

„Pokiaľ ide o vyzdvihovanie udelenia medaily, chcem uviesť, že tieto akty sa činili 
i z propagandistických účelov. Veď dokonca nemecké rytierske kríže dostávali via-
cerí dôstojníci Slovenskej armády od nemeckého vojenského velenia len preto, aby 
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sa vyzdvihla vojnová morálka (takéto 
medaily dostali napr. účastníci SNP – 
gen. August Malár, npor. C. Kuchta 
a ďalší – ktorí neskôr prešli do radov 
povstalcov)… Nepravdivé ohováračské 
tvrdenia prof. Chovana značnou mie-
rou ohrozujú moju vážnosť u spoluob-
čanov a narúšajú hlboko moje rodinné 
vzťahy. Z týchto dôvodov navrhujem 
zaviesť trestné stíhanie prof. Chovana 
pre dokonaný trestný čin ohovárania.“

Policajný zbor v decembri 1992 na 
trestné oznámenie reagoval tým, že sa 
odkladá a že „pre nedostatok dôkazov 
a pre odstup času sa nedajú zistiť a pre-
veriť výroky Dr. J. Chovana, preto nie je 
možné začať trestné stíhanie pre trest-
ný čin ohovárania…“

Gabo Zelenay neuspel ani so sťaž-
nosťou proti tomuto rozhodnutiu, 
v ktorej uviedol: „Výroky dr. J. Chovana 
sú tak závažného stupňa, že môžu mi 

spôsobiť vážnu ujmu. Už z toho pohľadu nie je možné a správne vec odložiť. Pokiaľ 
ide o dôkazy o pravdivosti výrokov dr. J. Chovana, dôkazné bremeno je na ňom. Dr. 
Chovan mal predložiť hodnoverné dôkazy. Keď ich nemal v roku 1946, tak ich ne-
môže mať ani dnes. Ide teda uňho skutočne o zavrhnutiahodné ohovárania… Ak by 
patričné orgány pristúpili a pristupovali k riešeniu prípadov ohovárania tak v kaž-
dom prípade, ľudská česť a ochrana osobnosti stali by sa iluzórnymi hodnotami.“

Po tomto texte nasledovala odvolávka na zákon, citácia znenia skutkovej pod-
staty trestného činu ohovárania a ďalšie vety: „V napadnutom uznesení sa uvádza, 
že k veci bol vypočutý dr. J. Chovan, ktorý naviac uvádza, že som bol príslušníkom 
Hlinkovej mládeže (čo nie je trestný čin). V Domobrane som mal pôsobiť ako gardis-
ta. Teda čo som bol: vojak alebo gardista? Mal som vraj spolupracovať s Nemcami, 
o čom svedčí odstrelenie dvoch partizánov, a to Kubovčáka a Mikuláša, ktorí boli 
nájdení v masovom hrobe na Lúčkach. Neviem, odkiaľ berie dr. Chovan takéto indí-
cie. Tieto jeho tvrdenia zakladajú novú skutkovú podstatu trestného činu krivého 
obvinenia. Záverom žiadam, aby napadnuté uznesenie bolo zrušené a aby dr. J. Cho-
van bol stíhaný pre trestné činy, lebo svojím konaním naplnil všetky pojmové znaky 
trestného činu ohovárania a krivého obvinenia.“

Sťažnosť bola adresovaná Mestskému oddeleniu Policajného zboru (MO PZ). Ob-

Po dlhých desaťročiach boli zase oprášené 
niekdajšie obvinenia Gaba Zelenaya.
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vodná prokuratúra ju však ako nedô-
vodnú zamietla. Zato zápalka senzácie 
tak rýchlo, ako zažiarila, aj vyhorela 
a zhasla.

A teraz podrobnejšie vysvetlenie 
na obhajobu Gaba Zelenaya.

Po prvé: Až do skončenia II. sve-
tovej vojny bol riadnym vojakom 
Slovenskej armády. Vonkoncom je 
vylúčené, aby ho POHG povolával vo-
jenským rozkazom, lebo išlo o ozbro-
jenú organizáciu existujúcu mimo 
štruktúry Slovenskej armády. Navyše, 
Zelenay plnil riadnu vojenskú službu 
na základe povolávacieho rozkazu 
Slovenskej armády. Slovenská armá-
da bola zriadená zákonom, bola ofi-
ciálnou štátnou inštitúciou určenou 
na obranu štátu. Služba v nej bola 
zákonnou povinnosťou. Dobrovoľníc-
ka organizácia POHG nemala žiadnu 
zákonnú možnosť udeľovať rozkazy 
armáde, a tobôž nie jednotlivým jej 
príslušníkom, ktorí v nej vykonávali 
povinnú vojenskú službu.

Po druhé: Gabo Zelenay bol dislo-
kovaný vo vojenskom útvare v Brati-
slave a býval v kasárňach. Podliehal 
teda vojenskému veleniu Slovenskej 
armády a kasárenskému režimu 24 
hodín denne a 7 dní v týždni. Nemohol sa teda fyzicky nachádzať v oblasti stred-
ného Slovenska, kde po vypuknutí SNP pôsobil VSO. Pravda je, čo dokladá jeden 
dodatok jeho životopisu, ktorý bol desiatky rokov uložený v jeho osobnom spise 
v Čs. rozhlase Bratislava, že sa raz, na vojenský rozkaz, dostal ako kuriér do okolia 
Banskej Štiavnice. A práve plnenie tejto úlohy si pán Chovan svojsky vyfabuloval 
a ponúkol médiám.

Na základe listu Júliusa Chovana kontaktovala Zelenaya redaktorka Slovenského 
rozhlasu Jarmila Tosecká. V priamom vysielaní odznel rozhovor, z ktorého prepis 
časti uvádzam:

JT: Skoro 50 rokov je dlhý čas. Prečo sa táto správa objavuje až dnes?

Senzačná upútavka sa objavila aj na 
obálke časopisu.
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GZ: „Dovoľte vás opraviť. Neobjavuje sa dnes. Ona sa objavila na stole zodpoved-
ných vládnuceho režimu vždy, keď ma dakto potreboval, ľudovo povedané, odkrág-
ľovať. Vždy sa vyšetrovalo a vyšetrovalo, až nakoniec došli zodpovední k záveru ta-
kému istému, ako Okresný ľudový súd v Trenčíne – nevinný. Lenže vtedy si málokto 
dovolil vytiahnuť na svetlo božie neoverenú správu. Iba keď dostal na to príkaz.“

JT: V čom vidíte dôvod, že sa predsa objavila?
GZ: „Koľko kriku sa spustilo, keď pán Mečiar povedal na adresu novinárov slová 

etika a samoregulácia. Tie ostatné, ktorými ich odôvodnil, zapadli. Zneli príliš tvrdo, 
kriticky, ale pravdivo: (píšte, vydávajte, uverejňujte) len správy overené.“

JT: Viete, vraví sa: mladosť – pochabosť.
GZ: „A predsa. Keď sa ma pred tromi mesiacmi mladý Stanislav Háber zo Zmeny 

spýtal, čo poviem na správu, ktorú uverejnil šéfredaktor Miloš Luknár (pozn. auto-
ra: Išlo o šéfredaktora časopisu Plus sedem dní), tak som mu povedal: ,Prečítajte si 
tento papier.’ Mal nadpis „Rozsudok Okresného súdu T-Ľud 65/45/6.“ Po prečítaní 
jeho odpoveď bola: ,Nemám záujem o veci písať.’“

JT: Aký zámer vedie ľudí k zverejneniu takýchto správ?
GZ: „Honba za senzáciou… Bezohľadne, neeticky, surovo, bez poznania podkla-

dov, skutočností. Dnes vládne tiež vojna. Kto stojí na strane Slovenska, jeho zvr-
chovanosti, jeho slobody, jeho nového života – pre daktorých je nepriateľ. O to väč-
ší, ak je na strane HZDS a pána Mečiara. ČSTK dokonca v správe, ktorú uverejnila, 
podčiarkla: bol hovorcom HZDS ‒ nikdy som ním nebol – a podpísal medzi prvými 
výzvu ,Za pravdivý obraz Slovenska’. Áno, som za Slovensko. Preto som nikdy ne-
utiekol za hranice, ale ostal som tu, doma, s tými, čo tiež ostali. Nie som v galérii 
tých, proti ktorým sa vedie boj, na prvom mieste. Predo mnou sú Budaj, Kňažko, 
Slobodník, Keltošová, Kočtúch, Húska, Kováč, a najmä Mečiar. Nebudem zrejme ale 
posledný. Verím však, že 1. januára 1993 prestane baviť Mladú frontu Dnes, televíz-
ny kanál F1 a ďalších viesť neustále útoky na adresu tých, čo majú v rodnom liste 
napísanú národnosť Slovák.“

ČO HOVORÍ ŽIVOTOPIS

Na tomto mieste vyberám k inkriminovanej udalosti vyjadrenie, ktoré v dodatku 
k svojmu životopisu musel Zelenay uviesť na rovnaké obvinenie o vyše štyridsať 
rokov skôr pre kádrové oddelenie Čs. rozhlasu Bratislava. Následne bolo toto vyjad-
renie preverené vtedajšími vyšetrovacími orgánmi bez súdneho verdiktu.

Vyjadrenie hovorí:
„Jedného dňa, kedysi v novembri 1944, som dostal rozkaz odniesť akúsi poštu 

motocyklom do Žarnovice, kde bola len slovenská posádka. So mnou išiel ešte jeden 
vojak, zdá sa, že sa vracal k svojmu útvaru.
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Keď sme prechádzali lesnými cestami pri Banskej Štiavnici cez územie (bolo to 
po povstaní) obsadenom Nemcami, zastavili nás dvaja muži vo vojenských unifor-
mách bývalej Slovenskej armády, v zúboženom stave, bez zbraní – z rozhovoru sme 
sa dozvedeli, že sú vojaci z povstania, že nemajú legitimácie a jedlo. Spytovali sa 
nás, či by sme ich nevzali niekde, kde sú slovenskí vojaci, pretože dostať sa do rúk 
Nemcom znamenalo zajatie. Ich prosbe sme vyhoveli a zobral som ich na vozítko 
motocyklu (sajdkára, postranný vozík pripevnený k motocyklu – poz. autora), dal 
som im chlieb a salámu, čo som mal pri sebe, a odviezol som ich do Žarnovice na 
veliteľstvo (Trnavskej armádnej posádky – poz. autora). Po niekoľkých hodinách, 
keď som odchádzal zo Žarnovice, stretol som oboch na ulici. Obaja mi ďakovali, že 
som im pomohol a dostal z rúk Nemcov, a povedali, že ich zaradilo veliteľstvo do po-
sádkového stavu vojska v rote. Mená oboch neviem. Nepovažoval som za potrebné 
si ich zisťovať, veď taký zákrok bola pre mňa samozrejmá ľudská povinnosť.

Niekoľko mesiacov neskôr, po návrate do Bratislavy, som sa dozvedel, že vraj 
v novinách bola akási správa, že som dostal, za akési hrdinstvo, vyznamenanie. 
Smial som sa tomu. Dajakú medailu ani dekrét som nedostal.

Ako mi bolo zdelené presné znenie návrhu na vyznamenanie na kádrovom od-
delení, tak k tomu dodávam toto: Celé zdôvodnenie môjho „hrdinstva“ je výmys-
lom veliteľa pluku Šmigovského, ktorý napísal do návrhu na vyznamenanie dajakú 
„báchorku“. Považujem ju za naivnú, lebo nie je mysliteľné a ani prakticky nie je 
možné, aby človek, respektívne dvaja, na idúcej motorke rozprášili ozbrojenú sku-
pinu a naviac – dvoch zajali. Čo by robili ostatní, ktorých „rozprášili“? A tí dvaja? 
Zbrane by mali prácu a opačné zajatie by bolo samozrejmé. Teda táto naivita bola 
základom vyznamenania, ktoré som ale nikdy nedostal.“

NANIČKA ZOMRELA!

Žiaľ, aktívna účasť oboch Zelenayovcov v politickom dianí od konca roka 1989 
mala aj tragické následky. Obavy z nebezpečenstva, do ktorého sa kedykoľvek mohli 
dostať jej najbližší, ak by došlo k zásahu zatiaľ mlčiacej vojenskej a policajnej sily, 
a z možných následkov, ak by došlo k politickým represáliám, spôsobili Gabovej 
manželke výrazné zhoršenie zdravotného stavu. Už aj tak zoslabené srdce Danuty 
nevydržalo psychický nápor vyvolaný prežívaním každodenných stresových situácií.

Odkedy sme mali ‒ Roman aj ja ‒ vlastnú rodinu, chodieval som na návštevu 
k Zelenayovcom vždy vo štvrtok, nie každý deň, ako keď som bol slobodný. V uto-
rok 20. marca 1990 ma však v podvečerných hodinách akási neviditeľná sila ťaha-
la do ich bytu. Keď som zazvonil, trvalo dlhšie než inokedy, kým sa otvorili dvere. 
Otvorila mi teta Danuta (teta som ju volal od roku 1962, keď som bol prvýkrát 
u Zelenayovcov na návšteve) a na môj pozdrav odpovedala veľmi slabým hlasom.
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Na moju otázku, ako jej je, mi po poľsky odpovedala: „Dnes sa výnimočne zle cí-
tim.“ Napriek tomu ako vždy mi ponúkla svoju voňavú lahodnú „herbatu“ (čaj), ktorú 
som si tentokrát niesol z kuchyne sám. Sadli sme si v obývačke a striedavo sme sa 
rozprávali, počúvali rádio a pozerali televíziu. Už v kuchyni si musela vziať tabletku 
nitroglycerínu, no všimol som si, že ani potom sa jej neuľavilo, hoci pokojne sedela 
vo fotelke s nohami vyloženými na gauči. Spýtal som sa, či mám zavolať záchrannú 
službu, ale nechcela.

Keď neskôr zatelefonoval Roman, hneď som ho informoval o maminom stave. 
Žiadal som ho, aby prišiel domov. Povedal mi však, že je na rokovaní s čelnými pred-
staviteľmi Občianskeho fóra z Prahy a volá len počas fajčiarskej prestávky svojich 
kolegov. Predpokladá sa, že skončia až okolo polnoci, potom určite príde. Poprosil 
ma: „Veľmi ťa prosím, vydrž pri mame, kým sa nevráti otec.“

Manželia Zelenayovci na akcii v Poľskom kultúrnom a informačnom centre 
v Bratislave, ktoré pani Danuta kedysi viedla.



234

REPORTÉRSKY MÁG GABO ZELENAY

Danuta Zelenayová v byte na Francisciho ulici 9 v spoločnosti najbližších – syna 
Romana, jeho manželky Ingrid, ich dcér Moniky a Barbarky a Gaba Zelenaya.

Manželia Zelenayovci spolu prežili vyše štyridsať rokov.
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Ubezpečil som ho, že skôr neod-
ídem. V rýchlosti mi povedal, že ne-
môže odísť z rokovania, lebo sa roku-
je o príprave parlamentných volieb, 
v ktorých pôjde o veľa, hlavne o to, aby 
sa znovu k moci nedostali komunisti. 
Na záver ešte dodal, že to mamu prej-
de, veď už veľakrát sa cítila zle, a vždy 
sa jej uľavilo.

Potom som dal slúchadlo jeho 
mame. Počúvala ho, nemala síl viesť 
s ním rozhovor ako inokedy. Dlhšiu 
vetu povedala slabým hlasom až na 
koniec: „Romanko milovaný, všetkému 
rozumiem, ale je mi naozaj veľmi, veľ-
mi zle, veľmi ťa prosím, príď!“ Potom 
ešte chvíľu počúvala, čo jej hovoril, až 
som zo záverečných slov, že ho bozká-
va, vyrozumel, že Roman nepríde.

Nevedel som, čo mám robiť. Ešte 
raz som ponúkol, že zavolám sanitku, 
ale odmietla. Náš rozhovor mal čoraz dlhšie prestávky, minúty sa mi zdali hodina-
mi, a nevedel som sa dočkať, kedy sa ujo Gabo vráti domov. Napokon prišiel okolo 
22. hodiny. Už pri zvítaní videl, že sa manželka cíti veľmi zle. Chcel privolať lekára, 
znovu však odmietla.

Domov som sa pobral asi o pol hodiny neskôr. Keď som tetu Danutu na rozlúčku 
objal a pobozkal, urobila mi na čelo krížik. „Kedy prídeš?“, spýtala sa ma, a ja som 
nevedel, čo mám povedať, mal som zlý pocit, ťažko sa mi odchádzalo. „Asi na budúci 
utorok,“ napokon som povedal. Ešte raz som ju pobozkal, aj uja Gaba, tak, ako vždy, 
keď som odchádzal.

Domov som vchádzal súčasne so zvonením telefónu. S údivom som počúval po-
zdrav Inge, Romanovej manželky. „Ahoj, Dušo, buď silný!“, začala. Srdce sa mi silno 
rozbúšilo. „Nanička zomrela!“ Zmeravel som, a nevedel som vydať zo seba hláska. 
„Si tam? Haló, Dušo!“ Až potom som sa spamätal a roztraseným hlasom som odpo-
vedal: „Ale veď pred chvíľou som sa s ňou lúčil, a teraz len čo som prišiel domov…“ 
Viac si nepamätám. Položil som slúchadlo a rozplakal som sa.

Ujo Gabo sa v rozhovoroch so mnou často vracal k poslednej chvíli jej života. Ho-
vorieval: „Keď som pri nej kľačal a držal jej hlavu na kolenách, vydýchla naposledy. 
Ja som počul, ako z nej duša vyletela. Rozumieš, Dušan, ja som počul jej dušu!“ Po-
tom sa vždy na dlhšiu chvíľu rozcítený odmlčal s bezhlasnou grimasou vnútorného 

Danuta Swiatek Zelenayová.
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Fotografia z pohrebu pani Danuty.

plaču na tvári a za oponou viečok znovu prežíval poslednú chvíľu života manželky. 
Som presvedčený, že v tejto chvíli mlčania nielen prežíval spomienku, ale činil aj ti-
ché duchovné pokánie za všetky svoje excesy, ku ktorým zavdal príčinu následkom 
prežívaných frustrácií v rozhlase, ktoré sa nepochybne podpísali pod príchod prvej 
z dvoch najsmutnejších chvíľ v jeho živote.

V „OPRÁŠENÝCH LEGENDÁCH“ ŠPORTOVÁ MINULOSŤ ZNÁMYCH OSOBNOSTÍ

V roku 1991 vo vydavateľstve Tatrapress vyšla s odstupom dvanástich rokov 
druhá knižka Gaba Zelenaya „Oprášené legendy“, v rozsahu 204 strán. Nebola po-
kračovaním „Oprášených historiek“, ktoré vyšli v roku 1979. Medzi vydaním dvoch 
knižiek pokračoval v uverejňovaní ďalších životných príbehov slovenských osob-
ností v tlači. Vychádzali najmä v denníku Roľnícke noviny, v časopisoch Život a Ro-
háč, po roku 1990 Nový Roháč, sporadicky aj inde. Postupne boli v nich uverejnené 
celé cykly jeho príbehov a spomienok.

Knižka obsahuje spomienky Zelenaya na významné osobnosti z oblasti špor-
tu, umenia a kultúry, tentoraz nielen z dôb dávnejších, ale aj súčasných, žijúcich 
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v čase písania knižky aj po jej vydaní. 
Všetky osobnosti mali spoločné to, 
že vyorali takú hlbokú brázdu v pa-
mäti ľudí svojim majstrovstvom, že 
boli považované za legendy. U niekto-
rých navyše aj športovým príbehom, 
ak neboli športovcami, a ten príbeh 
z nich spravil legendu.

Knižku uzatvára príbeh Danuty 
Swiatek – poľskej partizánky „Dune“. 
Čitateľ sa dozvie nielen jej pútavý prí-
beh, ale aj to, že sa v roku 1949 stala 
manželkou Gaba Zelenaya. Do kniž-
ky jej manžel vložil toto venovanie:  
„…viem, ako si prežívala, trápila sa i te-
šila z úspechov i neúspechov našich 
spoločných známych a priateľov, pre 
ktorých bol šport fenoménom srdca. 
Knižočka dýcha i Tvojou dušou. Nedo-
žila si sa prvého výtlačku. Posielam ti 
ho tam, kde si – hore…“

Svoju druhú knižku v porovnaní 
s prvou Zelenay poňal inak. Každý prí-
beh venoval jednej významnej sloven-

skej osobnosti, ktorú predstavil ako žijúcu legendu. Aby povedané vyznelo dôve-
ryhodne, pred písaním sa veľa hodín zhováral s hlavnou osobnosťou príbehu, s jej 
priateľmi a známymi. Takto získaval dostatok informácií, o ktoré sa pri písaní opie-
ral. Opisovaným legendám dal takú formu, aby sa v celom príbehu nevyskytol žiad-
ny poznávací znak, podľa ktorého by čitateľ dokázal odhaliť hrdinu príbehu. Totož-
nosť odhalil až záver príbehu.

Napísané legendy ponúkol v roku 1990 novovzniknutému vydavateľstvu Sloven-
ského syndikátu novinárov Tatrapress. Z viac než stovky príbehov vydavateľ vybral 
len 48. Riaditeľ Tatrapressu Leopold Podstupka predložil vydavateľskej rade 14. 
mája 1990 posudok, ktorý zakončil odporúčaním vydať knižku, zabezpečiť jej kva-
litné polygrafické spracovanie a náležitú propagáciu a vyjadril presvedčenie o úspe-
chu tejto pozoruhodnej, výbornej knihy. Zároveň však odporúčal, aby autor zvážil 
niektoré jeho poznámky.

Na margo „Oprášených legiend“ samotný autor napísal:„Hlavnou niťou je rozprá-
vanie o zanietenosti ľudí, ktorí tvorili históriu slovenského športu a kultúry. Hovorí sa 
o postavách známych i menej známych, ktoré sú živou kronikou okorenenou príhoda-

Obálka publikácie Oprášené legendy.
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Knižku venoval nedávno zosnulej manželke.

mi a historkami zo zákulisia, o ktorých 
nevie nik, okrem zainteresovaných.“

Knižka „Oprášené legendy“ vyšla 
v náklade 20 000 výtlačkov. Keďže sa 
politicko-spoločenské pomery v Čes-
koslovensku zmenili a Zelenay sa už 
ako dôchodca angažoval inak, než ho 
verejnosť poznala pred 17. novem-
brom 1989, knižka nemala v tlači žiad-
nu publicitu. Napriek tomu sa celý jej 
náklad v krátkom čase vypredal.

Koncepcia brožovanej knižky zosta-
la v tej podobe, v akej ju navrhol autor.

Sám Zelenay ku knižke napísal:
„Rovnako ako vedenie redakcie Ži-

vot ani vedenie redakcie Roľnícke no-
viny, ktoré mnohé z mojich príbehov 
uverejnili, nemali s poviedkami ľahký život. Našli sa ,dobrodinci´, ktorí mali dobré 
známosti na Hlbokej ceste (sídlo najvyššieho orgánu Komunistickej strany Sloven-
ska – pozn. autora). Výsledkom ich intervencií a hlásení boli odkazy ako…nemajú 
sa zjaviť udalosti, osudy ľudí pred rokom 1948, nesmie byť spomenutý ten či onen, 
atď…’ Nechýbalo ani vyšetrovanie šéfredaktora Života Ing. Ladislava Tomášeka prí-
slušníkmi ŠtB na tému Zelenay a jeho poviedky.

O tvrdom boji s patričným oddelením ÚV KSS by vedel rozprávať až satirické 
príhody šéfredaktor Roľníckych novín Juraj Šesták, ktorého boj o možnosť uverej-
ňovať moje poviedky na poslednej stránke piatočného vydania novín vyvrcholil 
v roku 1989, keď na jeseň dostal príkaz ‒ stop ich uverejňovaniu od januára 1990.

Dovoľte aspoň takto vysloviť obdiv a vďaku za všetko, čo pre slovenský šport 
moji priatelia urobili. Ako funkcionári, športovci, tréneri, organizátori, skalní, pre 
ktorých je doslovne ušité heslo: Ni zisk, ni slávu!“

O knižke písali aj v časopise Svet (zhodou okolností v jeho úplne poslednom vy-
danom čísle), kde sa novinár spýtal, či druhé pokračovanie knihy nebude posled-
né. Zelenay odpovedal: „Dúfajme, že nie. Celkove mám zozbieraných 227 historiek, 
z nich je zatiaľ vydaných 60. Sú to všetko osudové chvíle ľudí, ktorí v slovenskom 
športe, a v spoločenskom živote vôbec, veľa urobili. O čo mi predovšetkým ide? O to, 
aby som ukázal, že slovenský šport sa nenarodil ani v roku 1948, ani v roku 1968 – 
bol tu dávno predtým, má svoju veľkú históriu, ktorá sa pred svetom nemá prečo 
hanbiť. Uvidím, aký záujem prejaví čitateľská obec o túto knižku. Potom môžu byť 
aj ďalšie. Celkove by to mali byť štyri diely, Oprášených legiend’. Áno, je to moje 
životné dielo. Materiál som naň zbieral celé roky, neraz veľmi namáhavo, ale mne 
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to stálo za to. Stálo a stojí mi za to písať o slovenských ľuďoch, ktorí čosi vykonali. 
V športe, aj mimo neho.“

Na margo samotnej tvorby knižky povedal: „Hľadanie a overovanie faktov je, 
pravdaže, neľahké a aj časovo veľmi náročné. Nemožno sa spoliehať len na vlastnú 
pamäť, ani na to, čo ktosi povedal, alebo čo som kdesi počul. A tak presedím celé dni 
v archívoch a knižniciach. Neraz si poviem, keď neviem nájsť pre mňa dôležitú ma-
ličkosť, nevzdávaj sa, obráť ešte jednu stranu’. A tak obraciam ešte jednu, potom ďal-
šiu, až nakoniec nájdem hľadané na tej poslednej strane. Po niekoľkých dňoch hľa-
dania a študovania materiálov nachádzam trojriadkovú správičku, ktorú som veľmi 
potreboval. V Bratislave, na Slovensku vôbec, máme veľa zaujímavých ľudí. Aj veľa až 
neuveriteľných osudov. Až skoro detektívnym sledovaním sa dostávam k niekoľkým 
číslam, ba až zväzkom starých novín, dakedy aj storočných. Až skoro zázrakom aj 
k takej senzácii, akou nesporne je prvý novinový článok o telovýchove na Slovensku.“

V bratislavskom Večerníku po vydaní knihy okrem iného napísali:
„Počúvať Gaba Zelenaya, dlhoročného populárneho rozhlasového reportéra, to 

je vám hotový zážitok. Koľko len príbehov má uložených vo svojej šedej mozgo-
vej kôre! Preto by hádam bolo lepšie 
a príťažlivejšie predávať jeho novú 
knihu, Oprášené legendy’ aj s nahratý-
mi magnetofónovými kazetami. Lebo 
čitateľ, hoci sa pri nej uvoľní a veľmi 
dobre pobaví, predsa len príde o bez-
prostredný kontakt s Gabom – o jeho 
reč. Čitateľ je takto čiastočne ochu-
dobnený.

Veľmi široký záber sa podarilo vtes-
nať do životného objektívu Gaba Zele-
naya. S optikou svojich očí a uší vedel 
a stále vie narábať majstrovsky, o čom 
sa mohli kedysi presvedčiť aj čitatelia 
Večerníka. Do redakcie nosil prvotried-
ne fotografie. Ráno neváhal vstať hoci 
o pol tretej, poprechádzať sa po meste 
a priniesť do novín čerstvý článoček 
z prebúdzajúcej sa Bratislavy. Kto by to 
z dnešných redaktorov urobil?!“

Superlatívmi nešetril ani denník 
Národná obroda:

„Nemáme väčšiu legendu v športo-
vej žurnalistike, ako je športový repor-

Slávny herec František Dibarbora 
bol Zelenayovým predchodcom 

v hokejovej bránke. Aj jeho 
športový príbeh zvečnil v knižke.
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tér Gabo Zelenay. Jeho esprit, nadšenie pre dobrú vec, nabrúsený jazyk, postreh a ši-
roké srdce plné emócií pozná vari každý, aj ten, čo sa športom nikdy nezaoberal. Ja si 
ho pamätám nielen z rozhlasu, ale aj ako mladý redaktor Smeny z celoslovenských 
detských podujatí, ktoré s takým nasadením pripravoval aj so svojou manželkou. 
Tie detské olympiády v Prešove znamenali pre väčšinu detí svet rozprávky, v ktorej 
mohli zažiť takmer všetko to, čo dospelí na najvyšších športových podujatiach. Kaž-
dý deň sa krútil okolo nadšenia Gaba Zelenaya. V podvečer, keď bolo po súťažiach, 
zabával spoločnosť desiatkami historiek, ktoré zažil sám. Niektoré som si prečítal 
v jeho novej knižke Oprášené legendy.

Do päťdesiat príbehov čitateľa prekvapí minimálne jedným. Úspornosťou preja-
vu. Príbehy sú krátke, bez zbytočných slov, naplnené faktami, dramatickosťou, poin-
tami. To, čo v rozhlase vyzerá ako záplava slov, sa na papieri ukáže ako sila skratky, 
hutnosť, pútavosť. A hoci sú malé story plné faktov, ktoré sa skutočne prihodili, vša-
de dominuje jedno najpríznačnejšie pre Gaba Zelenaya – emócie.“

Prvý príbeh v knižke sa viaže k slávnemu futbalistovi Spartaka Trnava Jozefovi 
Adamcovi (na snímke v súboji s Jozefom Čapkovičom zo Slovana Bratislava).
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DRAŽITEĽ UMELECKÝCH DIEL PRE DETSKÝ FOND SR

Krátko po novembri 1989 sa z iniciatívy a v spolupráci Gaba Zelenaya a bývalé-
ho reprezentanta ČSSR v modernom päťboji, zakladateľa a predsedu Spoločnosti 
Ferdinanda Martinenga v Bratislave Petra Kurhajca realizovala ušľachtilá aktivita – 
dražba umeleckých diel, z ktorej výťažok išiel pre Detský fond Slovenskej republiky.

Kurhajec, ktorý sa po emigrácii do Nemeckej spolkovej republiky stal úspešným 
podnikateľom, na začiatku spolu s manželkou Ľubou venoval fondu na financovanie 
rekreačných táborov pre mentálne postihnuté deti 100 000 korún. Dražby organi-
zoval aj moderoval Zelenay. Umelecké diela ‒ obrazy a plastiky ‒ do dražieb získaval 
práve s Kurhajcovou pomocou. Obaja využívali svoje bohaté osobné kontakty a zná-

Aj príbeh olympijského víťaza v chôdzi zo Soulu 1988 Jozefa Pribilinca 
je zvečnený v Zelenayovej knižke.
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mosti s umelcami, ktorí autorizované 
diela na tento účel darovali.

Vo Večerníku o prvej dražbe infor-
movali: „Výsledok bol neočakávaný: 24 
predaných obrazov v hodnote 45 530 
korún! Výťažok spolu s ďalšíma 20 ti-
sícmi korún od sponzorov podujatia 
venujú predstavitelia Detského fondu 
na letné tábory pre mentálne a telesne 
postihnuté deti. Veľkú zásluhu na tom, 
že sa zozbieralo 80 diel od 40 autorov, 
majú najmä manželia Cipárovci, ktorí 
po priateľskej linke oslovili popred-
ných umelcov a vyprovokovali záujem 
o toto podujatie na celom Slovensku. 
Najdrahším vydraženým dielom sa 
stala grafika Albína Brunovského – La-
byrint sveta a raj srdca (5 500 korún). 
Úlohy vyvolávača sa úspešne zhostil 
jeden z organizátorov Detského fondu 
SR, Gabo Zelenay. Obrazy, ktoré sa ne-
predali, zostávajú majetkom Detského 
fondu a budú sa dražiť na ďalšej auk-

cii, možno ešte v tomto roku.“
Ďalší citát z toho obdobia je z riportu v denníku Práca: „Predávajú sa Hložníko-

ve drevoryty, Kompánkov Zimný čas, Fischerove ofsety, Szmutkovej oleje, a diela 
ďalších autorov – Balšiaková, Mišánek, Smažil, Fulierová, Bachratá, Dubay, Galková, 
Galko, Gáborová. O niektoré diela sa rozvinie zápas a ide sa nad výkričné ceny. Ale 
i tak – všetci noví majitelia kúpili výborne. Na iných dražbách by zaplatili najmenej 
dva razy toľko. Gabo Zelenay, publicista, ktorý sa podujal na úlohu licitátora spolu 
s Mgr. L. Hrnčiarovou, historičkou umenia, nadchnutý a usmiaty povedal:,Ani som 
nesníval, že dnes v takých ťažkých časoch príde toľko ľudí a že sa z vydražených 
diel získa viac než 39 tisíc korún. Bolo to nádherné, ako ľudia chceli, a aj pomohli 
postihnutým deťom.“

V týždenníku Slobodný piatok napísali: „Šéf dražby, Gabo Zelenay, sa opäť raz 
blysol svojím životným optimizmom a láskavým humorom, takže v jeho réžii bola 
aukcia hotovým zážitkom. Výtvarníci nenadsadili cenu svojich diel. No nebol by to 
Gabo Zelenay, aby na margo cien vydražených diel neutrúsil: ,Keby som to dražil vo 
Viedni, to by boli strašné peniaze! Obohatil by som veru náš národ.’ Na záver dražby 
Gabo Zelenay povedal: ,Tých 45-tisíc bude stačiť na to, aby tie detičky mali krásny 

Peter Kurhajec.
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letný tábor.’ A maliar Cipár, ktorý mu pri moderovaní pomáhal, dodal: „Táto aukcia 
by mala byť vzorová. Podobné aukcie by sa mali konať aspoň dvakrát do roka s tým, 
že by sa na nich dražili aj starožitnosti a iné veci z oblasti umenia.“

Týmto aktivitám venoval pozornosť aj bulvárny denník Nový Čas: „V minulom 
týždni išlo v poradí už o tretiu aukciu Detského fondu SR. Záujemcovia vydražili 
umelecké diela v hodnote 189 800 korún.“

V denníku Koridor po tretej dražbe citovali Gaba Zelenaya: „Už dávno vo mne 
dozrievala myšlienka, že by sme viacej pozornosti mali venovať telesne postihnutej 
mládeži. Vďaka porozumeniu Tatranábytku Pravenec, ktorý dá k dispozícii ubyto-
vacie kapacity v rekreačnom zariadení, sa narodilo Eurostredisko, kde budú môcť 
stráviť chvíle oddychu aj deti zo zahraničia a mentálne postihnutá mládež. Hlavným 
gestorom je Detský fond SR spolu so Zväzom telesne postihnutých a ministerstvom 
školstva, mládeže a športu. Rekreačné zariadenie upravia tak, aby bolo bezbariéro-
vé. Deti budú mať k dispozícii nielen herne a učebne, ale i krásny športový areál.“

MODERÁTOR MÍTINGOV HZDS

Keď politický vývoj v Česko ‒ Slovensku smeroval k parlamentným voľbám 
v júni roku 1992, obaja Zelenayovci sa aktívne zúčastňovali na predvolebnej kam-
pani HZDS. Ambície HZDS boli tie najvyššie. Preto stratégiu získavania budúcich 
voličov orientovalo na neúnavnú prácu v teréne. Okrem zakladania regionálnych 

Hoci Gabo Zelenay sa v politike priamo neangažoval, v najsilnejšom hnutí mal 
určitý vplyv. Podpredsedníčka vlády aj hnutia Katarína Tóthová ho napríklad 
zobrala so sebou na rokovanie s petržalským starostom Vladimírom Bajanom.
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organizácii hnutia to boli hlavne priame kontakty kandidátov HZDS s potenciálny-
mi voličmi na verejných zhromaždeniach. Takisto ako moderoval predvolebné zhro-
maždenia VPN v roku 1990, aj moderátorom týchto bol Gabo Zelenay.

Mítingy pred voľbami v roku 1992 mali u voličov HZDS veľký ohlas, čo dosved-
čovali početné autobusy, ktoré zvážali 
účastníkov z celého Slovenska. Naj-
skôr sa uskutočňovali v estrádnej sále 
PKO v Bratislave. Neskôr, keď tá už 
kapacitne nestačila pre všetkých záu-
jemcov, v športovej hale na bratislav-
ských Pasienkoch.

Do povedomia širokej slovenskej 
verejnosti vošli pod pejoratívnym 
názvom „pasienkové mítingy“, s výz-
namom „pásť sa, kŕmiť sa na pasien-
koch“. Išlo o prirovnanie sympatizan-
tov HZDS k Mečiarovým ovečkám, 
ktoré ‒ z pohľadu opozície ‒ boli kŕ-
mené demagogickými vyjadreniami 
predstaviteľov HZDS. Boli však aj mí-
tingy v rôznych mestách Slovenska vo 
vonkajšom prostredí.

Ďalším významným strategickým 
ťahom HZDS v predvolebnom obdo-
bí roku 1992 bola aktivita zameraná 

Pri Romanovi Zelenayovi sa dostal do častého styku s politikmi HZDS aj jeho 
otec. Moderovať mítingy hnutia začal v čase, keď jeho syn bol podpredsedom 

HZDS. Na fotografii z mítingu HZDS v roku 1992 zľava Augustín Marián Húska, 
Vladimír Mečiar, Rudolf Filkus, Jozef Moravčík, Roman a Gabo Zelenayovci.

Oficiálny portrét 
Romana Zelenaya.
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na sústreďovanie odborníkov nielen z radov sympatizantov hnutia. Na tento účel 
v centrále HZDS na Bezručovej ulici zriadili profesijné diskusné kluby kopírujúce 
vládne ministerstvá. Na ich zasadnutia boli pozývaní odborníci z celého Slovenska, 
ktorí s HZDS sympatizovali.

„Tak ako ho vidíš, to je istý minister v budúcej vláde a z tých, ktorí tu aktívne 
vystupujú, argumentujú a predkladajú návrhy na riešenie dopravných problémov, 
sa stanú jeho odborní poradcovia alebo ministerskí úradníci,“ povedal mi Gabo Ze-
lenay pri zasadnutí klubu, ktorému predsedal Roman Hofbauer, vtedy tieňový mi-
nister dopravy a telekomunikácií.

Napriek tomu, že Gabo nikdy nemal ambíciu stať sa ministrom, aj on bol vedú-
cim jedného profesijného klubu ‒ pre telovýchovu a šport. A v roku 1995 prijal po-
nuku ministerky práce a sociálnych vecí Oľgy Keltošovej a vo veku 72 rokov sa stal 
vedúcim odborným referentom na jej ministerstve. Veľmi rýchlo však pochopil, že 
to nie je nič preňho a odišiel. Oficiálne zo zdravotných dôvodov.

Napriek tomu, že k vývoju v HZDS mal Gabo Zelenay postupne čoraz viac výhrad, 
hnutie naďalej podporoval a robil preň množstvo práce bezplatne. Robil to v mene 
synovej pamiatky, po jeho tragickom skone. Aj voči spôsobu vystupovania, konania 
a vyjadrení Mečiara mal výhrady, no neprestal ho ani potom obdivovať ako politika.

Ľubomír Souček vnímal politickú angažovanosť Gaba Zelenaya ako kontroverznú:
„Pôsobenie v politike mu na jednej strane získavalo iných priaznivcov, ktorých 

predtým nemal, ale myslím si, že mu to veľmi veľa priaznivcov zobralo, lebo pre nich 
bol symbolom toho, čo sa viaže k športu a ku kultúre, a nesedelo im jeho politické 
zaškatuľkovanie. Musím priznať, že ja som patril medzi nich. Mne to vôbec ,nere-
zalo’, že človek, ktorého som si veľmi vážil, vstúpil do politiky z presvedčenia, lebo 
materiálne z toho veľa nemal. Toto bolo niečo, čo som nechápal a čo som mu neve-
del odpustiť. Roky sme sa nestýkali práve z toho dôvodu, že som nesúhlasil s tým, 
že sa dal na politickú dráhu. Dá sa povedať, že k nášmu zmiereniu došlo, až keď mal 
osemdesiatku a bol som mu zablahoželať. Vtedy sme veľa debatovali, aj sme sa po-
hádali. Snažil sa mi to vysvetliť, ale jeho vysvetlenie som celkom nechápal, a dodnes 
nechápem. Jeho menu to uškodilo.“

ROMAN ZELENAY NA POLITICKOM BOJISKU A ROŠÁDY OKOLO NEHO

Roman Zelenay činorodo pôsobil vo viacerých významných politických a štát-
nych funkciách. Vo všetkých vystupoval ako rozhodný a vyprofilovaný obranca ná-
rodných a štátnych záujmov Slovenskej republiky, ktorý mal svojich obdivovateľov 
aj medzi občanmi Českej republiky.

Napriek tomu, že Roman patril medzi protagonistov HZDS, jeho vzťahy s Vla-
dimírom Mečiarom neboli najlepšie. Bývalý prezident SR Michal Kováč mi o tom 



246

REPORTÉRSKY MÁG GABO ZELENAY

v autorizovanom rozhovore povedal: „Myslím si, pokiaľ ide o posledné mesiace 
pred jeho tragickou smrťou, ich vzťah nebol veľmi dobrý. Pán Zelenay s ním viac-
krát hovoril veľmi ostro a zvýšeným hlasom, čo si nikto z HZDS nedovolil. Tak sa 
s ním rozprával aj vtedy, keď napokon, po nejasných odpovediach, ktoré dával mne, 
predsa len prišiel Vladimír Mečiar do Prahy pred hlasovaním o zákone o rozdelení 
Českej a Slovenskej federatívnej republiky na rozhovor so slovenskými federálnymi 
poslancami o ich budúcnosti po vzniku samostatnej Slovenskej republiky. Roman 
Zelenay dokázal s Vladimírom Mečiarom hovoriť dôrazným spôsobom od vzniku 
HZDS. Myslím si, že keby žil, bol by veľmi sklamaný z vývoja v HZDS.“

Osobný tajomník Romana Zelenaya Ľubomír Dubecký mi na margo názorových 
sporov medzi Romanom Zelenayom a Mečiarom povedal: „Roman bol možno jeden 
z posledných ľudí, ktorí mohli otvorene povedať svoj názor predsedovi vlády, a on ho 
dokázal prijať. Spomínam si na chvíľu, že sa udialo, že Roman došiel do svojej kancelá-
rie zronený, že mali dosť ostrú výmenu názorov, ale na druhý deň došiel, a bola to preň- 
ho satisfakcia, že pán premiér nakoniec povedal:,Áno, uznal som tvoje argumenty.’“

Rešpekt pred jeho politickou erudíciou a rozhľadenosťou bolo cítiť aj v dialógoch 

Roman Zelenay poskytoval od roku 1990 až do svojej tragickej 
smrti množstvo rozhovorov médiám.
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Špičky HZDS – zľava Roman Zelenay, Oľga Keltošová a neskorší 
prezident Slovenskej republiky Michal Kováč.

Na fotografii zo začiatku 90. rokov 20. storočia Augustín Marián Húska (v 
strede) v debate so spisovateľom Ladislavom Ťažkým a s Gabom Zelenayom.
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s českou odbornou verejnosťou. Tieto dialógy moderoval riaditeľ Ústavu medziná-
rodných vzťahov profesor Jiří Valenta, ktorý dlhoročne pôsobil v USA. Hneď v úvode 
zdôvodnil komplimentom, prečo dialógy práve s týmto respondentom: „Jsem velmi 
rád, že pan Roman Zelenay je mezi námi. Jak víte, je to jeden z nejvýznačnejších slo-
venských politiků. Měl jsem několikrát dojem, silný dojem, že ví, o čem mluví. Když 
se vyjadřuje o politice, podle mně je precizní.“

V pozostalosti Gaba Zelenaya som našiel množstvo rozhovorov s jeho synom, 
ktoré vyšli v českých médiách. Vo virtuálnej knižnici FZ ČSFR som zase našiel zázna-
my množstva jeho vystúpení v parlamente, ktoré boli naozaj „k veci“. Natíska sa 
otázka: Prečo bol v Českej republike Roman Zelenay považovaný za jedného „z nej-
význačnejších slovenských politiků“, a na Slovensku nie? Naopak, ako politik bol na 
Slovensku ignorovaný, odsúvaný do úzadia a častokrát dehonestovaný.

Na margo Romanových komunikačných schopností A. M. Húska povedal: „Slo-
venská štátotvorná politika mala iba jeden talent pre spoluprácu politikov s mas-
médiami – Romana Zelenaya, ktorý vždy dokázal udržať informačné kanály k mas-
médiám a žurnalistom otvorené a korektné. Po jeho smrti sa nám v HZDS nepodarilo 

Gabo Zelenay na jednom z množstva športových podujatí v Bratislave, tentoraz 
nie ako reportér, ale sprevádzajúc podpredsedníčku vlády za HZDS Katarínu 

Tóthovú. Tá odovzdávala pohár za víťazstvo vo vodnopólovom turnaji trénerovi 
Rudolfovi Štoffanovi a špičkovému hráčovi Romanovi Poláčikovi.
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nájsť podobný talent, ktorý by ho nahradil. Musíme banovať, že sme stratili politika, 
ktorý nemal zábrany vždy a všade priateľsky a s rešpektom komunikovať so žurna-
listami i politikmi bez rozdielu straníckej príslušnosti.“

V Hnutí za demokratické Slovensko došlo v roku 1993 k rozkolu, po ktorom via-
cerí poslanci Národnej rady SR HZDS opustili. Pamätný je odvtedy výrok vtedaj-
šieho ministra zahraničia Milana Kňažka, ktorým zhrnul dôvody odchodu z HZDS: 
„Vladimír Mečiar povýšil lož na pracovnú metódu.“

Po sneme HZDS v marci 1993 sa Roman Zelenay stal podpredsedom HZDS pre 
zahraničné veci a masmediálnu politiku, i popredným kandidátom hnutia pre par-
lamentné voľby v roku 1994.

Napriek tomu prežíval určitú neistotu, ktorá vyplývala z napätia vo vnútri HZDS. 
Umocňovala ju politická hra o obsadenie miesta prvého prezidenta SR a o „umiest-
nenie“ Ivana Lexu, v ktorej sa Roman stal figúrkou ťahanou bez pravidiel.

Vladimír Mečiar v rozhovore s odstupom rokov v rozhovore pre portál sme.sk 
prezradil, že Roman Zelenay bol šéfom tímu, ktorý pripravoval vo vnútri HZDS Ko-
váčovo zvolenie za prezidenta. Michal Kováč sa podľa Mečiara zaviazal, že Zelenay 
bude po jeho zvolení za prezidenta SR šéfom jeho kancelárie, ale nestalo sa to.

Pri príprave tejto knihy som robil rozhovor aj s vtedajším prezidentom Sloven-
skej republiky Michalom Kováčom. Povedal mi:

„Roman Zelenay viedol osobné rozhovory s predstaviteľmi politických strán, 
vrátane HZDS, kde sa pod vplyvom Ivana Lexu a Anny Nagyovej vytvorila silná opo-
zícia voči mojej osobe. Nepochybne mal veľkú zásluhu na tom, že ma HZDS predsa 
len nominovalo za kandidáta do prezidentských volieb, aj keď až do druhého kola, 
ktoré sa nemuselo konať, keby bol prezident zvolený už v 1. kole. Ťažké roky, ktoré 
sme bok po boku prežili vo Federálnom zhromaždení, ako aj to, že sme sa vždy 
mohli na seba spoľahnúť a výnimočne sme si navzájom dôverovali, to boli všetko 
okolnosti, ktoré ma viedli k rozhodnutiu, že ak budem zvolený za prezidenta SR, 
budem sa snažiť, aby sa stal vedúcim prezidentskej kancelárie. O mojom úmysle 
som ho informoval a on s tým súhlasil.

Netušil som, že by sa nominácia jeho osoby mohla stretnúť s väčšinovým nesú-
hlasom koaličných parlamentných strán, ktoré do tejto funkcie napokon odsúhlasili 
pána Findru. Oboznámil som Romana Zelenaya s touto skutočnosťou a ponúkol som 
mu, aby sa uchádzal o miesto zástupcu vedúceho prezidentskej kancelárie. To od-
mietol a ja som to prijal s porozumením.“

Prezident Kováč v autorizovanom rozhovore ďalej uviedol, že vzhľadom na vyš-
šie uvedené Mečiarovi navrhol, aby zo Zelenaya urobil vedúceho úradu vlády. „Pred-
seda vlády Mečiar však povedal, že to nie je možné, lebo za vedúceho úradu vlády 
už vymenoval pána Ivana Lexu. Nakoniec vyriešil situáciu tak, že Romana Zelenaya 
vymenoval za poradcu pre oblasť zahraničných vecí. To sa vtedy stretlo s búrkou 
všeobecného nesúhlasu politických strán, pretože existovalo ministerstvo zahra-
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ničných vecí s ministrom Milanom Kňažkom.“
Mečiar napokon rozhodol, že Zelenay bude štátnym tajomníkom ministerstva 

kultúry (stal sa ním v apríli 1993) a neskôr prejde na ministerstvo zahraničných 
vecí. Medzinárodné vzťahy totiž boli oblasťou, v ktorej sa intenzívne angažoval a ur-
čitý čas pôsobil ako Mečiarov poradca pre ňu. A ešte za existencie ČSFR bol štátnym 
tajomníkom ministra Milana Kňažka na novo utvorenom Ministerstve medzinárod-
ných vzťahov SR. Práve na Zelenayových pleciach vtedy ležala ťarcha organizačnej 
práce pri budovaní jeho základov.

MODEROVAL OSLAVY VZNIKU SLOVENSKEJ REPUBLIKY

Gabo Zelenay mal odvahu aj v čase 
socializmu, aj po tzv. nežnej revolúcii 
v roku 1989, verejne prezentovať svoj 
vlastenecký vzťah k Slovensku. Do-
svedčujú to viaceré vyjadrenia jeho 
súčasníkov i kolegov z rozhlasu. Vlas-
tenecké cítenie vyjadroval slovami aj 
činmi.

K najvýznamnejším udalostiam, 
ktoré naživo uvádzal, patrí modero-
vanie vzniku Slovenskej republiky na 
prelome rokov 1992 a 1993 na námestí 
SNP v Bratislave.

O desať rokov neskôr v mesační-
ku Slovákov vo Švajčiarsku Slovenské 
zvesti k tejto udalosti povedal: „Z 31. 
decembra 1992 na prvý január 1993 
sa mi dostalo tej cti a naplnenia mo-
jich túžob, aby som ako moderátor 
slávnosti vyhlásil cez mikrofón zrod 
našej štátnosti, narodenia Slovenskej 
republiky. Túto najšťastnejšiu a najtú-
ženejšiu chvíľu môjho života som odišiel precítiť pod tribúnu, mimo zraky 150 000 
davu spievajúcich, skandujúcich a šampanským si pripíjajúcich ľudí, aby tam v tme 
som sa vyplakal z tejto radosti.“

Šťastný Gabo Zelenay moderoval slávnostné zhromaždenie z tribúny postavenej 
na tom istom mieste, kde sa diali novembrové udalosti roku 1989. Pre časopis Slo-
venské zvesti o tom prezradil:

Vzniku vytúženej samostatnej Slovenskej 
republiky sa Gabo Zelenay dočkal krátko 

po dovŕšení sedemdesiatky.
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„Nevedeli sme sa dočkať chvíle, keď nastane polnoc z 31. decembra 1992 na 1. 
január roku 1993 a svetu slávnostne oznámime ‒ máme štát! Oslavy sme chysta-
li veľké. Hodné udalosti. Vláda na čele s Vladimírom Mečiarom poverila ministra 
kultúry Dušana Slobodníka a jeho štátneho tajomníka, môjho syna Romana, aby 
pripravili scenár. K jeho tvorbe pozvali aj mňa. Aj s úlohou moderovať slávnosť vy-
hlásenia, viac ako historickú, na námestí SNP v Bratislave.

Každý z nás predložil svoje podnety, z ktorých vznikol záväzný program, odsú-
hlasený vládou. Pamätali na každú maličkosť. Od pozvania národa na námestie až 
po na minútu presný harmonogram, v ktorom na prvom mieste bolo spúšťanie čes-
ko-slovenskej vlajky zo stožiara vojakmi a súčasne vztyčovanie slovenskej vlajky na 
inom stožiari. Aj o polnoci vyzváňanie bratislavských kostolných zvonov tam bolo, 
aj hymna, aj vysielanie slávnostného prejavu predsedu Národnej rady SR Ivana Gaš-
paroviča z televízneho štúdia na veľkej obrazovke.

Aby sme využili techniku, zvony a hymnu sme poistili nahrávkou z magnetofó-
nového mobilného štúdia v aute. Nepriateľ však nespal. Desať minút pred polnocou 
pribehol technik z vysielacieho auta a oznámil mi, že niekto zasiahol do elektrickej 
siete a aparatúry nie sú k dispozícii. Hneď nato vyhŕklo z udýchaného televízneho 
technika, ktorý zahlásil: Prenos prejavu predsedu parlamentu na námestie nie je 
možný, lebo s Kamzíkom nemáme spojenie. O chvíľu dôstojník armády, ktorý velil 
skupine vojakov zahlásil: Niekto federálnu vlajku už zvesil a vytiahol na stožiar slo-
venskú vlajku! A drôt zablokoval. Vztyčovanie nemôže byť!

Do polnoci chýbalo pár minút. A v tej chvíli mi odkázal po divákoch technik z auta: 
,Mikrofón ide, len magnetofón nie!’ Stal sa malý zázrak, a pred polnocou som mohol 
odratúvať posledných desať sekúnd neslobody, a potom zvolať: Narodila sa naša Slo-
venská samostatná republika! Namiesto zvonov z magnetofónovej pásky zvonil zvo-
nár z miestneho kostola Milosrdných bratov, hymnu zaspieval Bratislavský spevácky 
zbor a otec Hlinka prečítal krásnu modlitbu s hlbokou prosbou Najvyššiemu, aby dr-
žal ochrannú ruku nad slovenským národom v jeho borbe za nový život. A stopäťde-
siattisíc občanov z radosti vystreľovalo petardy, spievalo a pripíjalo šampanským.“

Vznik Slovenskej republiky občania Slovenska neprijali jednoznačne pozitívne. 
Kým iné národy získavali svoju štátnosť krviprelievaním a početnými obeťami na ži-
votoch, ponovembroví Slováci sa takmer vzdali historickej príležitosti získať vlast-
ný štát bez krviprelievania. Že napokon predsa len Slovenská republika vznikla ako 
medzinárodne uznaný samostatný štát, bolo výsledkom diplomatického víťazstva, 
ktoré bolo rečnícky a psychologicky vybojované na pôde Federálneho zhromažde-
nia Českej a Slovenskej federatívnej republiky. Nepochybne aj vďaka Romanovi Ze-
lenayovi. Dohoda o rozdelení unitárneho štátu je s odstupom rokov zjednodušene 
interpretovaná ako osobná záležitosť Mečiara a Klausa. Nie je to pravda!
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BOL PRESVEDČENÝ, ŽE SLOVÁCI POTREBUJÚ VLASTNÝ ŠTÁT

Korene vlasteneckého cítenia, ktorým ovplyvnil aj syna Romana, siahali do jeho 
útleho detstva. V rodine vstrebával hrdosť na históriu rodov Zelenay a von Kaisen-
berg od rodičov a rozvíjal ju čítaním kníh z dávnej slovenskej histórie. Najmä sčí-
tanosť a postupne získavané vedomosti formovali jeho povahové a charakterové 
vlastnosti i silné vlastenectvo. Upevňovalo sa v ňom aj následkom udalostí ubližu-
júcich Slovákom, ktoré sám prežíval a vplývali naňho.

Ako reportér v zrelom veku ťažko znášal, že nesmel povedať „zlatú olympijskú 
medailu pre Československo získal Slovák – Ondrej Nepela či Jozef Pribilinec“, že 
musel o slovenských športovcoch hovoriť v inotaji „náš“. V rozhlasových Nočných 
dialógoch povedal: „Ja som sa za slovenských reprezentantov bil strašne. Napr. ne-
smel som povedať v reportáži: Majstrom sveta sa stal Slovák, Anton Tkáč. Ja som 
z entuziazmu kričal: Náš Tonko Tkáč je majstrom sveta! Bolo z toho pre mňa zle, 
lebo mi povedali, že to nesmiem. Tak som si potom vymyslel takú fintu a povedal 
som: chlapec zo slovenských krajov. To som už ako-tak mohol povedať.“

Treba upresniť, že počas celej existencie Československa sa v zahraničí o všet-
kom československom hovorili ako o „Čeko“. Čeko boli Tatry, peniaze, organizácie, 

Gabo Zelenay v debate s Michalom Kováčom, ktorý sa v roku 
1993 stal prvým prezidentom samostatnej Slovenskej republiky.
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podniky, osobnosti, tovary, kultúrne telesá, športovci, atď. A „Čeko“ z vôle neústup-
ných českých revolučných politikov z roku 1989 malo pretrvať aj po prehrmení než-
nej, či zamatovej revolúcie.

Augustín Marián Húska o tom v svojich pamätiach napísal: „Česká verejnosť 
stále v podvedomí prvorado vníma 1. január 1993 nie ako vznik českej štátnosti, 
ale ako umenšenie suverénneho teritória, v ktorom vždy Česi dominovali. Záväzok 
oboch nástupníckych republík, že nebudú používať symboly zaniknutého štátu 
(vlajku, zástavu a rozpoznávacie výsostné znaky) nebol dodržaný. Česká republika 
tento záväzok nesplnila.“

S neradostnou skutočnosťou, že v zahraničí je všetko vnímané ako „Čeko“, sa 
Zelenay stretával nielen pri svojich zahraničných cestách, ale aj vtedy, keď k nim 
prišla manželkina rodina z Poľska. Nebolo možné ich naučiť, že Bratislava nie je 
v Čechách, že Tatry nie sú české. Sama jeho manželka Danuta bola nešťastná z toho, 
že jej rodina si nedokáže túto zásadnú vec zapamätať. Argumentovali, že sú zvyknu-
tí všetko naše označovať ako české.

Gabo Zelenay s prezidentom SR Ivanom Gašparovičom a s jeho 
manželkou na VIP-tribúne Štátneho závodiska v Bratislave.
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Vplyv na posilňovanie Gabovho národného vedomia mala aj dlhoročná skú-
senosť športového organizátora a rozhlasového reportéra. Spoznal krutú prav-
du nespravodlivého výberu športovcov ‒ reprezentantov spoločného štátu, keď 
v mnohých prípadoch boli výkonnostne lepší slovenskí športovci, a napriek tomu 
Československo reprezentovali českí športovci.

V jednom rozhovore rozhlasovému moderátorovi Michalovi Tvarožkovi pove-
dal: „Napríklad hokej. Tam mal tréner nesmierne ťažkú pozíciu dostať do skvelého 
mužstva vtedajšieho Československa slovenského hráča. Ja si pamätám, že som do-
šiel do konfliktu s Jánom Starším, keď som presadzoval v mojich reportážach, aby 
hrali Šťastní, nie jeden Šťastný, ale niekoľko. Vtedy bol Starší trénerom reprezentá-
cie a mal obrovský problém – ten tlak z českých klubov bol jednoznačný. A mal som 
čo robiť, aby som ho presvedčil. Až sa Janko Starší nahneval vtedy na mňa. Pamätáš, 
Janko, ako sme sa, keď ma počúvaš, v autobuse hádali, neviem, kam sme to išli, ale 
bolo to až po Malacky, či to urobiť? Nakoniec ich do reprezentácie postavil. Išlo o MS 
v Katoviciach. A Šťastní tam zažiarili a my sme boli majstri sveta, však?”

Slováci Marián a Peter Šťastný i Vlado Dzurilla sa v Katoviciach 1976 stali maj-
strami sveta. Na zimných olympijských hrách v Innsbrucku, ktoré sa konali len 
o niekoľko týždňov skôr, sa však ani jeden do nominácie tímu ČSSR nedostal…

Legendárny hokejový útok – Marián, Peter a Anton Šťastní. Na MS 1976 v Katoviciach 
hrali len prví dvaja, o dva roky neskôr prišiel na MS zo Slovana aj ich najmladší brat.
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Aj ako reportér sa Zelenay často stretával so skutočnosťou, že na významné 
športové podujatia do zahraničia, predovšetkým kapitalistického, boli vysielaní 
prednostne českí športoví redaktori.

Tieto poznatky a skúsenosti v ňom upevňovali presvedčenie, že Slováci potrebu-
jú vlastný štát, aby sa mohli národne rozvíjať a stať sa rovnocennými s inými národ-
mi. Bol to jeho životný sen, aby vznikol. Keď sa mu v roku 1993 napokon splnil, mal 
zo vzniku samostatnej Slovenskej republiky nielen úprimnú radosť, ale bol z toho 
v nadšenom vytržení.

A bol aj hrdý na to, akú veľkú a dôležitú rolu, dodnes nedocenenú a možno úmy-
selne niekým zamlčovanú, politicky a spoločensky obchádzanú, pri jej vzniku zo-
hral jeho syn, Roman Zelenay.

V TIENI ROMANOVEJ SMRTI

Roman Zelenay za svoje proslovenské vystúpenia dostával množstvo vyhrážok. 
Výnimočné neboli ani anonymné telefonáty plné vulgarizmov s hrozbou fyzického 
ublíženia. Najviac tým trpeli jeho deti a manželka. Doma so strachom dvíhali tele-
fón. Očakávali hlas manžela a otca vzdialeného od rodiny dlhé týždne, ale namiesto 
toho neraz počúvali nadávky a vyhrážky anonymných „hrdinov“.

Dôvod myslieť na tragédiu existoval. V roku 1990 mal Roman bez vlastného za-
vinenia autohaváriu. So svojím autom Škoda Favorit narazil do stromu. Servisný 
technik po obhliadke auta identifikoval príčinu: „Úmyselne niekým poškodený me-
chanizmus nožnej i ručnej brzdy.“ Obavy z najhoršieho teda boli opodstatnené.

Štátny tajomník Ministerstva kultúry (MK) SR Roman Zelenay tragicky zahynul 
1. novembra 1993 večer na českom území, na 58. kilometri diaľnice D-2 v smere 
Bratislava – Brno. Služobným autom Ford Scorpio so šoférom z Úradu vlády SR 
a s pracovníčkou MK SR išiel na seminár na tému: „Rozdelená ČSFR a zjednotené 
Nemecko“ do nemeckého Meissenu. Auto havarovalo, Roman bol jedinou obeťou.

O tejto udalosti som preštudoval množstvo záznamov z výsluchov aktérov 
i svedkov, aj som sa o nej rozprával s mnohými ľuďmi, dobre poznajúcimi Romana 
Zelenaya. Oficiálne bol obeťou dopravnej nehody. Ale čo sa v skutočnosti stalo, stále 
zostáva zahalené hmlou tajomstva – takisto ako havária Alexandra Dubčeka približ-
ne o rok skôr. Jeho smrť bola vyšetrená veľmi narýchlo a povrchne.

Gabo Zelenay bol presvedčený, že jeho syn sa stal obeťou atentátu – a hovoril 
o tom aj verejne. Výpovede o havárii a o tom, čo sa dialo krátko po nej, poukazovali 
na množstvo nezrovnalostí. Navyše zmizla aktovka s dôležitými dokumentmi, ktoré 
mal Roman v aute pri sebe.

Synova tragédia Gaba Zelenaya vháňala do depresívnych nálad. Veď len o vyše 
dva roky skôr prišiel o manželku. Po strate druhého z dvojice najbližších ľudí už 
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Fotografia z poslednej rozlúčky s Romanom Zelenayom v historickej budove Slovenského 
národného divadla. Pri truhle, zakrytej slovenskou vlajkou, vtedajší ministri za HZDS – zľava 
Július Tóth, Roman Hofbauer, Jozef Zlocha, Jozef Tuchyňa, Imrich Andrejčák a Jozef Moravčík.

Auto, v ktorom sa viezol Roman Zelenay, keď tragicky zahynul. 
Štátny tajomník ministerstva kultúry mal len 41 rokov.
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nikdy nebol taký, ako predtým.
Nebolo jednoduché vrátiť ho do reality. Že nakoniec svojho syna prežil o desať 

rokov, je zásluha jeho družky Kataríny Kozlowskej, s ktorou začal žiť po smrti man-
želky (priznával, že nevie žiť bez ženskej opatery) a mnohých jeho priateľov, ktorí 
ho často navštevovali v bratislavskom Ružinove.

Najmä kolegovia z Únie slovenských novinárov seniorov (ÚSNS), ktorú v roku 1997 
spoluzakladal a stal sa jej prvým predsedom, ho nenechali v týchto ťažkých chvíľach 
v núdzi. Neprestajné osobné návštevy a telefonáty s prejavmi účasti s jeho smútkom, 
povzbudzovali jeho vnútornú silu na prekonanie životnej depresie. Napokon pomohli 
k tomu, že sa s krutou skutočnosťou dokázal aspoň zžiť, aj keď nie vyrovnať.

V snahe vymaniť ho z depresie a letargie, zavaľovali ho kolegovia z ÚSNS té-
mami, ktoré on s neopakovateľnou, až nadľudskou zaťatosťou denne spracovával 
a uverejňoval v novinách. Jeho pracovné nasadenie hraničilo s úmyselným fyzickým 
sebaničením, s túžbou čím skôr sa pobrať za svojimi drahými na onen svet. Jeho 
tuhý, hlboko v tomto svete zapustený životný koreň, mu však neustále dodával novú 
a novú miazgu, z ktorej fyzicky žil a duševne tvoril ešte jedno celé desaťročie.

Útechou v ťažkom období, keď po manželke prišiel aj o jediné 
dieťa, boli pre Gaba Zelenaya jeho vnučky Monika a Barbarka.
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VIAC NEŽ TISÍCKA PICHĽAVÝCH GLOSÁROV

Gabo Zelenay nebol držiteľom straníckeho preukazu HZDS. Napriek tomu nepre-
stal byť nikdy jeho verným propagátorom. A navždy zostal verným prívržencom a ší-
riteľom politickému programu HZDS, ktorého spolutvorcom bol aj jeho syn Roman. 
Zúčastňoval sa, ak mal tú možnosť, na zasadnutiach regionálnych členských organi-
zácií či vrcholných orgánov HZDS. Ale najúrodnejším poľom podnetov boli ohlasy 
ľudí z celého Slovenska, ktorí mu písali aj telefonovali, alebo sa s nimi osobne stretol 
a vypočul ich. Skrátka, podstata jeho námetov vždy vychádzala zo živej skutočnosti. 
Tá bola preňho jediným kritériom pravdy a nevyčerpateľnou studňou námetov.

Najpodstatnejšie myšlienky spracúval do svojich glosárov. Najprv ich pod ná-
zvom „Vrtáky Gaba Zelenaya“ písal do denníka Slovenská republika a neskôr pod 
názvom „Glosáre Gaba Zelenaya“ do denníka Nový deň. Roky až do svojej smrti ich 
písal každodenne! Za uverejňovanie svojich príspevkov nebral žiadne honoráre, 
pretože by nepriaznivo zasahovali do ťažkej finančnej situácie obidvoch redakcií. 
Glosáre boli jeho každodenným duchovným chlebom, soľou i živou vodou, živinami, 
ktoré ho držali pri živote.

O tejto jeho činnosti v Slovenskom rozhľade podpredseda Únie slovenských no-
vinárov (ÚNS) Dušan Kerný napísal: „Bol neuveriteľne pracovitý. Len ten, kto robil 
v denníku, pochopí, koľko úsilia a najmä skúseností a schopností si vyžaduje denná 
rubrika. Gabo nevynechal ani tie dni, keď už bol v nemocnici. Vypýtal si písací stroj, 
posielal príspevky, a čitatelia ani netušili, že leží na nemocničnom lôžku.“

O počte napísaných a zverejnených glosárov existuje len jedna dôveryhodná 

Každý Glosár Gaba Zelenaya aj každý Gabov vrták mal svoje „logo“.
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písomná informácia. Tú uverejnili 
krátko po jeho smrti v spomienke Slo-
venské zvesti, mesačný elektronický 
spravodajca Združenia Slovákov vo 
Švajčiarsku.

V texte sa uvádza: „Zlaté pero do-
stal Gabo Zelenay za novinársku čin-
nosť, za glosy, ktoré písal s neúprosnou 
presnosťou. Nezanedbal túto prácu, ani 
keď bol začiatkom tohto roku vo Švaj-
čiarsku, odtiaľto poslal na Slovensko 
svoju 696. glosu. Posledná, ktorú poslal 
do redakcie Nového dňa už z nemocni-
ce, dostala číslo 890. Spolu s tými 222 
glosami, ktoré predtým boli uverejne-
né v denníku Slovenská republika, to 
predstavuje úctyhodný počet 1112.“

Číslo 1112 samo osebe vyráža dych. 
A uverejnenie každej glosy predstavuje 
2,5 rukopisnej strany textu dodaného 
do tlače. Textu, ktorý je o niečom, čo je aktuálne a spoločensky pálčivé, a má hlavu i pätu.

„JA UŽ NEMÁM PRE ČO ŽIŤ“

Bolo obdivuhodné vidieť, ako Gabo Zelenay dokázal ignorovať krížiky staroby 
cez neprestajne „nabitý“ program. Málokedy sa mi podarilo stretnúť sa s ním vtedy, 
keď to vyhovovalo mne. Takmer vždy som sa musel prispôsobiť jemu. Zvyčajne to 
bolo až večer v byte jeho družky.

Obrovská fyzická i psychická záťaž mu aj vo vysokom veku pomáhala zachovať 
si stále sviežeho, mladistvého ducha i rozumovú sviežosť. Mala však nepriaznivý 
dopad na jeho zdravie.

Jedného večera v roku 2002 som si uňho všimol, že od mojej predošlej návšte-
vy značne schudol v postave i vo tvári a že má nezvyčajne zväčšené brucho. Ne-
prestajne sa zaň držal a z času na čas, najmä keď vstával z gauča, na ktorom sedel 
oproti mne, strúhal bolestné grimasy.

Keď som sa ho spýtal, či má zdravotné problémy, odpovedala zaňho hnevlivo 
jeho družka: „Má pruh, blázon starý! Stále si myslí, že zvládne toľko, ako keď bol 
mladý. Každý deň sa naháňa odušu, nemá chvíľu pokoja a odpočinku, stále musí 
niekde byť a niečo robiť. Už trpí vyše desať dní, a k lekárovi nechce ísť! Skoro nič 

Pri preberaní ocenenia „Zlaté pero“ od 
Slovákov vo Švajčiarsku v roku 2003.
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neje, za deň vypije len trochu vody. 
A potom, keď si aj konečne sadne, len 
si drží brucho a vzdychá!“

Na to jej Gabo odvrkol: „Čo už bu-
dem behať po doktoroch. Aj tak už 
nemám pre čo žiť…“ Po tejto narážke 
nasledovala krátka, ale zato ostrá Kat-
kina odpoveď.

Bolestný povzdych „Ja už nemám 
prečo žiť…“ som od neho počul vždy, 
keď sme sa rozprávali len sami dvaja. 
V každom rozhovore so mnou sa vra-
cal k tragickej udalosti, ktorá mu vzala 
jeho syna.

V auguste 2002 Zelenaya v nemoc-
nici v Podunajských Biskupiciach ope-
rovali na pruh. Keď som ho navštívil, 
s radosťou v hlase povedal: „Dušanko! 
Strašne sa teším, že ťa vidím!“ Bol vy-
chudnutý, ubolený, cítil sa však dobre 
a mal dobrú náladu. Po krátkom rozhovore o tom, ako sa cíti po operácii, povedal: 
„Predstav si, akí fantastickí sú tí naši doktori. Vraj ma do nemocnice priviezli na po-
slednú chvíľu. Minúty rozhodovali o tom, či prežijem. A tie ich zlaté ruky ma dokázali 
zachrániť, predstav si!“

S údivom som počúval, ako sa teší z toho, že napriek operácii a pobytu v nemoc-
nici nevynechal ani jeden deň, aby neposlal svoj glosár do redakcie denníka Nový 
deň. Ešte v ten deň, keď ho operovali, zavolal Katke, aby mu priniesla kufríkový 
písací stroj a z hlavy napísal glosár a odoslal ho po Katke do redakcie! Nepotreboval 
podklady, ktoré mal pripravené vo svojej pracovni doma, čo som videl viackrát, keď 
som prišiel na návštevu.

Tak to bolo po celý čas, kým bol v nemocnici. Glosáre do redakcie nosili strieda-
vo buď Katka, alebo niektorý z Gabových blízkych priateľov, ktorí ho každodenne 
navštevovali. Mal dostatok vopred premyslených námetov, aby ich mohol spracovať 
len z hlavy.

K tým, ktorí ho v nemocnici navštevovali, patril aj saleziánsky kňaz Anton Hlinka, 
o ktorom niekoľko rokov predtým napísal knižku „Osamelý bojovník Anton Hlinka“. 
Hneď pri prvej návšteve, keď si vypočul, ako ešte v ten deň, keď ho operovali, na-
písal glosár, mu povedal: „Gabo, ty nemôžeš umrieť. Do neba ťa nepustia a do pekla 
tiež nie, lebo sa ťa aj čerti boja.“ Po niekoľkých dňoch, keď ho z nemocnice prepus-
tili, znovu začal naplno pracovať.

V posledných rokoch života mával na tvári 
veľmi často vážny výraz. Duševne trpel.
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ODCHOD NA VEČNOSŤ V OSEMDESIATKE

Takmer do roka a do dňa od operácie pruhu bol Gabo Zelenay znovu hospitali-
zovaný v tej istej nemocnici v Podunajských Biskupiciach. Túto dôležitú skutočnosť 
jeho družka neoznámila ani Gabovej neveste a musím povedať s trpkosťou, že ani 
mne, aj keď mala naše telefónne čísla a dôverne poznala blízky vzťah medzi Gabom 
a mnou. Jeho neveste Ingrid Zelenayovej omylom (mysliac si, že ide o jeho manžel-
ku) oznámili z nemocnice telefonátom na pevnú linku, že je s Gabom zle. Nasledu-
júce informácie mám od nej.

Keď volajúci pochopil, že zavolal na nechcené číslo, prerušil spojenie. Ingrid Ze-
lenayová však okamžite reagovala. Logicky prišla k záveru, že keď bol Gabo pred 
rokom operovaný na pruh v nemocnici v Podunajských Biskupiciach, iste je tam aj 
teraz. A tak sa bez váhania vybrala v sprievode staršej dcéry Moniky do Podunaj-
ských Biskupíc. Intuitívne vošli do pavilónu, v ktorom bol hospitalizovaný a opero-
vaný pred rokom. Podarilo sa im dostať sa na oddelenie nepozorovane.

Mali šťastie, na prvý raz našli jeho izbu. Gabo vychudnutý na kosť, líca pre-
padnuté, nehybne ležal na nemocničnej posteli a bol pri plnom vedomí. Matné 
oči vnorené hlboko v očných jamkách mal uprené ku dverám, akoby čakali na zja-
venie tých, ku ktorým telepaticky vysielal posledný pozdrav. Keď Inge s Monikou 

Gabo Zelenay s družkou Katarínou Kozlowskou, so svojou vnučkou 
Monikou (pri ňom) a s dcérou jeho družky.
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vstúpili, poznal ich okamžite. Vybadali to na jeho očiach, ktoré zažiarili radosťou. 
Rozprávať nemohol.

Vnučka Monika ho s plačom obja-
la a on jej chcel niečo povedať. Nešlo 
to však, tichému pohybu perí nebolo 
rozumieť. Zdalo sa, že čakal na túto 
chvíľu, aby sa so svojimi blízkymi roz-
lúčil. Bolo vidno, že sústreďuje posled-
né sily na to, aby mu aspoň niekoľko 
slov bolo rozumieť.

Napokon predsa len zrozumiteľne, 
aj keď šeptom, z jeho úst zaznelo: „Nič 
to… deti moje. Všetko… je… tak… ako… 
má byť!“ Potom sa odmlčal, aby sa po 
chvíľke oddychu ozval ešte raz, ale už 
oveľa tichšie a prerývanejšie: „Tak… 
to… je… to…do… bré. Zbo…“ Zvyšok 
slova „hom“ splynul s posledným výdy-
chom. Monika, ktorá svoje ucho priloži-
la až na dedove pery v snahe dopočuť 

V roku 1972 dostal Gabo Zelenay československé vyznamenanie Za vynikajúcu prácu, 
v roku 2003 mu slovenský prezident Rudolf Schuster odovzdal Pribinov kríž II. triedy.

Náhrobný kameň Zelenayovcov 
v bratislavskom Krematóriu.
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aj poslednú hlásku, ho počula skôr vo svojej rozrušenej mysli, ako z jeho úst.
Gabo Zelenay zomrel 3. augusta 2003 vo veku 80 rokov a deväť mesiacov.

CENA GABRIELA ZELENAYA

Jozef Kuchár, predseda Únie slovenských novi-
nárov seniorov, ktorej bol Gabo Zelenay zakladate-
ľom, predsedom a neskôr čestným predsedom, po-
merne krátko po jeho smrti vydal knihu „Legenda 
Gabo Zelenay – reportér a glosátor“. O desaťročie 
neskôr sa ÚSNS rozhodla na jeho pamiatku od roku 
2015 udeľovať Cenu Gabriela Zelenaya.

Na prvom slávnostnom odovzdávaní so spo-
mienkovými príhovormi na adresu Gaba Zelenaya 
vystúpili viacerí pozvaní hostia. Prvými nositeľmi 
Ceny Gabriela Zelenaya sa stali žurnalisti (nielen 
športoví) Dušan D. Kerný, Jozef Kšiňan, Milan Bla-
ha, Dušan Gabáni, Stanislav Dutka, Boris Latta, 
Jozef Jarkovský, Štefan Nižňanský, Michal Záleta, 
ďalej televízny kameraman Ladislav Šidelský, le-
gendárny hokejista Jozef Golonka a in memoriam 
televízny športový komentátor Karol Polák.

Obálka knihy Jozefa Kuchára 
o Gabovi Zelenayovi.

Zľava Jozef Kuchár a prví laureáti Ceny Gabriela Zelenaya: hore Dušan D. Kerný, Jozef Golonka, 
Boris Latta, manželka Michala Záletu, Jozef Kšiňan, Milan Blaha a Dušan Gabáni, dolu Jozef 
Jarkovský, Štefan Nižnanský, predseda výberovej komisie Marcel Merčiak a Stanislav Dutka. 
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GABA ZELENAYA

FUTBALISTI SLOVANA BRATISLAVA VÍŤAZMI 
POHÁRA VÍŤAZOV POHÁROV

Jedna z najpamätnejších Zelenayových reportáží a s ňou súvisiacich aktivít po-
chádza z finálového zápasu futbalového Pohára víťazov pohárov (PVP) 1969 medzi 
Slovanom Bratislava a CF Barcelona. PVP bol vtedy druhá najvýznamnejšia európ-
ska klubová futbalová súťaž.

V časopise Slovan si o tom po rokoch, v decembri 1992, zaspomínal:
„Cestou do rozhlasovej budovy na Zochovej ulici som stretol množstvo známych. 

Gabo Zelenay pred finálovým zápasom PVP 1968/69.
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Vítali sme sa i lúčili slovami: ,Ako bude?’
Finálový zápas Slovana Bratislava so slávnou Barcelonou opantal celé Sloven-

sko. Spracovaný fluidom neuveriteľnej atmosféry som doslovne vtrhol do kance-
lárie šéfredaktora spravodajstva Maťa Bakossa. ,Maťo, čo keby sme v deň zápasu 
v Bazileji vysielali ešte predpoludním reláciu pre tých, čo sa do Švajčiarska nedosta-
li a chcú vedieť, čo sa v meste deje?’

Slovo dalo slovo a už aj leteli objednávky prenosovej technike i spojom (dnešné 
telekomunikácie – pozn. autora). Rovnako našim, ako aj švajčiarskym. ,Potrebujeme 
v Bazileji štúdio od jedenástej do dvanástej hodiny z budovy tamojšieho rozhla-
su, krátkovlnné spojenie s kempom Barcelony i Slovana a vysielacie štúdio zriadiť 
v redakcii časopisu Šport. I kohosi v Bazileji, kto by pripravil originálnu švajčiarsku 
hudbu, ktorá by rozdeľovala slovo reportážnych vstupov.’

Priznám sa, neveril som, že zámer spojiť Slovensko s predzápasovým dianím 
v Bazileji sa podarí. Veru, nikto ešte v histórii Československého rozhlasu na takúto 
,bláznivú’ myšlienku neprišiel. O takýto kumšt sa ani inde vo svete nepokúsili. Boli 
sme v horúčkovitom očakávaní, kým došla z Bazileja odpoveď: ,Vášmu želaniu vy-
hovujeme!’

Celú ťarchu prenosu niekoľko hodín pred finálovým stretnutím som mal na hla-
ve i svedomí. V Bratislave sa technici doslova krájali na kúsky, len aby boli pri tom. 
Ohlásená zmena programu preletela Slovenskom. Správa o vysielaní z redakcie 
Športu, ktorá mala sídlo na Volgogradskej ulici, sa dostala i do uší veľkého priaz-
nivca belasých, majstra Jána Cikkera i Ferka Dibarboru i Ondríka Jariabka. Prišli do 
redakcie Športu k mikrofónu, ktorý držal v ruke Vlado Malec.

Pražský kolega Karel Malina sa akýmsi zázrakom prebojoval až k sídlu Barcelo-
ny akurát vo chvíli rozcvičky. Jeho španielčina, i keď skromná, zapôsobila. Ani jeden 
z hráčov, ani tréner nepochybovali, že vyhrajú.

O trochu ľahšiu situáciu mal Karol Polák. Jeho úlohou bolo stvárniť atmosféru 
v tábore Slovana. Na otázku adresovanú trénerovi Miškovi Vičanovi dostal odpoveď 
v jeho írečitej hlohovčine, ako on vravel ‒ fraštáčine: ,Ako bude? Dovolím si tvrdyt, 
nedáme sa. Šak sme Slováci!’

Všetky nitky predzápasovej reportáže som z bazilejského rozhlasového štúdia 
ťahal ja. Slovo dostali hráči, tréneri, funkcionári i náhodní zvedavci, ktorí sa pri 
mikrofóne Karla Malinu alebo Karola Poláka pristavili. I hostia pred mikrofónom 
v Bratislave. Ba i poslucháči, ktorí sa spojili s redakciou Športu. Počúvateľnosť pod-
ľa ohlasov bratislavského rozhlasu bola obrovská.

Pod oknami redakcie Športu sa zhromažďovali ľudia a posielali odkazy do Bazi-
leja. Pán riaditeľ bazilejského rozhlasu sedel na stoličke za sklom v réžii a tlmočníč-
ka mu verne približovala atmosféru i vysielanie predzápasovej reportáže. On to bol, 
čo hneď po skončení vysielania so širokým úsmevom dlho mi stískal a triasol dlaň 
so slovami: ,Fabelhaft!’
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Momentka z bazilejského finále. Brilantný technik Karol Jokl pred barcelonskou bránkou.

Futbalisti Slovana Bratislava pri predzápasovej prechádzke ulicami Bazileja.
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Ouvertúra k zápasu sa viac ako vydarila. Aj zápas. Heroický boj našich chlapcov 
na ihrisku som mohol dušou a srdcom odovzdávať poslucháčom doma. Verný obraz 
toho, čo sa dialo na trávniku i na tribúnach, som premietal tisícami slov. Reportáž 
patrí k najlepším reportážam, ktoré som kedy odvysielal. Nie menej ako 73 razy už 
jej záver použila televízia, film a samozrejme rozhlas pri rôznych príležitostiach.

Veľmi ľutujem, že som nemohol reportovať minúty, pri ktorých mi ešte dnes pre-
bieha mráz nadšenia po tele, keď si na ne spomeniem. Bola to chvíľa, keď po sláv-
nostnej večeri sme mašírovali prázdnymi ulicami Bazileja a budili niekoľko minút po 
polnoci sladko spinkajúcich Švajčiarov nie síce umeleckým, ale spevom sŕdc šťastne 
šťastných ľudí maličkého národa. Hlasivky Miška Vičana, Hrdličku, Zlochovcov, Ven-
cela, Cvetlera, maséra Zöllnera a ďalších zneli ako chór anjelov. A plakať sa mi chcelo, 
keď som vyslovoval slová piesne: ,Slovenské mamičky, pekných synov máte!’

Predzápasové štúdio našlo odozvu aj v dennej tlači. Denník Šport napísal:
„Načo zbytočné reči. Bola to, Zelenay show’. Nenútená, prirodzená, s citom pre 

hovorené slovo a vystihnutie atmosféry posledných hodín pred finálovým zápasom 
medzi CF Barcelona a Slovanom Bratislava ChZJD. Zelenayova relácia z Bazileja, ne-
váhajme to priznať, nemá hádam v histórii čs. futbalovej reportáže obdobu.

Bazilej od Bratislavy je „trochu“ vzdialený, ale za tú necelú hodinu, zásluhou 
Gaba Zelenaya, sme prežívali emócie, ktoré nás spájali s veľkým poslaním bratislav-
ského Slovana. S citom vedená relácia zapôsobila i na našich dvoch hostí v redak-
cii – národného umelca prof. Jána Cikkera a zaslúžilého umelca Františka Dibarbo-
ru. Tip každého z nich bol: víťazstvo Slovana. A zapôsobila aj na poslucháčov, ktorí 
telefonovali do redakcie: ,Prosím vás, opakujte túto reláciu, a ak to bude možné, 
zorganizujte niečo podobné aj deň po stretnutí.’

A potom sa rozprúdil dialóg Bazilej – Bratislava. A Gabriel Zelenay urobil skoro 
neuveriteľné. Keď sa každému, smrteľníkovi’ videlo, že je priam nemožné chvíľu 
pred začiatkom stretnutia dostať k mikrofónu zainteresovaných, ozval sa v éteri 
,ensamble’ výpravy slovanistov, dal sa počuť tréner Michal Vičan, kapitán Slovana 
Alexander Horváth, hráči Karol Jokl, Ľudovít Zlocha, Alexander Vencel. Ich optimiz-
mus zapadal do rámca celej rozhlasovej relácie.

V ten večer sme sa všetci účastníci relácie zhodli na tom, že sme boli s našimi 
hráčmi pod svetlami na štadióne Sv. Jakuba.“

Gabo Zelenay k uvedenému zápasu povedal rozhlasovej redaktorke ešte v tom 
istom roku aj toto:

Redaktorka: A můžete mně říct, jaký jste měl pocit při tom utkání Slovanu Bra-
tislava s Barcelonou?

Gabo Zelenay: „Vtedy som bol veľmi, veľmi šťastný človek! Viete, keď je človek 
šťastný, tak vtedy vie stvoriť aj báseň. A ja sa nazdávam, aj keď nepíšem verše, že 
bola to reportáž, ktorá chcela ospievať radosť z toho všetkého, čo som tam zažil a vi-
del. Viete, bol to nádherný pocit, keď si tam človek uvedomil, čo dokázali futbalisti 
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takéhoto malého národa, o ktorých tam hovorili, že: ,No čo, vy? Vy nemáte žiadne 
šance!’ Veď napríklad, pred začiatkom stretnutia až 52 fotoreportérov, redaktorov 
fotografovalo Barcelonu, a len 8 Slovan Bratislava. A potom, keď tento celok, týchto 
11 jastrabov, ako som ich ja nazval, vyhrá a získa pohár, viete, vtedy som čosi urobil, 
ale nehanbím sa za to. Ja vám to poviem.

Viete, ako decko som si povedal, že nedám alkohol nikdy do úst. Ani ho neob-
liznem. Som taký ortodoxný, že nezjem ani tortu, ktorá je punčovaná rumom, aby 
som sa neprehrešil. A to už trvá N-rokov, od decka do dnešného dňa. Toto som po-
rušil iba dva razy. Raz, to bolo pred rokmi, keď prepustili z väzenia môjho priateľa 
(MUDr. Alexandra Bínovského – pozn. autora), ktorý sa tam dostal naozaj ani ne-
vedel prečo – to boli tie 50. roky, a po druhý raz teraz – vypil som jeden glg z toho 
veľkého pohára.

To bolo tak. Ešte v Dunfermline (s tamojším FC hral Slovan v semifinále PVP – 
pozn. autora) som hovoril s našimi chlapcami. Pýtali sa ma, ako tipujem stretnutie 
tam, so Škótmi. A ja som povedal: ,Tak pozrite, chlapci. Tu budeme hrať 1:1, doma 
vyhráme 2:1. Barcelona porazí Köln, bude vo finále. My sa stretneme vo finále s Bar-
celonou v Bazileji a tam vyhráme 2:1. A bude náš pohár. A budeme víťazi.’ No a pred-
stavte si, že sa to presne tak splnilo, ako som to predpovedal!

Keď som potom prišiel do kabíny po stretnutí, tak Šaňo Horváth zakričal: ,Prišiel 
veľký mág! Sľúbili ste nám ho! Tu je pohár. Ste jediný civil, jediný, čo ho drží!’ Vtedy 

Gabo Zelenay (tretí sprava) a vedenie tímu v spoločnosti futbalistov Slovana Bratislava 
po ich triumfe v bazilejskom finále Pohára víťazov pohárov 1969.
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som si povedal v duchu: tak, je hoden tento pohár, ktorý držím teraz, a budem ho 
v spomienkach držať do smrti, aby som jedným hltom porušil ten sľub daný pred 
dávnymi rokmi, alebo nie? Viete, keď som videl tú radosť na ihrisku, keď som videl 
tých chlapcov, čo všetko dali zo seba za tých 97 minút, lebo sa hralo o 7 minút dlhšie, 
čo to znamená pre nás, pre Československo, pre náš šport a pre celý náš ľud, tak som 
si povedal, že je to hodné! A ja som ten glg z toho pohára vzácneho vypil.“

Posledná veta je cenným priznaním, lebo vždy tvrdil, že za celý život nevypil ani 
kvapku alkoholu.

V rozhlasovej relácii „Nočné dialógy“ v roku 2000 redaktor Michal Tvarožek 
na úvod rozhovoru s ním pustil úryvok zo záverečnej časti reportáže z finálového 
zápasu a potom priznal, že ešte aj po rokoch mal z tej atmosféry zimomriavky.

„Ale tú atmosféru vytvára reportér!,“ reagoval Zelenay. „Ten robí atmosféru 
aj pre budúce zápasy. Ja som neklamal, ja som získaval ľudí pre to, aby išli na 
ihrisko, aby povzbudili chlapcov. Aj vo vzrušujúcom závere uvedenej reportáže 
‒ viete, až v takom reportérskom ošiali, som vyzval národ: Zajtra prídu naši 
chlapci, naši hrdinovia do Bratislavy. Bratislavčania, vyjdite do ulíc! Zoberte 
zástavy, zoberte trúby, zoberte šampanské, vítajte ich! ‒ V tomto zmysle som 
vyzval ľudí. A prišlo 250 tisíc ľudí! Čo malo nohu, to bolo v uliciach.“

Pamätné finále sa hralo v máji 1969, teda len mesiac potom, ako sa na čelo 
všemocnej komunistickej strany po reformnom Alexandrovi Dubčekovi dostal 
Gustáv Husák. Zelenay však vo chvíľach eufórie vôbec nepomyslel na to, že sa 
politická situácia v Československu zmenila. O 31 rokov neskôr o tom povedal:

„Keď som reportáž skončil, Karel Malina, ktorý reportoval so mnou, hovorí: 
,Ty nie si normálny! Veď u nás je zákaz zhromažďovania, a ty si vyzval národ, 
aby vyšiel do ulíc! Veď ťa zavrú!’ V tom mal pravdu. Až vtedy som si uvedomil, čo 
som urobil! Vrátil som sa ‒ a ‒ nezavreli ma! Bratislava chlapcov privítala veľ-
kolepo. Všetci taxikári i automobilisti čakali pri bráne pred colnicou na letisku 
M. R. Štefánika. Posadili si chlapcov do áut, viezli ich cez mesto, trúbili, trúbili, 
ľudia im kývali, ľudia plakali, viete? Takto sa dostali až na štadión Slovan Bra-
tislava, kde bolo 60 ‒ 70 tisíc divákov, ktorí ich privítali.

A ja som čakal, čo bude so mnou. Prišiel som na druhý deň, vo štvrtok, do 
rozhlasu a ‒ nikto mi nič nepovedal. Ani v nasledujúcich dňoch. V nedeľu som 
išiel reportovať na Inter. Moje reportérske miesto bolo na hlavnej tribúne vza-
du, prvý rad na tribúne bol vždy vyhradený pre politickú vrchnosť. Na štadión 
som prišiel tak skoro, aby ma nikto z tej vrchnosti nevidel. Bol som opatrný, 
veď som mal rodinu. Prídem a ‒ už tam sedeli: Colotka, Šlapka, vedľa ešte Mišo 

V ČASE NORMALIZÁCIE V EUFÓRII VYZVAL ĽUDÍ DO ULÍC…
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CYKLISTICKÉ PRETEKY MIERU

Reportérske majstrovstvo Gaba Zelenaya bolo založené na detailnom poznaní 
toho športu, ktorý reportoval.

Dokladám to zachovaným archívnym materiálom z cyklistických Pretekov mieru 
(PM), ktoré boli pre ľudí v Československu, v Poľsku a v NDR voľakedy tým, čím pre 
Francúzov Tour de France, akurát s tým rozdielom, že dojazd väčšiny etáp bol nie na 
cestách, ale na štadiónoch so škvarovou atletickou dráhou.

Archívny materiál má dve časti. Prvú tvorí „Hodnotenie práce reportéra na Pre-
tekoch mieru 1964“, ktoré ako podklad pre hodnotenie v Prahe napísal hlavný re-
daktor hlavnej redakcie spravodajstva (vtedy písaného so „z“, preto skratka HRZ) 
Čs. rozhlasu v Bratislave (podpis je nečitateľný).

V hodnotení sa uvádza:
„Nielen výkony našich pretekárov na PM 64, ale aj reportáže rozhlasových re-

portérov G. Zelenaya a M. Holmana boli po rokoch pre poslucháčov dobrým zážit-
kom a prekvapením. V minulých rokoch azda neúspechy našich pretekárov vplývali 
značne aj na kvalitu reportáží, no aj pri takejto úvahe nemožno si nevšimnúť tohto-
ročný reportérsky výkon Gaba Zelenaya, ktorý poskytoval rozhlasovým posluchá-
čom skutočný zážitok, uvádzal ich do vzrušujúcej atmosféry pretekov, poskytoval 
pohotové a cenné všestranné informácie a vykresľoval pred poslucháčmi plastický 
obraz PM. To hodnotí aj jeden z kolektívnych listov poslucháčov z Fremy Stará Turá, 
ktorí píšu, že po rokoch reportáží z PM, ktoré im neprinášali nijakého vzruchu, cíti-

Bandžej, a ja musím okolo nich!“ (Peter Colotka bol predseda slovenskej vlády, 
Gejza Šlapka prvý tajomník Mestského výboru Komunistickej strany Slovenska 
v Bratislave a Michal Bandžej člen mestského výboru KSS v Bratislave aj výbo-
ru futbalového oddielu Interu Bratislava – pozn. autora).

„Nadýchol som sa, reku, slušne pozdravím a tradá hore. Colotka ma však po-
kyvkávaním ukazováka privolal k sebe a hlasno povedal: ,Čo si to v tom Bazileji 
vykonal!? Veď ty si porušil rozhodnutia najvyšších politických orgánov! Mal by 
som ťa nechať zavrieť! Ale ‒ bolo to také krásne! Ja som bol tiež medzi ľuďmi. 
Neurob to druhý raz!’

Ako Colotka, podobne museli zareagovať aj na najvyšších politických 
miestach, lebo inak som za to musel byť skutočne potrestaný! Ale v tom, čo som 
povedal, bolo celé moje srdce. Ja som žil so slovenským futbalom a s tými chlap-
cami, ja som videl ten obrovský úspech! Koľko rokov budeme čakať na podobné 
finále? Ja sa už toho nedožijem!“
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me sa po prvý raz ako priami účastní-
ci pretekov vďaka originálnosti, vtipu 
a pohotovosti G. Zelenaya’.

HRZ hodnotila reportáže ako boha-
té na opisy, obrazy, prirovnania a po-
strehy. Napr. reportáž z cieľa etapy 
v Liberci, kde Gabo Zelenay na štadió-
ne sám vypĺňal 6 – 8-minútový čas do 
príchodu pretekárov, lebo z trasy ne-
bolo možné reportovať pre zlé poča-
sie, navrhla odmeniť v rámci redakč-
nej žatvy. (To bola vnútrorozhlasová 
súťaž o najlepšiu reportáž alebo prí-
spevok konkrétneho redaktora alebo 
redakcie – pozn. autora). G. Zelenay sa 
ukázal ako pohotový, výrečný reportér. 
Porozprával poslucháčom toľko zaují-
mavých zážitkov z tratí PM, koľko sme 
doteraz nikdy nepočuli. Všímal si úsi-
lie pretekárov na trati ako odborník, 
zrozumiteľne a populárne vysvetľoval 
poslucháčom rozličné situácie a tak-

tické ťahy jednotlivých pretekárov i družstiev, ktoré súviseli s bojom o víťazstvo.
Ďalej HRZ oceňuje pracovnú obetavosť a organizačné schopnosti G. Zelenaya, 

napr. pri získavaní množstva rozličných významných pretekárov a činiteľov PM 
pre interview, čo významnou mierou prispelo k zvýšeniu úrovne a zdravej atrak-
tívnosti reportáží.“

Druhý dokument tvorí hlásenie Gaba Zelenaya o služobnej ceste na Pretekoch 
mieru 1964, ktorú spolu s ním absolvovali reportéri Miloslav Holman, Miloslav Pí-
cha (ten bol zo zahraničnej redakcie) a vodič auta Jozef Bauer. Predstavuje veľmi 
cenný dobový dokument o tom, ako v tom čase vyzerala reportérska práca. Autor 
formuloval aj odporúčania na jej zlepšenie do budúcnosti.

Hlásenie o trojtýždňovom pôsobení je mimoriadne obsiahle, odcitujem len časť:
„Odvysielané relácie: 3 príspevky pre Rozhlasové noviny, pred Pretekmi mieru 

a po nich; 127 vstupov, 5-, 2- a 1-minútových do vysielania v spravodajstve o situ-
ácii na trati; 14 záverečných reportáží z etáp v trvaní 15 až 70 minút; 1 príhovor 
6-minútový a 1 tlačová beseda 30-minútová so zahraničnými aj s našimi novinármi 
pre Športový mesačník v priamom prenose. V týchto reláciách hovorili okrem iných: 
tréneri Menhart, Perič z ČSSR, tréner NDR Weissbrod, víťazi etáp Doležal a Smolík 
z ČSSR, Stoica a Moiceanu z Rumunska, Heller z NDR, pretekári Volf, Schejbal a Le-

Fotografia Gaba Zelenaya s celkovým 
víťazom Pretekov mieru 1964 Janom 
Smolíkom zabrala celú veľkú stranu 

jedného periodika v bývalej NDR.
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šetický z ČSSR, Spruyt z Belgicka, Schur, Ampler, Mickein z NDR, Gazda a Zieliński 
z Poľska, lekár ČSSR dr. Slavík, hlavný riaditeľ Paul, hlavný rozhodca Mrozinski, no-
vinári, tréneri cudzích družstiev, a pod.

Vybavenosť:
a/ Personálna: Na rozdiel od rozhlasu NDR pomerne slabá. Z NDR vysielali dvaja 

reportéri, ktorí nemali na starosti nič iné ako reportáže, a dvaja reportéri im prisu-
novali informačný materiál, výsledky, sledovali priebeh etáp a pomáhali tipmi na in-
terview, písali krátke komentáre, zisťovali potrebné fakty a skutočne oni privádzali 
tých, čo mali vystúpiť pred mikrofónom v interview, starali sa o spojenie s rozhla-
som, a pod. Takisto bola organizovaná poľská výprava.

b/ Technická a materiálna: Mali sme k dispozícii auto, ktoré však, na rozdiel od 
NDR a Poľska, som mohol použiť iba v priebehu etapy, nie na pohyb pred štartom 
a po skončení etapy, teda nie pre obstarávanie potrebných informácií a podkladov 
pre reportáže. Nemali sme k dispozícii, ako iní reportéri, nahrávaciu aparatúru 
a odpočúvacie prijímače. Súdruh Holman mal síce vlastný malý tranzistor, no dala 
sa na ňom počúvať len Praha a len na území ČSSR. Nemali sme možnosť odposluchu 
reportáží priamo na mieste, na rozdiel od reportérov NDR, ktorí mali k dispozícii 
úradné, silné tranzistorové rádiá.

Iba na jednej etape sme mohli pracovať s mikroportom. V Poľsku nám nedali k dis-
pozícii takéto zariadenie ani raz, Poliaci a NDR však na nich vysielali, v NDR nám ho 

Na fotografii z Pretekov mieru už v podstatne neskoršom období Gabo 
Zelenay pri rozhovore s výborným čs. reprezentantom Michalom Klasom.
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dali raz, ale došlo k jeho poruche, a teda nebolo schopné prevádzky. Pracovali sme 
s mikrofónom, ktorý mal 3 až 100 metrov dlhý kábel. Pri tomto spôsobe práce urobiť 
to, čo sme urobili – organizovanie interview a lovenie účastníkov preň, vyžadovalo si 
od nás takmer nadľudskú námahu. Reportéri NDR počas celých pretekov, až na jeden 
prípad, pracovali s mikroportami. Takýto spôsob neobyčajne uľahčuje prácu.

Cestu sme absolvovali vo vlastných šatách. Zničil som si nové šaty a ďalšie doplnky 
k odevu, pretože celé hodiny sa jazdilo v sparnom aute plnom prachu a pri stretnu-
tiach s cyklistami pri štarte pri cieľovej reportáži sa človek nutne zamastil olejom z ich 
bicyklov. Nemali sme k dispozícii termosky pre osviežujúce nápoje. Pri ceste autom 
v horúčave a prachu a pri častých rozhlasových vstupoch bolo to viac ako potrebné.

c/ Finančná: Nemali sme zúčtovateľnú peňažnú zálohu, z ktorej by sa dali platiť 
potrebné výdavky v devízach. Vo Wroclavi som musel hľadať nocľah u mojich zná-
mych, aby sme z ušetrenej sumy mohli kúpiť 15 litrov benzínu potrebných na ďalšiu 
cestu do Varšavy. Na československom území sme dostali iba ubytovanie a stravu, 
a všetky malinovky sme si museli platiť z vlastného vrecka.

Programové zaradenie: Reportážne vstupy, striedavo na dvoch vysielacích okru-
hoch, sa ukázali byť nesprávne. Aj z hľadiska poslucháča, lebo len málo tranzistorov 
má dlhé vlny, aj z hľadiska reportéra, pretože strieda takto vysielanie pre dve rôzne 
skupiny poslucháčov každých 25 minút. Chýbalo zaradenie reportáží na národnom 
slovenskom okruhu. Spôsob i zaradenie vysielania záverečných momentov z etáp 
vyhovovalo.

Spolupráca: Medzi osádkou čs. auta veľmi dobrá. Výborná s reportérmi NDR. 
Z poľských reportérov s Bogdanom Tuszyńským, kým druhý reportér Bohdan To-
maszewski presadzoval iba svoje požiadavky a záujmy, bez ohľadu na reportérov 
NDR a našich. Technická spolupráca výborná s rozhlasmi NDR a Poľska i s našimi.

Podmienky: Neobyčajne ťažké. Bolo treba vysielať hodiny v sparnom aute, čo za-
príčinilo zažívacie ťažkosti a zranenie sedacej časti tela. Zatiaľčo na území NDR boli 
v cieli pre reportérov k dispozícii občerstvovacie bufety, na území Poľska a ČSSR nič. 
Glg vody bol hoden zlata.

Zistili sme zásadné podceňovanie rozhlasu zo strany organizátorov PM. Uby-
tovali nás v nie jednom prípade ďaleko od ostatných novinárov, pretekárov, od 
presscentra. V Pardubiciach sme museli chodiť do presscentra vyše 20 minút pešo. 
Ubytovávali nás v horších hoteloch ako ostatných. Iba tri razy za tri týždne sme mali 
možnosť vykúpať sa v kúpeľni.

Na území Poľska sme až na jeden prípad, ale aj to len súdruh Holman, nedo-
stali ani raz pozvánku na novinárske bankety. Vzhľadom na to, že v presscentre sú 
k dispozícii iba výsledky, ak sa chce reportér niečo zaujímavé dozvedieť, a ak chce 
nadviazať tak prepotrebné známosti s inými účastníkmi PM, treba sa neustále po-
hybovať medzi účastníkmi konvoja. Táto úloha bola o to ťažšia, že sme nemali k dis-
pozícii auto na neobmedzený čas.
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Denný program: Budíček o 7. hodine, raňajky, príprava vysielania, odchod na 
štart o 11. hod., studený obed – chlieb, mäso – v aute počas cesty, príchod na štadión 
okolo 16. hodiny, reportáže, čakanie na redaktora zahraničného vysielania denne 
cca do 20. hodiny, ubytovanie, večera a zháňanie výsledkov a ďalších informácií. 
Spánok od 22. hod.

Priebežné hodnotenie a inštrukcie:
Vzhľadom na špecifickosť reportáží z Pretekov mieru, 14 veľkých reportáží za 

16 dní, a množstvo spravodajských vstupov, ako aj na ťažký charakter reportáží 
z týchto podujatí, po dohovore s dr. Malým sme došli pred štartom PM k tomuto zá-
veru: Niet tradície z vysielania takýchto reportáží. Ide o to, urobiť takéto reportáže, 
ktoré by sa svojím štýlom priblížili moderným požiadavkám rozhlasovej reportáže 
a stali sa základom pre budúce roky.

Dohovorili sme sa, že v prvých štyroch reportážnych dňoch nebudeme sa báť 
experimentu, že každý deň budeme reportovať spod iného aspektu, denne bude 
počúvať zástupca športovej redakcie v Prahe celé vysielanie a po skončení repor-
táže dá pripomienky svoje i z rozhlasu. Vytvorí sa takto pre reportéra obraz, čo je 
najvhodnejšie a najlepšie, a na týchto kolektívnych poznatkoch a pripomienkach sa 
postavia ďalšie reportáže."

V tejto súvislosti mi nedá neskomentovať výrok popredného rozhlasového 
športového reportéra, o desaťročia mladšieho Jozefa Jarkovského. Denník Korzár 
s ním krátko po Zelenayovej smrti priniesol dlhý rozhovor, v ktorom prejavil značne 
skreslený pohľad na náročnosť práce svojich predchodcov, obzvlášť v období s ove-
ľa primitívnejšou rozhlasovou technikou.

„Svet médií ide rýchlo vpred. Čo platilo a stačilo včera, už dnes neplatí. Gabo Ze-
lenay zvykol vzletne rozprávať o tom, že mladí do toho nedávajú viac emotívnosti, 
viac srdca, a podobne. Neviem, možno aj ja budem taký, ale mám dojem, že tí starší 
si nevedia uvedomiť, že keď robili oni, nič iné nebolo. Gabo Zelenay, Rudo Gallo, Šte-
fan Mašlonka, klobúk pred všetkými dolu ‒ ale oni boli vo svojej dobe jediní. Mohli 
ste naladiť jednu stanicu a počúvať ju. Nebolo množstvo súkromných rádií… Vtedy 
dokomentovali prenos a deň sa pre nich skončil. Niekedy neposlali jediný rozhovor. 
V súčasnosti pripravujeme do vysielania návratky, postrehy a po zápase urobíme 
i 10 rozhovorov. A to nehovorím, aký boj je v mixzóne o rozhovory. Na olympiáde 
či majstrovstvách sveta sme na štadióne od obeda do polnoci, okrem haly a hotela 
nepoznáme nič. Niekedy nie je čas sa ani najesť… Ak sa niekedy porovnáva robota 
spred tridsiatich rokov, tak by si starí páni mali uvedomiť: sorry, to nie je ako za 
našich čias,“ povedal Jozef Jarkovský.

Je pravda, že niekdajšie technicko-prenosové podmienky neboli porovnateľné 
s dnešnými. A hlavne, neporovnateľné s dnešnými boli politicko-spoločenské pod-
mienky, ktoré bránili vo voľnom myšlienkovom rozlete. Napriek tomu to, čo Zelenay 
robil a je o ňom povedané v tejto knihe, svedčí v jeho prípade nie len o tom, že preň-
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Zelenay ako moderátor pred slávnostným štartom cyklistických Pretekov 
mieru 1988 na Gottwaldovom (dnes Mierovom) námestí v Bratislave.

Dve legendy – Zelenay so slávnym cyklistickým trénerom zo Slovenska Kamilom 
Haťapkom, ktorý priviedol Vlastimila Moravca k celkovému víťazstvu v Pretekoch 

mieru 1972. Ale táto fotografia je až z obdobia približne o štvrťstoročie neskôr.
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ho sa práca reportéra nekončila vypnutím mikrofónu, a naopak, že znesie aj dnešné 
kritériá, ktoré spomína Jozef Jarkovský.

ONDREJ NEPELA A ŽIVÁ REPORTÁŽ O JEHO 
OLYMPIJSKOM VÍŤAZSTVE

Výnimočné reportérske schopnosti Gaba Zelenaya ilustrujem aj ďalšou citáciou 
z viacdielneho novinového seriálu „Zo spomienok kúzelníka slova“, ktorý vychádzal 
v armádnom periodiku Bojová zástava. Citácia je výberom z dlhého rozprávania, 
ktoré bolo uverejnené pod názvom „Kamikadze“. Týka sa okolností, za akých repor-
tér získal rozhovor s krasokorčuliarom Ondrejom Nepelom hneď, ako ten dokončil 
svoju zlatú jazdu na zimných olympijských hrách 1972 v Sappore.

Ondrej Nepela, olympijský víťaz, trojnásobný majster sveta a päťnásobný majster Európy 
bol in memoriam vyhlásený za najúspešnejšieho slovenského športovca 20. storočia.
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„Emil (Emil Skákala, v tom čase predseda Slovenského krasokorčuliarskeho zvä-
zu – pozn. autora) sa zvrtol na podpätku. Televízia bude vysielať?

Bude, ale iba zo záznamu. Iba my v rozhlase ideme priamo!
A rozhovor s Ondrom budeš mať?
Nebude.
Vlado Černušák (v tom čase predseda Slovenskej telovýchovnej organizácie ČSZ-

TV – pozn. autora) sa sústrastne na mňa pozrel. Poznal, aký som citlivý na reportér-
sku prestíž: Pred hodinou sme dostali na vedomie z organizačného štábu, že na voľ-
ných jazdách sa zúčastnia členovia cisárskej rodiny a budú osobitné bezpečnostné 
opatrenia. Ondro sa nedostane k tebe a ani ty k nemu.

Vážne? Musím čosi vykumštovať. To by v tom bol čert, aby Ondro po víťazstve 
nehovoril do mikrofónu!

Úvaha, čo urobiť, bola jednoduchá. Ondra na tretie poschodie pod strechu haly, 
kde som sedel pri mikrofóne, za posledným radom divákov, nedostanem. Jediná 
možnosť bola ‒ zbehnúť dole, nahrať rozhovor na magnetofón a rovnakou cestou 
sa dostať späť na vysielacie pracovisko. Sadol som si na stoličku, vzal som stopky do 
ruky, a potom ‒ vyštartoval som. Vedel som, že Ondro má šatňu hneď pri vchode na 
ľadovú plochu pod hlavnou tribúnou. Beh dole schodmi trval 2 minúty a 37 sekúnd. 
Reku, cesta späť bude o minútu viac, nahrávanie 3 minúty, a tak, len čo doznie hym-
na, celá naša vlasť bude počuť hlas Ondra Nepelu!

Nepelu privítala slávnostnou atmosférou dýchajúca hala ako posledného. Une-
sený vidinou zlatej medaily nášho chlapca, vzrušený na najvyššiu mieru, som slo-
vami hladkal milióny poslucháčov. Po vydarenom trojitom salchowovi nasledoval 
trojitý flip. Videl som nájazd, odraz, a potom ‒ obrovskú strapatú hlavu diváka, kto-
rý vyskočil zo sedadla a zaclonil mi pohľad na ľadovú plochu. Keď som ho riadnym 
úderom na chrbát upozornil, aby sedel, pokračoval som v reportovaní iba toho, čo 
som videl: Ondro dopadol na dve nohy. Že to bolo už vstávanie po páde, to som ne-
vedel. Celá jazda bola však symfóniou, ktorá znamenala olympijské zlato! Trasúcim 
hlasom odleteli na druhú stranu zemegule mojé slová: ,Ondrík, junáčik, zo srdca ťa 
objímam za celú našu vlasť.’

Vzápätí som vyštartoval s magnetofónom na pleci dole schodmi. Tam však, pred 
vchodom pod tribúnu, stáli dvaja civili. Hlboko, do pol pása som sa im poklonil a po-
sunkami ich prosil, aby mi zavolali hostesku od mantinelu. Jeden sa po dvojnásob-
nom úklone vybral k ľadu. Nešlo mi o nič iné, len požiadať hostesku, aby vyvolala 
Ondra pred vchodové dvere, aby som s ním mohol nahrať rozhovor. Keď sa strážca 
od mantinelu nevracal, poklonil som sa opäť dvakrát jeho kolegovi a rukami som 
mu vysvetlil, že chcem hovoriť s hosteskou. Zakričal na kolegu raz, zakričal druhý 
raz. Ten nepočul. Alebo nechcel počuť. Tak mi so zdvihnutým ukazovákom povedal: 
Stojte, čakajte! Odbehol.

V hlave mi skrsol šialený nápad ‒ nestráženými dverami som vpálil do chod-
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Fotografia z návratu Ondreja Nepelu a Hildy Múdrej domov z olympijského 
Sappora. Vpravo vedúci čs. výpravy na ZOH 1972 Vladimír Černušák.

Ondrej Nepela s trénerkou Hildou Múdrou, ktorá ho viedla počas celej pretekárskej 
kariéry, vpravo ďalší bratislavský kraskorčuliar Marián Filc, starší brat 

neskoršieho známeho hokejového trénera.
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by. Prudko som otvoril druhé dvere skraja. 
Trafil som! Pod oknom na stoličke slzila 
trénerka Hilda Múdra, Ondro si vyzúval 
korčule a mamička Karen Magnussenovej, 
výbornej kanadskej krasokorčuliarky, kto-
rá prišla ako prvá blahoželať Ondrovi, mu 
utierala z čela pot.

Zavesil som na vešiak kabát i čiapku 
a pripravil magnetofón. Vtom sa otvorili 
dvere. Zjavila sa v nich hlava civila. Uklo-
nil sa a zatvoril dvere. Už som chcel začať 
nahrávať, keď sa dvere otvorili opäť. Zasa 
úklony a pribuchnutie. Tretie otvorenie sa 
neskončilo ako predošlé. Vysoký Japonec 
bol nekompromisný. Objavil, kde je votre-
lec. Žiadal, aby som ho nasledoval. Priznám 
sa, krvi by sa mi nebol nik dorezal.

Ako prvá zareagovala pani Magnus-
senová. Začala nesmierne milým tónom vysvetľovať, že som reportér maličkého 
národa, ktorý má dnes sviatok sviatkov, a chce len svojim rodákom kdesi ďaleko 
sprostredkovať hlas ich olympijského víťaza. Trasúcim hlasom mi oznámila: Pán 
dôstojník vás nezatkne, ale musíte mu dať čestné slovo, že desať rokov nikomu ne-
poviete, ako ste prekabátili cisársku ochranku a ako on udalosť riešil. Podali sme si 
ruky. Hlboko sme sa jeden druhému poklonili. Pred odchodom Japonec precedil cez 
zuby: ,Kamikadze!’ Zlatý hlas Ondreja Nepelu som nakoniec udýchaný a nervózny 
odvysielal do vlasti.“

Chcem upriamiť pozornosť na pasáž, v ktorej Gabo Zelenay objasňuje príčinu, 
že v reportáži vynechal pád Ondreja Nepelu. Považujem to za dôležité, lebo početné 
dobové médiá Zelenayovi vyčítali, že takú dôležitú informáciu z reportáže vynechal. 
Upozornenie považujem za dôležité aj preto, že výčitka rezonuje dodnes. Denník 
Šport uverejnil 2. januára 2021 rozhovor s jubilujúcou 95-ročnou Hildou Múdrou, 
trénerkou Ondreja Nepelu. Pri spomenutí jeho víťaznej jazdy na ZOH v Sappore re-
daktor napísal: „Pri trojitom odpichnutom rittbergerovi (v Zelenayovej citácii je tro-
jitý salchow – pozn. autora) hala Makomanai však zašumí. Aj Nepela je na ľade. „Pád 
ma zaskočil,“ priznal Nepela v spomienkach kritickú chvíľu. Rozhlasový reportér 
Gabo Zelenay si to čiastočne necháva pre seba.”

Čo to znamená „čiastočne si to necháva pre seba“? V živej reportáži, ktorej prepis 
som urobil vo zvukovom rozhlasovom archíve v Bratislave, reportoval Zelenay toto: 
„Ondrej pokračuje. Krok z pravej nohy na ľavú, prostriedkom klziska krúži, naširoko 
roztiahnuté ruky, elegantný, rýchly a istý. Každý jeden krok prezrádza obsolútne 

Nepelova zlatá olympijská 
medaila zo Sappora je v zbierkach 

Slovenského olympijského a 
športového múzea.
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majstrovstvo, istotu. Nájazd na ďalší skok. Prekrásny dvojitý flip. Ale keď dopadol, 
dopadol na dve nohy. Nič nerobí, kývajú mi priatelia z NDR. Nestalo sa nič. Dopadol 
na dve nohy, nebol čistý ten skok…

Koniec! Koniec! Áno, Ondrík, skončila sa tvoja veľká jazda! Skončila sa. Oddýchli 
sme si. Dal si do toho celé srdce! Všetko športové srdce, srdce človeka. A objatie 
a taký materský bozk Hildy Múdrej, ku ktorej prišiel poďakovať. A teraz ide Ondrík 
tam, naprostred ľadovej plochy. Tam, kde bol ten pád pri tom skoku! Zdvihol niečo 
z ľadu a odnáša to preč. Áno, ostalo čosi na ľade a na tomto sa Ondrík potkol, a preto 
ten pád bol! Tam bola tá chyba, tam bola tá chyba! Niečo ostalo na ľade, smeť, drevo, 
kúsok papiera. Čo to bolo? Neviem, dvihol, išiel tam a priniesol Múdrej. Vidíš, na 
tomto som sa potkol, drahá moja učiteľka, na tomto!“

To „čiastočne si to necháva pre seba“ poukazuje na to, že Zelenay v reportáži 
jazdy povedal „dopadol na dve nohy“ a po skončení jazdy povedal „a preto ten pád 
bol“. O páde, ktorý nevidel, sa dozvedel od vedľa sediaceho českého spolukomentá-
tora Stanislava Sigmunda.

Ondrej Nepela sa stal historicky druhým československým víťazom zimných 
olympijských hier ‒ a prvým slovenským. Zelenay s ním len niekoľko minút po zlatej 

Fotografia tesne pred odletom do Sappora. Zľava šéfredaktor denníka 
Šport Oldo Drastich, televízny komentátor Karol Polák a Gabo Zelenay, 

identitu štvrtého muža na fotografii sa nepodarilo zistiť.
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jazde nahral rozhovor. Dodnes je jediný 
rodený Slovák so zimným olympijským 
zlatom. Až vo Vancouvri 2010, v Soči 
2014 a v Pjongčangu 2018 sa na naj-
vyšší piedestál zimných olympijských 
hier prebojovala ‒ už vo farbách samo-
statného Slovenska ‒ pôvodom Ruska, 
biatlonistka Anastasia Kuzminová.

Nepela bol až do svojej predčasnej 
smrti Zelenayovým miláčikom. Poznal 
ho od malého chlapčiatka, ktoré sa po 
dlhé roky formovalo pod rukami tré-
nerky Hildy Múdrej, aby napokon vy-
rástlo na svetového krasokorčuliara. 
Bol výnimočným príkladom skĺbenia 
talentu, húževnatosti a pevnej vôle. 
Bez týchto vlastností by nebol získal 
v sérii tri tituly majstra sveta (1971 
‒ 1973), päť titulov majstra Európy 
(1969 ‒ 1973) a aj najvzácnejší titul 
olympijského víťaza. Svoje majstrov-
stvo predviedol výnimočným spôso-
bom aj pri rozlúčke s amatérskym ľa-

dom na majstrovstvách sveta 1973 v Bratislave.
Po zisku tretieho titulu svetového šampióna sa ďalším pôsobiskom Nepelu stala 

profesionálna ľadová revue Holiday on Ice. V nej vystupoval trinásť rokov. Svoju dlho-
ročnú krasokorčuliarsku kariéru však zakončil vo vtedajšom Západnom Nemecku. Od 
roku 1986 bol v Mannheime trénerom nemeckých pretekárov, medzi nimi aj medai-
listky z majstrovstiev Európy Claudie Leistnerovej. Bohužiaľ, tam aj 2. februára 1989 
vo veku 38 rokov zomrel. Ďaleko od svojich blízkych, v samote hotelovej izby.

Noviny Žilinský večerník v nekrológu Gaba Zelenaya zverejnili jeho spomienku 
na Nepelovo úmrtie:

„Gabo Zelenay patril k priaznivcom Žilinského večerníka, vždy sa pochvalne vy-
jadroval o jeho športových stránkach. Raz nám pri káve rozprával jednu zaujímavú 
príhodu: ,Všetci viete, ako som reportoval zlatú jazdu Ondríka Nepelu v Sappore 
v roku 1972. Ja som však mal ďalšiu úlohu od vtedajšieho predsedu ČSZTV Antoní-
na Himla, aby som ho priviedol domov, aby neemigroval na Západ. Vynútil som si za 
to prísľub, že o rok ho pustia kdekoľvek. Stalo sa.

Ondrík veľmi zvažoval ponuky amerických spoločností a vážne sa už zo Sappora 
domov nechcel vrátiť. Ja som mu otcovsky dohovoril a napokon sa mi ho podari-

Snímka zo Zelenayovho „múzea“ vo 
vstupnej hale jeho bytu. Vľavo hore 
vyschnutá ešte nezlomená ruža z 

ceremoniálnej kytice Ondreja Nepelu, 
ktorú dostal  k zlatej olympijskej 
medaile na ZOH Sapporo 1972.
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lo presvedčiť o návrate. Vtedy mi, ako čerstvý olympijský víťaz, daroval prekrásnu 
červenú ružu. Jednu z kytice, ktorú dostal spolu so zlatou medailou.

Po roku ho naši športoví papaláši naozaj pustili do toho bláznivého sveta. Ondrík 
korčuľoval, podmanil si Holiday on Ice, celý svet. Potom trénoval nemeckú kraso-
korčuliarsku mlaď. Po celé tie roky sme boli v kontakte, často sme si telefonovali. 
Ruža, ktorú mi daroval v Sappore, žiarila hoc i vyschnutá na stene mojej pracovne. 
Pohľad mi na ňu skĺzol aj v oný deň, druhého februára 1989, a čo nevidím ‒ ruža 
oboma koncami visí dole, je zlomená. Hneď kričím na manželku, že určite sa Ondrí-
kovi niečo stalo. Stalo sa, zomrel ako mladý chalan vo veku 38 rokov.“

Potvrdzujem, že s tou ružou to bolo tak, ako je napísané, lebo som ju videl na 
vlastné oči.

„JSEŠ ĎÁBEL, GABO! ZA TOHLE DOSTANEŠ CENU ROZHLASU“

Gabo Zelenay sa dokázal nadchnúť aj pre masovú telovýchovu. Preto mu uča-
rovala spartakiáda, masové cvičenie ľudí v jedenástich kategóriách, počnúc deťmi 
z materských škôl s rodičmi, cez žiakov základných škôl a študentov stredných a vy-
sokých škôl k dospelým a končiac dôchodcami.

Počas svojho reportérskeho života viackrát reportoval aj rozhlasové prenosy 
z celoštátnej Československej spartakiády. Tá sa preňho stala srdcovou záležitosťou 
vzhľadom na množstvo cvičencov, ktoré sa na nej zúčastňovalo. Spartakiáda napĺ-
ňala jeho želanie, aby sa čo najviac detí, mládeže i dospelých aktívne zapájalo do 
pohybových činností, lebo to podľa jeho pevného presvedčenia bola cesta k utužo-
vaniu zdravia a k zmysluplnému tráveniu voľného času.

Publicista Marián Šimo v našom rozhovore konštatoval: „Spartakiáda je presne 
ten typ podujatia, v ktorom bol Gabo najlepší ako reportér. Pretože to mu umožnilo 
využiť široký slovník, schopnosť spraviť zápletku aj tam, kde nebola, proste, okore-
niť to výrazovými prostriedkami, ktoré neboli celkom bežné a neboli spravodajské. 
Povedal by som, že boli trošku beletristické, publicistické, občas by sa dalo povedať, 
že až umeleckého charakteru.“

Za reportáže, ktoré zo spartakiád odvysielal, viackrát získal rozhlasové ocene-
nia. A občas aj finančnú odmenu. Aby jeho reportovanie zo spartakiády pôsobilo 
dôveryhodne a s hlbokou znalosťou problematiky, zbieral podklady na mestských, 
okresných a krajských spartakiádnych kolách, na ktorých sa zúčastňoval ako no-
vinár, nie športový reportér. Bol pozorovateľom, zoznamoval sa so všetkými ka-
tegóriami cvičencov a s hudobnými skladbami, na ktoré cvičili, spoznával zákulisie 
príprav. Rozprával sa s organizátormi spartakiád, s cvičiteľmi, ktorí pripravovali 
cvičencov na masové vystúpenie a aj so samotnými cvičencami, od ktorých sa do-
zvedal zaujímavosti zo zákulisia nácvikov cvičebných zostáv.



283

REPORTÉRSKE „SRDCOVKY“ GABA ZELENAYA

Na Zelenayovej fotografii štadión Strahov v Prahe počas finále Československej 
spartakiády, ktoré sa konalo raz za päť rokov. Bol to najväčší štadión na svete.

Zelenayova fotografia z bratislavskej okresnej spartakiády v rámci 
prvej Československej spartakiády v roku 1955.
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Osobným poznaním týchto ľudí čer-
pal bezprostrednú atmosféru nácvikov 
a vzťahov, ktoré sa v kolektívoch cvi-
čencov utvárali, skúmal ich názory, ich 
pocity zo zžívania sa so spolucvičenca-
mi, s hudbou a s telocvičnými úkonmi 
viazanými na hudobné pasáže.

Praktická cvičebná príprava sa za-
čínala tri roky pred celoštátnym vystú-
pením v Prahe na Strahove. Prvé dva 
roky po predchádzajúcej spartakiáde 
pripravoval špeciálny štáb cvičiteľov 
z celého Československa cvičebné zo-
stavy a zosúlaďoval ich s hudbou, ktorú 
na objednávku tvorili známi českoslo-
venskí hudobníci a speváci.

V Prahe na Strahove bol výlučne 
na ten účel vystavaný štadión. Štadión 
mal len ohraničený počet sedadiel pre 
najvyšších politických predstaviteľov štátu a pre pozvaných hostí na čestnej tribú-
ne, inak bol len na „stojáka“. Na tribúny po obvode štadióna sa zmestilo až 250 tisíc 
divákov. Gabo Zelenay vravieval, že je to najväčší štadión na svete. Samotný areál 
Strahovského štadióna mal rozlohu ôsmich futbalových ihrísk. Naraz na ňom mohlo 
vystupovať až 15 tisíc cvičiacich.

Gabo Zelenay si vybudoval silný vzťah k armádnemu športu a netajil sa, že jeho 
fanúšikovské srdce bije pre všetky Dukly. Vojenských športovcov si dávno obľúbil 
pre ich skromnosť a ochotu popasovať sa s problémami. Ale mimoriadne prežíval 
aj spartakiádne vystúpenia vojakov.

„V roku 1980 som reportoval na Strahove spartakiádnu skladbu ČSĽA (Českoslo-
venskej ľudovej armády – pozn. autora). Chlapci vbiehali na plochu, a zároveň s mo-
hutným, hurá’ sa spustil rovnako mohutný lejak. Reportoval som to sám, lebo kolega 
bol pripravený na krásne, slnečné popoludnie. V jeho poznámkach sa to hmýrilo 
urastenými, opálenými chlapcami v bielych trenírkach. Už po chvíli však boli všetci 
špinaví od hlavy po päty. Opäť ma nebolo možné odtrhnúť od mikrofónu, v závere 
skladby mi už hlas od dojatia preskakoval, a keby sa to dalo, všetkých tých vojakov 
by som rad-radom vybozkával. Keď som potom išiel pod tribúnu, bol tam námest-
ník riaditeľa Československého rozhlasu, zodpovedný za vysielanie. Aj on počúval 
moju reportáž. A viete, čo povedal?,Jseš ďábel, Gabo! Za tohle dostaneš Cenu rozhla-
su’. ‒ a tak sa aj stalo,“ citovali ho v týždenníku Bojová zástava.

Spartakiádne cvičenie vojakov.
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NEVIDIACICH UČIL VIDIEŤ

Gabo Zelenay mal veľmi blízky vzťah s nevidiacimi. Ako sa zrodil, uverejnil v roku 
1991 jeho spomienku časopis Krimimagazín Expozé. Vyšla pod názvom „Tým, ktorí 
kráčajú tmou“:

„Z rád, ktoré mi dal do vienka riaditeľ rozhlasu Gabo Rapoš, jedna ma nanajvýš 
zaujala: „Obrazy, obrazy, to je základ reportáže! Ľahnite si na gauč, do trávy. Zatvor-
te oči a skúste vidieť slovami, čo máte na duši!“

Počúvol som. Cez zavreté viečka nepreniklo nič. Len tma. Čierna tma. A potom 
farby vymyslených obrázkov. Kto bude mojím najvernejším poslucháčom? Zatvore-
né oči mi dali odpoveď. Nevidiaci! Pre nich musím byť zrakom, srdcom, fantáziou, 
mozaikou obrázkov! V tme, ktorá ich obklopuje, budú mať iba moje slová, predsta-

Takto si v reportáži z Československej spartakiády v roku 1985 Gabo Ze-
lenay zaspomínal na svoje premiérové spartakiádne reportérske pôsobenie 
v roku 1955:

„Stál som na stanovisku reportérov a reportoval som. I cvičenie najmenších. 
A keď začali kývať rúčkami, môj priateľ a kolega pri mikrofóne, Imro Jenča, na-
raz z ničoho nič vraví: ,Reportuj sám, mne to nedá.’ A reportoval som, rozprá-
val poslucháčom o obrazoch, ktoré vytvárali cvičenci, o vzrušeniach, o radosti 
detí, ich hrdosti. O chlapčiakovi, ktorý vedel skladbu na jednotku s hviezdičkou, 
ktorý dirigoval celé okolie. Hovoril som i o momente, keď ho nazlostil spolužiak 
a spolucvičenec tri značky od neho, lebo sa mýlil a mýlil. Vybehol z radu, pribehol 
k nemu, vyšticoval ho za ucho, a potom na svojej značke pokračoval v cvičení.

Nebolo ľahké, ale zato vzrušujúce stvárňovať slovami symfóniu radosti, 
nádhery života. A keď deti docvičili a tribúny zaplnené do posledného miestoč-
ka štvrťmiliónom divákov sa rozburácali potleskom, môjmu priateľovi Imrovi 
Jenčovi tiekli po líchach slzy. Z prvého radu, rovno spred hlavnej tribúny mu 
kýval na pozdrav syn – Iľja.

Po rovných tridsiatich rokoch od tejto minúty a chvíľky, v roku 1985, som 
stál pri mikrofóne opäť na starom mieste a opäť som hovoril o cvičení detí. 
Pri mne stál, ešte pred rokmi malé chlapiatko, dnes reportér rozhlasu, majster 
slova, Iľja Jenča. Bol tichý, ako jeho otec pred rokmi, pretože tam dole, medzi 
rozihranými malými mládencami cvičil jeho syn.

Keď ani nie po mnohých mesiacoch bude opäť Praha žiť spartakiádou, opäť 
budem na tribúne pri mikrofóne. A hádam ako moji priatelia Jenčovci nechám 
hovoriť kohosi mladšieho pri cvičení najmenších.“

GABOVA SPARTAKIÁDNA SPOMIENKA
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vy. Nebol som si však načistom, či sa 
zaujímajú o šport.

Neistotu som riešil mládeneckou 
rozhodnosťou. Sadol som v januáro-
vý deň na vlak a poďho do Levoče. Do 
školy pre nevidiacich (vtedy jedinej 
na Slovensku – pozn. autora). Na dvo-
re školy som uvidel obrázok, ktorý mi 
zostal naveky v duši. Chlapci na korču-
liach a s hokejovými palicami v rukách 
naháňali po ľade plechovú škatuľu zo 
Schmol pasty, v ktorej hrkotali železné 
klince. Zvuk hrkotania bol pre nich vo-
didlom, kde čierne čudo je!

Vzrušujúca chvíľa mi dala odpoveď, 
či nevidiaci majú radi šport. Rozhovo-
ry s nimi ma fascinovali. A poznačili 
moju celoživotnú púť za mojím štýlom 
reportáže. Svojským a ojedinelým… 
Viem, že som niektorých poslucháčov 
mojimi víziami a obrázkami hneval. Ale ako ináč som mohol priblížiť nevidiacemu, 
žijúcemu v tme, dianie na ihrisku, na ľade, športoviskách, ak nie farebnými drob-
nosťami a prirovnaniami, opisom aj malých detailov.

Nedávno ma ktosi nazval televízorom pre nevidiacich. Naozaj som sa snažil ním 
byť… Pri každej reportáži som sa díval na svet mojimi očami tak, ako ho oni vidia 
sluchom. A usiloval som sa im pomôcť nájsť si miesto medzi tými, ktorých nepo-
stihol ich osud. Koľko nádherných ľudí, ozajstných víťazov nad neprekonateľnými 
prekážkami, medzi nimi poznám!

Napríklad nevidiaci profesor na Levočskom gymnáziu, Ján Ličko. Zúčastnil som 
sa na jeho promócii v aule Univerzity Komenského, kde si prevzal diplom s titulom 
doktor filozofických vied. Výkon hodný olympijského víťaza! Roky študoval tak, že 
mu jeho vidiaca manželka Vierka ‒ svätica! ‒ nahrala celú učebnú látku na mag-
netofónové pásky, nad ktorými potom on strávil stovky hodín so slúchadlami na 
ušiach, až kým si všetko uložil vetu za vetou, slovo za slovom do mozgových závitov. 
Keď som sa ho po promócii opýtal, prečo si na plecia zobral toľkú ťarchu, odpove-
dal: ,Aby som mohol lepšie pomáhať tým, ktorí kráčajú tmou.’

Dnes, keď už mi je vzdialený pocit stvárňovania obrazov cez mikrofón, často ma 
schytí žiaľ a hnev, keď čítam a počujem ako nevidiacim, vozíčkarom, sluchovo a re-
čovo postihnutým, ako aj invalidom ostali len omrvinky z peňazí, ktoré sú doslovne 
výsmechom toho, čo dostávajú nespokojní futbalisti. Dovoľte, vážení čitatelia, tý-

Zelenay pri rozhovore s nevidiacim 
Jozefom Búrošom, ktorý napriek 
veľkému hendikepu absolvoval 

maratón v Žabokrekoch.
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mito riadkami upozorniť, že sú medzi nami a potrebujú pre zdravý pohyb pomoc 
rovnako, ba viac, ako my všetci.“

Vďaka Jánovi Ličkovi, dlhoročnému profesorovi i riaditeľovi v jednej osobe na 
Spojenej základnej škole a gymnáziu pre nevidiace a slabozraké deti v Levoči, sa aj 
tieto deti prebojovali na Veľkú cenu Pionierskej organizácie Slovenska (POS) v Pre-
šove ako reprezentanti Slovenska v šachu.

Šachisti mali svoje slovenské majstrovstvá v Tajove. Gabo Zelenay bol na nich prí-
tomný. Ako predseda komisie športov Slovenského ústredného výboru POS dostal 
od organizátorov avízo, že prídu nevidiace deti z Levoče, ktoré vyhrali majstrovstvá 
POS okresu Levoča i Stredoslovenského kraja. Mohlo prísť k veľkému a nečakané-
mu prekvapeniu, že by Slovensko na Veľkej cene POS mohli reprezentovať práve 
nevidiaci šachisti.

Gabo bol za každých okolností aj športovým novinárom. Preto sa s vedúcimi 
levočského družstva nevidiacich dal do rozhovoru, aby zistil, v čom je tajomstvo 
úspechu ich zverencov. Dozvedel sa: „Šach je jediný šport, v ktorom naše deti môžu 
súťažiť rovnocenne s ich vidiacimi priateľmi. Naši šachisti sa celé hodiny venujú 
hre. Šachovnica je ich láska. Stálym hraním, analyzovaním partií a ich prehrávaním, 
ako aj vysvetľovaním, prečo ten ťah a nie iný, získavajú predstavu, ako hrať správne.“

Vidieť hrať nevidiace deti z Levoče šach bol pre Gaba zážitok na celý život. Pre 
týždenník Pionýrská štafeta povedal: „Za najsilnejší zážitok považujem ten, keď 
sa hokejisti Československa stali v roku 1949 majstrami sveta na MS v Štokholme. 
Druhý najsilnejší zážitok je pre mňa víťazstvo Slovana Bratislava nad CF Barcelona 
vo finále Pohára víťazov pohárov v roku 1969 v Bazileji. A hru a víťazstvo nevi-
diacich šachistov z Levoče na týchto slovenských majstrovstvách POS v roku 1970 
dávam na tretie miesto.“

Nikto z nevidiacich šachistov sa na prvom ročníku Veľkej ceny POS nestal víťa-
zom. Najbližšie k prvému miestu bol deväťročný Janko Baldovský. Gabo Zelenay si 
ako riaditeľ podujatia vyčlenil čas, aby mohol byť prítomný na finále, ktoré sa odo-
hralo v prešovskom Parku kultúry a oddychu. Zvíťazil súper.

Keď okamžite po skončení finálovej hry gratuloval Jankovi Baldovskému k ob-
rovskému úspechu, na jeho prekvapenie mu povedal: „Sklamal som. Mohol som 
vyhrať. Keby… Poďte sa pozrieť, ukážem vám.“ Obaja zasadli k stolu, kde ešte stála 
šachovnica, na ktorej prehral. Rozostavil figúrky svoje aj súperove do pozície, po 
ktorej chybne zahral. „A teraz sa pozerajte. Keby som v ťahu (povedal číslo) nepo-
tiahol koňom takto (ukázal), ale takto (ukázal), potom by súper musel zahrať takto. 
Ja by som odpovedal dámou, a on…“

Pred užasnutým Zelenayom odohral takmer polovicu šachovej partie s figúrka-
mi obidvoch šachistov, z ktorých vyplynulo, že by Janko Baldovský vyhral. Gabo ne-
váhal a požiadal jedného z prizerajúcich sa zvedavcov, aby išiel a zavolal známeho 
reprezentanta ČSSR, medzinárodného majstra Júliusa Kozmu, ktorý na turnaji robil 
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hlavného rozhodcu. Keď prišiel, Zelenay požiadal nevidiaceho šachistu, aby ešte raz 
zopakoval, čo ukázal jemu. A tak Janko Baldovský ešte raz predviedol postup, ktorý 
ho mohol priviesť k víťazstvu. Gabo sa Kozmu opýtal, čo na to hovorí. Július Kozma 
pozorne sledoval každý ťah, preto ani na chvíľu nezaváhal s odpoveďou: „Má prav-
du. Ak by hral takto, bol by víťazom on.“

Gabo sa s Jánom Baldovským stretol viackrát a zblížil sa s ním. Oslovoval ho fa-
miliárne: Janču. Ale Janču nebol len vynikajúcim šachistom. Mal absolútny hudobný 
sluch, preto hudba dostala prednosť pred šachom.

Sám Zelenay za svoju najlepšiu reportáž považoval tú, ktorú robil len pre jed-
ného nevidiaceho. Okolnosti popísal v článku „Reportáž pre jediného poslucháča“ 
v časopise Tip.

„V pražskej hale sa chystalo stretnutie hokejistov ZSSR ‒ ČSSR. Rozhlas zaradil 
do programu reportáž len z tretej tretiny. Hŕba práce v Bratislave ma tak zdržala, 
že som letel do Prahy až posledným lietadlom. Pri vchode číslo devätnásť ma vítal 
biletár slovami, Opozdil jste se, pane Zelenay, hrají hymny ‒ a máte nahoře hosta.’

Bol som prekvapený ‒ ja, a hosťa v Prahe? Na štadióne? V kabíne, kde sa bez vstu-
penky nedostane ani mucha? A naozaj. Za dverami na stoličke sedel Janko Baldovský, 
ktorého som poznal pred rokmi ako žiaka štvrtej triedy ZDŠ na športovom podujatí 
detí, keď z plných síl bojoval za česť svojej školy. Vyrástlo decko! Vlastne už s chlapom, 
poslucháčom Vysokej školy múzických umení v Prahe som sa zvítal, ako sa na zná-
mych a priateľov patrí. ,Nehnevajte sa, ale počul som, že budete vysielať iba tretiu 
tretinu. Mohli by ste, prosím, hovoriť len tak pre mňa, čo bude aj v prvej aj v druhej?’

Stretnutie sa začalo a ja som reportoval. Nápadmi, alegóriami, vášnivo i dojato 
som oboznamoval môjho milého hosťa so súbojmi na ľade. Bola to v histórii môjho 
pôsobenia pri mikrofóne ojedinelá reportáž. Pre jedného, jediného poslucháča, Jan-
ka Baldovského, rodáka z východného Slovenska, chlapca s absolútnym hudobným 
sluchom, klaviristu, ktorý do dnešného dňa, keď mu do skončenia Vysokej školy 
múzických umení chýbajú už iba týždne, nepoznal inú známku ako jednotku! Pre 
nevidiaceho Janka Baldovského.“

Pre nevidiacich bol Zelenay ich zrakom. Cez jeho reportáže „videli“ aspoň 
kúsok sveta v skutočnej podobe. „Ja som videl vždy za mikrofónom obrovské 
množstvo ľudí, ktorí ma počúvajú. A boli to milióny, lebo rozhlas vládol nad 
televíziou. A bola taká skupina, ktorú som videl ako celok sedieť v prvých ra-
doch publika – ľudia, ktorí nevidia. Nevidiaci. Mne raz jeden priateľ povedal: 
,Ty si televízorom nevidiacich.´ To ma inšpirovalo, že som prišiel s celkom novou 
formou reportáže. Tie sa predtým dosť orientovali na to: prihral tam na toho, 

BOL TELEVÍZOROM PRE NEVIDIACICH
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PRIEKOPNÍK PROPAGÁCIE ŠPORTU ZDRAVOTNE POSTIHNUTÝCH

Do dnešných dní si zachovala, a dá sa povedať, že aj rozmnožila pokračovateľov 
len jedna jediná oblasť, ktorej bol Gabo Zelenay priekopníkom: šport zdravotne po-
stihnutých. Za pôsobenie v nej dostal v roku 1972 Čestný zlatý odznak Zväzu invali-
dov, čo je najvyššie vyznamenanie udeľované touto organizáciou.

V prvopočiatkoch, keď pre postihnutých organizoval športové podujatia, bol nie-
len organizátorom, ale súčasne aj rozhodcom, zapisovateľom i hlásateľom. Nie na 
otvorených štadiónoch ani v športových halách, ale vo väčšom parku, napr. v Sade 
Janka Kráľa v Bratislave, či na vhodnom mieste v prírode, kam bol nekomplikova-
ný prístup miestnou dopravou, autom a k samotnému miestu športovania sa dalo 
aj napriek telesnému hendikepu dôjsť „po svojich“. Bol tiež dôležitým a vplyvným 
poradcom a pomocníkom zakladateľov Slovenského zväzu zdravotne postihnutých 
športovcov pri Československom zväze telesnej výchovy.

Od telesne postihnutých športovcov, detí i dospelých, dostával na adresu rozhla-
su aj domov veľa pozdravov k životným jubileám. Našli sa aj listy s rôznymi námet-
mi na činnosť, informáciami o uskutočnených podujatiach, a i sťažnosťami. Neváhal 
ich spracovať a odvysielať v rozhlasovej poznámke, v ktorej nechýbal jeho názor.

Namieste je uviesť Gabovu výpoveď, komu vďačil za podnet vedúci k budova-
niu si citového vzťahu k telesne postihnutým športovcom. V rozhovore pre časopis 
Život povedal: „Spytuješ sa ma, kde som nabral lásku k športu? Budeš sa čudovať, 
ak poviem – aj k športu telesne postihnutých. Bolo to v Trnave u Hajdócyho. To bol 
obetavý učiteľ a tréner ľahkej atletiky! Akú generáciu vychoval! Pravda, keď som 
u neho behával prekážky, nesmel som hrať futbal, bola za to dvojka z mravov. Áno, 
profesor Ján Hajdócy ma celkom získal pre šport. Aj pre šport telesne postihnutých, 
lebo sám nemal jednu nohu. Ukazoval nám však na bradlách, ako sa robí sklopka, 
premet. Usídlilo sa mi to v mozgu.“

Časopis Triumf ducha v roku 2001 zverejnil spomienku na Gaba Zelenaya:
„V 70. rokoch, keď sa v spoločnosti propagovala myšlienka izolácie telesne po-

stihnutých ľudí v ústavoch sociálnej starostlivosti, keď správy o existencii športo-

ten na toho, ten na toho. Chcel som vytvoriť novú reportáž, ktorá by vedela vy-
kresliť aj nevidiacim všetko – farbu neba, dresov, trávy, drobností, maličkostí. 
Slovom, mozaiku, ktorá by im dala obraz toho, čo sa deje. Hovorili mi: ,Načo 
hovoríš, že je modrá obloha, tam sú nejaké mraky, ktoré sa na čosi podobajú?´ 
Na to, aby si to vedeli predstaviť nevidiaci!“
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vania telesne postihnutých ľudí a ich športovom hnutí k nám prenikali viac menej 
nelegálnymi kanálmi, práve jeho, najznámejšiu športovú osobnosť, požiadali dvaja 
vozíčkari, O. Hlinka a P. Gerhardt z RC v Hrabyni na Morave o pomoc pri založení 
prvého športového klubu na Slovensku pre TPŠ (telesne postihnutých športovcov – 
pozn. autora) a vozíčkarov.

Ten, kto absolvoval 
proces registrácie športo-
vého klubu, jeho uvedenie 
do činnosti, dokáže oce-
niť jeho ochotu a osobnú 
účasť pri zdĺhavých vyba-
vovačkách, pri hľadaní po-
trebných kontaktov a ar-
gumentácii o potrebnosti 
a zmysle takejto aktivity. 
Prvý športový klub, ktorý 
zastrešil vozíčkarov, bol 
IAMES Bratislava.

Neverím, že už vtedy 
predvídal hrozbu civili-
začných chorôb, no šanca 
ocitnúť sa zo dňa na deň na invalidnom vozíku už nie je len vecou náhody, ale na-
dobúda konkrétne hodnoty v štatistikách. Istotne však vedel, že človek, ktorý príde 
o všetko, môže práve prostredníctvom športu objaviť a mapovať biele miesta sveta-
dielov. Vďaka za prvú podanú ruku, pán Gabo Zelenay.“

V liste mu slovenskí vozíčkari Ondrej Hlinka a Peter Gerhardt, ktorí sa presťaho-
vali na Moravu preto, lebo na Slovensku v tom čase (rok 1972) neexistoval športový 
klub, v ktorom by mohli uskutočniť svoje predstavy o účasti na svetovom športo-
vom podujatí pre telesne postihnutých, napísali toto:

„Poznáme veľké množstvo paraplegikov na Slovensku, ktorí by dokázali dosiah-
nuť podobné výsledky ako reprezentanti, ktorí odchádzajú 1. 8. 1972 do NSR na 
Paralympiádu v Heidelbergu. Je veľká škoda, že na Slovensku sa nevenuje žiadna 
pozornosť našim športovcom – paraplegikom. Je naším veľkým želaním, že Vy, ako 
obľúbený športový komentátor a priaznivec športu, prejavíte záujem stretnúť sa 
s nami, aby sme Vás osobne mohli poprosiť o popularizáciu športu telesne postih-
nutých. Nebudeme od Vás chcieť sľuby ani hotové veci, chceme len vlastnými silami 
prostredníctvom Vás prispieť k prebudeniu ľudí, ktorí by nám mohli v tejto našej 
veci pomôcť! Srdce nás bolí, že sa na Slovensku na šport telesne postihnutých za-
budlo. Nehnevajte sa na nás, že Vám berieme Váš drahocenný čas, ale usúdili sme, 
že Vy ste ten pravý, ktorý naše posledné nádeje nesklame.“

Zelenay s dlhoročným predsedom IAMES 
Bratislava, horolezcom Vincentom Dubeňom.
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Zelenay ako hlásateľ na športovom podujatí zdravotne postihnutých.

Zelenay ako riaditeľ, komentátor a rozhodca blahoželá úspešným účastníkom 
pretekov detských vozíčkarov.
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V SÚKROMÍ VÁŽNY, ALE UŽ DVAJA ĽUDIA BOLI PUBLIKUM, PRE KTORÉ HRAL

„On bol taký rodinný typ, rýchlo sa udomácnil u každého športovca. Takže mu 
aj ťažko odolal niekto z hráčov, ak ho požiadal o rozhovor. On už vedel, na koho čo 
platí, vedel sa tak rodičovsky prihovoriť. Ja si myslím, že mu bolo ťažko odmietnuť 
rozhovor. Každý bol rád, že sa môže s ním porozprávať, tobôž do rozhlasu alebo te-
levízie. Veľmi rád srandoval a hovoril vtipy. Vedel nájsť vtipy, vedel rozosmiať. S ním 
sa aj dobre rozprávalo. Bol to kamarátsky, veselý typ,“ spomína bývalý dlhoročný 
popredný hokejový reprezentant ČSSR Vincent Lukáč.

To, že ho mnohí ľudia poznali ako veselého človeka, však neznamená, že neboli 
chvíle, keď býval aj vážny a smutný. Mal však v sebe zakódovaný podmienený reflex, 
ktorý v ňom v zlomku sekundy prehodil výhybku, a z vážneho a smutného sa stal 
veselý a žartovný Gabo Zelenay.

Publicista Ľubomír Souček robil o reportážnej tvorbe Gaba Zelenaya diplomovú 
prácu a v období vysokoškolského štúdia ho často navštevoval. Má zaujímavý po-
streh k jeho osobnosti:

„Hovorí sa, že ľudia, ktorí sa živia humorom, zvyčajne mali ťažký osud, a preto sú 
vo svojej podstate veľmi vážni a smutní. Myslím si, že u Gaba to platilo. Pre mňa to 
bolo dosť šokujúce, asi preto, že z rozhlasu som ho poznal ako človeka, okolo ktoré-
ho sa šíril humor. Proste, ľudia, keď ho počúvali, prepukali do smiechu od toho, čo 
vedel povedať, vymyslieť.

On mal ťažký život, dosť prežil. Bolo pre mňa dosť zvláštne a šokovalo ma, že mi 
rozpráva úplne vážne o niektorých, možno až tragických veciach. Zaujímavé bolo 
však to, že keď si k nám prisadla jeho manželka, alebo prišiel niekto na návštevu, 
on zrazu ožil, začal sa smiať, rozprávať historky a hrať ,divadlo’. Už dvaja ľudia, aj 
keď boli z jeho rodiny, boli preňho publikum. Tá jeho zmena ma fascinovala, bolo to 
veľmi zvláštne.“

Áno, aj slovom „divadielko“ možno opísať prechod z vážnosti a smútku do preja-
vu veselosti a zábavnosti. Treba to však chápať tak, že Gabo Zelenay si natoľko vážil 
hostí, za ktorých považoval aj svojich poslucháčov, že dokázal premôcť vnútorne 
prežívané emócie, citové rozpoloženie a urobiť všetko pre to, aby sa každý príse-
diaci cítil pri ňom dobre, aby si zo stretnutia s ním odniesol len príjemné zážitky 
a spomienky.
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Takého usmiateho Zelenaya poznali masy ľudí. V súkromí však bol neraz veľmi vážny.
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SNAHA O „ZMENU HISTÓRIE“ 
CYKLISTICKÝCH PRETEKOV OKOLO SLOVENSKA

Na cyklistických pretekoch Okolo Slovenska sa Gabo Zelenay ako rozhlasový re-
portér zúčastnil veľakrát. V tejto súvislosti treba povedať, že vyvinul veľkú snahu 
presvedčiť cyklistických odborníkov o potrebe zmeniť štatistický údaj o prvom roč-
níku. Napriek sérii fotografií, ktorými svoju snahu dokumentoval a na rube ktorých 
je uvedený tento názov aj s údajmi o priebehu pretekov, bola jeho snaha zamietnutá. 
Prečo? Išlo o rok 1942 z obdobia existencie vojnovej I. Slovenskej republiky, ktorá 

Pred ľuďmi rád hral divadlo, pretože chcel, aby sa bavili. Nezaprel 
sa ani na plaveckých „pretekoch“ novinárov. Vpravo bývalý 

plavecký reprezentant a dlhoročný športový novinár Ivan Danihel.
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po dlhé desaťročia bola na Slovensku spoločenským tabu. Pretekármi boli výlučne 
vojaci Slovenskej armády a mali názov Veľká cena O.A.P. – Okolo Slovenska. Na ilu-
stráciu ponúkam aspoň jednu fotografiu a jej rub s textom. 

Preteky na trase Bratislava - Žilina - Poprad - Prešov - Zvolen - Bratislava mali 
päť etáp a merali 900 km. V kategórii juniorov na nich štartoval neskorší hviezdny 
pretekár Vlastimil Ružička.
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ATLETICKÝ KRÚŽOK 
A „ŠKOLA“ ŠPORTU I ŽIVOTA

Gabo Zelenay s manželkou Danutou od roku 1962 viedli na Základnej deväťroč-
nej škole (ZDŠ) na Dukelskej ulici v Bratislave atletický krúžok. Vtedy bol ich syn 
Roman žiakom štvrtej triedy a členmi krúžku boli všetci fyzicky zdraví spolužiaci. 
Postupne však niektorí z krúžku odchádzali, čo Gaba viedlo k rozhodnutiu dopĺ-
ňať uvoľnené miesta žiakmi z iných tried. Ja som sa stal členom atletického krúžku 
v roku 1962 vďaka tomu, že ma otcovi odporučil Roman. Boli sme rovesníci a spo-
luškoláci z dvoch tried rovnakého ročníka.

Na hodinách telocviku som patril k tým šikovnejším a rýchlejším. Keď som v máji 
1962 potvrdil oprávnenosť Romanovho odporučenia víťazstvom na školskom dvo-
re na majstrovstvách školy v behu na 50 m a v skoku do diaľky, spolu s riaditeľkou 
školy Máriou Čádyovou mi gratulovali a odovzdali diplomy aj manželia Zelenayov-
ci. Ponúkli mi možnosť reprezentovať školu na pretekoch bratislavských pionie-
rov. Súhlasil som, a tak som pred pretekmi dostal pozvanie na niekoľko tréningov 
v školskom atletickom krúžku. Tam ma uchvátila atmosféra. Na žiackych pretekoch 

Spomienka na naše mladé atletické časy pod všestranným vedením manželov 
Zelenayovcov, ktorí z nás vychovávali nielen športovcov, ale predovšetkým ľudí. 

Autor tejto knihy na fotografii druhý sprava.
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na nádvorí Ústredného domu pionierov a mládeže Klementa Gottwalda som potom 
splnil očakávania a vyhral som v behu na 60 m aj v skoku do diaľky.

V krúžku sme sa všetci stali súčasťou početnej zelenayovskej atletickej rodiny. 
A ako v každej rodine, aj v tejto sa budovali blízke osobné vzťahy detí medzi se-
bou a detí s rodičmi, ktorých v tomto prípade suplovali „ujo a teta“, ako sme Gaba 
a Danutu Zelenayovcov familiárne volali. Naše vzájomné vzťahy sa utužovali nielen 
účasťou na tréningoch a na pretekoch, ale aj v škole a účasťou na mimošportových 
aktivitách, ktoré pre nás ujo a teta organizovali.

Tréningový proces mal pravidlá, ktoré stanovil ujo Gabo. Konal sa dvakrát do 
týždňa, v utorok a v piatok, od osemnástej do dvadsiatej hodiny. Od jari do jesene 
sme trénovali na školskom dvore, od jesene do jari v školskej telocvični. Na škol-
skom dvore sme si vlastnými silami podľa jeho pokynov terén upravili tak, že vznik-
la hrboľatá bežecká rovinka s dvoma dráhami. So súhlasom riaditeľky školy sme 
zmenili účel detského pieskoviska, určeného na hranie sa detí zo školskej družiny, 
na univerzálne pieskovisko vhodné aj na skok do diaľky a do výšky.

Za osobitnú zmienku stojí mobilné doskočisko na skok do výšky. Jedného dňa 
nám ujo Gabo oznámil, že nám nákladné auto privezie fúru molitanu, ktorým napl-
níme celtovinové vrecia, a tak si vyrobíme mäkké doskočisko pre skok do výšky. To 
bola ozajstná rarita. Na Slovensku sme sa stali prvou základnou školou, ktorá mala 
mäkké doskočisko na skok do výšky!

Tréning sa vždy začínal nástupom a pozdravom. Nasledovala rozcvička, ktorú 
viedol niekto z nás, koho určil ujo Gabo alebo teta Danuta. Cieľom bolo, aby sa každý 
z nás naučil byť samostatným, lebo na pretekoch sme sa všetci museli rozcvičo-
vať sami. Potom prišla tréningová drina zameraná na rozvoj telesnej všestrannosti, 
a potom na niektorú špeciálnu telesnú vlastnosť: silu, rýchlosť, vytrvalosť. Všetko 
bez činiek, len so záťažou vlastného tela alebo tela spolucvičenca. Na záver sme 
hrávali vybíjanú.

Potom sme si v polkruhu posadali k lavičke, na ktorej sedeli ujo s tetou. Oba-
ja zhodnotili tréning, povedali svoje pripomienky, a keď bolo prečo, niektorí si 
museli vypočuť aj napomenutie. Povedali, čo nás najbližšie čaká, či bude tréning 
alebo preteky. V prípade pretekov sme sa dozvedeli podrobnosti, aby sme mohli 
informovať rodičov.

Potom sa vypytovali, ako sa nám darí v škole, kto a z čoho dostal jednotky a zlé 
známky, teda štvorku či pätorku, a prečo. Vyzvali dobrovoľníka – jednotkára, aby 
pomohol s učivom tomu, kto si mal do stanoveného termínu opraviť zlú známku. 
Vždy došlo k náprave. Preto naše vysvedčenia nepoznali horšiu známku ako trojku. 
Väčšina z nás však nemala ani jednu trojku. Určite tento systém práce s niekoľkými 
desiatkami detí počas základnej školy prispel k tomu, že väčšina z nás získala stre-
doškolské vzdelanie s maturitou. Mnohí sme úspešne skončili vysokú školu a niek-
torí získali akademické a vedecké tituly.
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Celkom na záver tréningu prišla chví-
ľa, na ktorú sme sa tešili najviac. Ujo Gabo 
nám pútavo rozprával veselé, zábavné 
i poučné historky a príbehy zo športu 
i zo života. Často sme mali pocit, že sme 
sa stali živými divákmi v živom príbehu, 
ktorý sa priamo pred nami odohráva.

Tréning sme končievali v školskej 
umyvárke pri telocvični, ktorá bola vy-
bavená sprchami s teplou vodou. Aj to 
bola veľmi záslužná činnosť uja a tety, 
lebo väčšina z nás bývala v bytoch, 
v ktorých bolo len jedno umývadlo so 
studenou vodou.

Dôvera, ktorú sme mali k ujovi Gabo-
vi a k tete Danute, bola taká veľká, že sa 
medzi nami v mnohých prípadoch vytvo-
rili veľmi úzke osobné väzby. Preto obaja 
vedeli o nás, krúžkovcoch, možno viac, 
ako vlastní rodičia. Bolo to aj zásluhou 
stretnutí u nich doma, kde sme sa niekto-
rí s Romanovou pomocou učili. Výborný 
žiak pomáhal slabším. Mnohí z nás boli 
trojkári ‒ štvorkári, vrátane mňa, no ku koncu základnej školy sme sa zaradili medzi 
dvojkárov a jednotkárov.

Samozrejmosťou bolo, že nás teta Danuta počas prítomnosti v ich byte vždy po-
hostila čajom a krajcom chleba s chutnou vlastnoručne pripravenou nátierkou.

Ak si to situácia žiadala, teta navštívila rodinu toho z nás, o ktorom sa potrebo-
vala porozprávať s rodičmi, alebo v škole triedneho učiteľa, od ktorého si pýtala 
potrebné informácie.

Teta vedela o našich láskach i sklamaniach. Bola naša druhá mama. Spovedník, 
ku ktorému sme sa utiekali so všetkými radosťami, boliestkami i tajnosťami našich 
sŕdc. Od nej sme sa dozvedali, pravdaže veku primeranou formou, podstatné infor-
mácie o tom, prečo sa s nami deje to, čo sa deje. Od tety sme sa dozvedeli aj neznáme 
informácie o sviatočných ľudových zvykoch.

Stretnutia v byte Zelenayovcov nám vlievali nové sily do života, formovali našu 
osobnú morálku, dávali nám nové informácie, poznatky, vedomosti, učili nás byť 
samostatnými a samými sebou. K tomuto účelu viedli tetou nevinne kladené otázky 
a ňou vyprovokované rozhovory, ktoré odkrývali všetky zákutia našich duší a záro-
veň nám otvárali nový, nepoznaný svet.

Fotografická spomienka na 
moje atletické časy pod vedením 

manželov Zelenayovcov.
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Spoznávali sme aj nové predmety. Väčšina z nás pochádzala z chudobných a viac-
detných rodín. V bytoch nám na stenách neviseli obrazy, len mamine či babkine 
výšivky, alebo niekde aj zarámované sväté obrázky, či svadobná fotografia rodičov. 
Nemali sme gramofón ani televízor. Naši rodičia neboli v zahraničí, aby nám mohli 
rozprávať, ako to inde vo svete vyzerá.

V byte u Zelenayovcov a aj na tréningoch nie jeden z nás pocítil viac lásky, ako sa 
mu dostávalo doma, preto sme sa stali lepšími. Hlavne sme sa chceli stať lepšími, 
ako sme boli predtým.

Všetko, čo sme rodinným vzťahom k tete a k ujovi získali, sme dokázali pretaviť 
aj do výsledkov v učení, aj na atletickej dráhe. Naša škola bola radová ZDŠ, a predsa 
sme obsadzovali miesta na stupňoch víťazov v súťažiach, v ktorých hrali prím školy 
so športovým zameraním. Dokázali sme to napriek tomu, že naše atletické vybave-
nie bolo neporovnateľne skromnejšie, než mali k dispozícii atléti zo športovo zame-
raných škôl.

Ujo Gabo a teta Danuta pre nás krúžkovcov v školskej pionierskej klubovni v na-
šej ZDŠ organizovali spoločenské večierky. Tam sme sa učili základy spoločenské-
ho správania, o ktorom sme dovtedy nemali ani tušenia. Napríklad ako sa má muž 
v spoločnosti správať k ženám, ako sa treba správať v divadle či na koncerte vážnej 
hudby, ďalej pravidlá stolovania a správneho používania jedálenského príboru, zák-
lady spoločenského tanca, či ako sa viažu kravaty.

Zelenayovci v nás pestovali aj vzťah ku kultúre. Mnohí z nás pravidelne chodie-
vali v ich sprievode na návštevy opery v historickej budove SND, činohry v DPOH, 
či koncertov vážnej hudby v Redute. Na predstavenia, ktoré neboli vypredané, pre 
nás Gabo získaval zlacnené lístky za 5 Kčs od riaditeľov opery, činohry či Slovenskej 
filharmónie, s ktorými sa poznal.

Ujo nám vybavoval bezplatné vstupenky do krytej, dnes už neexistujúcej plavár-
ne Grössling. Tam bol správcom jeho priateľ, nadšenec plaveckého športu, bývalý 
reprezentant Československa v plávaní a vo vodnom póle Vladimír Skovajsa, ktorý 
by bol najradšej, keby všetky slovenské deti vedeli plávať.

Skrátka, bolo toho nesmierne veľa, čo nám, deťom z chudobných rodín, ujo Gabo 
s tetou Danutou odovzdali.

Zo všetkých detí som sa najviac skamarátil s Romanom Zelenayom. Naše kama-
rátstvo sa rozvinulo tak, že som sa stal každodenným hosťom v ich rodine. Naskyt-
lo sa mi veľa príležitostí na pozorovanie rodinných udalostí. Bol som očitý svedok 
toho, čo v tejto knihe odhaľujem. Kamarátstvo s Romanom prerástlo v priateľstvo, 
ktoré nás spájalo až do jeho tragickej smrti v roku 1993.

Roky plynuli a moje návštevy prestali byť návštevami. V rodine Zelenayovcov 
som sa stal jej štvrtým členom. Keď ma ujo Gabo predstavoval návštevám, ktoré ma 
nepoznali, hovoril: „Toto je Dušan, náš druhý syn.“ Bol som, a zostanem na to hrdý 
po celý svoj život.
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Fotografia s našimi zverenkami na krajských majstrovstvách v rámci 
Medzinárodnom ľahkoatletickom štvorboji priateľstva niekedy v prvej polovici 70. 
rokov. Druhý zľava autor tejto knihy, vedľa pani Danuta a v strede Roman Zelenay.

Bývalé kúpele Grössling v Bratislave, kde bol hlavný bazén 
prístupný aj verejnosti na voľné plávanie a plavecký výcvik.
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Po zániku atletického krúžku sme aktívne v atletike zostali pôsobiť iba Roman 
a ja. Do roku 1970 sme súťažili za atletický oddiel Slovan Bratislava. Popri tom sme 
začali ako tréneri pracovať v atletickom krúžku na Dukelskej ulici. Vydali sme sa 
v stopách Romanových rodičov.

Absolvovali sme školenia trénerov a rozhodcov atletiky a zložili sme postupne 
skúšky pre trénerov a rozhodcov od IV. po II. triedu. Najvyššia kategória I. trieda 
bola pre nás nedostupná. Bola totiž podmienená vyštudovaním Fakulty telesnej vý-
chovy a športu. Roman však v rokoch 1971 – 1976 študoval farmáciu v Bratislave 
a ja v rokoch 1974 ‒ 1978 pedagogiku v Prešove.

BYT NA FRANCISCIHO ULICI ČÍSLO 9

K rozprávaniu o Gabovi Zelenayovi patrí spomienka na byt na Francisciho ulici 
číslo 9 v Bratislave. Vstupná hala bola malým súkromným múzeom. Steny boli po-
siate množstvom športových artefaktov: suvenírov a medailí z rôznych majstrov-
stiev: Slovenska, Československa, Európy, sveta aj z olympijských hier, ktoré viseli 
na stenách. Oproti vchodovým dverám viseli krasokorčule Karola Divína a volejba-
lová lopta Bohuša Goliana. Pred zrakmi návštev boli ukryté prepotené a zakrvavené 
dresy, ktoré si vyzliekli po pretekoch Vlastimil Ružička, Jozef Golonka – od neho aj 

Vo vstupnej hale bytu Zelenayovcov bolo toľko zaujímavých vecí 
súvisiacich so športom, že školáci tam neraz prišli na „exkurziu“.
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hokejová rukavica, a ďalší športovci, ktorých mená si nepamätám. Pri dresoch boli 
uložené aj zašpinené občerstvovacie tašky cyklistov z Pretekov mieru.

Oproti vchodovým dverám ‒ na najčestnejšom mieste, lebo bolo prvé, ktoré pri 
vstupe do haly upútalo pohľad návštevníkov ‒ viseli korčule spolu s brankárskou 
hokejkou. Bola to pamiatka na časy, keď bol Zelenay brankárom prvoligového hoke-
jového klubu VŠ Bratislava.

Početnú skupinu trofejí tvorilo množstvo medailí, plakiet, odznakov, klubových 
vlajoček zo všetkých možných športov, ktoré reportoval alebo sa na nich zúčastnil 
ako akreditovaný novinár.

K výnimočným trofejám patrili dve prekrížené banderillas ‒ rovné a hladké, asi 
50 cm dlhé paličky so zaschnutou býčou krvou na hrotoch v tvare jednotky. Získal 
ich od víťazného toreadora po corride v mexickej Guadalajare, na ktorú sa počas 
OH 1968 dostal na corridu s pomocou mexického novinára. V Guadalajare sa hrali 
zápasy futbalového turnaja olympijských hier.

Z Mexika pochádzal aj iný mimoriadne cenný exponát, visiaci na stene – olym-
pijská vlajka s podpismi mnohých veľkých hviezd OH 1968, na čele s olympijskými 
víťazmi Věrou Čáslavskou v gymnastike a Bobom Beamonom, ktorý skočil do diaľky 
svetový rekord 890 cm – prekonaný bol až v roku 1991, ale aj ďalších osobností, 

Fotografia z domácnosti Zelenayovcov počas oslavy narodenín 
malého Romana (celkom vpravo, vedľa neho mama) s kamarátmi.
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napríklad Emila Zátopka. Trofejou bol aj špeciálny magnetický kľúč od hotelovej 
izby, v ktorej býval počas ZOH 1972 v Sappore, a aj niekoľko kľúčových príveskov 
s miniatúrami mayských pamiatok, ktoré pripomínali OH 1968.

Na stene viseli aj novinárske preukazy Gaba Zelenaya, ktoré pripomínali viaceré 
etapy jeho kariéry reportéra a novinára a aj zarámovaná veľká fotografia reportéra 
stojaceho za veľkým stacionárnym mikrofónom s gestom a mimikou tváre, z kto-
rých sa dalo jasne vyčítať, že v tej chvíli kričí „Góóól!“

Mnohé z uvedených artefaktov skončili po jeho smrti v zbierkach Slovenského 
olympijského a športového múzea v Bratislave (v tom čase ešte nieslo názov Múze-
um telesnej kultúry a športu v SR).

Zo vstupnej haly sa vchádzalo do všetkých miestností v byte. Izby a hala boli 
vkusne a účelne zariadené starožitným nábytkom a množstvom obrazov. Najviac 
medzi nimi bolo olejomalieb, solitérny bol pastel, akvarel, perokresba ‒ ktoré daro-
vali slovenskí výtvarní umelci Janko Alexy, Viera Štrbíková, Viktor Kubal a iní. Nie-
koľko obrazov bolo od poľských maliarov, pochádzali z rodinnej vily v Charsznici. 
Na stenách viseli aj ikony a obrazy s náboženským motívom.

Starožitnosti si Zelenayovci postupne nakúpili. Bola to túžba Danuty mať okolo 
seba nábytok podobný tomu, ktorý kedysi mala jej poľská rodina v rodinnej vile 
a z ktorého si nesmela nič priniesť na Slovensko. Až na hranici zdravotných mož-
ností pracovala ako profesionálna tlmočníčka a prekladateľka, aby si z našetrených 
peňazí mohla dovoliť etapovite kupovať tento „luxus“ (ktorý bol pre ňu v Poľsku 
samozrejmosťou…).

V byte Zelenayovcov sa vystriedalo množstvo návštev priateľov a známych i ro-
diny z Poľska. K pamätným patrili návštevy susedov z domu, ktorí prichádzali do 
bytu na sledovanie niektorých detských, kultúrnych alebo športových televíznych 
programov. Bolo to koncom 50. rokov 20. storočia, keď sa televízne vysielanie ešte 
len rozbiehalo a v obchodoch bol nedostatok televízorov.

PRAHA BEZ SENTIMENTU

Pod vplyvom ťaživej spomienky na udalosť z roku 1951, keď ho pre reportova-
nie o neprístojnostiach sparťanských fanúšikov obvinili z buržoázneho nacionaliz-
mu a vyhodili z rozhlasu, Gabo nerád cestoval do Prahy.

Osobitnú rolu v tom, že nerád cestoval do Prahy, predstavovalo správanie niekto-
rých pražských kolegov z rozhlasu k nemu. Na ilustráciu uvádzam citácie z dvoch 
listov, ktoré v roku 1949 napísal neskoršej manželke:

„Reportovalo sa mi pomerne zle. Nerád robím reportáže v Prahe. Je to nedobré 
prostredie. Strašne mi tam závidia, čo viem. Ako radi by ma moji českí konkurenti 
chceli nevidieť pri mikrofóne. Fingujú listy, vraj od poslucháčov, a podobne. Všetko, 
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V Prahe, v prostredí plnom nežičlivcov, sa Gabo Zelenay necítil dobre. Ale s množstvom 
českých športovcov mal veľmi dobré vzťahy. Na fotografii so slávnymi hokejovými 

bratmi Jaroslavom a Jiřím Holíkovcami.

Gabo Zelenay na letisku cestou na olympijské hry 1980 v Moskve spolu s rozhlasovou 
kolegyňou Máriou Zavarskou-Lukačovičovou.
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čo pokazia českí kolegovia, zvalia na mňa. Práve pred chvíľou som mal kontroverziu 
so šéfreportérom z Prahy. Nemám rád nečistú a zákernú prácu. Konečne, až prídeš, 
uvidíš, ako ťažko je byť populárnym a, veľkým’, obľúbeným reportérom, ako som ja. 
Keď som to všetko svinstvo hovoril dnes môjmu šéfovi, povedal mi, aby som sa ne-
čudoval, že veď blesky udierajú len do vysokých stromov. No nič. Vydržím všetko.“

„Včera sa stalo toto. Nepustili ma moji pražskí, kolegovia’ prvý polčas k mikrofó-
nu. Mohol som hovoriť až druhý polčas. Hneď po návrate domov dal som sa ohlásiť 
nášmu riaditeľovi a povedal som mu všetko. Čo bolo v Stockholme, Varšave, a všade. 
Mám dosť mlčania a útiskov z ich strany. Dnes popoludní mal direktor cestu do Pra-
hy. Povedal, že všetko dá do poriadku.“

Takéto problémy v Prahe pretrvávali v rôznej intenzite po celú reportérsku ka-
riéru Gaba Zelenaya.

Podiel na jeho nechuti chodiť služobne do Prahy však mali aj cestovné podmien-
ky. Cestovať musel výlučne druhou triedou takmer vždy preplneného vlaku viac 
ako osem hodín. Nepríjemnosť dlhého cestovania zvyšovala okolnosť, že vtedy boli 
všetky vagóny fajčiarske, až v 60. rokoch boli vyčlenené aspoň niektoré kupé ako 
nefajčiarske. On bol nefajčiar, ale celú cestu trvajúca inhalácia cigaretového dymu 
mala neblahý vplyv na jeho hlasivky.

Okrem toho bolo takmer pravidlom, že po príchode do Prahy, ani počas pobytu 
v nej a ani pred nastúpením na spiatočný vlak nemal čas sa najesť, lebo všetko mal 
vyrátané na minúty. A tak uňho kombinácia únavy, inhalácie dymu a hlad vyvolávali 
aj stavy nevoľnosti. Navyše, častokrát pre meškanie vlaku musel istú časť cesty na 
štadión aj klusať, aby prišiel včas ‒ neraz doslova pred začiatkom stretnutia. Hromad-
nou dopravou alebo chôdzou by to nestihol. Poslucháč však z jeho hlasu necítil prežité 
ťažkosti, nevybadal, že sa mu prihovára unavený, lačný, spotený a zadýchaný reportér.

Ľubomírovi Součekovi, autorovi diplomovej práce o Zelenayovej reportážnej 
tvorbe, prezradil Gabo zážitok po skončení reportovania voľnej jazdy bratislavské-
ho krasokorčuliara Ondreja Nepelu na ZOH 1972. Nepela tam svoju výnimočnú ka-
riéru korunoval olympijským triumfom a Zelenay to pri mikrofóne prežíval s patrič-
ným nadšením. Keď ukončil živú reportáž, jeho pražský kolega Stanislav Sigmund 
ho schladil slovami: „Jen se neposer s tím Nepelou!“

Zelenay to mal u pražského „šéfstva“, či už politického z radov komunistickej špič-
ky, alebo rozhlasového, ťažké. Jeho popularita vo verejnosti v celoštátnom meradle 
mocným klala oči, napriek tomu sa však neodvážili dať mu výpoveď bez udania dô-
vodu. Pred olympijskými hrami v Moskve v roku 1980 sa preto rozhodli pripraviť 
takú situáciu, v ktorej by sa pred poslucháčskou verejnosťou ako reportér znemožnil 
a poskytol tak rozhlasovej vrchnosti zámienku na profesionálnu degradáciu.

Gabo Zelenay na to po dvanástich rokoch v rozhovore pre Stadión spomínal 
takto: „Chcel som vopred vedieť, kto bude reportovať začiatok a koniec olympiády. 
Viete, to je strašné bremeno, dve hodiny sa bez prestávky rozpráva do mikrofónu, 
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nemáte sa o čo oprieť, podklady si vopred musíte zohnať a pripraviť sám. Vraj túto 
časť budú mať na starosti Vašek Svoboda a Stanislav Dutka, stranícki šéfovia. Dob-
re, povedal som si a pustil som to z hlavy. Ráno pred začiatkom prenosu z otvorenia 
olympijských hier však za mnou prišli a povedali mi: ,Gabo, budeš vysielať slávnost-
né otvorenie!’ Obišli ma mrákoty, lebo som nevedel ani toľko, kedy bola posledná 
olympiáda a kde. Tak som išiel na ,pľac’ ako na popravu. So mnou išiel NDR-ák, Ma-
ďar, Poliak. Mrkol som hore, a tam na tribúne v lóži sedel Brežnev. Poliak sa ku mne 
naklonil a povedal: ,Morituri te salutant, caesar!’ (gladiátori v starom Ríme takto 
prechádzali pred začiatkom súbojov pred tribúnou, na ktorej sedel cisár a týmito 
slovami ho zdravili – pozn. autora) Musel som sa zasmiať, tak to sedelo. Ale pasca, 
do ktorej ma chceli chytiť, nesklapla. Reportoval som, až sa mi z ,huby’ prášilo!“

Popisované negatívne zážitky s niektorými českými kolegami, resp. s ich šéfmi, 
sa zrejme výrazne podpísali na tom, že Gabo Zelenay túžil po samostatnom Sloven-
sku. A ovplyvnil tým aj svojho syna. Pritom obaja mali proslovenské, ale nie proti-
české cítenie. Túžili po emancipovanom Slovensku, v ktorom nebudú urážaní a po-
nižovaní „staršími bratmi“. Chceli byť s nimi rovnocenní, čo je pochopiteľné.

Je o to zaujímavejšie, že medzi bežnými ľuďmi z Čiech aj Moravy bol Zelenay ako 
reportér mimoriadne obľúbený. Napríklad funkcionár futbalovej Sparty Praha Vác-
lav Petřík Zelenayovi v liste z roku 1971 napísal: „Neznám Vás bohužel osobně, ale 
musíte být velmi sympatický člověk. Jste spravedlivý a nejste zaujatý proti žádnému 
klubu a vůbec ani ne proti českým klubům.“

V českej časti spoločného štátu vznikali aj fankluby Gaba Zelenaya. A neraz mu 
z Čiech či z Moravy večer zavolali domov, že sa ich členovia výborne bavia pri počú-
vaní záznamov jeho reportáží.

KONTROVERZNÝ, ALEBO NIE?

Zelenaya niektorí ľudia, medzi nimi aj kolegovia z rozhlasu, označovali prívlastkom 
kontroverzný. Išlo však o veľmi zjednodušujúci, a hlavne výsostne osobný úsudok.

Stanislav Dutka v rozhovore pre denník Šport uviedol: „Gabo Zelenay bol roz-
poruplný človek. Na jednej strane jeho ľudskosť. Keď som so synom musel do ne-
mocnice, neváhal, všetko v okamihu nechal a odviezol nás tam. Na strane druhej 
bol výbušný typ. Menil nálady. Bavil sa v dobrom rozpoložení, no odrazu mu niečo 
preletelo hlavou a už išiel a búral. Gabo nie je človek, ale prírodný živel – to je asi 
najvýstižnejšia charakteristika, akú som na neho počul.“

Slávny televízny komentátor Karol Polák mi na Zelenayovu adresu povedal: „On 
bol taký troška impulzívnejší, reagoval niekedy výbušne, mal povahu troška výbuš-
nejšiu. No ale, že by on vyvolával konflikty, to si myslím, že nie.“

Že bol Zelenay výbušný, možno až nad všeobecne známy priemer zadefinova-



307

DOKRESLENIE OSOBNOSTI

ný psychologickou typológiou 
osobnosti, je pravda. Udivujúce 
by bolo, ak by taký nebol. Po-
chopiť jeho výbušnosť však nie 
je ťažké. Stačí sa len zoznámiť 
s obsahom charakteristík kon-
krétnych typológií osobnosti. 
A vytvoriť prienik sangvini-
ka – cholerika – melancholika. 
Lebo Gabo mohol slúžiť za prí-
klad príkladov tohto prieniku. 
A v prieniku je ľahké vybadať 
dominanciu cholerika. Potom je 
ľahké aj zistiť, čo tento typolo-
gický mišmaš môže a vie s člo-
vekom urobiť.

Aj príležitostné konflikty 
vplývajú na osobné vzťahy, pre-
to je pochopiteľné, že ovplyv-
ňovali aj vzťahy so spolupra-
covníkmi.

Štefan Horský si v debate 
so mnou zaspomínal na konflikt, do ktorého sa dostal so Zelenay po olympijských 
hrách 1968 v Mexico City:

„Práve vtedy, jedenkrát v živote, som mal s ním vyhrotený spor. Na meče to išlo, 
tak, že sme s Gabom Zelenayom na seba revali. Išlo o odmenu za to, čo všetko na 
olympiáde robil. Zavolal som si ho a hovorím mu, Gabo, odviedol si penzum práce, 
ktoré si zasluhuje vysoké hodnotenie, ale ja som v prostriedkoch obmedzený. Uznaj 
to.’ Neuznal. Aj sme sa rozišli – na život a na smrť rozvadení. Celý rozhlas to sledo-
val. Až po čase sa všetko znormalizovalo a boli sme znovu kamaráti.

Gabo videl veci takto. Cítil sa nie správne hodnotený. Ale ja som na svojom zdô-
vodnení trval, nemenil som ho. Jeho kvality, jazykové zázemie k tomu – uznávali 
sme, že bol schopný plniť takéto úlohy na vysokej úrovni. Vždy, keď bol Gabo v služ-
be, bolo všetko perfektné, bez starostí. Každý vedel, že jeho reportáž bude na štan-
dardne vysokej úrovni a rozhlas splní očakávania poslucháčov. V tomto smere bol, 
aj v rovine porovnávania s českými reportérmi, absolútne suverénny.“

Zelenay bol osobnosť, ktorá mala svojskú pevnú duševnú a názorovú integritu. 
Tá ho robila odlišným od kolegov. Mal pevné zásady a postoje založené na osobnej 
morálke a spoločenskej etike, a tie nikdy neprekračoval ani pod vplyvom vlast-
ných emócií, ani pod nátlakom zvonku. Na isté prejavy správania a konania, ako aj 

Za mladších reportérskych čias.
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Málo známa podoba Gaba Zelenaya ako rybára.
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na niektoré udalosti mal vyhranené názory. Nemenil ich, ani keby mu ich zmena 
mohla priniesť osoh.

Dvoch ľudí z novinárskej brandže, ktorí Zelenaya dobre poznali, som sa pri na-
hrávaní rozhovorov spýtal, či ho považovali za kontroverzného.

Ľubomír Souček mi povedal: „Gabo určite bol kontroverzná osobnosť. Bol plný 
protikladov. Bol to človek, ktorý sa dokázal pre niečo veľmi nadchnúť, ale nekriticky 
nadchnúť, ale zároveň bol človek, ktorý niekedy dokázal nekriticky kritizovať. Uňho 
neexistovala nejaká neutrálna farba, bola buď biela alebo čierna, čo sa, pochopiteľ-
ne, odrážalo aj na tom, ako ľudia vnímali jeho – ľudia ho buď milovali, alebo nená-
videli. Bolo málo ľudí, ktorí, povedal by som, mali k nemu triezvy vzťah. Naozaj si 
myslím, že slovo kontroverznosť ho plne vystihuje.“

Štefan Horský mal iný názor:
„Nepovedal by som, že bol kontroverzná osobnosť. On bol človek svojský, mal 

svojský prístup a štýl v žurnalistike. Podľa hodnoverných výskumov polovici poslu-
cháčov vyhovoval, polovici nie. Kontroverznosť mohla byť v tom, že jedni ho milo-
vali, iní by na jeho mieste mali radšej niekoho iného. Ak boli takí, možno preto, že 
Gabo mal vo vyjadreniach úlety, lebo pôsobil na viacerých parketách: bol reportér, 
píšuci novinár, fotograf. Možno aj preto, že si nikdy s nikým nesadol k poháriku, aby 
si o tom pohovorili, a preto ho dobre nepoznali. Možno ho hodnotili podľa toho, čo 
od neho počuli, že zistili, že má osobitý štýl, pre ktorý bol u poslucháčov populárny.

Počas reportovania na tribúne.
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Táto kuriózna snímka z fúkania skla je približne z obdobia, 
keď Zelenay odišiel do rozhlasového dôchodku.

S rozhlasovými kolegami sa vedel „porafať“, ale aj dobre zabaviť.
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Aj po odchode do dôchodku bol veľmi aktívny. Moderátora 
robil aj na lyžiarskych pretekoch kolegov novinárov.

Ako hrdý dedo pri kočíkovaní vnučky Moniky, aj s neodmysliteľným jazvečíkom.
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Nemyslím si, že bol kontroverzný. Gabo bol vynikajúci športový reportér, špor-
tový novinár. Bol osobitý, svojský. Aj v životnom štýle. Keď sme skončili vysielanie, 
nešiel s nami do klubu novinárov, aby tam sedel a donekonečna pretriasal nepod-
statné témy. On už premýšľal o zajtrajšom dni.“

Gabo to nemal v rozhlase ľahké. Azda s výnimkou obdobia rokov 1946 – 1949, 
keď pôsobil ako externý pracovník, lebo vtedy sa pozícia špecializovaného športo-
vého reportéra iba formovala, postupne sa vyčleňovala z reportérskej skupiny a zo-
trvačne pôsobili tam zabehnuté prajné kolegiálne vzťahy.

Napriek tomu, že niektorí ho považovali za konfliktnú osobnosť, nevyvyšoval sa 
nad svojich kolegov zo športovej redakcie ani z iných redakcií v rozhlase. A nik-
dy svoju výnimočnú spoločenskú popularitu nezneužíval vo svoj prospech na úkor 
druhých. Svojich kolegov v rozhlase rešpektoval takých, akí boli, aj s ich slabosťami, 
ktoré by v profesijnom výkone mali byť v úzadí, ale niekedy neboli.

Je pravda, že voči niektorým kolegom mal výhrady. Nezveroval ich však nikomu 
za ich chrbtom. Nechával si ich pre seba, alebo niekedy o nich povedal len doma 
manželke a synovi. Od svojich redakčných kolegov sa ale nikdy nedištancoval, pre-
tože všetci tvorili športovú redakciu a všetci mali svojich poslucháčskych priazniv-
cov. Nepísaný zákon hovoril: Poslucháč nikdy nesmie pocítiť, že v redakcii športu 
nie je niečo v poriadku. Poslucháč musí dostať kvalitnú reportáž.

Ak už dochádzalo medzi ním a niektorým z jeho kolegov pri výmene pracovných 
názorov k občasnému iskreniu, chápal to tak, že je to v prvom rade v záujme kvality 
vysielacieho programu a rozhlasových poslucháčov. Ak niekedy odzneli osobné in-
vektívy na jeho osobu, otriasol sa a profesionálne fungoval ďalej. Nikomu sa nikdy 
nasilu nenatískal do priazne. Na druhej strane však bol zásadový a tvrdý v osobnom 
postoji k tomu, kto mu dal najavo svoju antipatiu, alebo mu ublížil. K tomu bol od-
meraný a neprístupný.

Viackrát som počul, ako doma rozprával manželke o konkrétnych chybách, kto-
ré sa v redakcii alebo v teréne niektorému z jeho spolupracovníkov stali, či o ne-
dostatkoch, ktoré sa viazali k ich práci. Keď som sa ho spýtal, prečo na redakčnej 
pracovnej porade nepovie, že musel napraviť chyby a omyly XY, jeho odpoveď bola 
nesmierne ľudská: „Ja predsa nemôžem od iných chcieť, aby pracovali s takým na-
sadením a tak precízne, ako pracujem ja! Ja mám na svoju prácu nesmierne tvrdé 
normy, ktoré viem vydržať a plniť preto, lebo som si ich stanovil ja sám.“

RODOVÁ ZÁSADA AKO MOTTO

Gabo Zelenay sa nikdy neľakal prekážok, ktoré mu „spadli“ do cesty. Staval sa 
voči nim priamo, rozhodne a s osobnou zodpovednosťou. Riadil sa dedeným rodo-
vým mottom, ktoré som od roku 1962 až do jeho smrti počul veľakrát. Napísal mi 
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ho aj ako venovanie do olympijskej pamätnice „Sapporo ‒ Mníchov 1972“: „Dušan 
‒ pamätaj: Žiadna prekážka nie je taká vysoká a ťažká, aby sa nedala, keď už nie 
preskočiť, tak aspoň preliezť. Tvoj ujo Gabo.“ Môžete sa o tom presvedčiť na fotke.

Preliezť, nie podliezť! Prekážku preliezť znamenalo prekonať ju vlastnými sila-
mi. Podliezť znamenalo zbabelo sa jej vyhnúť. V jeho prípade si nepamätám, že by 
niektorú prekážku nepreskočil či nepreliezol s odvahou a osobnou statočnosťou. 
Častokrát ich zdolal na úžitok a v prospech niekoho iného.

Jeho zmýšľanie a presvedčenie týkajúce sa novinárskej brandže vyjadril názo-
rom v rozhovore vo Večerníku, kde redaktorovi na jeho konštatovanie „Vídavam vás 
dlhé roky v jednom kožuchu.“ a otázku „Držíte sa hesla – bližší kožuch, ako kabát?“ 
odpovedal: „Kabát možno prevrátiť, kožuch nie. Publicista by mal mať celý život iba 
jednu kožu. Aj keď poriadne odratú, popraskanú od úderov, pozošívanú, ale iba jednu. 
Ja takú mám.“

Taký bol Gabo Zelenay.
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